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Αθήνα, σήµερα στις 8 Μαΐου 2015, ηµέρα Παρασκευή και ώρα
10.18’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΛΕΞΙΟΥ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

O κύριος Πρωθυπουργός, σύµφωνα µε τα άρθρα 129 και 132
του Κανονισµού της Βουλής, θα απαντήσει σε δύο επίκαιρες
ερωτήσεις. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Βουλή των Ελλήνων χαιρετίζει
την επάνοδο της Ώρας του Πρωθυπουργού µετά από µεγάλο
χρονικό διάστηµα ουσιαστικής κατάργησής της.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµερινό πρωθυπουργο-

κεντρικό ελληνικό πολιτικό σύστηµα, που ο Πρόεδρος της Κυ-
βέρνησης είναι η καρδιά της εκτελεστικής εξουσίας, είναι
σηµαντική θεσµική λειτουργία να απαντά ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός στις επίκαιρες ερωτήσεις των Αρχηγών των πολιτικών κοµ-
µάτων αλλά και Βουλευτών, ανά τακτά χρονικά διαστήµατα.
Έτσι, κορυφώνεται και αναβαθµίζεται ο κοινοβουλευτικός διάλο-
γος, αναγόµενος στο ύψος των αναγκών της δηµοκρατίας µας
και της αυθεντικής ενηµέρωσης του λαού. 

Ευχόµαστε, αξιότιµε κύριε Πρωθυπουργέ, η υψηλή αυτή κα-
τάκτηση του κοινοβουλευτικού πολιτεύµατος να συνεχιστεί αδιά-
λειπτα καθ’ όλη τη διάρκεια της παρούσας Βουλής. 

Εισερχόµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην ανάπτυξη
της πρώτης µε αριθµό 183/5-5-2015 επίκαιρης ερώτησης του
Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Ποταµιού κ. Σταύ-
ρου Θεοδωράκη προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε το «ανα-
χρονιστικό νοµοσχέδιο για την παιδεία». 

Θα απαντήσει ο Πρωθυπουργός κ. Αλέξιος Τσίπρας. 
Κύριε Θεοδωράκη, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχετε δίκιο που επισηµαίνετε ότι είναι µια σηµαντική µέρα. Και

τώρα που ερχόµουνα σκέφτηκα να προτείνω στον κ. Τσίπρα να
φορέσουµε και οι δύο γραβάτα για να τιµήσουµε αυτήν τη διαδι-
κασία, που γίνεται µετά από τρία χρόνια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Εγώ αδιαλείπτως
φορώ, κύριε Πρόεδρε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Δεν είναι έκπληξη για εσάς. Θα ήταν έκπληξη για εµάς

όµως, γι’ αυτό το λέω. 
Κύριοι συνάδελφοι, όπως ξέρετε, πριν από δύο µέρες η Κοι-

νοβουλευτική Οµάδα του Ποταµιού πήγε στους Αγίους Αναργύ-
ρους στα δυτικά, πέρα από το ποτάµι. Καµµία σχέση µε το
Κολλέγιο, κύριε Μπαλτά. Είδαµε, λοιπόν, εκεί τα παιδιά. Είδαµε
καθηγητές, είδαµε τον διευθυντή. Δεν διακόψαµε το µάθηµα. Πε-
ριµέναµε τα διαλείµµατα να µιλήσουµε από τα κάγκελα µε τα παι-
διά γι’ αυτά τα οποία θέλει το Υπουργείο να κάνει σε σχέση µε
τα πρότυπα σχολεία. 

Η κραυγή των παιδιών είναι πολύ συγκεκριµένη: «Δώστε µας
τη δυνατότητα να ξεχωρίσουµε». Είναι το µοναδικό σχολείο στη
δυτική Αθήνα, το µοναδικό σχολείο σε µια λαϊκή περιοχή της
Αθήνας, που είναι πρότυπο. Ήταν υπερήφανα που είχαν προσπα-
θήσει να είναι µέσα σε αυτό το σχολείο και πίστευαν ότι θα µπο-
ρούσαν να ξεχωρίσουν. 

Η απόφαση του Υπουργείου να εκµηδενίσει ουσιαστικά τη λει-
τουργία των πρότυπων σχολείων, τους έχει δηµιουργήσει µια µε-
γάλη απορία, εάν η ανάγκη τους να ξεχωρίσουν είναι κόντρα
αυτήν τη στιγµή στη λογική της πολιτείας. 

Βέβαια, δεν είναι µόνο τα πρότυπα σχολεία. Είναι οι αιώνιοι
φοιτητές που πρέπει να επανέλθουν, να επιστρέψουν. Είµαστε η
µοναδική χώρα στην Ευρώπη που έχουµε αυτό τον θεσµό των
αιωνίων φοιτητών. Εµείς δεν λέµε να µην έχουµε µια συµπερι-
φορά ανεκτική απέναντι στους φοιτητές που είναι εργαζόµενοι,
απέναντι στους φοιτητές που έχουν κοινωνικές υποχρεώσεις. Βε-
βαίως και θα πρέπει να έχουµε µια ανεκτική συµπεριφορά. Αλλά
αιώνιοι φοιτητές χωρίς κανένα αποτέλεσµα; 

Έχουµε την πρόθεση να καταργηθεί η ηλεκτρονική ψηφοφο-
ρία. Υπάρχουν άνθρωποι στον ΣΥΡΙΖΑ –ευτυχώς λίγοι- που µι-
λούν για τεχνοφασισµό. Είναι τεχνοφασισµός σήµερα η
ηλεκτρονική ψηφοφορία; Πού θα επιστρέψουµε, στα περιστέρια,
που είναι και λίγο πιο γραφικό;

Μετά είναι τα ξενόγλωσσα προπτυχιακά. Είναι µια µεγάλη ευ-
καιρία να ανοικτούν τα πανεπιστήµια και σε ξένους φοιτητές, σε
τµήµατα προπτυχιακά ξενόγλωσσα και το Υπουργείο λέει ότι θα
πρέπει να τα καταργήσουµε. Υπάρχει µια ασαφής δικαιολογία
του κυρίου Υπουργού προς το πανεπιστήµιο της Θράκης και σε
άλλα πανεπιστήµια ότι «θα» και «όσους» και «αυτά» κ.λπ.. Υπάρ-
χει ξεκάθαρη απάντηση; Θα καταργηθούν τα ξενόγλωσσα τµή-
µατα στα προπτυχιακά; 

Και βέβαια είναι και η επιστροφή των κοµµατικών παρατάξεων
στα πανεπιστήµια. Θα µου πείτε, είχαν φύγει ποτέ; Όχι. Αλλά
τους δίνουµε πάλι έδαφος. Έχουµε πει και υποστηρίζουµε ως
Ποτάµι ότι οι φοιτητές πρέπει να έχουν λόγο στη διοίκηση των
πανεπιστηµίων. Θα πρέπει να βρούµε έναν τρόπο οι φοιτητές να
έχουν λόγο. Όχι οι κοµµατικές παρατάξεις να έχουν λόγο, όχι
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αύριο η παράταξη του ΣΥΡΙΖΑ, σήµερα η Νέα Δηµοκρατία και
µεθαύριο η παράταξη του Ποταµιού. Θα πρέπει να αφήσουµε –
και το έχουν κάνει µε επιτυχία σε όλα τα ευρωπαϊκά πανεπιστή-
µια- τους φοιτητές έξω από µια στείρα κοµµατική διαµάχη. Άλλο
η πολιτικοποίηση των φοιτητών και άλλο να παίρνουν εντολές
από την Κουµουνδούρου, τη Χαριλάου Τρικούπη, τη Συγγρού.

Τα παιδιά φεύγουν, κύριε Πρωθυπουργέ. Ο στρατός φεύγει.
Βέβαια δεν φεύγουν σήµερα επειδή είναι ο ΣΥΡΙΖΑ. Έφευγαν και
χθες. Φεύγουν τα τελευταία χρόνια λόγω της κρίσης. Πάνε στα
ξένα πανεπιστήµια. Προσπαθούν να αναζητήσουν λύσεις. Και
εµείς, αντί να τους δώσουµε λύσεις, γυρνάµε την παιδεία κά-
ποιες δεκαετίες πίσω.

Καταργείτε και την αξιολόγηση. Καταργείτε κάθε µορφή αξιο-
λόγησης. Καταργούµε την αξιολόγηση για τους διευθυντές, για
τα εκπαιδευτικά συµβούλια. Και θέλω συγκεκριµένα, κύριε Πρω-
θυπουργέ, να σας ρωτήσω τι θα πείτε στον κ. Γκουρία, όταν θα
σας ρωτήσει. Είναι φιλική η σχέση σας, απ’ ό,τι έχω καταλάβει
το τελευταίο διάστηµα. Μιλώ για τον άρχοντα του ΟΟΣΑ.

Ξέρετε ότι ο ΟΟΣΑ έχει ως πρώτη προτεραιότητα την αξιολό-
γηση στην παιδεία και όχι µόνο το έχει ως πρώτη προτεραιότητα,
το έχει θέσει αυστηρά απέναντι και στους προηγούµενους, στο
προηγούµενο καθεστώς, ότι δεν µπορεί µια παιδεία ευρωπαϊκή
να είναι έξω από πλαίσια αξιολόγησης. Και είναι απόλυτος ο κ.
Μπαλτάς, αλλά και ο κ. Κουράκης για καµµία αξιολόγηση σε κα-
νένα σύστηµα, δηλαδή περίπου η επιστροφή στο παλιό. Τρύπω-
σες στην εκπαίδευση; Σώθηκες. 

Και δεν µιλώ για διορθώσεις, που προφανώς πρέπει να γίνουν
στο σύστηµα αξιολόγησης. Θα µπορούσαν να γίνουν κάποιες
διορθώσεις. Αλλά µιλώ για την κατάργηση της αξιολόγησης, την
οποία επιβάλλουν οι Υπουργοί σας. 

Και πάµε, βέβαια, στο πολύ µεγάλο θέµα της παιδείας.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Παρακαλώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Να µη διακόπτεται

ο αγορητής, κύριε συνάδελφε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Μια που είναι και ο Πρωθυπουργός εδώ, θα µου επιτρέ-
ψετε να πω να µη συµπεριφερόµαστε στη Βουλή όπως στις
κοµµατικές µας συναντήσεις. Το λέω για τις προηγούµενες συµ-
περιφορές. Καλό θα είναι να το λάβετε υπ’ όψιν σας.

Ήθελα να πάω σε ένα πολύ µεγάλο ζήτηµα.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Θέλετε να πείτε κάτι δυνατά; Πείτε το.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Πρόεδρε, συ-

νεχίστε. Παρακαλώ.
Συνεχίστε, κύριε Πρόεδρε, για να ολοκληρώσουµε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Κοιτάξτε, λέω, και το αναγνωρίζετε κύριε Πρόεδρε, ότι οι
ψίθυροι δεν είναι προς τιµήν των Βουλευτών. Δεν ψιθυρίζουµε.
Αν θέλουµε να πούµε κάτι, µπορούµε να ζητήσουµε τον λόγο.
Είναι εδώ ο Πρωθυπουργός, υπάρχει µία ερώτηση, θα εκθέ-
σουµε τις απόψεις µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μη διακόπτετε, κύ-
ριοι.

Συνεχίστε, κύριε Πρόεδρε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Ήθελα να πάω σε ένα πολύ µεγάλο θέµα που έχει τίτλο
Περιφερειακοί Διευθυντές, θα το ξέρετε. Δεκατρείς Περιφερει-
ακοί Διευθυντές ορίστηκαν από την Κυβέρνησή σας, ένας σε
κάθε περιφέρεια.

Κάναµε ένα λάθος εµείς και θέλω να το διορθώσω και θα σας
πω ποιο είναι αυτό. Είπαµε ότι είναι έντεκα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ,
ένα στέλεχος των ΑΝΕΛ και ένα άλλο πρόσωπο που δεν είναι εµ-
φανής η κοµµατική του ταυτότητα, τουλάχιστον στο Google,
γιατί η έρευνά µας δεν ήταν κάτι ιδιαίτερο. Πατήσαµε ένα όνοµα
και είδαµε ότι αυτός ήταν υποψήφιος Βουλευτής, ο άλλος ήταν
στέλεχος στην τάδε νοµαρχιακή. Ήταν πολύ απλά τα πράγµατα
για εµάς. Ο ένας εµφανιζόταν από εµάς ως ανένταχτος, ούτε
στους ΑΝΕΛ ούτε στον ΣΥΡΙΖΑ. Και λάβαµε ένα τηλεφώνηµα, δεν
ξέρω αν ήταν από τον ίδιο ή αν κάποιος προσποιήθηκε στο Πο-
τάµι. Μας τηλεφώνησε και µας εξήγησε ότι «παιδιά είµαι και εγώ

ΑΝΕΛ, είµαι στη Χριστιανική Δηµοκρατία µε τους ΑΝΕΛ, άρα δεν
είναι ότι είµαι εκτός». Ίσως να φοβήθηκε δηλαδή ο άνθρωπος µη
θεωρηθεί ανένταχτος και στη δεύτερη κρίση αποµακρυνθεί. 

Διορθώνουµε, λοιπόν, την παρέµβασή µας, γιατί στα χαρτιά
λέµε άλλα πράγµατα. Είναι έντεκα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ και δύο
στελέχη των ΑΝΕΛ. Είναι περίπου αυτά που και το προηγούµενο
καθεστώς έκανε. Αλλά αυτό δεν είναι δικαιολογία για να µας
πείτε ότι τα ίδια έκαναν και οι άλλοι. 

Έδωσαν τα χαρτιά τους τετρακόσιοι άνθρωποι γι’ αυτές τις
θέσεις. Τετρακόσιοι άνθρωποι και δεν επελέγη κανείς άξιος έξω
από το υπόλοιπο πολιτικό σύστηµα; Κάποιος ανεξάρτητος, κά-
ποιος που δεν έχει ασχοληθεί µε τα κόµµατα δεν µπορεί να είναι
περιφερειακός διευθυντής, ένας ή δύο από τους τετρακόσιους;
Και αν τέλος πάντων, κύριε Πρωθυπουργέ, είχατε αποφασίσει
ότι αυτοί οι δεκατρείς είναι οι καλοί, τότε γιατί κάνατε το διαγω-
νισµό; Και γιατί δεν δίνετε τα βιογραφικά αυτών των ανθρώπων
που διεκδίκησαν µια θέση στη δηµοσιότητα;

Αλλά νοµίζω ότι τελικά επιβεβαιώνεται, κύριε Πρόεδρε, ότι το
µόνο κράτος που έχει συνέχεια στην Ελλάδα είναι το πελατειακό.

Βέβαια η παιδεία δεν ήταν παράδεισος µε το προηγούµενο
καθεστώς. Υπήρχε ανισότητα, υπήρχαν συντηρητικές ιδεολη-
ψίες, υπήρχαν αναχρονισµοί. Αλλά αυτό δεν είναι δικαιολογία.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κύριε Πρό-
εδρε, τον χρόνο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Θέλετε να επιταχύνω, κύριε Πρόεδρε;

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Όχι εγώ,
αλλά υπάρχει και ένας Κανονισµός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ολοκληρώστε,
κύριε Πρόεδρε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Ολοκληρώνω.

Έλεγα, λοιπόν, ότι δεν είναι παράδεισος η παιδεία. Ούτε µε
τους προηγούµενους ήταν παράδεισος. Το θέµα είναι να πάµε
σε κάποιες διαδικασίες που θα βελτιώνουν την κατάσταση και
αυτό δεν γίνεται. Και φοβάµαι δεν γίνεται ηθεληµένα, γιατί η Κυ-
βέρνηση δεν συζητά.

Είπε ο Πρωθυπουργός σε µια συνάντησή µας –προσωπικά- ότι
θα συζητήσουµε για το θέµα της παιδείας, αλλά δεν συζητήσαµε.
Όλα είναι κατεπείγοντα, όλα είναι εσπευσµένα, δεν συζητά.

Και ξέρετε –για να τελειώνω, να σας πω το εξής- η χώρα, κύριε
Τσίπρα, χρειάζεται µεγάλες κοινωνικές συµµαχίες, για να τα βγά-
λει πέρα σε αυτήν την κρίση. Υπάρχει ένα βουνό µπροστά µας
και δεν µπορείτε µόνοι σας. Θα πρέπει να συστρατευθεί ένα µε-
γάλο τµήµα της κοινωνίας. Μιλώ για συστράτευση πέρα από το
Κοινοβούλιο, έξω. Και µε αυτά που κάνετε στην παιδεία αποµο-
νώνετε τη δηµιουργική Ελλάδα και δεν οδηγείτε τη χώρα σε µια
σύνθεση που θα επιτρέψει να αντιµετωπίσουµε τα µεγάλα προ-
βλήµατα της παιδείας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,

κύριε Θεοδωράκη.
Τον λόγο έχει ο Πρωθυπουργός κ. Αλέξιος Τσίπρας.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, θέλω να πω κι εγώ ότι είναι µια σηµαντική ηµέρα

η επαναφορά της ορθής δηµοκρατικής λειτουργίας στο Κοινο-
βούλιο και η επανέναρξη της Ώρας του Πρωθυπουργού µετά
από δυόµισι και πλέον χρόνια. 

Κύριε Θεοδωράκη, δεν έχω πρόβληµα να υπερβαίνετε τον
χρόνο. Απλώς για να συνεννοηθούµε, ακριβώς επειδή είναι η
πρώτη διαδικασία, εγώ που την αξιοποιούσα αυτήν την ώρα και
άρα έχω στο θέµα αυτό µια µεγαλύτερη εµπειρία θα σας πω ότι
ο Κανονισµός ορίζει πως τα πρώτα δύο λεπτά είναι για να κατα-
τίθενται τα ερωτήµατα ενώπιον του Σώµατος. Συνεπώς θα σας
πρότεινα από εδώ και στο εξής να συµφωνήσουµε -και αυτό
αφορά και όλους τους Βουλευτές- η ανοχή του Προεδρείου να
µην είναι στα πρώτα δύο λεπτά της κατάθεσης του ερωτήµατος,
αλλά να είναι σε ό,τι αφορά τον Πρωθυπουργό στην ανάλυση
της απάντησης και σε ό,τι αφορά τον ερωτώντα, αµέσως µετά,
στη δυνατότητά του να κάνει την κύριά του τοποθέτηση. 
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ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Συµφωνούµε.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, κύριε Θεοδωράκη, θέλω να µπω κατευθείαν
στην ουσία της ερώτησης και θα ήθελα την ανοχή, διότι είναι
πολλά τα ερωτήµατα που θέσατε. Η Κυβέρνηση έχει δεσµευτεί
ότι θα φέρει για ψήφιση ένα νέο νόµο πλαίσιο για την τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση και αυτό θα γίνει µετά από ολοκληρωµένη και εν-
δελεχή διαβούλευση και δηµόσιο διάλογο. Όλα τα θέµατα, αλλά
ιδίως αυτά που είναι πιο ευαίσθητα -εγώ θεωρώ τα θέµατα της
παιδείας εξαιρετικά ευαίσθητα- απαιτούν ενδελεχή διαβούλευση
και δηµόσιο διάλογο και θα συµφωνήσω µαζί σας ότι απαιτούν
και συναινέσεις. Στο διάλογο αυτό θα έχουν δυνατότητα να πά-
ρουν µέρος όλοι οι εµπλεκόµενοι φορείς και πρέπει να ξεκαθα-
ρίσω ότι όταν η δική µας Κυβέρνηση µιλάει για δηµόσιο διάλογο,
το εννοεί. 

Το επισηµαίνω διότι ο προηγούµενος νόµος, ο ν. 4009 που ψη-
φίστηκε το 2011, την εφαρµογή του οποίου υπερασπίζεστε µε
αυτήν την ερώτηση, ψηφίστηκε Αύγουστο µήνα, µέσα µόλις σε
µία εβδοµάδα και χωρίς καµµία ουσιαστική συµµετοχή των εµ-
πλεκόµενων φορέων. Βέβαια, θα σας θυµίσω ότι αυτός ο νόµος
και η ψήφισή του ήταν το crash test για τη δηµιουργία της τότε
οικουµενικής κυβέρνησης. Ήταν ο πρώτος νόµος που ψηφίστηκε
από τα τρία κόµµατα τότε που µετέπειτα σχηµάτισαν την Κυβέρ-
νηση, το ΠΑΣΟΚ, τη Νέα Δηµοκρατία και το ΛΑΟΣ του κ. Καρα-
τζαφέρη. Δεν υπήρξε καµµιά ουσιαστική συµµετοχή των
εµπλεκόµενων φορέων στον διάλογο τότε, που δεν υπήρξε διά-
λογος, ούτε καν της ΠΟΣΔΕΠ, και αυτό φυσικά δεν είναι τυχαίο,
διότι έχει άµεση σχέση µε τη συζήτηση που θα κάνουµε εδώ. 

Μέχρι να ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία µε τον πιο σωστό
τρόπο, η διαδικασία του διαλόγου για το µέλλον της παιδείας
στη χώρα µας, το Υπουργείο Παιδείας προχωράει στη συζήτηση
και στην ψήφιση ενός πολυνοµοσχεδίου που ρυθµίζει επείγοντα
θέµατα. Ένα από αυτά, στο οποίο αναφερθήκαµε στις προγραµ-
µατικές δηλώσεις, και εγώ και ο Υπουργός κ. Μπαλτάς, αφορά
στην κατάργηση των συµβουλίων ιδρύµατος, τα οποία προ-
έβλεπε ο νόµος. Τι είναι αυτό που καθιστά επείγουσα, κατά την
άποψή µας, την κατάργηση των συµβουλίων ιδρύµατος; Είναι η
εκρηκτική κατάσταση που έχει δηµιουργηθεί στα πανεπιστήµια,
εξαιτίας της δυνατότητας που τους δίνει ο νόµος να εµπλέκονται
ανοιχτά στο ακαδηµαϊκό όσο και στο διοικητικό έργο. 

Από την ψήφιση του νόµου µέχρι σήµερα, υπάρχουν πάρα
πολλές περιπτώσεις τέτοιου είδους εµπλοκής, που αφορούν τα
προγράµµατα σπουδών, τη διαχείριση του προϋπολογισµού των
ιδρυµάτων, τη διαχείριση των ειδικών λογαριασµών των βιβλίων
έρευνας, τους εσωτερικούς κανονισµούς, συνεχώς τριβές που
κάνουν αδύνατη τη λειτουργία του πανεπιστηµίου. Δεν θέλω να
µηδενίζω, ούτε βέβαια αυτό αφορά προσωπικότητες που έχουν
έρθει µε καλή πρόθεση και µε καλή διάθεση να προσφέρουν
έργο και συµµετέχουν σε αυτά τα συµβούλια, αλλά ως επί το
πλείστον ο απολογισµός της δράσης και λειτουργίας αυτών των
συµβουλίων, ο απολογισµός ως επί το πλείστον είναι πενιχρός
και θα έλεγα ότι είναι αρνητικός. Ούτε στρατηγικός σχεδιασµός
ούτε ανάπτυξη των ιδρυµάτων ούτε τίποτα από όλα όσα βαρύ-
γδουπα υποσχόταν ο προηγούµενος νόµος. 

Ο ρόλος που δίνει ο ν. 4009 στα συµβούλια ιδρύµατος –και
επαναλαµβάνω ότι το λέω χωρίς να αµφισβητώ καλές προθέσεις
κανενός προσωπικά- είναι ρόλος διαλυτικός. Και αυτό δεν είναι
ατύχηµα, αυτό έχει γίνει µε απόλυτη γνώση και συνείδηση του
νοµοθέτη. Τα συµβούλια ιδρύµατος ήταν το όχηµα, προκειµένου
να επιβληθούν στο πανεπιστήµιο δίδακτρα, προκειµένου να επι-
βληθεί η έµµεση διαχείριση των πανεπιστηµίων από ιδιώτες, προ-
κειµένου να γίνει πράξη η σταδιακή απόσυρση του δηµοσίου από
τη στήριξη της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. 

Το επόµενο διάστηµα θα έχουµε εκλογές σε πέντε τουλάχι-
στον πρυτανικές αρχές. Σας πληροφορώ ότι η συντριπτική πλει-
οψηφία της ακαδηµαϊκής κοινότητας δεν επιθυµεί αυτές οι
εκλογές να γίνουν υπό την κηδεµονία των συµβουλίων, όπως συ-
νέβη τα δύο προηγούµενα χρόνια, τα οποία συµβούλια –και αυτό
είναι πρωτοφανές στον κόσµο- µε βάση τον νόµο µπορούν κατά
το δοκούν να αποκλείσουν υποψηφιότητες, να αποκλείσουν κά-

ποιο µέλος ΔΕΠ να θέσει υποψηφιότητα, όπως πολλάκις έγινε
το προηγούµενο διάστηµα και όχι µε ακαδηµαϊκά κριτήρια, κύριε
Θεοδωράκη. Επί της ουσίας περνούν τους υποψήφιους πρυτά-
νεις από µία συνέντευξη, που κριτήριο δεν είναι πάντοτε η ακα-
δηµαϊκή τους πληρότητα. Είναι πάµπολλες οι καταγγελίες –θα
µπορούσα και να τις απαριθµήσω- από ανθρώπους που δεν
έχουν σχέση µε τον ΣΥΡΙΖΑ, ανθρώπους, όµως, που είχαν µια
διαφορετική άποψη απέναντι στον νόµο, µε πλούσιο ακαδηµαϊκό
έργο, οι οποίοι απερρίφθησαν από τα συµβούλια και δεν έθεσαν
υποψηφιότητα, επειδή οι πεποιθήσεις τους και η άποψή τους για
το πανεπιστήµιο δεν ταυτίζονταν µε το πνεύµα του ν. 4009 και
έτσι, χωρίς άλλη δικαιολογία, τους απαγορεύθηκε να θέσουν
υποψηφιότητα. 

Αυτό είναι το όραµά µας και το όραµά σας για τη δηµοκρατία
στα πανεπιστήµια; Αυτό έρχεστε να υπερασπιστείτε; Αυτά ούτε
στη Βόρειο Κορέα δεν γίνονται, να αποκλείεται κάποιος από υπο-
ψηφιότητα, µόνο και µόνο επειδή έχει αντίθετες απόψεις! Δεν πι-
στεύω ότι είναι το όραµά σας και θέλω την άποψή σας σε αυτό. 

Αυτοί είναι οι λόγοι που µας υποχρεώνουν να νοµοθετήσουµε
άµεσα την κατάργηση των συµβουλίων, διότι όσο παραµένουν,
παρά την επικείµενη αλλαγή θεσµικού πλαισίου και την ίδια
στιγµή που εµείς εδώ θα κάνουµε καλόπιστα ουσιαστικό διάλογο
για να φτιάξουµε ένα νοµικό πλαίσιο που θα απαντά στις δυσλει-
τουργίες, αυτά τα συµβούλια θα συνεχίζουν να υλοποιούν µια
πολιτική, η οποία κατά την άποψή µας είναι πολιτική αποδόµησης
του δηµοσίου πανεπιστηµίου. Φτιάχνουν δικούς τους εσωτερι-
κούς κανονισµούς χωρίς να ρωτούν κανέναν, σπεύδουν να συ-
στήσουν νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, ώστε να
διαχειριστούν ό,τι προλάβουν από τους πόρους, την περιουσία
και τους ειδικούς λογαριασµούς. 

Έρχοµαι στο θέµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. Μιλήσατε
για την ηλεκτρονική ψηφοφορία και είπατε ότι αυτή διασφαλίζει
τη µαζική συµµετοχή. 

Είµαι υπέρµαχος της άποψης ότι η χρήση τεχνολογίας πρέπει
να γίνει συµβατή µε την καθηµερινότητα µας. Εάν, όµως, έχουµε
την αντίληψη ότι η ηλεκτρονική ψηφοφορία διασφαλίζει τη συµ-
µετοχή, γιατί δεν την προτείνουµε; Να αντικαταστήσουµε τις
εκλογές, να µην κουράζεται ο κόσµος να πηγαίνει στα παραβάν
να ψηφίζει, να καταργήσουµε και την ζώσα διαδικασία µέσα στο
Κοινοβούλιο και να ψηφίζουµε όλοι από το laptop µας, από τα
γραφεία µας. 

Εδώ, λοιπόν, πρέπει να βάλουµε κάποιες διαχωριστικές γραµ-
µές. Τόσο καιρό η ψηφοφορία στα πανεπιστήµια γινόταν µε τον
παραδοσιακό τρόπο. Η µαζικότητα, όχι σε ό,τι αφορά τους φοι-
τητές, αλλά σε ό,τι αφορά τα µέλη ΔΕΠ ήταν διασφαλισµένη.
Ήταν διασφαλισµένη η µαζικότητα. Δεν υπήρχε κανένα θέµα µα-
ζικότητας. 

Αυτό που άλλαξε µε την ηλεκτρονική ψηφοφορία και ο λόγος
που την καταργούµε είναι ότι µε την ηλεκτρονική ψηφοφορία η
πραγµατική εφορευτική επιτροπή δεν είναι αυτοί που συλλέγουν
τα e-mails και αθροίζουν τις ψήφους, είναι ένας server, τον οποίο
κανείς µη µυηµένος δεν µπορεί να ελέγξει. Εποµένως το αδιά-
βλητο δεν διασφαλίζεται. Όµως, το ακόµη χειρότερο, κρισιµό-
τερο και ουσιαστικότερο είναι ότι δεν διασφαλίζεται η
µυστικότητα. Τα ηλεκτρονικά ίχνη και η προσωπική επιλογή του
καθενός είναι εκεί, στη διάθεση του κάθε ενδιαφερόµενου.

Έρχοµαι στο ζήτηµα της φοιτητικής συµµετοχής. Νοµίζω ότι
η θέση του Υπουργείου είναι ξεκάθαρη στο θέµα της φοιτητικής
συµµετοχής. Για πρώτη φορά η εκπροσώπηση των φοιτητών συ-
ναρτάται µε το ποσοστό συµµετοχής τους στην καθολική ψηφο-
φορία.

Ο προηγούµενος νόµος απέκλειε τους φοιτητές. Δεν τον θεω-
ρούµε δηµοκρατικό και ορθό. Εµείς προσπαθούµε να φέρουµε
τη συµµετοχή τους, σε συνάρτηση µε την παρουσία τους στην
ψηφοφορία. Και αυτό, πιστέψτε µε, είναι ό,τι σηµαντικότερο µπο-
ρεί να κάνει κανείς, προκειµένου να απεµπλακεί από το πατρο-
νάρισµα των φοιτητικών παρατάξεων και των φοιτητοπατέρων,
όπως λέτε, η συµµετοχή του κάθε φοιτητή.

Διαγραφές. Το αιώνιο θέµα των αιώνιων φοιτητών, κατά την
άποψή µας είναι ένα αιωνίως επικοινωνιακό θέµα, αλλά αιωνίως
πρακτικά ανύπαρκτο και θα σας εξηγήσω γιατί. Παρά το γεγονός
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ότι ο προηγούµενος νόµος, της διαγραφής δηλαδή των λεγόµε-
νων «αιωνίων φοιτητών», ισχύει από το 2011, ελάχιστα ιδρύµατα
είχαν τεχνικά τη δυνατότητα να προχωρήσουν σε διαγραφές.

Επιπλέον, κατά την άποψή µας, είναι και µια περιττή επίδειξη
αυταρχισµού. Οι φοιτητές αυτοί δεν έχουν το παραµικρό κόστος
για το πανεπιστήµιο. Μετά την παρέλευση δύο χρόνων από την
κανονική διάρκεια των σπουδών τους δεν παίρνουν βιβλία, δεν
δικαιούνται πάσο, δεν έχουν δικαίωµα για σίτιση ή στέγαση, δεν
έχουν ούτε καν το δικαίωµα συµµετοχής σε εκλογή εκπροσώ-
πων, σε αντίθεση µε ό,τι ισχυρίζεται η ερώτησή σας. Οι περισ-
σότεροι δε από αυτούς έχουν ήδη εγκαταλείψει το πανεπιστήµιο. 

Στερούµε κάποιους από τη θεωρητική, λέω εγώ δυνατότητα, -
διότι µιας και λέτε συχνά ότι προέρχεσθε από µία λαϊκή γειτονιά,
θα ξέρετε ότι πολύς κόσµος, πολλά παιδιά, στερούνται της οικο-
νοµικής δυνατότητας να σπουδάσουν και ακριβώς γι’ αυτό τον
λόγο αναγκάζονται πολλές φορές να διακόψουν τις σπουδές
τους για να µπορέσουν να εξασφαλίσουν τα προς το ζην, αλλά η
επιθυµία αυτών των ανθρώπων κάποια στιγµή είναι να επιστρέ-
ψουν, διότι για εµάς η γνώση είναι αυταξία, και να έχουν τη δυ-
νατότητα πρόσβασης στη γνώση και στην ακαδηµαϊκή
διαδικασία- που είναι κάτι ιερό και δεν θεωρούµε ότι για µία γρα-
φειοκρατική διαδικασία που δεν κοστίζει πρέπει να τη στερή-
σουµε.

Σε ό,τι αφορά τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, παρακολουθώ
όλο αυτό το διάστηµα από πλευράς σας µια έντονη διαµαρτυρία
–επιτρέψτε µου την έκφραση, όµως, χωρίς περιεχόµενο- για τη
δήθεν κατάργηση των προτύπων σχολείων ή την κατεδάφιση των
πειραµατικών. Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι δεν ισχύει τίποτε
από τα δύο. Αυτό που κάνει η Κυβέρνηση, είναι να διαχωρίζει τα
πρότυπα από τα πειραµατικά, όπως ίσχυε για δεκαετίες στη
χώρα µας, προτού τα συµπτύξει ο προηγούµενος νόµος.

Στα πειραµατικά σχολεία, κύριε Θεοδωράκη, είναι αντιεπιστη-
µονικό και δεν συµβαίνει πουθενά στον κόσµο να επιλέγεις µε
κλήρωση, διότι στα πειραµατικά σχολεία πρέπει να έχεις όλη τη
µαθησιακή γκάµα. Ο ρόλος των πειραµατικών άλλωστε είναι
ακριβώς αυτός. Να πειραµατίζονται αξιοποιώντας το µέσο µαθη-
σιακό επίπεδο των µαθητών, προκειµένου να προάγουν µαθη-
σιακά προγράµµατα βέλτιστα και ικανά να εφαρµοστούν και σε
όλα τα υπόλοιπα σχολεία, αλλιώς δεν έχει νόηµα να λέµε ότι είναι
πειραµατικά. Πειραµατικά είναι ακριβώς διότι πειραµατίζονται και
δεν µπορούν να πειραµατίζονται στους καλύτερους µαθητές. Με
εξετάσεις θα συνεχίσουν να έχουν µαθητές, όχι τα πειραµατικά,
αλλά τα πρότυπα σχολεία, εκείνα τουλάχιστον που το επιθυµούν.
Διότι υπάρχουν και πρότυπα σχολεία που δεν επιθυµούσαν ούτε
επιθυµούν να παίρνουν µε εξετάσεις και έπαιρναν και αυτά µε
κλήρωση.

Ας δούµε, όµως, τι ακριβώς υπερασπίζεστε από τον προηγού-
µενο νόµο, τι ακριβώς έγινε και τι δεν έγινε µε αυτήν τη σύµπτυξη
πειραµατικών και πρότυπων σχολείων. Αυτό που έγινε µε τη σύµ-
πτυξη των προτύπων και πειραµατικών, ήταν η δηµιουργία ενός
εκπαιδευτικού συστήµατος µέσα στο εκπαιδευτικό σύστηµα.
Εξήντα σχολεία αποσπάστηκαν από τον κορµό της δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης και συγκροτήθηκαν σε µία αυτόνοµη νησίδα
ανεξάρτητη ακόµα και από τις δοµές του Υπουργείου. Και ο στό-
χος αυτής της ενέργειας ήταν να δώσει στις προηγούµενες κυ-
βερνήσεις την ευχέρεια να εγκαταλείψουν σιγά-σιγά το υπόλοιπο
σύστηµα, δηλαδή το πιο αδύναµο και µεγαλύτερο κοµµάτι του
εκπαιδευτικού συστήµατος, στην τύχη του.

Αυτό που συνέβη στην πράξη ήταν το εξής: Πρώτον, δηµιουρ-
γήθηκε ένα νέο σύστηµα παραπαιδείας δίπλα στα υπάρχοντα συ-
στήµατα παραπαιδείας και δεύτερον, ειδικά σε µικρές περιοχές,
υπήρξε ουσιαστικός διαχωρισµός των µαθητών και των σχο-
λείων. Φανταστείτε µια µικρή επαρχιακή πόλη όπου αν πάρεις
όλους τους καλούς µαθητές και τους πας µαζί µόνους τους σε
ένα ξεχωριστό σχολειό, τότε όλα τα υπόλοιπα σχολεία υποβαθ-
µίζονται. Και υποβαθµίζεται συνολικά το επίπεδο της εκπαιδευ-
τικής διαδικασίας.

Δική µας υποχρέωση και δική µας δέσµευση είναι να διασφα-
λίσουµε την ποιοτική αναβάθµιση της εκπαίδευσης στο σύνολό
της και σε όλες τις βαθµίδες. Θα αναµετρηθούµε µε το πρό-
βληµα αυτό και επ’ αυτού θα κριθούµε. 

Είδα ότι επισκεφθήκατε µια λαϊκή γειτονιά. Να σας πω ότι βε-
βαίως και πρέπει να υπάρχουν πειραµατικά σχολεία σε όλες τις
λαϊκές και αποµακρυσµένες γειτονιές. Και το πειραµατικό σχο-
λείο ήταν µία από τις σηµαντικότερες καινοτοµίες των αρχικών,
των πρώτων κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ, σας θυµίζω. Εγώ προσω-
πικά τελείωσα πειραµατικό σχολείο και πολυκλαδικό λύκειο και
ξέρω ότι ήταν πολύ σηµαντικά σχολεία υψηλού επιπέδου, παρ’
ό, τι µε κλήρωση εισάγονταν εκεί για όλα τα προηγούµενα χρόνια
οι µαθητές.

Δεν έχουµε, λοιπόν, πρόθεση να µεταφέρουµε στην εκπαί-
δευση κάποια οράµατα, κατά την άποψή µου, φρικιαστικά –δεν
αναφέροµαι σε σας- ορισµένων ακραίων της νεοφιλελεύθερης
σχολής περί κοινωνίας των 2/3 και του 1/3. Με βάση αυτήν τη λο-
γική επαναφέρουµε την κλήρωση στα πειραµατικά και αφήνουµε
τα πρότυπα να επιλέγουν αν θέλουν εξετάσεις ή όχι.

Στο θέµα της επιλογής διευθυντικών στελεχών θα πρέπει να
πληροφορηθείτε το σύστηµα που ίσχυε µέχρι σήµερα. Και αυτό
νοµίζω έχει µια αξία να το πληροφορηθούµε όλοι. Τα 2/3 της µο-
ριοδότησης σχετίζονταν µε τα προσόντα. Το 1/3, όµως, ήταν συ-
νέντευξη, χωρίς προδιαγραφές, χωρίς δέσµευση των
υπηρεσιακών παραγόντων για το τι θα ρωτήσουν, χωρίς διαφά-
νεια, χωρίς τίποτα, κανέναν έλεγχο. Απλά και καθαρά ήταν ένα
µέσο του κράτους να επιλέγει αυτούς που θέλει, χωρίς να δίνει
λογαριασµό σε κανέναν.

Εµείς καταργούµε τη συνέντευξη και µεταφέρουµε αυτό το
1/3, πέραν της µοριοδότησης που ανήκε στη συνέντευξη, στη
γνώµη των διδασκόντων. Δεν είναι πιο δηµοκρατικό αυτό, να βα-
ραίνει, δηλαδή, περισσότερο η γνώµη του συλλόγου διδασκόν-
των στην επιλογή διευθυντικού προσωπικού από τη γνώµη
κάποιων στελεχών του Υπουργείου που δεν ξέρουν καν ποιον
εξετάζουν και τι ακριβώς να τον ρωτήσουν; Εµείς θεωρούµε ότι
είναι πιο δηµοκρατικό. Και δεν βλέπω σε αυτό κάποιον τροµα-
κτικό κίνδυνο.

Αν δεν κάνω λάθος, αναφερθήκατε και στο θέµα των ξενό-
γλωσσων. Δεν καταργούνται. Δεν υλοποιήθηκε ποτέ αυτό. Δεν
υπάρχουν αυτήν τη στιγµή. Δεν καταργούνται. Το θέµα είναι να
υλοποιηθούν τα ξενόγλωσσα τµήµατα στα πανεπιστήµια.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Για τους υπηρεσιακούς διευθυντές…

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ανοίγετε
ένα θέµα, κύριε Θεοδωράκη, για τους υπηρεσιακούς διευθυντές.
Εγώ θα ήθελα να σας ρωτήσω µε απόλυτη ειλικρίνεια, γιατί
βλέπω ότι πριν από λίγο συµβουλευθήκατε τον Βουλευτή σας,
τον κ. Θεοχάρη, ο οποίος ως Γενικός Γραµµατέας των Δηµοσίων
Εσόδων έπαιρνε τα e-mails των κοµµατικών στελεχών της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης για να διορίζει εφοριακούς! Και είναι στις
τάξεις σας! Και δεν έχει απαντηθεί αυτό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και µιλάτε σε αυτήν την Κυβέρνηση για κοµµατικοκρατία, η

οποία βρίσκεται στην εξουσία τρεις µήνες και δεν έχει καταφέρει,
εξαιτίας της διαπραγµάτευσης που µας τρώει το 70% του χρό-
νου, να αλλάξει ουσιαστικές δοµές και κακώς κείµενα; 

Όχι, κύριε Θεοδωράκη, κάνετε λάθος. Βεβαίως και δεν υπάρ-
χει η διαδικασία του Opengov.gr, όπως την είχε ορίσει ο κ. Πα-
πανδρέου. Και δεν υπάρχει διότι, κατά την άποψή µας, το
πείραµα αυτό απέτυχε σε ό, τι αφορά τις πολιτικές θέσεις της
Γενικής Γραµµατείας των Υπουργείων. Οι Γενικοί Γραµµατείς των
Υπουργείων είναι πολιτική ευθύνη. Εκεί έχει την πολιτική ευθύνη
ο Υπουργός και ο Πρωθυπουργός ακόµα. Αλλά όραµά µας δεν
είναι η δηµόσια διοίκηση να ορίζεται από το κοµµατικό κράτος.

Και εδώ θα κριθούµε. Όµως, αφήστε µας να κριθούµε. Εδώ
δεν έχει αλλάξει ούτε ένας διευθυντής νοσοκοµείου τρεις µήνες
τώρα! Ούτε ένας διευθυντής υπηρεσίας δεν έχει αλλάξει! 

(Χειροκροτήµατα)
Παραµένουν ακόµα και όλοι όσοι ήταν Γενική Γραµµατεία Δη-

µοσίων Εσόδων, ΕΛΣΤΑΤ, Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερό-
τητας. Κανείς δεν έχει αλλάξει, ακόµα και αυτοί οι οποίοι είναι
επικεφαλής και εµπλέκονται µε δικαστικές υποθέσεις. Μόνο τότε
τους ζητούµε την παραίτησή τους. Δεν µπορείτε να λέτε σε εµάς
για κοµµατικό κράτος! Δεκτή η κριτική και την αποδέχοµαι. Η κρι-
τική είναι η πεµπτουσία της δηµοκρατίας. Θα κριθούµε, αλλά δεν
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µπορείτε να µιλάτε σε εµάς για κοµµατικό κράτος. 
Κλείνοντας, επιτρέψτε µου ορισµένες παρατηρήσεις. Μη χρη-

σιµοποιείτε το επιχείρηµα για τα διακόσιες χιλιάδες παιδιά που
έφυγαν στο εξωτερικό, επειδή δεν υλοποιείται ο νόµος που ψη-
φίστηκε για την παιδεία από τα κόµµατα του µνηµονίου. Μην το
χρησιµοποιείτε αυτό! Διότι αν το χρησιµοποιήσει κανείς, σηµαίνει
ότι δεν αντιµετωπίζει µε υπευθυνότητα την κρίση που περνάει
αυτός ο τρόπος. Διότι είναι µια δοµική κρίση µε θηριώδη ανεργία
που προκαλεί απελπισία στους νέους ανθρώπους και τους αφή-
νει χωρίς όνειρο, χωρίς όραµα, χωρίς ελπίδα. Και νοµίζω ότι αυτό
δεν µπορεί κανείς να υπερασπιστεί ότι συνέβη, επειδή δεν υλο-
ποιήθηκε ο νόµος που έφερε στη Βουλή η κ. Διαµαντοπούλου
και ψηφίστηκε τον Αύγουστο του 2011 από διακόσιους πενήντα
πράγµατι Βουλευτές. 

Όµως, επαναλαµβάνω ότι αυτός ο νόµος δεν ήταν τίποτε πε-
ρισσότερο από το test τότε της νέας συµµαχίας που εκκολάπτον-
ταν για να εφαρµοστούν τα µνηµόνια. Ήταν το crash test της
Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού λίγο πριν δηµιουργήσουν την κυβέρνηση Παπαδήµου
για να στηριχθούν τα µνηµόνια. Αυτός ο αριθµός, λοιπόν, των
διακοσίων πενήντα πέντε στη Βουλή δεν αντανακλούσε ανάλογο
κοινωνικό συσχετισµό, πολύ περισσότερο δε που δεν έγινε δια-
βούλευση. Την ίδια αυτή πλειοψηφία του κ. Παπαδήµου την εί-
δαµε να καταρρέει σαν χάρτινος πύργος λίγους µήνες µετά. Ας
µη χρησιµοποιείτε, λοιπόν, αυτό το επιχείρηµα. 

Εγώ θα ήθελα να κλείσω θυµίζοντάς σας κάτι που πιστεύω ότι
είναι πιο σηµαντικό από αυτήν την ψηφοφορία τότε, τον Αύγου-
στο του 2011 σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα. Ο τότε Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας και σηµερινός Πρόεδρος της Δηµοκρατίας κ.
Προκόπης Παυλόπουλος παρά την τροµακτική πλειοψηφία των
διακοσίων πενήντα πέντε Βουλευτών, αρνήθηκε την κοµµατική
γραµµή. Αρνήθηκε να ψηφίσει αυτό το νοµοσχέδιο. Μάλιστα, κα-
τέθεσε µία απολύτως τεκµηριωµένη άποψη για την άρνησή του. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι αυτό θα άξιζε να θυµάστε περισσότερο και
να ανασύρετε περισσότερο από το δηµοσιογραφικό σας αρχείο
από εκείνη την ψηφοφορία-πρόκριµα για την πρώτη αλλαγή κυ-
βέρνησης και Πρωθυπουργού µετά τη Μεταπολίτευση ερήµην
της βούλησης του λαού.  Αυτό αξίζει να το θυµόµαστε περισσό-
τερο, κύριε Θεοδωράκη.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε τον

Πρωθυπουργό κ. Αλέξη Τρίπρα.  
Τον λόγο έχει για να δευτερολογήσει ο Πρόεδρος της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας του Ποταµιού κ. Σταύρος Θεοδωράκης. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Πάντως, εµείς, κύριε Τσίπρα, επειδή θεωρούµε ότι είναι
ουσιαστική αυτή η διαδικασία που γίνεται, έχουµε συνεννοηθεί
και να µη χειροκροτάµε, αλλά και να προσπαθούµε να απαντάµε
σε αυτά που πραγµατικά λέγονται. Και εξηγώ τι εννοώ. Σας είχαν
ετοιµάσει µια οµιλία, η οποία µάλιστα κράτησε είκοσι δύο λεπτά.
Μάλιστα, δεν καταλαβαίνω γιατί µου κάνετε παρατήρηση για τον
χρόνο, αφού κάνατε τον τριπλάσιο από τον επιτρεπτό χρόνο και
εσείς….

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Σας εξή-
γησα, κύριε Θεοδωράκη! 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Αποδέχοµαι…

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δεν σας
έκανα παρατήρηση για τον χρόνο. Σας εξήγησα να δίνουµε
ανοχή στην ουσία των απαντήσεων και όχι στην κατάθεση της
ερώτησης. Υπάρχει ένας Κανονισµός που το προβλέπει αυτό. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Βέβαια. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Και σας
υπόσχοµαι στη δευτεροµιλία µου να είµαι ακριβής στον χρόνο
µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Εµείς, κύριε Θεο-
δωράκη, λόγω της κορυφαίας στιγµής της παρουσίας του Πρω-
θυπουργού και της έναρξης ενός αδρανούντος θεσµού, θα
είµαστε απεριόριστα ανεκτικοί και σήµερα και στους Βουλευτές
που θα ακολουθήσουν µετά. 

Συνεχίστε, σας παρακαλώ. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Εσείς, κύριε Πρόεδρε, µε παραπλανήσατε, διότι ρωτήσαµε
και µου είπατε ότι έχετε χρόνο να κάνουµε αυτήν την κουβέντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Το οµολογώ, κύριε
Πρόεδρε. Συνεχίστε, σας παρακαλώ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Πάµε, όµως, σε αυτά που είπε ο Πρωθυπουργός.

Θα ήταν καλό για να γίνει αυτή η διαδικασία ουσιαστικά, να
απαντάτε, κύριε Πρόεδρε της Κυβέρνησης, σε αυτά τα οποία
εγώ λέω κι όχι σε αυτά που θεωρούν οι σύµβουλοί σας ότι θα
πω. Δηλαδή, µιλήσατε έξι λεπτά για τα συµβούλια απαντώντας
σε κάτι που εγώ δεν έχω θέσει.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Υπάρχει
γραπτή ερώτηση.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Όχι, επιτρέψτε µου. Μπορείτε να τη δείτε τη γραπτή ερώ-
τηση και ποιες είναι οι αναφορές µας στα συµβούλια.

Μιλήσατε έξι λεπτά για τα συµβούλια για κάτι το οποίο εγώ
δεν ανέφερα καν. Είπατε για τους αιώνιους που δουλεύουν. Σας
είπα στην τοποθέτησή µου ότι βεβαίως οι αιώνιοι που δουλεύουν
είναι µια ξεχωριστή ιστορία και υπάρχουν τρόποι να βλέπει το
εκπαιδευτικό σύστηµα ποιοι πραγµατικά δεν µπορούν να είναι
στο πανεπιστήµιό τους, ώστε να µην έχουν την ίδια συµπεριφορά
απέναντι σε όλους αυτούς που δεν πηγαίνουν απλώς στα πανε-
πιστήµια.

Και βέβαια για τα διακόσιες χιλιάδες παιδιά που φύγανε, σας
είπαµε ότι δεν είστε εσείς υπεύθυνος και δεν είναι ένας νόµος
που αλλάζει. Ο υπεύθυνος είναι το ασφυκτικό πλαίσιο που
έχουµε δηµιουργήσει σε αυτήν τη χώρα, δηλαδή ότι υπάρχει µία
συντηρητική ιδεοληπτική διακυβέρνηση µέχρι το 2015 και ξαφ-
νικά έρχεται, επιτρέψτε µου, µία Αριστερή –θέλει να λέγεται- ιδε-
οληπτική διακυβέρνηση, που δηµιουργεί ένα ασφυκτικό πλαίσιο
για τους δηµιουργικούς ανθρώπους.

Δεν φεύγουν οι φοιτητές επειδή ήρθατε εσείς. Οι φοιτητές
φεύγανε, αλλά συνεχίζουν να φεύγουν και θα συνεχίσουν να φεύ-
γουν όσο εσείς προχωράτε σε µία ιδεοληπτική πορεία και σε µία
πορεία κοµµατικού κράτους. 

Η µεγάλη µας διαφωνία είναι η εξής και θα σας την πω: Δεν
είπε κανείς ότι οι γενικοί γραµµατείς δεν µπορούν να είναι και
στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ. Και βεβαίως µπορεί να είναι, όπως και οι
περιφερειακοί διευθυντές µπορούν να είναι στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ
και οι διευθυντές των σχολείων µπορούν να είναι στελέχη του
ΣΥΡΙΖΑ. Αλίµονο αν πούµε ότι τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ δεν έχουν
την ικανότητα να λάβουν τέτοιες σηµαντικές θέσεις. 

Αλλά όταν προκηρύσσονται δεκατρείς θέσεις -δώστε µου
εσείς µια λογική εξήγηση, σαν λογικός άνθρωπος που είστε, τε-
τρακόσιες αιτήσεις είχαµε για δεκατρείς θέσεις- και ω, του θαύ-
µατος, οι έντεκα είναι στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ και οι δύο των ΑΝΕΛ,
δεν υπάρχει κανείς, από κανένα άλλο πεδίο να αναλάβει αυτήν
τη θέση των περιφερειακών διευθυντών;

Να σας πω κάτι, εξ όνυχος τον λέοντα; Οι λεπτοµέρειες θα κρί-
νουν την πορεία. Δεν έχετε συγκεκριµένη απάντηση. Προσπα-
θούν οι Υπουργοί να απαντήσουν, επειδή το θέµα δεν είναι δικό
µας, το θέτουν συνέχεια, κύριε Πρωθυπουργέ, οι εφηµερίδες, το
θέτουν συνέχεια οι φοιτητές και οι µαθητές, το συζητούν στο δια-
δίκτυο, στο Facebook, στα κοινωνικά δίκτυα. Και ξέρετε ποια
είναι η απάντηση του Υπουργείο σας; Ότι είναι προσωπικά δε-
δοµένα ποιοι είναι οι τετρακόσιοι που ζητήσανε τις θέσεις και
είναι προσωπικά δεδοµένα ποιοι είναι οι δεκατρείς. Δεν είναι
προσωπικά δεδοµένα όταν οι δεκατρείς, σας λέω, είναι όλοι στε-
λέχη του κυβερνητικού µηχανισµού σας.

Μου είπατε, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι θα γίνει διάλογος. Πότε
θα γίνει διάλογος; Με ποια διαδικασία; Το νοµοσχέδιο αυτό, το
νοµοσχέδιο του κ. Κουράκη που διορθώνει, υποτίθεται, για εσάς
κάποια πράγµατα στην παιδεία, ήρθε σαν τροπολογία στο νοµο-
σχέδιο για τον αθλητισµό, που ήταν µία προσβολή για τη διαδι-
κασία. Αποσύρθηκε και ήρθε ως κατεπείγον µετά σε µία
διαδικασία σήµερα. Δεν έχει γίνει κανένας διάλογος µε κανέναν
φορέα. Δεν έχει συζητήσει, δηλαδή, η κοινωνία γι’ αυτόν τον
νόµο. 
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Και να σας πω και κάτι. Δεν θα υπερασπιστώ όλα τα σηµεία
του προηγούµενου νόµου που αναφέρατε, του νόµου που ψή-
φισε µε διακόσιες πενήντα πέντε ψήφους η Βουλή, αλλά είναι
γνωστό ότι για εκείνο τον νόµο υπήρχε ένας διάλογος έντονος,
µε διαφωνίες, περίπου ενάµισι χρόνο. Δεν είναι κάτι µυστικό.
Ενάµισι χρόνο υπήρχε αυτή η διαβούλευση στα πανεπιστήµια.
Βεβαίως, κατέληξε σε ένα συµπέρασµα το οποίο σε κάποιους
µπορεί να µην αρέσει, αλλά όχι ότι δεν υπήρξε διάλογος. Ο διά-
λογος, δηλαδή, του ενάµισι χρόνου τότε διαγράφεται και θεω-
ρούµε διάλογο, κύριε Πρωθυπουργέ, το κατεπείγον του
νοµοσχεδίου, το οποίο συζητείται σήµερα στη Βουλή, µέσα σε
τρεις µέρες δηλαδή. Πότε έγινε αυτός ο διάλογος;

Κάνατε µία προσωπική αναφορά στον κ. Θεοχάρη και πραγ-
µατικά θα θέλαµε τώρα που έχετε εσείς τα στοιχεία, έχετε τους
φακέλους του ΣΔΟΕ, έχετε τους φακέλους των προσλήψεων, να
πείτε συγκεκριµένα σε ποιες υποθέσεις παρενέβη ο κ. Θεοχά-
ρης. Ποιους διόρισε;

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Εγώ θα σας
το πω;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Βεβαίως, εσείς να το πείτε. Μα, εσείς λέτε ότι έκανε µία
προσωπική πολιτική µε κάποια e-mails. 

Επειδή, λοιπόν, είναι γνωστό ότι ο κ. Θεοχάρης ήταν αγύριστο
κεφάλι και δεν άκουγε -κι αυτός ήταν ο λόγος άλλωστε που απο-
µακρύνθηκε από τους προηγούµενους- σας λέµε ότι εµείς θα θέ-
λαµε τη δηµοσιότητα και δεν θέλουµε τους ψιθύρους γι’ αυτά τα
πράγµατα.

Εάν πραγµατικά έχετε στοιχεία ότι οποιοσδήποτε Βουλευτής
από το Ποτάµι εξυπηρέτησε στο παρελθόν, σε οποιαδήποτε
θέση, κάποιους ανθρώπους µε κάποιους άνοµους τρόπους, έξω
από τις πολιτικές αρχές που πρεσβεύει το Ποτάµι, πραγµατικά
θα θέλαµε να µας το πείτε.

Θα πρέπει να προβληµατιστείτε πάρα πολύ από την αποδοκι-
µασία της πολιτικής σας στο θέµα της παιδείας. Δεν ξέρω αν εί-
δατε τις δηµοσκοπήσεις. Το 70% στη µία, το 80% στην άλλη λένε
ότι είναι λάθος αυτά που κάνουν οι Υπουργοί σας στην παιδεία.
Δεν είναι, δηλαδή, στραβός ο γιαλός, κύριε Τσίπρα. Είναι στραβά
τα πανιά, είναι στραβός ο τρόπος που αρµενίζουν οι Υπουργοί
σας. 

Βέβαια, για να είµαστε ειλικρινείς, δεν είναι µόνο στην παιδεία
και αυτό ίσως λίγο τους αθωώνει. Είναι στο θέµα των προσφύγων
και των µεταναστών, είναι στο θέµα της δηµόσιας διοίκησης. 

Και εµείς ψηφίσαµε για τις καθαρίστριες, όπως ξέρετε, που εί-
δαµε ότι τις χαιρετίσατε. Και εµείς τις είδαµε χωρίς τυµπανο-
κρουσίες. Και εµείς µιλήσαµε, γιατί έχουµε φίλες ανάµεσά τους.
Όµως, υπερασπιστείτε τα υπόλοιπα άρθρα του κ. Κατρούγκα-
λου. 

Δεν είναι, λοιπόν, µόνο το θέµα της παιδείας. Είναι το θέµα της
δικαιοσύνης, είναι το θέµα των φυλακών. Είναι πολλά θέµατα που
η κοινωνία είναι απέναντί σας. 

Να σας πω κάτι που το είπε ο καινούργιος Υπουργός που κάνει
τη  διαπραγµάτευση και έχει δίκιο. Είναι δύσκολο να κάνεις µια
διαπραγµάτευση. Πήγαµε σε αχαρτογράφητα νερά. Και εµείς το
αναγνωρίζουµε. Έχει δίκιο ότι ήταν αχαρτογράφητα τα νερά.
Έχει δίκιο ότι θα µπορούσαν να υπάρξουν κάποιες καθυστερή-
σεις και έχει δίκιο ότι µερικά πράγµατα θα γινόντουσαν λάθος
και θα τα διορθώνατε στην πορεία. 

Όµως, υπάρχει άλλοθι για αυτά που γίνονται στην εσωτερική
πολιτική, για αυτά που έχει συζητήσει τόσο καιρό η κοινωνία;
Υπάρχει άλλοθι για αυτά που κάνετε στην παιδεία; Εδώ δεν είναι
αχαρτογράφητα νερά. Είναι καθαρά τα πράγµατα. Ή πας σε ένα
ευρωπαϊκό, σύγχρονο σύστηµα παιδείας, ή πας σε ένα σύστηµα
Βόρειας Κορέας. 

Κύριε Τσίπρα δείτε το, συζητείστε το, µιλήστε και µε τον
ΟΟΣΑ. Ξέρετε τον κ. Γκουρία. Θα σας πει ότι πάτε πίσω. 

Οι διαδικασίες κατάργησης αξιολόγησης δηµιουργούν ένα αρ-
νητικό περιβάλλον. Θα σας το πει και επίσηµα. Αν δεν πιστεύετε
εµένα, θα σας το πει στη δική του γλώσσα που είναι, ίσως, πιο
πειστική. 

Για όλα αυτά, λοιπόν, πρέπει να µιλήσουµε κ. Τσίπρα. Πρέπει
να µιλήσουµε εδώ στη Βουλή, θα πρέπει να µιλήσουµε στις επι-

τροπές. Και θα πρέπει να φύγετε από τη λογική ότι στην παιδεία
νοµοθετούµε µε διαδικασίες κατεπείγοντος. Θα πρέπει να ακού-
γονται οι καθηγητές, οι δάσκαλοι, οι φοιτητές. Θα πρέπει να
βρείτε έναν τρόπο να επικοινωνείτε µε τους πολλούς και όχι να
επικοινωνείτε µόνο µε τα µικρά τµήµατα του κόµµατος σας. 

Να σας το πω, γενικεύοντας λίγο: Η προεκλογική περίοδος τε-
λείωσε. Είµαστε στη διακυβέρνηση. Έχετε την ευθύνη της χώρας
στα χέρια σας. Άρα η δική σας ευθύνη είναι να συνοµιλείτε µε
τους πολλούς, να παραµερίσετε τα συµφέροντα, να παραµερί-
σετε τις συντεχνίες, να παραµερίσετε τις κλειστές συνιστώσες
του κόµµατός σας και να συνοµιλήσετε µε την κοινωνία. Αυτό
σας καλούµε να κάνετε. 

Βεβαίως, υπάρχει και το µεγάλο θέµα της διαπραγµάτευσης
που περιµένουµε τις απαντήσεις σας στο επόµενο διάστηµα. Δεν
είναι, βέβαια, µόνο ο κ. Βενιζέλος που ρωτάει. Και θα πρέπει να
σας πω κάτι εµπιστευτικά, γιατί δεν έχετε, ίσως, χρόνο να κυκλο-
φορείτε στους διαδρόµους της Βουλής. Βέβαια, σωστά δεν
έχετε τον χρόνο, γιατί είστε σε µια σκληρή διαπραγµάτευση,
στην οποία, όπως σας έχω πει και προσωπικά, σας στηρίζουµε,
γιατί δεν θέλουµε να προχωρήσουµε στον παλιό δρόµο της λι-
τότητας, αλλά θέλουµε να προχωρήσουµε στον καινούργιο
δρόµο της ανάπτυξης. Όµως, µέχρι τώρα µας προσφέρετε µόνο
µία ασφυξία.

Έλεγα, λοιπόν, ότι δεν σας ρωτάει µόνο ο κ. Βενιζέλος. Ρω-
τούν και οι Βουλευτές σας και εδώ στα ορεινά, αλλά και άλλοι
Βουλευτές σας και άλλα στελέχη σας, τι γίνεται µε την Ευρώπη.
Ίσως να µην είναι δυνατή µια κουβέντα µέσα στο Κοινοβούλιο.
Το σέβοµαι. Επαναφέρω την πρότασή µου για µια συζήτηση σε
επίπεδο Αρχηγών, µαζί µε τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, για να
ενηµερωθούµε για αυτό που γίνεται στην Ευρώπη, για αυτά που
αποφασίζετε. 

Θα χρειαστεί µια µεγάλη συµµαχία για να προχωρήσει η χώρα
µπροστά -σας το ξαναείπα-, µια συµµαχία της δηµιουργικής,
προοδευτικής Ελλάδας, όχι µια κυβερνητική συµµαχία. 

Το έχουµε ξεκαθαρίσει αυτό, παρά τα όσα προσπαθούν κά-
ποιοι να πουν. Δεν διεκδικούµε θέση στην Κυβέρνηση. Η Κυβέρ-
νηση είναι δική σας απόφαση. Χειριστείτε το θέµα όπως θέλετε.
Διεκδικούµε, όµως, ρόλο συνοµιλητή για να φτιάξουµε τη µεγάλη
κοινωνική συµµαχία που θα αλλάξει τη χώρα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,

κύριε Πρόεδρε, του Ποταµιού.
Κύριε Πρόεδρε, πριν σας δώσω τον λόγο, θα ανακοινώσω

υψηλές προσελεύσεις µαθητών δηµοτικού σχολείου από την
Πρέβεζα και από τη Βούλα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, είκοσι εννέα µαθητές και µαθή-
τριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί από το 6ο Δηµοτικό Σχολείο
Πρέβεζας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. Υγεία και πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Ερ-
γαστήρι Δηµοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
είκοσι επτά µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί από το 3ο Δηµοτικό
Σχολείο Βούλας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. Υγεία και πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες)

Τον λόγο έχει ο Πρωθυπουργός κ. Αλέξης Τσίπρας.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Θεοδωράκη, θα προσπαθήσω να αναφερθώ όσο πιο

σύντοµα µπορώ στα σηµεία που θίξατε και µόνο σε αυτά.
Κοιτάξτε, ο διάλογος ιδίως στα θέµατα της παιδείας είναι µία

αξία για την Αριστερά και για την Κυβέρνηση και για όσες δυνά-
µεις τη συναποτελούν. Είµαστε υπέρ του διαλόγου και υπέρ της
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αντίληψης ότι πρέπει να δηµιουργηθεί µια όσο το δυνατόν ευρύ-
τερη συναίνεση σε θέµατα, όπως αυτό της παιδείας, χωρίς όµως
αυτό να σηµαίνει ότι τα θέµατα αυτά είναι ουδέτερα. Υπάρχει
σαφές ιδεολογικό πρόσηµο στις συγκρούσεις που διεξάγονται,
ιδιαίτερα στον χώρο της παιδείας. 

Υπό αυτήν την έννοια, δεν ερχόµαστε εδώ tabula rasa, χωρίς
προτάσεις. Υπάρχει ένα παρελθόν αγώνων, διεκδικήσεων, κατα-
κτήσεων και µια προσπάθεια αντιµεταρρύθµισης που έγινε τα τε-
λευταία χρόνια, η οποία έχω την αίσθηση ότι είχε ως
αποκλειστικό στόχο τη δυσφήµιση του δηµόσιου πανεπιστήµιου
µε έναν ρεβανσιστικό τρόπο, συµπλεγµατικό, απέναντι σε κάτι
που έχει µείνει όρθιο σε αυτήν τη χώρα.

Το δηµόσιο πανεπιστήµιο, παρά τα προβλήµατά του, είναι ένας
χώρος που παράγει και αξίες και γνώση και έρευνα υψηλού επι-
πέδου. Απόδειξη αυτού που λέω είναι το γεγονός ότι όσοι νέοι
επιστήµονες µε πτυχία από τα ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια
βγαίνουν στο εξωτερικό, έχουν λαµπρό µέλλον και λαµπρή κα-
ριέρα. Δυσφηµίστηκε το ελληνικό πανεπιστήµιο όσο τίποτε άλλο
σε αυτόν τον τόπο. Είχε δυσλειτουργίες και προβλήµατα το ελ-
ληνικό πανεπιστήµιο; Βεβαίως, και είχε.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι εµείς δεν ερχόµαστε χωρίς τις
«αποσκευές» µας από τους αγώνες µας, τις διεκδικήσεις µας. Κι
εµείς κι εσείς το κάνετε αυτό. Οι µεγάλες αλλαγές, όµως για το
πανεπιστήµιο του µέλλοντος, οι µεγάλες αλλαγές για την τριτο-
βάθµια εκπαίδευση θα έρθουν µε ένα νόµο-πλαίσιο. Αυτός ο
νόµος θα έρθει στη Βουλή µέσα από έναν εξαντλητικό διάλογο,
κυρίως µε την ακαδηµαϊκή κοινότητα: πανεπιστηµιακούς, φοιτη-
τές, την κοινωνία. Μετά θα έρθει στη Βουλή. 

Γιατί φέρνουµε, όπως λέτε, εσπευσµένα µια νοµοθετική διαδι-
κασία για επείγουσες αλλαγές; Διότι αυτές οι επείγουσες αλλα-
γές δεν αφορούν το πώς θα είναι το πανεπιστήµιο των οραµάτων
µας, ούτε το σχολείο των οραµάτων µας. Θέλουν να λύσουν άµε-
σες και επείγουσες ανάγκες λειτουργίας τώρα.

Αναλάβαµε τη διακυβέρνηση στο µέσο της σχολικής χρονιάς
και της ακαδηµαϊκής περιόδου. Πρέπει λοιπόν, πριν εκπνεύσει
αυτή η ακαδηµαϊκή και σχολική περίοδος να έχουµε προλάβει να
κάνουµε κάποιες στοιχειώδεις αλλαγές, οι οποίες θα επιτρέψουν
τα σχολεία και τα πανεπιστήµια να λειτουργήσουν αρµονικά την
επόµενη χρονιά. Πρέπει οι µαθητές να γνωρίζουν µε ποιον τρόπο
θα εισαχθούν την επόµενη χρονιά στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.
Δεν µπορούµε να το αφήσουµε αυτό στις καλένδες.

Βεβαίως –επαναλαµβάνω- αυτό δεν αφορά τη συζήτηση που
θα γίνει, ακόµα και για το µείζον θέµα της εισαγωγής στην τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση. Θέλουµε να κάνουµε µία βελτίωση, η
οποία θα αφορά το άµεσο διάστηµα.

Εµείς, όπως γνωρίζετε –και δεν τον κρύβω αυτό-, έχουµε µια
διαφορετική αντίληψη για την εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση, την οποία θα θέσουµε σε ευρύτατο διάλογο µε όλα τα
κόµµατα και µε όλους τους φορείς, για να δούµε κι αν αντέχουν
τα πανεπιστήµια κι αν η ακαδηµαϊκή κοινότητα µπορεί να υπο-
στηρίξει µία ιδέα για την προοπτική της ελεύθερης πρόσβασης
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Δεν είναι όµως του παρόντος
αυτό.

Στο θέµα που θέσατε για τους περιφερειακούς διευθυντές:
Κοιτάξτε, εγώ θέλω ειλικρινά να κουβεντιάσουµε τη δυνατότητα
να αλλάξουµε το σηµερινό πλαίσιο. Να το αλλάξουµε.

Σήµερα, όµως, οι περιφερειακοί διευθυντές, στην πραγµατι-
κότητα είναι δεκατρείς µικροί Υπουργοί Παιδείας στις περιφέ-
ρειές τους. Όταν, λοιπόν, ισχύει αυτό το πλαίσιο και όλες οι
κυβερνήσεις µέχρι σήµερα είχαν την έγνοια ότι πρέπει αυτοί οι
άνθρωποι να έχουν µια δυνατότητα συνεννόησης µε την πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου, ακολουθήσαµε κι εµείς αυτό το πλαίσιο.

Εάν πρέπει να το αλλάξουµε, να το αλλάξουµε. Να ανοίξει ο
διάλογος, να γίνει νοµοθετική διαδικασία να το αλλάξουµε. Εγώ,
όµως, θέλω να σας πω ότι η διαδικασία έγινε βάσει του νόµου,
δεν προβλέπονταν ούτε συµβούλιο κρίσης ούτε διαγωνισµός,
απλώς κατάθεση βιογραφικού σηµειώµατος και η επιλογή ήταν
στην απόλυτη κρίση του Υπουργού. Και όταν η επιλογή είναι στην
απόλυτη κρίση του Υπουργού, είναι απολύτως κατανοητό ότι ο
Υπουργός θα επιλέξει αυτούς που θεωρεί ο ίδιος ικανούς και που
έχει τη δυνατότητα επικοινωνίας µαζί τους.

Αν θέτετε το ζήτηµα να πάµε σε µια αλλαγή σε αυτό, να πάµε
σε µια αλλαγή σε αυτό. Να υπάρχει ένα άλλο συµβούλιο το οποίο
θα ελέγχει, θα κρίνει και θα προκρίνει τους περιφερειακούς δι-
ευθυντές µε βάση την ακαδηµαϊκή τους πληρότητα.

Αυτό, όµως, απαιτεί έναν ουσιαστικό διάλογο για µεγάλες και
ριζικές τοµές στη δηµόσια διοίκηση, δεν είναι θέµα αποκλειστικά
της εκπαίδευσης αυτό, κύριε Θεοδωράκη.

Εµείς είµαστε ανοικτοί, αλλά αυτές οι αλλαγές –επαναλαµ-
βάνω- θέλουν χρόνο και πολιτική βούληση. Εµείς την πολιτική
βούληση την έχουµε. Δώστε µας τον χρόνο να προχωρήσουµε
από κοινού µε συναινέσεις σε µεγάλες αλλαγές, για να «σπάσει»
ο τρόπος λειτουργίας από τη Μεταπολίτευση και µετά.

Αναφερθήκατε στα προγράµµατα του ΟΟΣΑ: Ένα πρόγραµµα
του ΟΟΣΑ είναι εν εξελίξει και θα το ολοκληρώσουµε. Όπως γνω-
ρίζετε, εγώ προσωπικά και στην Αθήνα υποδέχτηκα τον κ. Γκου-
ρία, πήγα και στην έδρα του ΟΟΣΑ στο Παρίσι.

Έχουµε κάνει µια ουσιαστική διαβούλευση για ένα συνολικό
πρόγραµµα, που δεν έχει καµµία σχέση µε την παλιά εργαλει-
οθήκη που έφερε ο κ. Χατζηδάκης, θέλω να σας πω. Είναι ένα
πρόγραµµα που προάγει τη δικαιοσύνη, την ισότητα, ένα πρό-
γραµµα που έχει σαν στόχο τις ίσες ευκαιρίες και την άρση της
κοινωνικής αδικίας και των περιορισµών, των φραγµών.

Και σε ό,τι αφορά την εκπαίδευση, είµαστε σε ανοικτή διαβού-
λευση µε τον ΟΟΣΑ και µε τα πολιτικά κόµµατα, τις πολιτικές δυ-
νάµεις, να τα φέρουµε αυτά σε διάλογο και να τα εφαρµόσουµε.

Αναφερθήκατε στο τέλος και στα δηµοσκοπικά ποσοστά. Κοι-
τάξτε, εµείς δεν κάνουµε πολιτική µε βάση τις δηµοσκοπήσεις.
Αλλά αν κάναµε πολιτική µε βάση τις δηµοσκοπήσεις, θα έπρεπε
να σας πω, κύριε Θεοδωράκη, ότι δεν υπήρξε ποτέ άλλοτε στη
Μεταπολίτευση κυβέρνηση που να έχει τόσο µεγάλη αποδοχή
από την ελληνική κοινωνία και τόσο µεγάλη αντίθεση από ένα
σκληρό πυρήνα του χθες, από τον οποίο σας καλώ να αποκο-
πείτε. Δεν έχετε εσείς σχέση µε αυτόν τον πυρήνα του χθες που
έριξε την Ελλάδα στα βράχια.

(Χειροκροτήµατα)
Αποκοπείτε όσο είναι καιρός, γιατί θα σας πάρει µαζί. Θα σας

πάρει µαζί στον βυθό αυτός ο σκληρός πυρήνας του χθες.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Δεν σας άκουσα λόγω των χειροκροτηµάτων.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δεν πειρά-

ζει, κύριε Θεοδωράκη. Πιστεύω ότι καταλάβατε τι σας είπα.
Θέλω, επίσης, να σας πω ότι τόσο εγώ προσωπικά όσο και

αυτή η Κυβέρνηση, παρά το γεγονός ότι διεξάγουµε µια σκληρή
και κρίσιµη διαπραγµάτευση, δεν φοβηθήκαµε τον διάλογο, δεν
φοβηθήκαµε µε ανοικτά τα χαρτιά µας να τοποθετηθούµε τόσο
µέσα στο Κοινοβούλιο όσο κι απέναντι στον ελληνικό λαό. Και
δεν υπήρξε άλλη κυβέρνηση που να το έπραξε αυτό. 

Μέσα σε τρεις µήνες έχω έρθει στη Βουλή περισσότερες
φορές ήδη από όσες είχε έρθει ο κ. Σαµαράς δυόµισι χρόνια.
Προκάλεσα συζήτηση µε βάση τον Κανονισµό για να ενηµερώσω,
µε τη διαπραγµάτευση εν εξελίξει, και η κριτική που δέχθηκα από
τον Αρχηγό της Αντιπολίτευσης είναι: «Γιατί το κάνεις αυτό; Δεν
είναι υπεύθυνο, όταν είναι σε εξέλιξη διαπραγµάτευση να προ-
καλείς συζήτηση για να ενηµερώσεις». Και ταυτόχρονα, δεν είχα
τίποτα να φοβηθώ απέναντι, δηµόσια, ανοικτά, στον ελληνικό λαό
σε τρίωρη τηλεοπτική συνέντευξη.

Μην µας εγκαλείτε, λοιπόν, εµάς. Οποτεδήποτε το θελήσετε –
ήδη σας έχω ενηµερώσει δύο φορές προσωπικά- είµαι στη διά-
θεσή σας. Αν όµως θέλετε να καταφέρετε να ταυτιστείτε µε τους
άλλους δύο, τους µνηµονιακούς, τον κ. Σαµαρά και τον κ. Βενι-
ζέλο, σε µια σύσκεψη των πολιτικών Αρχηγών υπό τον Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας, υπάρχουν προσφορότεροι τρόποι να το κά-
νετε. Δεν είναι ανάγκη να ταλαιπωρούµε τον Πρόεδρο της Δη-
µοκρατίας µε µια τέτοια διαδικασία. Ελπίζω ότι δεν θα το κάνετε.

Εµείς είµαστε ανοικτοί στον διάλογο, είµαστε ανοικτοί στην
ενηµέρωση. Δίνουµε µία µάχη που δεν έχει κοµµατικό ή παρατα-
ξιακό πρόσηµο, έχει εθνικό πρόσηµο και γι’ αυτό για άλλη µια
φορά από αυτά εδώ τα έδρανα σας καλώ και εσάς, όπως και
όλους τους Βουλευτές, στις κόκκινες γραµµές που χτίζουµε, κόκ-
κινες γραµµές άµυνας της κοινωνίας και του λαού µας, όχι της
Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, κόκκινες
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γραµµές απέναντι στο ασφαλιστικό, το οποίο διαλύθηκε, επειδή
υπήρξε ένα κούρεµα των ασφαλιστικών ταµείων που χρέωσε τα
ταµεία µας µε 25 δισεκατοµµύρια ευρώ, κόκκινες γραµµές απέ-
ναντι στο δικαίωµα των εργαζόµενων να αγωνίζονται και να δια-
πραγµατεύονται συλλογικές συµβάσεις.

Σε αυτές τις κόκκινες γραµµές σάς καλούµε να ταυτιστείτε µε
την εθνική προσπάθεια που κάνει η Κυβέρνηση τούτη την κρίσιµη
ώρα στις διαπραγµατεύσεις.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Πρωθυπουργέ. Σας ευχαριστούµε, κύριε Θεοδωράκη.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Δεν υπάρχει θέµα.

Θα συνεχίσουµε.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Υπάρχει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Δεν προβλέπει ο Κα-

νονισµός, κύριε Θεοχάρη.
Εισερχόµαστε στη δεύτερη µε αριθµό 169/8/28-4-2014 επί-

καιρη ερώτηση του Βουλευτή Αχαΐας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε
τις «υπόγειες διαδροµές των ολιγαρχών στα κανάλια της διαπλο-
κής των τηλεοπτικών σταθµών».

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Θα απαντήσει ο Πρωθυπουργός, κ. Αλέξιος Τσίπρας.
Κύριοι συνάδελφε, σας παρακαλώ να κάνετε ησυχία!
Κύριε Νικολόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρ’ ότι το

Ποτάµι αποχώρησε, εγώ νοιώθω την ανάγκη και την υποχρέωση
απέναντι στους συναδέλφους που βρίσκονται εδώ να διαψεύσω
κατηγορηµατικά αυτό που ακούσαµε πριν λίγο από τον Πρόεδρο
του Ποταµιού, ότι ένας από τους δύο που τοποθετήθηκαν ως
περιφερειακοί διευθυντές –λέει ο κ. Θεοδωράκης- ανήκει στο
κόµµα µου, στο Χριστιανοδηµοκρατικό Κόµµα. Βέβαια, είπε στη
Χριστιανική Δηµοκρατία. Φαντάζοµαι να µην εννοεί του Νίκου
Ψαρουδάκη, γιατί αυτό ήταν το πάλαι ποτέ, εκτός εάν ο κ.
Θεοδωράκης, πραγµατικά ζει σε άλλη εποχή και σε άλλο κόσµο.

Κύριε Πρωθυπουργέ, η παρουσία εδώ των Βουλευτών
πραγµατικά δείχνει πόσο πολύ το Σώµα ήθελε, πόσο το εκτιµά
ότι µετά από πολύ πολύ καιρό ήρθατε να επαναλειτουργήσετε
έναν θεσµό, που ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης εγκαινίασε.

Με το δεξί, λοιπόν, κύριε Πρωθυπουργέ! Έτσι λένε κάτω στην
περιοχή µου όταν εύχονται καλή αρχή, µε την Κυβέρνηση της
Αριστεράς. Χαιρετίζουµε, κύριε Πρωθυπουργέ, την απόφασή
σας να επαναφέρετε την απαγορευµένη από το καθεστώς του
µνηµονίου και από τους δύο συµπρωθυπουργούς, από τους κ.κ.
Σαµαρά και Βενιζέλο, αυτήν την ώρα του Πρωθυπουργού.
Επιτέλους, µετά από πολύ καιρό για πρώτη φορά βλέπουµε και
πάλι τον Έλληνα Πρωθυπουργό να εµφανίζεται εδώ ενώπιον µας
στον ναό της δηµοκρατίας, για να απαντήσει σε επίκαιρες
ερωτήσεις των εκλεγµένων του ελληνικού λαού αντιπροσώπων.

Νοιώθω ικανοποιηµένος όχι επειδή ήρθατε, κύριε
Πρωθυπουργέ, σήµερα εδώ για να απαντήσετε στη δική µου
επίκαιρη ερώτηση, αλλά επειδή επιλέξατε να εγκαινιάσετε την
ώρα του Πρωθυπουργού µε ένα από τα πιο φλέγοντα ζητήµατα
που άπτεται της λειτουργίας της δηµοκρατίας και των θεσµών
στην πατρίδα µας, µε ένα ζήτηµα που κανείς από τους
προκατόχους σας δεν τόλµησε ή αν τόλµησε, όπως ο Κώστας
Καραµανλής, δεν τα κατάφερε να το αντιµετωπίσει και να το
λύσει, δηλαδή µε το ζήτηµα της δανειοδότησης των
χρεοκοπηµένων και διαπλεκόµενων συστηµικών µέσων µαζικής
ενηµέρωσης και της διαπλοκής µε την οικονοµική και την
πολιτική ζωή, εκείνης της διαπλοκής που ο Κωνσταντίνος
Μητσοτάκης είπε ότι οδήγησε στην πτώση της κυβέρνησής του
µε πρωταγωνιστή τον Αντώνη Σαµαρά.

Εδώ, λοιπόν, είµαστε για να ακούσουµε, κύριε Πρωθυπουργέ,
τι θα κάνετε µε όλους αυτούς τους βαστάζους του µνηµονίου
που έκαναν χρυσές δουλειές επί εποχής της τρόικας, αναλαµ-
βάνοντας χρυσά συµβόλαια των δανειστών για την εµπέδωση
του δόγµατος του σοκ στον ελληνικό λαό, µέσα από τηλεορά-
σεις, εφηµερίδες, ραδιόφωνα, ιστοσελίδες και ιστολόγια που κα-
τείχαν και κατέχουν.

Ο λαός εύχεται αυτό που δεν κατάφερε, λοιπόν, η Κυβέρνηση
της κεντροδεξιάς να το πετύχει η Κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα.
Και το ερώτηµα που µπαίνει είναι: Γιατί καθυστερεί η Κυβέρνησή
σας και δεν αποκαθηλώνει αυτό το καθεστώς των νταβατζήδων,
αυτό το καθεστώς που ο Κώστας Καραµανλής, αλλά και ο σηµε-
ρινός Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, Προκόπης Παυλόπουλος,
µέσα από τον βασικό µέτοχο έδωσαν µάχη για την ανατροπή του,
αλλά που δυστυχώς, εκείνο τον πόλεµο τότε δεν τον κερδίσαµε
όλοι µαζί;

Εσείς, λοιπόν, µε την ίδια δεδηλωµένη πολιτική βούληση και –
το πιστεύουµε- χωρίς δεσµεύσεις, όπως πολλές φορές, άλλωστε
το έχετε πει, ερωτάσθε:

Πώς µέχρι σήµερα ανέχεστε να λειτουργούν οι ίδιο µηχανισµοί
διαπλοκής µεταξύ της οικονοµικής, τραπεζικής και µιντιακής δια-
πλοκής µε την ελίτ αυτών ισχυρή, αµετακίνητη και να συνεχίζει
το θεάρεστο έργο της;

Πώς µέχρι πριν λίγη ώρα η κ. Σακελλαρίου, που ενέκρινε τα
θαλασσοδάνεια των τεσσάρων συστηµικών τραπεζών, αλλά κυ-
ρίως του Ταχυδροµικού Ταµιευτηρίου, αν και παραπέµπεται µε
άλλους σαράντα γνωστούς επώνυµους της καλής κοινωνίας –
λέει- µεταξύ των οποίων και ο καναλάρχης, κ. Κοντοµηνάς, πώς
παρέµενε πριν λίγη ώρα ακόµα επικεφαλής στο ΤΧΣ;

Γιατί δεν ζητάτε, κύριε Τσίπρα, σήµερα την παραίτηση του κ.
Στουρνάρα, όπως κάνατε µε την κ. Σακελλαρίου; Ο οποίος –σας
θυµίζω- την ηµέρα την αποκάλυψης του σκανδάλου του ΤΤ βγήκε
έξω από το Μέγαρο Μαξίµου, αφού είχε συνεννοηθεί µε τον κ.
Σαµαρά και τον κ. Βενιζέλο και παρεµβαίνοντας στο έργο της δι-
καιοσύνης είπε τότε «στηρίζουµε την κ. Σακελλαρίου»;

Αλήθεια, κύριε Πρωθυπουργέ, γιατί δεν ενηµερώνετε τον κ.
Ντράγκι της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας για τον πληµµελή
έλεγχο που κάνει ο κ. Στουρνάρας, ο Διοικητής της Τράπεζας
της Ελλάδος, στα θαλασσοδάνεια των υπερχρεωµένων µέσων
ενηµέρωσης, όπως έπραξε ακριβώς µε το τελευταίο, αυτό των
καθηµερινών εκδόσεων, το δάνειο των 36 εκατοµµυρίων του Οµί-
λου Αλαφούζου;

Θα καταθέσω για τα Πρακτικά µερικά απ’ όσα έπρεπε να έχει
δει και δεν είδε ο κεντρικός τραπεζίτης, που βούλιαξε στα χέρια
του ο κολοσσός της Εµπορικής Τράπεζας.

Κύριε Πρωθυπουργέ, δίνουµε τέτοια βαρύτητα, γιατί η δια-
φθορά εξελίσσεται σε µια δύναµη που κινδυνεύει να αφανίσει
την οποιαδήποτε προσπάθεια για την ανάκαµψη της πατρίδας.
Το πρόβληµα είναι ότι την εξορκίζουµε, αλλά φοβάµαι ότι αν δεν
εξειδικευτούν οι πολιτικές κατά της διαφθοράς, τότε θα επανα-
λαµβανόµαστε.

Κύριε Πρωθυπουργέ, τρία µέλη της οικογένειας Μπόµπολα
βρίσκονται στη λίστα Λαγκάρντ. Πριν από λίγες µέρες ανέκυψε
ένα σοβαρό θέµα µε το «πόθεν έσχες» του κ. Μπόµπολα σχετικά
µε τα 1,8 εκατοµµύρια που κατέθεσε, όχι γιατί πήγε µόνος του,
όπως του επιτρέψατε να λέει στον ελληνικό λαό, αλλά γιατί τον
οδήγησαν εκεί τα όργανα του κράτους. Αλήθεια, προκύπτει ότι
κατείχε αυτό το ποσό νοµίµως ή το κράτος δέχεται να ξεπλένει
αδήλωτο χρήµα, για να µην πω µαύρο χρήµα; Από την άλλη, ξέ-
ρετε βρίθει ενοχοποιητικών στοιχείων οποιαδήποτε σύµβαση
στην οποία ανακατεύτηκε η τεχνική εταιρεία τους.

Αναρωτιέµαι τι άλλα στοιχεία θέλει η Κυβέρνησή σας, προκει-
µένου να κινηθούν οι αρχές και να αποδοθεί η δικαιοσύνη.

Κύριε Πρωθυπουργέ, η περίπτωση της δανειοδότησης της
«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ» είναι µια ιστορία διασπάθισης του δηµοσίου
χρήµατος και µάλιστα, τραπεζικού χρήµατος, που ο ελληνικός
λαός έδωσε από το υστέρηµά του. 

Δέκα ηµέρες τώρα και δεν έχει καταδεχτεί ο Διοικητής της
Τράπεζας της Ελλάδος, ο κ. Στουρνάρας, να δώσει µια δικαιο-
λογία εδώ στη Βουλή για την εποπτεία που ασκεί στο τραπεζικό
σύστηµα. Μάλιστα, ο κ. Βαρουφάκης µού απάντησε εδώ στη
Βουλή ότι ο κ. Στουρνάρας δεν δίνει τις δανειακές συµβάσεις,
ώστε να έρθουν στη Βουλή. 

Ξέρετε γιατί δεν τις δίνει; Γιατί αν τις δώσει, ξέρει πολύ καλά
ότι ενδεχοµένως να κινδυνεύσει µε το κακούργηµα της απάτης
εις βάρος του δηµοσίου. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, πώς επιτρέπετε στα διορισµένα µέλη
από την Κυβέρνησή σας στα διοικητικά συµβούλια των συστηµι-
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κών τραπεζών να επιτρέπουν τη χρηµατοδότηση, όπως την προ-
ηγούµενη που σας είπα, σε εταιρείες µε δυσµενή οικονοµικά
στοιχεία και µάλιστα λίγες ηµέρες –ακούστε αυτό, κύριε Πρωθυ-
πουργέ-πριν κυκλοφορήσει η έκθεση των ορκωτών λογιστών;
Ακούτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Στις 26 Μαρτίου, δύο ηµέ-
ρες µετά, προχθές, κυκλοφόρησε η έκθεση των ορκωτών λογι-
στών.

Ολοκληρώνω, κύριε Πρωθυπουργέ, και θα τα πω και στη δευ-
τερολογία µου. Είναι πολλά τα ερωτήµατα. 

Δύο ηµέρες µετά, κύριε Πρωθυπουργέ! Τυχαίο;
Κύριε Πρωθυπουργέ, επειδή κρίνουµε ότι πρέπει να συνειδη-

τοποιήσουµε όλοι και κυρίως η Κυβέρνηση πως έστω µια προ-
σωρινή συµµαχία µε τους ολιγάρχες και τη διαπλοκή τους είναι
µια συµφωνία µε τον διάβολο, ερωτάστε:

Προτίθεστε να κάνετε το χατίρι στα διαπλεκόµενα συµφέροντα
των ολιγαρχών των µέσων ενηµέρωσης µη θεσµοθετώντας
άµεσα σαφές νοµικό πλαίσιο για την εκµετάλλευση των τηλεο-
πτικών συχνοτήτων και τη λειτουργία των τηλεοπτικών σταθµών;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,

κύριε Νικολόπουλε. 
Κύριε Πρωθυπουργέ, πριν σας δώσω τον λόγο θα ήθελα να

κάνω άλλη µία ανακοίνωση, γιατί, αν δεν είναι συµπτωµατικό,
φαίνεται ότι έχετε δηµιουργήσει ρεύµα και σε ξένες προσελεύ-
σεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, δεκαεννέα Αµερικανοί υπότροφοι του Ιδρύµα-
τος «Fulbright». 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες)

Τον λόγο έχει ο Πρωθυπουργός κ. Αλέξιος Τσίπρας.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Μου δίνετε την ευκαιρία σήµερα να αναφερθώ σε ένα µείζον

θέµα, που η αντιµετώπισή του αποτελεί προτεραιότητα της Κυ-
βέρνησης. Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω από την κατάσταση που
επικρατεί σήµερα στον χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης
στην πατρίδα µας και η οποία πρέπει να εξηγηθεί στον ελληνικό
λαό ξεκάθαρα.

Εµείς δεν ερχόµαστε να αντιµετωπίσουµε το θέµα αυτό µε
όρους πολιτικούς, τι είναι το κάθε κανάλι, ποια συµφέροντα εξυ-
πηρετεί, ποια πολιτική στάση κρατάει. Δεν µε απασχολεί αυτό
καθόλου. Το γνωρίζετε αυτό. Αν µε απασχολούσε και αν µας
απασχολούσε, θα είχαµε άλλη στάση και προεκλογικά και µετε-
κλογικά.

Η ελευθερία του λόγου είναι βασική µας αρχή και η σκληρή
κριτική στην κυβέρνηση είναι στοιχείο της δηµοκρατίας. Άλλω-
στε, σε αυτήν τη ζωή και σε αυτό τον κόσµο όλοι κρίνονται. Σε
τελική ανάλυση, και οι κρίνοντες κρίνονται. Δεν θα µιλήσω, λοι-
πόν, µε όρους πολιτικής. Θα σας απαντήσω µε όρους δηµόσιου
συµφέροντος.

Είναι αδιανόητο για µια κυβέρνηση, κατά την άποψή µου, να
συνδέει τη ρύθµιση του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου µε τον έλεγχο
του περιεχοµένου των καναλιών. Αυτό δεν πρέπει να συµβεί, δεν
µπορεί να συµβεί και δεν θα συµβεί. 

Από τα σπάργανα της ελληνικής δηµοκρατίας υπήρχαν εφη-
µερίδες που έκαναν ελεύθερα κριτική, ακόµα και πολεµική, στις
κυβερνήσεις. Το να ελέγχουν τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης την
κυβέρνηση και να την αντιπολιτεύονται είναι σηµαντικό πράγµα. 

Εγώ, όµως, θα σας µιλήσω, επαναλαµβάνω, µε όρους δηµό-
σιου συµφέροντος. 

Αν το πλαίσιο λειτουργίας των µέσων µαζικής ενηµέρωσης δεν
είναι διαφανές και ξεκάθαρο, αν ρυθµίζεται κάθε φορά σε συµ-
φωνίες κάτω από το τραπέζι, τότε εκεί είναι που µπορεί να δηµι-
ουργηθεί µία οµερτά. Εκεί είναι που παράγεται και αναπαράγεται
η πιο σκληρή σχέση διαπλοκής. Εκεί είναι ο ορισµός της διαπλο-
κής. Πρόκειται για µια παρασκηνιακή συναλλαγή, προκειµένου

να διασφαλίσει επικοινωνιακή στήριξη προς τη µία κυβέρνηση,
µε αντάλλαγµα οικονοµικές διευκολύνσεις στις σχετικές αποφά-
σεις που αφορούν τους επιχειρηµατίες που ελέγχουν τα µέσα
ενηµέρωσης. 

Είχα κάνει ιδιαίτερη µνεία προεκλογικά για το λεγόµενο «τρί-
γωνο της αµαρτίας» σε αυτόν τον τόπο. Το «τρίγωνο της αµαρ-
τίας» είχε ως µία κορυφή ένα πολιτικό σύστηµα σάπιο, στην άλλη
κορυφή είχε τα µέσα ενηµέρωσης και στην τρίτη κορυφή τις τρά-
πεζες. 

Οι τράπεζες, σε µία περίοδο όπου σταµάτησαν να δανειοδο-
τούν τους απλούς επιχειρηµατίες, του υγιείς επιχειρηµατίες, συ-
νέχισαν να δανειοδοτούν επιχειρήσεις στα µέσα ενηµέρωσης
που δεν πληρούσαν τα κριτήρια δανειοδότησης. 

Τα µέσα ενηµέρωσης στήριζαν τις κυβερνήσεις και οι κυβερ-
νήσεις µε τη σειρά τους έδιναν τη δυνατότητα στις διοικήσεις
των τραπεζών να ασκούν αυτόν τον πληµµελή έλεγχο στα δάνεια
των ραδιοτηλεοπτικών εταιρειών. Κι έτσι κλείνει ο κύκλος.     

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς έχουµε αποφασίσει αυτόν
τον κύκλο της διαπλοκής και της συναλλαγής να τον κλείσουµε.
Έχουµε αποφασίσει να κόψουµε αυτήν την κόκκινη κλωστή που
συνδέει πολιτικό σύστηµα-τράπεζες-µέσα µαζικής ενηµέρωσης,
επαναλαµβάνοντας, µάλιστα, ότι αυτό δεν έχει να κάνει καθόλου
µε το τι πρεσβεύει και το ποιον υποστηρίζει ο καθένας. 

Ξέρετε, αν κάποιος κατέχει νόµιµα το δικαίωµα να εκπέµπει,
αν έχει κερδίσει τη συχνότητα την οποία κατέχει µε βάση του κα-
νόνες του ελεύθερου ανταγωνισµού, αν έχει πληρώσει όσα οφεί-
λει στο δηµόσιο, αν είναι, δηλαδή, µία υγιής επιχείρηση, αν δεν
έχει ανοικτούς λογαριασµούς και εκκρεµότητες µε το κράτος και
µε τις τράπεζες που στηρίζει -αιµοδοτεί το κράτος µε χρέη, τα
οποία επιβαρύνουν τον ελληνικό λαό- τότε δεν έχει κανένα λόγο
να αυτολογοκρίνεται. 

Ας δούµε, όµως, ποια είναι η πραγµατική κατάσταση στο ρα-
διοτηλεοπτικό τοπίο:

Η απορρύθµιση του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου ξεκίνησε από το
1989, αλλά µε έναν τρόπο που ήταν αδιανόητος για ένα ανεπτυγ-
µένο δυτικό, ευρωπαϊκό κράτος. Ο τρόπος µε τον οποίο κάποιοι
απέκτησαν δικαίωµα να έχουν συχνότητες εθνικής εµβέλειας
έναντι κάποιων άλλων, που προφανώς θα ήθελαν, αλλά δεν κατά-
φεραν να αποκτήσουν αυτό το δικαίωµα, θυµίζει έντονα τον τρόπο
µε τον οποίο στα ανατολικά κράτη παραδόθηκαν µε συνοπτικές
διαδικασίες περιουσιακά στοιχεία του δηµοσίου σε ολιγάρχες,
χωρίς πολλές-πολλές διαβουλεύσεις, χωρίς σχολαστικότητες και,
προπαντός, χωρίς διαδικασίες που θα κατοχύρωναν τον ελεύθερο
ανταγωνισµό, τη διαφάνεια και το δηµόσιοσυµφέρον. 

Θέλω να θυµίσω ότι από τότε έχουµε αλλάξει οκτώ κυβερνή-
σεις. Όλες ανεξαιρέτως είχαν µέσα στις πέντε πρώτες προγραµ-
µατικές τους επιδιώξεις τη ρύθµιση του ραδιοτηλεοπτικού
τοπίου, η οποία θα όφειλε να ξεκινά από το αυτονόητο, από την
προκήρυξη διαγωνισµού για τη χρήση των συχνοτήτων. 

Ο απλός πολίτης σε αυτόν τον τόπο είχε ακούσει πολιτικές δε-
σµεύσεις για τη ρύθµιση του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου τουλάχι-
στον από πέντε ή έξι Πρωθυπουργούς. Όµως, στο τέλος δεν
έγινε τίποτα.     

Και θέλω να καταστήσω σαφή τον λόγο για τον οποίο δεν έχει
γίνει απολύτως τίποτα. Διότι αυτοί που απέκτησαν ως ολιγάρχες
το δικαίωµα χρήσης των δηµόσιων ραδιοτηλεοπτικών συχνοτή-
των, είχαν ήδη αρκετή δύναµη ώστε να µπορούν να επιβάλουν
στις εκάστοτε κυβερνήσεις το να µη γίνεται τίποτα απολύτως.

Θα σας θυµίσω τον περιβόητο νόµο για τον βασικό µέτοχο.
Υποτίθεται ότι προσπαθούσε να αποκλείσει από την ιδιοκτησία
των καναλιών ανθρώπους ή εταιρείες που είχαν συναλλαγή µε
το δηµόσιο. Απεδείχθη, τελικά, ότι αυτοί οι άνθρωποι και αυτές
οι εταιρείες είχαν πολύ µεγαλύτερη δύναµη απ’ ό,τι οι ίδιες οι
κυβερνήσεις ή -για να το πω καλύτερα- ότι οι κυβερνήσεις µπορεί
να είχαν την πρόθεση, αλλά τελικά δεν είχαν την αντοχή να φτά-
σουν µέχρι το τέλος του δρόµου.

Και ξέρετε, καλύτερα όταν ανοίγεις µία κόντρα να είσαι απο-
φασισµένος να φτάσεις έως το τέλος. Εάν δεν είσαι αποφασι-
σµένος να φτάσεις έως το τέλος, καλύτερα να µην την ανοίξεις
καθόλου. Έτσι και µε την υπόθεση του βασικού µετόχου.

Αργότερα, παρά τις αποφασιστικές διακηρύξεις και τις αλλε-
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πάλληλες τροποποιήσεις, η νοµοθεσία έγινε ακόµα πιο ελαστική
απ’ ό,τι ήταν πριν, έτσι ώστε αυτοί που έχουν κανάλια να µπο-
ρούν να πάρουν ακόµα περισσότερα δηµόσια έργα, ακόµα πε-
ρισσότερες προµήθειες του δηµοσίου, αυτό ακριβώς που
υποτίθεται ότι ο νόµος αυτός ήθελε να αποκλείσει. Και αυτοί, βε-
βαίως, που παίρνουν αυτά τα δηµόσια έργα και τις προµήθειες
µπορούν να ελέγχουν ακόµα περισσότερο τα κανάλια.

Με αυτά και µε αυτά η Ελλάδα σήµερα, η χώρα µας, είναι η
πιο καθυστερηµένη χώρα στη νοµοθεσία που ρυθµίζει το ραδιο-
τηλεοπτικό τοπίο σε όλη την Ευρώπη. 

Θέλω, λοιπόν, να πω τα πράγµατα µε το όνοµά τους. Το ζή-
τηµα της ρύθµισης του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου είναι υποχρέ-
ωσή µας για την τήρηση της νοµιµότητας. Και θέλω να σας πω
ότι -το γνωρίζετε φαντάζοµαι- το 2010 το έθεσαν οι ίδιοι οι δα-
νειστές, λέγοντας το πολύ απλό: «Προσπαθείτε να δηµιουργή-
σετε πλεονάσµατα.  Ψάχνετε για χρήµατα. Ένα δηµόσιο αγαθό,
όπως οι ραδιοτηλεοπτικές συχνότητες, το παραχωρείτε τσάµπα.
Κάντε, λοιπόν, κάτι γι’ αυτό». Από το 2010! 

Αυτή ήταν, όµως, η αρχική θέση των δανειστών. Οφείλουµε να
αναγνωρίσουµε ότι στο συγκεκριµένο ζήτηµα -σε αντίθεση µε τη
σθεναρή τους στάση στις περικοπές µισθών και συντάξεων και
στη λεηλασία του κοινωνικού κράτους- ήταν εξαιρετικά ευέλι-
κτοι! 

Οι κυβερνήσεις των µνηµονίων –ξέρετε- είχαν πάντοτε ισοδύ-
ναµα µέτρα να προτείνουν µε κοινωνικό κόστος, µε κοινωνική
διάλυση, προκειµένου να µην διαταραχθεί αυτό το σύστηµα της
διαπλοκής. Και κατανοείτε όλοι σας το γιατί. Διότι είναι προτιµό-
τερο να κοπούν οι συντάξεις, αλλά να έχεις µέσα ενηµέρωσης
που να στηρίζουν ότι αυτό γίνεται για τη σωτηρία της χώρας και
της πατρίδας, παρά να τα βάλεις µε αυτούς που σε στηρίζουν. 

Αυτή είναι, λοιπόν, η διαφορά αντίληψης που έχουµε εµείς.
Εµείς θεωρούµε ότι αυτοί που µας στηρίζουν και είµαστε εδώ
και θα είµαστε για όσο µας στηρίζουν, δεν είναι αυτοί που ελέγ-
χουν τα µέσα ενηµέρωσης, αλλά είναι ο ελληνικός λαός, είναι
αυτοί που τους κόπηκαν οι συντάξεις, τους κόπηκε ο µισθός,
τους κόπηκε το όνειρο, η ανάσα ζωής, όλα αυτά τα χρόνια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Το ακόµα χειρότερο, όµως, είναι η µετάβαση από το αναλογικό

στο ψηφιακό τοπίο, µια µετάβαση που οι περισσότεροι Έλληνες
και Ελληνίδες την πληροφορήθηκαν από ένα χαριτωµένο διαφη-
µιστικό καρτούν, το οποίο τους ενηµέρωνε ότι θα πρέπει να πά-
ρουν πια αποκωδικοποιητή για να βλέπουν τηλεόραση και να
ρυθµίσουν ξανά όλα τα κανάλια που πιάνει ο δέκτης της τηλεό-
ρασής τους. Ελάχιστοι µπορούσαν να κατανοήσουν ότι αυτό που
συνέβαινε ήταν κάτι πιο σοβαρό.

Ήταν µία µπίζνα σε βάρος του δηµόσιου συµφέροντος. Γιατί
αυτό ήταν! 

Αυτό που συνέβαινε ήταν ότι η προηγούµενη κυβέρνηση για
λόγους σκοπιµότητας -και το λέµε ρητά και ξεκάθαρα!- έδωσε
σε αυτούς που είχαν καπαρώσει τις δηµόσιες συχνότητες, χωρίς
µόνιµο διαγωνισµό, τη δυνατότητα να περάσουν χωρίς κόστος
στο ψηφιακό σήµα, φτιάχνοντας, µάλιστα, οι ίδιοι µια εταιρεία-
πάροχο που θα τους εξυπηρετεί. 

Για να προχωρήσει, µάλιστα, το σχέδιο αυτό, έκλεισε αιφνιδια-
στικά η ΕΡΤ, η οποία θα µπορούσε να συγκροτήσει µια δεύτερη
ψηφιακή πλατφόρµα, όπως άλλωστε επιβάλλουν οι κανόνες του
ελεύθερου ανταγωνισµού. 

Να είµαστε, λοιπόν, ξεκάθαροι: Ο λόγος για τον οποίο το ρα-
διοτηλεοπτικό τοπίο παραµένει αρρύθµιστο και λεηλατείται από
ισχυρούς οικονοµικούς παράγοντες, είναι συγκεκριµένος: Είναι
η σχέση διαπλοκής και αλληλοκάλυψης ανάµεσα στις εκάστοτε
κυβερνήσεις και στους κάθε είδους εργολάβους, σχέση ετερο-
βαρής, σχέση απολύτως επιβλαβής για το δηµόσιο συµφέρον.

Ας µην επεκταθούµε πάνω σε αυτό, γιατί το ζήτηµα των ΜΜΕ
είναι ζήτηµα για το οποίο η κοινωνία βοά πάνω από τριάντα και
πλέον χρόνια και οι κυβερνήσεις του υποτιθέµενου εκσυγχρονι-
σµού, που θα εκσυγχρόνιζαν τη χώρα, δεν έχουν κάνει τίποτα γι’
αυτό. 

Θα πω µόνο ότι για εµάς αυτό είναι ένα τεράστιο στοίχηµα. Η
πραγµατική κατοχύρωση του δηµόσιου συµφέροντος στον τόπο
είναι ένα τεράστιο στοίχηµα. Και από το στοίχηµα αυτό θα κρι-

θούµε. Γι’ αυτό πρωταρχική προτεραιότητα της παρούσας Κυ-
βέρνησης δεν είναι τίποτα περισσότερο απ’ αυτό για το οποίο
τόσες άλλες κυβερνήσεις είχαν δεσµευτεί στις προγραµµατικές
τους δηλώσεις, δηλαδή η ρύθµιση του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου. 

Πρώτο βήµα γι’ αυτήν τη ρύθµιση είναι η διεξαγωγή ενός δια-
φανούς και αδιάβλητου διαγωνισµού που θα χορηγήσει άδειες
για τη χρήση των ραδιοτηλεοπτικών συχνοτήτων, έτσι ώστε η πα-
ραχώρηση ενός δηµόσιου αγαθού να αποφέρει τα έσοδα, τα
οποία είναι εξαιρετικά αναγκαία στην παρούσα φάση. Παράλ-
ληλα, όσοι έκαναν µέχρι σήµερα χρήση των συχνοτήτων, θα πρέ-
πει να δώσουν λογαριασµό για το αν τηρούν τις φορολογικές
τους υποχρεώσεις απέναντι στον νόµο, όπως κάθε άλλος πολί-
της και κάθε άλλη επιχείρηση υποχρεούται να τηρεί αυτές τις
υποχρεώσεις απέναντι στον νόµο. Δεν υπάρχουν πολίτες δύο τα-
χυτήτων!

Τέλος, θα ήθελα να πω και για το γεγονός ότι πρέπει αυτές οι
υποχρεώσεις απέναντι στον νόµο, σε ό,τι αφορά φόρους, οι
οποίοι δεν εισπράχθηκαν ποτέ, να ελεγχθούν και να καταβλη-
θούν. Αυτή είναι η πρόθεσή µας. Το τέλος που υποχρεούνται να
καταβάλουν, το οποίο δεν έχουν καταβάλει, πρέπει βάσει των
νόµων να αποδοθεί. Να είστε σίγουροι ότι τεχνικά, λογιστικά
κόλπα, που εµφανίζουν ισοσκελισµένες τις οφειλές και τις απαι-
τήσεις, δεν πρόκειται να αναγνωριστούν, όπως και καµµία επί-
φαση νοµιµότητας. 

Στην Ελλάδα υπάρχουν νόµοι και είµαστε αποφασισµένοι αυ-
τούς τους νόµους να τους εφαρµόσουµε.

Αν κάποιος εκµεταλλεύεται µια δηµόσια παραλία, βάζει ξαπλώ-
στρες και οµπρέλες και δεν έχει πληρώσει αυτήν τη δηµόσια πα-
ραλία στο δήµο για τριάντα χρόνια, δεν µας προκαλεί
αγανάκτηση; Θα ήταν τεράστιο θέµα στα δελτία ειδήσεων των
20.00’. Δεν έχει γίνει ποτέ τεράστιο θέµα στα δελτία ειδήσεων
των 20.00’ ότι η αντίστοιχη κατάληψη των δηµοσίων συχνοτήτων
από το 1989 δεν έχει αποδώσει τα οφειλόµενα από τον νόµο στο
δηµόσιο ταµείο.

Θέλω να ξεκαθαρίσω για άλλη µία φορά ότι δεν µας ενδιαφέ-
ρει αν αυτοί τους οποίους καλούµε να εφαρµόσουν τον νόµο θα
είναι φιλικοί ή εχθρικοί απέναντί µας. Καλοπροαίρετη η κριτική,
καλοπροαίρετη και η επίθεση. Τα παράσηµά µας είναι οι επιθέ-
σεις απ’ αυτούς που δεν τηρούν τον νόµο σε αυτήν τη χώρα. Και
αυτά τα παράσηµα για εµάς είναι παράσηµα αξιοπιστίας.

(Χειροκροτήµατα απ’ τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Θα ήθελα, τέλος, να σας πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

πως σε ό,τι αφορά τα ζητήµατα, τα οποία θέσατε και έχουν να
κάνουν όχι µόνο µε τη διαδικασία τη διαγωνιστική, η οποία θα
είναι ανοικτή και αδιάβλητη, αλλά και µε την εφαρµογή του
νόµου σε µία σειρά από υποθέσεις που σχετίζονται, ενδεχοµέ-
νως, και µε ιδιοκτήτες µέσων ενηµέρωσης, η Κυβέρνηση δεν έχει
ρεβανσιστική διάθεση, δεν κοιτάει ποιος είναι αυτός όταν ζητεί
από τη δικαιοσύνη να εφαρµόσει τον νόµο. 

Σας διαβεβαιώνω, κύριε Νικολόπουλε, πως ούτε είχα ενηµε-
ρωθεί ούτε γνώριζα ποια πρόσωπα είναι αυτά τα οποία θα κλη-
θούν να καθίσουν στον πάγκο της δικαιοσύνης. Απλώς ζήτησα
δηµόσια -και το επαναλαµβάνω- όλοι όσοι δεν έχουν κληθεί να
πληρώσουν από υποθέσεις φοροδιαφυγής, όπως είναι η πολύ-
κροτη υπόθεση της λίστας Λαγκάρντ, να κληθούν να πληρώσουν
όπως κάθε πολίτης σε αυτόν τον τόπο. Κάθε κατεργάρης στον
πάγκο του, όπως κι αν λέγεται!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Αναφερθήκατε, επίσης, στο θέµα του Διοικητή της Τράπεζας

της Ελλάδος. Κοιτάξτε, κύριε Νικολόπουλε, εµείς απέναντι στους
ανθρώπους που ασκούν µε ευθύνη τούτες τις κρίσιµες ώρες ένα
πολύ σηµαντικό έργο, δεν ερχόµαστε µε διάθεση να κρίνουµε το
έργο τους µε βάση το αν έχουµε τις ίδιες απόψεις ή όχι, το αν
συγκρουστήκαµε στο παρελθόν ή όχι. Δεν έχουµε καµµία διά-
θεση ρεβανσισµού ή αντεκδίκησης. Απαιτούµε, όµως, από όλους
αυτούς να είναι συνεπείς απέναντι στο έργο που έχουν αναλάβει
και να τηρούν την εθνική γραµµή. Ο Διοικητής της Τράπεζας της
Ελλάδος θα κριθεί από την ικανότητά του να διαχειριστεί και να
φέρει εις πέρας την ορθή και ασφαλή λειτουργία του τραπεζικού
συστήµατος. Έχει µια µεγάλη ευθύνη και από αυτήν την ευθύνη
θα κριθεί. 
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Για όλα τα υπόλοιπα, θέλω να σας επαναλάβω ότι εµείς δεν
θα κρύψουµε τίποτα. Η εξεταστική επιτροπή για το µνηµόνιο θα
ανοίξει όλες τις πτυχές. Όµως, αυτήν την εξεταστική επιτροπή
δεν την κάνουµε προκειµένου να στοχοποιήσουµε ανθρώπους,
αλλά προκειµένου να αναδειχθούν όλα τα σκοτεινά σηµεία. Και
σας διαβεβαιώνω για το εξής: Όπου υπάρχουν ενδείξεις για ευ-
θύνες -όχι µόνο πολιτικές- φαντάζοµαι ότι η επιτροπή αυτή δεν
θα διστάσει να φέρει το θέµα στην Ολοµέλεια της Βουλής. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Πρωθυπουργέ. 
Κύριε Νικολόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέ-

ψετε, µιας και µίλησε για τα «παράσηµα» ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός, να καταθέσω την εξώδικη που πήρα από τον κ. Αλαφούζο,
γιατί τόλµησα να φέρω στη Βουλή, στον κοινοβουλευτικό έλεγχο,
αυτά που είπα πριν λίγο, και την αγωγή του κ. Μελισσανίδη, γιατί,
επίσης, διενοήθην να κάνω κοινοβουλευτικό έλεγχο.

Θα τα καταθέσω στη συνέχεια για τα Πρακτικά, µαζί µε το πλή-
θος των ερωτήσεων όχι µόνο στις προηγούµενες κυβερνήσεις,
αλλά και στη σηµερινή Κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα. 

Βεβαίως, κύριε Πρωθυπουργέ, κανένας δεν έχει κανένα ρε-
βανσισµό, πόσο µάλλον ένας Βουλευτής από την επαρχία που
έχει τη δυνατότητα να επιβιώνει πολιτικά χωρίς τους καναλάρ-
χες. Αυτό το προνόµιο το έχουµε µόνον εµείς, οι Βουλευτές της
επαρχίας, που διά της περιπατητικής, κύριε Πρωθυπουργέ, δη-
λαδή της αδιαµεσολάβητης σχέσης µε τον πολίτη, µπορούµε
πραγµατικά να επικοινωνούµε µαζί του και ξέρουν πολύ καλά
εµάς. 

Όµως, µιας και δώσατε αυτήν τη µεγάλη δυνατότητα και βλέπω
στο κινητό µου µηνύµατα που στέλνουν πολίτες, ήθελα να πληρο-
φορήσω και εσάς και τους συναδέλφους µου, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, ότι όταν παραιτήθηκα, µετά από λίγες ώρες, συγκεκριµένα
µέσα ενηµέρωσης έλεγαν ότι η παραίτησή µου µάλλον είχε να
κάνει µε υποθέσεις του ΣΔΟΕ τσιγγάνων της Κάτω Αχαγιάς. 

Ολοσέλιδο δηµοσίευµα στο κυριακάτικο «ΕΘΝΟΣ» του κ.
Μπόµπολα µε ενυπόγραφο ρεπορτάζ ενός κ. Πατρινού. Έλεγε
στοιχεία, πήγαµε δικαστικά και πρωτόδικα και στο εφετείο κατα-
δικάστηκαν πατήρ και υιός Μπόµπολας µε δώδεκα µήνες φυ-
λακή. Δεν το έµαθε ποτέ κανένας, ότι δεν υπήρχε καν
δηµοσιογράφος. Έκπληκτη η Έδρα ρώτησε: Κάνετε αυτήν τη δη-
µοσιογραφία; Έχετε πληρωµένους µιντιακούς δολοφόνους; Δώ-
δεκα µήνες φυλακή και είµαι σίγουρος ότι κανείς συνάδελφος
εδώ δεν το ξέρει, όπως και δεν θα µάθει και τα περαιτέρω. 

Προχθές είχαµε Επιτροπή Άµυνας, κύριε Πρωθυπουργέ. Ήταν
κεκλεισµένων των θυρών, απόρρητη επιτροπή. Σε κυριακάτικη
εφηµερίδα ήταν πρώτο θέµα στο πρωτοσέλιδο ότι «ο Νικολόπου-
λος εκβιάζει», γιατί απευθυνόµενος προς την Κυβέρνηση είπα:
Έχετε ελέγξει τους λογαριασµούς εκείνων των δηµοσιογράφων
και των εκδοτών που είναι στις λίστες Λαγκάρντ και Νικολούδη
µάλιστα σε σχέση µε τα «πόθεν έσχες» -ξέρετε ότι κάνουν «πόθεν
έσχες»- για να δούµε εκείνα τα χρόνια αν είχαν δηλωθεί αυτά; 

Δεν υπάρχει καµµία διάθεση ρεβανσισµού, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, ούτε ο κοινοβουλευτικός έλεγχος  µπορεί να θεωρείται
εκβιασµός. Συµφωνώ, δηλαδή, απόλυτα µαζί σας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μια και πέρασε ο χρόνος, κύριε Πρωθυπουργέ, θα ήθελα και
πάλι να σας ευχαριστήσω, γιατί αγγίξατε αυτό το θέµα. Είµαι σί-
γουρος ότι δεν θα το αφήσετε στη µέση, γιατί έχετε τη συµπα-
ράσταση για αυτό το θέµα όλου του ελληνικού λαού.

Κύριε Πρωθυπουργέ, µην χάνετε την ώρα σας και απευθύνε-
στε στον Πρόεδρο του Ποταµιού. Τον είδατε; Λάκισε. Επί τω
ακούσµατι ότι εδώ θα βγει ο υπόνοµος των µέσων µαζικής ενη-
µέρωσης, το έβαλε στα πόδια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)
Έτσι είναι. Τι να κάνει τώρα ο άνθρωπος, µε τους πρώην ερ-

γοδότες του, µε τους υποστηρικτές του, θα έµενε εδώ να ακού-
σει αυτήν την κουβέντα; Και αν του τράβαγαν το αυτί, τι θα
έκανε; 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να σας παρακαλέσω για το
εξής. Εγώ είπα και ονόµατα. Στις ερωτήσεις που θα καταθέσω θα
βρείτε για όλους τα ονόµατά τους, τα δάνεια που πήραν. Νοµίζω
ότι είναι υποχρέωση της Κυβερνήσεως να ζητήσει τον έλεγχο
αυτών των δανειακών συµβάσεων. Είναι υποχρέωση να ζητήσει
εγγυήσεις, όπως νοµίζω ότι είναι υποχρέωση του κυρίου Υπουρ-
γού να καλέσει τους Προέδρους των πολιτικών κοµµάτων της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ και για εκείνα τα «θαλασσοδά-
νεια» και να ζητήσει εγγυήσεις, πριν το βάλουν στα πόδια και αυτοί
και τελικά πληρώσουµε εµείς τα δάνεια και των νταβατζήδων και
των υπαλλήλων τους.

Κύριε Πρωθυπουργέ, ο ελληνικός λαός σας έδωσε µία και µο-
ναδική εντολή, σύµφωνα µάλιστα και µε τις δηµοσκοπήσεις και
καλά κάνατε και το είπατε του κ. Θεοδωράκη. Γιατί είπε ο Χριστός
«ο έχων ώτα ακούειν ακουέτω». Είπαν οι µαθητές στο Χριστό: «Μα,
καλά όλοι έχουν αυτιά, πώς δεν ακούν;». Έτσι και ο Θεοδωράκης,
έχει αυτιά, γιατί δεν ακούει; Και τότε τους απάντησε ο Χριστός:
«Ο έχων ώτα ακούειν ακουέτω». 

Εδώ, λοιπόν, σύµφωνα µε τις δηµοσκοπήσεις φαίνεται σε κα-
θηµερινή βάση ότι αυτή η πρωτοφανής υποστήριξη για τα ελλη-
νικά πολιτικά χρονικά, αυτά τα δείγµατα εµπιστοσύνης προς το
πρόσωπό σας, κύριε Πρωθυπουργέ, είναι δύναµη και σας παρα-
καλούµε και εµείς που κάναµε το µεγάλο βήµα και δώσαµε και την
εµπιστοσύνη µας και την ψήφο µας και την ψυχή µας προς εσάς,
να µη µας απογοητεύσετε. Μαζί µε όλον τον ελληνικό λαό να µας
επιτρέπετε καθηµερινά να σας χειροκροτούµε, όπως το κάναµε
και σήµερα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Νικολόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε
Νικολόπουλε.

Τον λόγο έχει ο Πρωθυπουργός κ. Αλέξιος Τσίπρας.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δύο λόγια

µόνο θα πω και θα απευθυνθώ, όχι µόνο στον κ. Νικολόπουλο, που
έκανε την ερώτηση, αλλά σε όλους τους Βουλευτές.

Κοιτάξτε, εγώ δεν έχω έρθει εδώ για να µε χειροκροτάτε, αλλά
έχω µια σαφή λαϊκή εντολή. Αυτή η λαϊκή εντολή, όποιος την πα-
ραβιάσει, θα έχει τις επιπτώσεις όχι της µήνης του λαού αλλά της
µήνης της ίδιας της ιστορίας. 

Θέλω, λοιπόν, κύριε Νικολόπουλε και κύριοι Βουλευτές, να σας
πω ότι τούτη την ώρα διεξάγεται µια εξαιρετικά κρίσιµη διαπραγ-
µάτευση. Δεν ζητάµε να µας στηρίξουν αυτοί οι οποίοι µε νύχια
και µε δόντια υπερασπίζονταν τα συµφέροντα των µνηµονιακών
δυνάµεων εις βάρος του λαού, ζητάµε τη στήριξη του ελληνικού
λαού ανεξάρτητα από το ποιες απόψεις ή ιδέες έχει. 

Βεβαίως, είµαστε µια Κυβέρνηση που έχει για πρώτη φορά στον
τόπο ως κεντρικό πυρήνα την Αριστερά, µια Κυβέρνηση όµως
χωρίς παρωπίδες, χωρίς δογµατισµούς, συνεργαζόµαστε µε ένα
κόµµα της κεντροδεξιάς, είµαστε ανοικτοί σε όλες τις Ελληνίδες
και σε όλους τουςΈλληνες. 

Θέλω, επίσης, να σας πω ότι κατά τη διάρκεια αυτών των τριών
µηνών έχουµε ήδη κάνει πολύ σηµαντικές παρεµβάσεις στήριξης
των αδύναµων, σύγκρουσης µε µεγάλα συµφέροντα, παρά το
γεγονός ότι βρισκόµαστε σε ένα ασφυκτικό χρηµατοδοτικό πλαί-
σιο, εξαιτίας του γεγονότος ότι τόσο οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις, όσο και οι εταίροι µας έχουν φροντίσει να «εξασφαλίσουν»
αυτό το αυστηρό ασφυκτικό πλαίσιο, προκειµένου να υποχωρή-
σουµε από τις γραµµές της λαϊκής εντολής. 

Τις τελευταίες µέρες έχει γίνει σε όλους φανερό ότι η ελληνική
Κυβέρνηση κάνει ό,τι πρέπει να κάνει, προκειµένου –διατηρών-
τας την εντολή του ελληνικού λαού- να πετύχει µια έντιµη συµ-
φωνία στο ευρωπαϊκό πεδίο, µια έντιµη και αµοιβαία επωφελή
συµφωνία µε τους εταίρους. Κάποιοι είναι έτοιµοι να µας κατη-
γορήσουν ότι, προκειµένου να το πετύχουµε αυτό, έχουµε πάει
και πίσω από τις γραµµές της λαϊκής εντολής. Θα κάνουµε το
παν, προκειµένου να έχουµε µια συµφωνία που θα δώσει τη δυ-
νατότητα σε αυτή την Κυβέρνηση, να αλλάξει τα κακώς κείµενα
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σε αυτόν τον τόπο. 
Θέλω, όµως, να σας διαβεβαιώσω ότι δεν υπάρχει πια κανένα

τεχνικό θέµα, για το αν θα επιτευχθεί ή όχι αυτή η συµφωνία.
Υπάρχει µόνο ζήτηµα πολιτικής βούλησης, όπως πολιτική βού-
ληση ήταν αυτή που έβαλε τη χώρα το 1980 στην Ευρωπαϊκή Οι-
κονοµική Κοινότητα, µε αντίθετη τότε την άποψη της Κοµισιόν,
σας θυµίζω, επί Κωνσταντίνου Καραµανλή, όπως πολιτική βού-
ληση ήταν αυτή που έβαλε τη χώρα στην ΟΝΕ και στη ζώνη του
ευρώ το 2000, µε Πρωθυπουργό τον Κωνσταντίνο Σηµίτη, όταν
η χώρα δεν πληρούσε τότε τις προϋποθέσεις. Έτσι, πολιτική
βούληση είναι και τώρα το αν η Ευρώπη θα ανεχθεί, όχι µια αρι-
στερή κυβέρνηση, αλλά τη δηµοκρατία στη χώρα που γεννήθηκε. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Θέλω να σας διαβεβαιώσω όλους και όλες ότι είµαι βέβαιος

πως όλοι αναγνωρίζουν την αναγκαιότητα να επιδείξουν πολιτική
βούληση και να προστατεύσουν τη δηµοκρατία ως υπέρτατη
αξία στο κοινό µας σπίτι, την Ευρώπη. Αλλιώς, ο αδικηµένος και
ο πληγωµένος δεν θα είναι η Κυβέρνηση η ελληνική, ο αδικηµέ-
νος και ο πληγωµένος θα είναι η ίδια η Ευρώπη. Η Ευρώπη δεν
µπορεί να αντέξει λιγότερη δηµοκρατία. Και το έγκληµα της δη-
µοκρατίας στον τόπο που γεννήθηκε δεν θα έχει σιγαστήρα. Κα-
νείς δεν βάλει σιγαστήρα, αν κάποιοι επιχειρήσουν έγκληµα και
δολοφονία της δηµοκρατίας στον τόπο που γεννήθηκε. 

Είµαι, λοιπόν, αισιόδοξος ότι θα έχουµε σύντοµα αίσιο τέλος
και ότι, παρά τις δυσκολίες που θα αντιµετωπίσουµε, µε τη στή-
ριξη του λαού µας θα καταφέρουµε να φέρουµε εις πέρας τη
συµφωνία που θα κλείσει σύντοµα στην Ευρώπη, προκειµένου
να βγούµε ολοκληρωτικά από αυτή την κρίση που τη δηµιούργη-
σαν κάποιοι, οι οποίοι θέλουν ακόµα και σήµερα να συνεχίζουν
να πλουτίζουν στις πλάτες του ελληνικού λαού, που πέντε χρόνια
τώρα έχει λεηλατηθεί.

Είµαστε έντιµοι, ανοιχτοί και καθαροί. Έτσι θα συνεχίσουµε,
διότι η δηµοκρατία δεν έχει αδιέξοδα. Η δηµοκρατία δίνει διέ-
ξοδο και στους λαούς και στις κυβερνήσεις.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Πρωθυπουργέ. Και να µας ερχόσαστε πολύ συχνά. Να µας
τιµάτε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
της τρίτης υπ’ αριθµόν 170/28-4-2015 επίκαιρης ερώτησης του
Βουλευτή Εύβοιας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Γεωργίου Ακριώτη προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγ-
κρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την παρά-
ταση έκδοσης αδειών κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων.

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Ευάγγελος Απο-
στόλου.

Κύριε Ακριώτη, έχετε τον λόγο. Παρακαλώ αρχίστε για να επι-
ταχύνουµε, γιατί µετά υπάρχει νοµοθετική εργασία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΚΡΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μετά τα µεγάλα και σοβαρά που ελέχθησαν στην Ώρα του

Πρωθυπουργού, αυτά τα µικρά, τα οποία θέτουµε εµείς µε τις
επίκαιρες ερωτήσεις, φαντάζουν ακόµα µικρότερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Αυτά που θα πείτε
εσείς µεγάλα και σοβαρά θα είναι.

Συνεχίστε, παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΚΡΙΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ο τοµέας της κτηνο-

τροφίας αποτελεί έναν από τους πλέον ευαίσθητους και σηµαν-
τικούς άξονες ανάπτυξης της ελληνικής παραγωγής και ένα
ισχυρό στοιχείο στην αντιµετώπιση της διατροφικής κρίσης που
βιώνει η χώρα µας. Χρόνιες παραλείψεις και εγγενείς αδυναµίες
των κυβερνήσεων να θέτουν το πλαίσιο για την ενίσχυση των κτη-
νοτρόφων οδήγησαν σε µια κατάσταση που απέχει από τις επι-
ταγές της σύγχρονης κτηνοτροφικής παραγωγής.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ)

Με τον ν. 4056/2012 προβλέπονται ρυθµίσεις για την κτηνο-
τροφία και ειδικά για τις κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις. Μάλιστα,
στο άρθρο 14 παράγραφος 1 προβλέπεται ότι όσες εγκαταστά-
σεις λειτουργούν χωρίς άδεια οφείλουν εντός τριών ετών από
την έκδοση του ανωτέρω νόµου να λάβουν άδεια. Διαφορετικά
και µε την παρέλευση αυτών, η άδεια θα χορηγείται µετά από κα-

ταβολή προστίµου.
Η καταγραφή των κτηνοτροφικών µονάδων, η αδειοδότηση και

ο έλεγχός τους αποτελούν αναµφισβήτητο βήµα προς την ορθή
κατεύθυνση. Ωστόσο, οφείλουµε να λάβουµε υπ’ όψιν κάποιες
καίριες παραµέτρους.

Επειδή η κτηνοτροφία έχει πληγεί από την κρίση και το εισό-
δηµα των κτηνοτρόφων έχει συρρικνωθεί και αδυνατούν να αν-
ταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους, επειδή η πληθώρα
δικαιολογητικών και οι δυσκολίες εφαρµογής του νόµου καθι-
στούν την όλη διαδικασία δαπανηρή και χρονοβόρα, όπως πα-
ραδέχονται και οι µελετητές, επειδή είναι κρίσιµο να επιδιώξουµε
την ενίσχυση αυτού του τοµέα παραγωγής, επειδή πολλές κτη-
νοτροφικές περιοχές επλήγησαν από φυσικές καταστροφές,
επειδή η προθεσµία υποβολής των δικαιολογητικών για τη χορή-
γηση άδειας έληξε στις 12 Μαρτίου 2015, ερωτάται ο κύριος
Υπουργός:

Είναι στον σχεδιασµό του η παράταση της προθεσµίας εφαρ-
µογής του νόµου χωρίς την επιβολή προστίµου, η οποία θα ανα-
κουφίσει τους κτηνοτρόφους και θα βοηθήσει τις αρµόδιες
υπηρεσίες στην οργάνωση του έργου τους; Η παράταση θα έχει
αναδροµική ισχύ, ώστε να επωφεληθούν περισσότεροι κτηνοτρό-
φοι;

Είναι εφικτό ένα σχέδιο εθνικής πολιτικής που να περιλαµβάνει
τη χαρτογράφηση και την κατηγοριοποίηση του συνόλου των
ποιµνιοστασίων σε µια βάση δεδοµένων, µε σκοπό την αποτελε-
σµατική διαχείριση και τη λήψη και υλοποίηση εύστοχων πολιτι-
κών προς την κατεύθυνση οριστικής λύσης του ζητήµατος
αδειοδότησης των κτηνοτροφικών µονάδων παραγωγής της
χώρας; Πώς µπορεί αυτή η χαρτογράφηση και κατηγοριοποίηση
σε συνεργασία µε τις τοπικές υπηρεσίες και διευθύνσεις να οδη-
γήσει στη συνέχεια σε µια σύγχρονη και όσο πιο ακριβή κατα-
γραφή του ζωικού κεφαλαίου της χώρας;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε, κύριε

Ακριώτη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 15ο Δηµοτικό Σχολείο Χανίων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα για τρία λεπτά ο Αναπληρωτής Υπουργός
Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Αποστόλου.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-
γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας):
Αγαπητέ συνάδελφε, οι διαπιστώσεις σας όντως ανταποκρίνον-
ται στην πραγµατικότητα, στην κατάσταση που βιώνει η ελληνική
κτηνοτροφία. Τα προβλήµατα είναι πολλά και προσπαθούµε να
τα προσεγγίσουµε όσο το δυνατόν περισσότερο και να τα λύ-
σουµε. 

Όντως ένα από αυτά τα προβλήµατα είναι η αναγκαιότητα πα-
ράτασης της προθεσµίας νοµιµοποίησης των σταβλικών εγκατα-
στάσεων. Όπως είναι γνωστό, µε τον ν. 4056/2012 θεσπίστηκαν
κίνητρα για τη νοµιµοποίηση αυτών των εγκαταστάσεων µε
στόχο όντως την ανάπτυξη και την ενίσχυση της ελληνικής κτη-
νοτροφίας, ιδιαίτερα στον τοµέα της παραγωγής προϊόντων ζωι-
κής προέλευσης. Γι’ αυτό δόθηκε µια προθεσµία τριών ετών από
τις 12-3-2012, µια προθεσµία η οποία έληξε στις 12-3-2015, χωρίς
ουσιαστικά να απαντήσει στο ζητούµενο της τροπολογίας, που
ήταν η νοµιµοποίηση των σταβλικών εγκαταστάσεων. 

Οι λόγοι είναι πολλοί. Ένας από αυτούς είναι ότι η αδειοδό-
τηση αυτών των εγκαταστάσεων επηρεάζεται και από τη συναφή
νοµοθεσία που έχει σχέση µε το νοµικό πλαίσιο των δασών, των
δασικών εκτάσεων και πλησιάζει ακόµα και τη ρύθµιση που
αφορά τα αυθαίρετα κτίσµατα. 

Άλλοι λόγοι είναι ότι οι συγκεκριµένες διατάξεις έχουν εφαρ-
µογή και σε άλλους είδους ρυθµίσεις άλλων νοµοσχεδίων. Και,
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βέβαια, θα πρέπει να οµολογήσουµε ότι και από την πλευρά των
ίδιων των κτηνοτρόφων δεν υπήρξε η απαραίτητη εγρήγορση για
να υλοποιηθεί η συγκεκριµένη ρύθµιση. 

Λαµβάνοντας, λοιπόν, υπ’ όψιν όλα τα παραπάνω και ιδιαίτερα
για να αποφύγουµε και επιπτώσεις που µπορεί να υπάρξουν στην
κτηνοτροφία από αυτήν την καθυστέρηση, εµείς έχουµε ήδη
ετοιµάσει σχετική τροπολογία, την οποία και έχουµε ήδη προ-
ωθήσει. Βρίσκεται στο στάδιο της προεργασίας για να µπει σε
κάποιο από τα ερχόµενα νοµοσχέδια. Εµείς είµαστε έτοιµοι. 

Σε αυτή την τροπολογία, λοιπόν, µεταφέρουµε την προθεσµία
νοµιµοποίησης των συγκεκριµένων εγκαταστάσεων, προτείνον-
τας µία παράταση δεκαοκτώ µηνών, δηλαδή µέχρι τις 12-9-2016.
Έως τότε όµως και επειδή, όπως ξέρετε και εσείς, είναι πάρα
πολλά τα προβλήµατα που υπάρχουν και στη συγκεκριµένη δια-
δικασία, θα πρέπει να δούµε πώς θα απλουστεύσουµε όλη αυτή
τη διαδικασία, προκειµένου να γίνει πιο εύκολη η ανταπόκριση
των κτηνοτρόφων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Όµως, θέλω να ξεκαθαρίσω από την αρχή ένα πράγµα. Δεν θα
πρέπει να περάσει ποτέ από το µυαλό των κτηνοτρόφων ότι
υπάρχει περίπτωση να αντιµετωπιστούν µε νοµοθετική πρωτο-
βουλία της δικής µας Κυβέρνησης περιπτώσεις εγκαταστάσεων,
οι οποίες έχουν σχέση µε αναδασωτέες εκτάσεις. 

Όµως, επειδή όντως τα ζητήµατα του κτηνοτροφικού χώρου
είναι πολλά –και αναφερθήκατε σ’ αυτά στη δεύτερη ερώτησή
σας- στη δευτερολογία µου θα συνεχίσω ιδιαίτερα πάνω στον
προβληµατισµό που πρέπει να έχουµε σχετικά µε τη στήριξη της
κτηνοτροφίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Τον λόγο έχει για δύο λεπτά ο κ. Ακριώτης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΚΡΙΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, είµαι ικανοποιηµένος

για το γεγονός ότι προχώρησαν τα ζητήµατα πριν την κατάθεση
της ερώτησης. Βέβαια, η κατάθεση της ερώτησης έχει γίνει εδώ
και αρκετό καιρό και την επανακαταθέσαµε. Εν πάση περιπτώσει,
δίνεται η προθεσµία δεκαοκτώ µηνών γι’ αυτό το πρόβληµα που
απασχολεί µεγάλη κατηγορία κτηνοτρόφων και αφορά την πα-
ράταση της έκδοσης των αδειών. 

Ένα δεύτερο ζήτηµα είναι ότι θα πρέπει να απλοποιηθεί ο τρό-
πος εφαρµογής του ν. 4056/2012 µε παρεµβάσεις του Υπουρ-
γείου σας και ίσως και άλλων συναφών Υπουργείων, έτσι ώστε
να µη χρειάζονται τόσα δικαιολογητικά για την έκδοση άδειας
αυτού του τύπου των εγκαταστάσεων.

Τέλος, θα πρέπει άµεσα η Κυβέρνηση να πάρει νοµοθετικές
πρωτοβουλίες που θα αφορούν τον πρωτογενή τοµέα ως βασικό
µοχλό ανάπτυξης της χώρας µας, αλλά και τη δυνατότητα δια-
τροφικής επάρκειας µε τα δικά µας ποιοτικά αγροτικά και κτη-
νοτροφικά προϊόντα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον κ.

Ακριώτη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Νο-
µίζω πως τα ερωτήµατα που έχουν σχέση µε τις σταβλικές
εγκαταστάσεις απαντήθηκαν. Θα κάνουµε κι εµείς µέσα από τη
διαδικασία των εγκυκλίων των υπουργικών αποφάσεων που µας
δίνει τη δυνατότητα η συγκεκριµένη ρύθµιση απλοποιήσεις και
απλουστεύσεις για να διευκολύνουµε τον χώρο.

Από τη δική µας πλευρά όµως, επειδή υπάρχει απόλυτη

ανάγκη να στηρίξουµε το συγκεκριµένο κλάδο, ήδη είµαστε σε
µία διαδικασία υλοποίησης ενός εθνικού σχεδίου για την κτηνο-
τροφία. Όµως, πάραυτα, είναι τόσα πολλά τα προβλήµατα που
τρέχουν που είµαστε υποχρεωµένοι αυτή την ώρα να δούµε το
µεγάλο κοµµάτι που αφορά τις ενισχύσεις του χώρου, για το
οποίο, όπως γνωρίζετε, αγαπητοί συνάδελφοι, η κακή διαχείριση
έχει οδηγήσει δυστυχώς σε καταλογισµούς που µας υποχρεώ-
νουν να αναζητήσουµε από τους κτηνοτρόφους χρήµατα τα
οποία έχουν καταβληθεί και, βεβαίως, και σε απώλειες ενός µε-
γάλου µέρους των ενισχύσεων, πράγµα που βίωσαν ιδιαίτερα την
περασµένη χρονιά οι κτηνοτρόφοι. 

Κάνουµε, λοιπόν, µία προσπάθεια προς τα εκεί, αλλά αυτό που
είναι το σηµαντικότερο κοµµάτι θα έλεγα ότι είναι αυτή η προ-
σπάθειά µας να έχει ένα µονιµότερο χαρακτήρα. Ήδη ετοιµά-
ζουµε σχετική νοµοθεσία που αφορά τη διαχείριση των
βοσκίσιµων γαιών, θέλοντας µέσα από αυτή τη διαδικασία να
προσδιορίσουµε σε πρώτη φάση τα προσωρινά σχέδια διαχείρι-
σης των βοσκίσιµων γαιών, οι οποίες µελλοντικά να αποκτήσουν
έναν µόνιµο, έναν οριστικό χαρακτήρα, ούτως ώστε µέσα από
αυτό τον µόνιµο χαρακτήρα ο κάθε κτηνοτρόφος να έχει τις δια-
θέσιµες εκείνες εκτάσεις, όχι µόνο για να καλύψει τις ανάγκες
επιλεξιµότητας, που είναι απαραίτητες για να πάρει τις ενισχύ-
σεις, αλλά κυρίως να απαντήσει στην άλλη µεγάλη ανάγκη που
είναι, θα έλεγα, το µεγαλύτερο πρόβληµα του χώρου -βεβαίως
γενικά του αγροτικού, αλλά είναι ιδιαίτερα του αγροτικού- το κό-
στος παραγωγής, το κόστος ζωοτροφών στη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση.

Πιστεύουµε ότι µέσα από αυτά τα διαχειριστικά σχέδια, τα
πεδία των βοσκίσιµων γαιών θα δηµιουργήσουµε αυτές τις προ-
ϋποθέσεις και για την παραγωγή ζωοτροφών, ακόµη βεβαίως,
µιας και κουβεντιάσαµε προηγούµενα για σταβλικές εγκαταστά-
σεις, σε αυτούς τους χώρους τους µόνιµους και σταβλικές εγ-
καταστάσεις και όλες αυτές τις δραστηριότητες που
υποστηρίζουν την κτηνοτροφία. Εκεί, λοιπόν, θέλουµε και τη δική
σας στήριξη. Είναι µεγάλη προσπάθεια και πιστεύουµε ότι σύν-
τοµα θα απαντήσουµε σε αυτό το πρόβληµα. 

Από εκεί και πέρα, τελειώνω λέγοντας ότι η ζωική παραγωγή,
η κτηνοτροφία, είναι η αγροτική εκείνη δραστηριότητα που µπο-
ρεί να µας παραγάγει προϊόντα ποιοτικής υπόστασης, ΠΟΠ, γε-
ωγραφικής ένδειξης και είναι αυτά τα προϊόντα µε τα οποία
µπορούµε να δώσουµε τη µεγάλη µάχη σε παγκόσµιο επίπεδο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Προχωράµε στην τέταρτη επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό
164/28-4-2015 του Βουλευτή Κοζάνης της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Γεωργίου Κασαπίδη προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγ-
κρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε το χρονο-
διάγραµµα για την καταβολή οικονοµικής ενίσχυσης κατ’
εφαρµογή των προγραµµάτων λοιµωδών νοσηµάτων.

Θα απαντήσει και σε αυτή ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Ευάγ-
γελος Αποστόλου.

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Κασαπίδη, οφείλω να ανακοινώσω
στο Σώµα την ενηµέρωση από την πλευρά του γραφείου του
Πρωθυπουργού, σύµφωνα µε την οποία ζητείται να ανακοινώ-
σουµε στο Σώµα ότι µε το 32/6-5-2015 προεδρικό διάταγµα, που
δηµοσιεύτηκε στο ΦΕΚ 45/6-5-2015 τεύχος Α’, διορίστηκε ο Δη-
µήτριος Παπαγγελόπουλος του Παρασκευά στη θέση του Υφυ-
πουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων.

(Η προαναφερθείσα επιστολή του Πρωθυπουργού έχει ως
εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Επίσης, έχω την τιµή
να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων και
αναφορών και ερωτήσεων της Δευτέρας 11 Μαΐου 2015.

ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 129
παράγραφοι 2 και 3, του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 185/5-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Βοιωτίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη
Σταθά προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και
Τουρισµού σχετικά µε το αντίτιµο των διοδίων της Περιφερει-
ακής Ενότητας Βοιωτίας.

2. Η µε αριθµό 187/5-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς
τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού,
σχετικά µε την αποκρατικοποίηση των δεκατεσσάρων περιφερει-
ακών αεροδροµίων.

3. Η µε αριθµό 172/30-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου
Παππά προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και
Τουρισµού, σχετικά µε τη νοµοθετική κατοχύρωση των αναπηρι-
κών συντάξεων και του ακατάσχετου πρώτης κατοικίας.

4. Η µε αριθµό 192/5-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Νικολάου Κα-
ραθανασόπουλου προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε το πρόγραµµα χρηµα-
τοδότησης των παιδικών σταθµών.

5. Η µε αριθµό 175/4-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Νικολάου Νικολόπουλου
προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρι-
σµού, σχετικά µε τη µονοπώληση της διέλευσης του πορθµού
Ρίου-Αντιρρίου.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 182/5-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αλέξανδρου Τριανταφυλλίδη προς τους Υπουργούς Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης και Οικονοµίας, Υποδοµών,
Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχετικά µε τον καθαρισµό του Θερµαϊ-
κού Κόλπου.

2. Η µε αριθµό 188/5-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χίου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Παναγιώτη (Νότη) Μηταράκη
προς τους Υπουργούς Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και
Τουρισµού και Οικονοµικών, σχετικά µε τις καθυστερήσεις στην
επέκταση του διαδρόµου του αεροδροµίου της Χίου.

3. Η µε αριθµό 194/5-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τους Υπουργούς Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Εσωτερικών και Δι-
οικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε τα προβλήµατα στη λει-
τουργία των Κέντρων Δηµιουργικής Απασχόλησης Παιδιών
(ΚΔΑΠ) και Παιδιών µε Αναπηρία (ΚΔΑΠ ΜΕΑ).

4. Η µε αριθµό 176/4-5-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Παύλου Χαϊκάλη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά
µε τη µεταναστευτική πολιτική της χώρας.

5. Η µε αριθµό 161/28-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστασίου Δηµοσχάκη προς
τους Υπουργούς Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης
και Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχετικά µε
τη νοµοθετική ρύθµιση υιοθέτησης της Ρήτρας Ακριτικότητας.

6. Η µε αριθµό 168/28-4-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθήνας του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Παναγιώ-
ταρου προς τους Υπουργούς Εξωτερικών και Επικρατείας, σχε-
τικά µε την «εκχώρηση του ονόµατος της Μακεδονίας µας στους
Σκοπιανούς».

7. Η µε αριθµό 155/28-4-2015 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιά του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Δια-
µάντως Μανωλάκου προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης και Παραγωγικής Ανασυγκρότη-
σης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε τη λήψη µέτρων
για την νέα αντιπυρική περίοδο.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του
Κανονισµό της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1328/3-3-2015 ερώτηση του Δ’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Νικήτα Κακλαµάνη προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών,
Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχετικά µε την ιδιωτικοποίηση του Ορ-
γανισµού Λιµένος Πειραιώς (ΟΛΠ).

Θα ήθελα, επίσης, να σας ανακοινώσω ότι ο Βουλευτής κ. Μη-
ταράκης αιτείται αδείας για µετάβαση στις Ηνωµένες Πολιτείες
από 18 µέχρι 22 Μαΐου. H Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Κύριε Κασαπίδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά παρακαλώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ακούγοντας τον αγαπητό Υπουργό να απαντά στην προηγού-

µενη ερώτηση του συναδέλφου, πράγµατι, θα ήθελα να προ-
σθέσω και εγώ κάποιες νότες, κύριε Υπουργέ. 

Χαίροµαι ειλικρινά που µιλάτε για ένα εθνικό σχέδιο γι’ αυτήν
τη βαριά βιοµηχανία της χώρας, που είναι η κτηνοτροφία. Είναι
η µεγαλύτερη βιοµηχανία της χώρας ανοιχτής οροφής, δεδοµέ-
νου ότι απασχολεί σε µόνιµη βάση πρωτογενώς τριακόσιες χι-
λιάδες εργαζοµένων. Δεν υπάρχει, κύριε Πρόεδρε, άλλη τέτοια
βιοµηχανία στη χώρα σε µόνιµη βάση να προσφέρει τόσες θέσεις
εργασίας και να παράγει ετησίως τουλάχιστον 1 δισεκατοµµύριο
ευρώ πλούτο που προστίθεται στο Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν
της χώρας. 

Δύο προτάσεις, κύριε Υπουργέ, σ’ αυτό το εθνικό σχέδιο θα
ήθελα να κάνω, για το οποίο µιλάτε και λέτε ότι θα το φέρετε σε
διαβούλευση. Προϋποθέσεις για να βρει εφαρµογή ένα τέτοιο
σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρότησης είναι βασικές υποδοµές
για τον πρωτογενή τοµέα –φως, νερό και δρόµο. Βέβαια, αυτές
οι υποδοµές προϋποθέτουν τις άδειες των σταβλικών εγκατα-
στάσεων και αναφέρατε τι ακριβώς πρέπει να γίνει. Χρειάζεται
υγειονοµική περίθαλψη στους κτηνοτρόφους, στα κοπάδια τους,
χρειάζεται γεωργική εκπαίδευση για να µπορέσουν να εφαρµό-
σουν σύγχρονες τεχνικές στην παραγωγή τους και σαφώς ασφά-
λιση της παραγωγής και έγκαιρη καταβολή των αποζηµιώσεων
και των ενισχύσεων.

Σε αυτά τα δύο θέµατα των αποζηµιώσεων και της καταβολής
των ενισχύσεων σε περιπτώσεις ζηµιών ή στις επιδοτήσεις που
δικαιούνται οι κτηνοτρόφοι, θα ήθελα να αναφερθώ στην ερώ-
τηση που σας κατέθεσα, κύριε Υπουργέ, λέγοντας ότι µε κοινή
υπουργική απόφαση της προηγούµενης κυβέρνησης εγκρίθηκε
ένα κονδύλι για να αποζηµιωθούν οι κτηνοτρόφοι, οι οποίοι είτε
έσφαξαν τα ζώα τους λόγω του καταρροϊκού πυρετού είτε από
άλλες λοιµώδεις νόσους, όπως λέγονται. 

Ωστόσο, αυτή η απόφαση δεν εγκρίθηκε από το Γενικό Λογι-
στήριο του Κράτους µε αποτέλεσµα οι παραγωγοί αυτοί, ενώ
έχουν χάσει το ζωικό τους κεφάλαιο, δεν έχουν πάρει και τις απο-
ζηµιώσεις για να αγοράσουν καινούργια ζώα, ώστε να µπουν
στην παραγωγή. 

Καταλαβαίνετε ότι είναι κυριολεκτικά µε τα χέρια δεµένα, δε-
δοµένου ότι δεν έχουν δυνατότητα µε ίδια κεφάλαια να αγορά-
σουν ζωικό κεφάλαιο. Δεν µπορούν να µπουν στην παραγωγή,
δεν µπορούν να κάνουν δηλώσεις στο ΟΣΔΕ και είναι κυριολε-
κτικά στον αέρα. 

Τι προτίθεστε να κάνετε, κύριε Υπουργέ, ώστε άµεσα οι κτη-
νοτρόφοι αυτοί να µπουν στην παραγωγή για να µπορούν να
βγάλουν τα έσοδα για την οικογένειά τους, αλλά και να µπορούν
να νοµιµοποιήσουν τα δικαιώµατά τους µε τις δηλώσεις του
ΟΣΔΕ που λήγουν συντόµως; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κασαπίδη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας):
Αγαπητέ συνάδελφε, πριν µπούµε στα γενικότερα, να σας απαν-
τήσω ειδικά για το θέµα που αφορά την κοινή υπουργική από-
φαση. 
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Όντως αυτή η απόφαση του Νοεµβρίου του 2014 δεν υλοποι-
ήθηκε λόγω µη έγκρισης της συνακόλουθης πίστωσης, µε απο-
τέλεσµα να µην έχουν εντοπιστεί τα προβλήµατα, δηλαδή οι
υποχρεώσεις για παράδειγµα του προγράµµατος εξυγίανσης
του ζωικού κεφαλαίου της χώρας, οι υποχρεώσεις που αφορού-
σαν ιδιαίτερα το 2014 θέµατα αντιµετώπισης εκτάκτων αναγκών
από την εµφάνιση της ευλογιάς, από τον καταρροϊκό πυρετό.
Κατά συνέπεια από την ώρα που δεν υπήρξε η απαραίτητη πί-
στωση, δεν υλοποιήθηκαν οι δεσµεύσεις της κοινής υπουργικής
απόφασης. 

Εµείς, λοιπόν, τώρα ήδη έχουµε επεξεργαστεί -και βρισκόµα-
στε στο τελικό στάδιο- µία κοινή υπουργική απόφαση. Εντός των
ηµερών –δύο, τριών- θα δηµοσιοποιηθεί. Αυτή επεκτείνεται στο
σύνολο των προβληµάτων προβλέποντας και διασφαλίζοντας
ταυτόχρονα ένα ποσό περίπου 22 µε 23 εκατοµµύρια ευρώ. Θα
κατανεµηθεί για την οικονοµική ενίσχυση, επιχορήγηση και απο-
ζηµίωση των µέτρων που αφορούν την εξυγίανση του ζωικού κε-
φαλαίου για το 2015. 

Βεβαίως, ένα ποσό εξαρχής που ξεπερνάει τα 8,5 εκατοµµύρια
ευρώ θα πάει για την κάλυψη των αναγκών, των ανειληµµένων
υποχρεώσεων που υπήρχαν από το 2014 και αφορούσαν τις ζη-
µιές που έπρεπε -και υπήρχε δέσµευση- να ικανοποιηθούν. 

Το υπόλοιπο ποσό –αυτό που σας είπα, περίπου 13 εκατοµµύ-
ρια- θα πάει για την εξυγίανση του ζωικού κεφαλαίου. 

Παράλληλα, βεβαίως, επειδή οι επιζωοτίες, οι ζωοδόχοι δηµι-
ούργησαν µεγάλα προβλήµατα, ιδιαίτερα ο καταρροϊκός πυρε-
τός σε όλη την Ελλάδα, πήραµε τη σχετική απόφαση και την
ανακοινώσαµε, σύµφωνα µε την οποία η πρόληψη του καταρροϊ-
κού πυρετού θα αντιµετωπιστεί -µπήκαν ήδη στη διαδικασία- µε
τη χορήγηση εµβολίου. Πρόκειται για ένα εµβόλιο που µέσα από
διαδικασίες έγκρισης προέκυψε ότι αφορά τρία συγκεκριµένα
σκευάσµατα -έχουν δηλαδή την έγκριση του κράτους-µέλους-
και µπορούν να χρησιµοποιηθούν, βεβαίως, εθελοντικά από τους
κτηνοτρόφους. 

Θα καλύψουν οι ίδιοι οι κτηνοτρόφοι µόνο το κόστος, το οποίο
απ’ ό,τι έχουµε ερευνήσει στην αγορά, θα κυµανθεί από 1 ευρώ
έως 1,2 ευρώ. Το κόστος εµβολιασµού θα γίνει από τους κτηνιά-
τρους-εκτροφείς που ήδη έχουν µπει στη διαδικασία να εξαπλω-
θούν σε όλη τη χώρα. Βεβαίως, το κόστος στη συγκεκριµένη
περίπτωση αναλαµβάνεται από το ίδιο το κράτος, από τους κτη-
νιάτρους- εκτροφείς, οι οποίοι δεν θα επιβαρύνουν ούτε ένα
λεπτό, όχι µόνο τη σχετική διαδικασία, αλλά και την όλη προ-
σφορά του έργου, το οποίο έχουν αναλάβει να φέρουν εις
πέρας. Αυτά είναι θέµατα που θα τα καλύψει το Υπουργείο Ανά-
πτυξης. 

Όπως καταλαβαίνετε κι εσείς, αγαπητέ συνάδελφε, όµως,
µέσα σε αυτό το πλαίσιο το οικονοµικό και δηµοσιονοµικό που
ζούµε, οι δυσκολίες είναι πάρα πολλές. Κάνουµε ό,τι µπορούµε
προς αυτήν την κατεύθυνση, διότι όπως κι εσείς είπατε, και εµείς
έχουµε το ζήτηµα αυτό ως βασικό στόχο. Ιδιαίτερα η ποιοτική
υπόσταση του συγκεκριµένου χώρου είναι ζητούµενο για εµάς,
γιατί αποτελεί τη µόνη –ή τη σηµαντικότερη- διέξοδο για τη στή-
ριξη της κτηνοτροφίας. 

Θα µιλήσω στη δευτερολογία µου για τα υπόλοιπα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Κασαπίδης για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Χαιρετίζω την απάντηση του Υπουρ-

γού, κύριε Πρόεδρε, γιατί πράγµατι δίνει λύση στο φλέγον πρό-
βληµα των κτηνοτρόφων που δεν έχουν λάβει αυτές τις
αποζηµιώσεις. Αρκεί, κύριε Υπουργέ, αυτή η απόφαση που ανα-
κοινώσατε ότι θα δηµοσιευθεί µέσα στις επόµενες ηµέρες να
βρει εφαρµογή άµεσα, την επόµενη βδοµάδα. Καταλαβαίνετε ότι
ήδη κοντεύουµε στο καλοκαίρι. Όσοι κτηνοτρόφοι δεν έχουν
πάρει αυτές τις αποζηµιώσεις και είναι χωρίς κοπάδια, τώρα δυ-
σκολεύονται να βρουν ζώα να αγοράσουν για να µπουν σε αυτήν
την παραγωγική διαδικασία, να εξοικονοµήσουν τα χρήµατα τους
για τον πορισµό των οικογενειών τους, αλλά και για το νοικοκυ-
ριό τους γενικότερα.

Οπότε, σας επισηµαίνω το πρόβληµα και σας παρακαλώ
θερµά, αυτό το θέµα να το αντιµετωπίσετε όσο πιο γρήγορα µπο-
ρείτε, ώστε τα χρήµατα αυτά να καταβληθούν µε την έκδοση, τη

δηµοσιοποίηση αυτής της απόφασης. 
Επίσης, θα ήθελα να υπογραµµίσω κι εγώ µε τη σειρά µου και

να χαιρετίσω την απόφαση που πήρε το Υπουργείο σαφώς µε τις
τεχνικές συµβολές των επιστηµών για τον εµβολιασµό από τη φε-
τινή χρονιά για τον καταρροϊκό πυρετό. Θα µπορούσαµε να το
είχαµε εφαρµόσει κι από πέρσι και να είχαµε αποφύγει αυτά τα
προβλήµατα, όπως είχαν κάνει κι άλλες χώρες -υπήρχαν δεδο-
µένα από χώρες του εξωτερικού. Είναι όµως, σηµαντικό να γίνει
αυτό, έστω και φέτος. 

Απλά, θα ήθελα να επισηµάνω κι εγώ ότι πέρσι οι κτηνοτρόφοι
για την ίαση των κοπαδιών τους ξόδεψαν πολύ περισσότερα χρή-
µατα από αυτό που µπορεί να τους κοστίσει τώρα και δεν βρήκαν
γιατρειά. Οπότε, έστω και τώρα, µπορεί να θεσπιστεί και να πάει
και στον Κανονισµό του ΕΛΓΑ για να καλύπτονται αυτά τα έξοδα
από κρατικές δαπάνες. 

Τέλος, θα ήθελα να επισηµάνω, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό είναι
µέρος της λύσης του προβλήµατος. Το πρόβληµα στην κτηνο-
τροφία είναι τεράστιο. Σας ανέφερα τις βασικές υποδοµές, την
υγειονοµική περίθαλψη, τη γεωργική εκπαίδευση, την ασφάλιση
της παραγωγής και την έγκαιρη καταβολή των επιδοτήσεων.
Θεωρώ ότι αυτή είναι βασική προϋπόθεση και χαίροµαι που σας
άκουσα να το λέτε και να δεσµεύεστε. 

Ελπίζω και ως Κυβέρνηση και ο κύριος Πρωθυπουργός να
αγωνιστείτε για την άρση της εκχώρησης του ονόµατος της
φέτας στον Καναδά, στη Σιγκαπούρη και να µην προχωρήσει
καµµία τέτοιου είδους συµφωνία και µε την Αµερική, όπως γίνε-
ται τώρα µε τη διαπραγµάτευση Ευρώπης και Αµερικής. 

Σας άκουσα να λέτε ότι θα φέρετε την επαναφορά της διάρ-
κειας ζωής του φρέσκου παστεριωµένου γάλακτος στις πέντε
µέρες. Να το δούµε, κύριε Υπουργέ. Πρέπει να γίνει κι αυτό
άµεσα. 

Επίσης, θα ήθελα να επισηµάνω ότι ένα σηµαντικό θέµα για
την κτηνοτροφία είναι και η άρση της απόφασης για την κυκλο-
φορία στην αγορά της Ευρωπαϊκής Ένωσης, άρα και της χώρας
µας, µεταλλαγµένων προϊόντων, ξεκινώντας από το µέλι που πε-
ριέχει µεταλλαγµένη γύρη, χωρίς σήµανση. 

Κι αυτή, κύριε Υπουργέ, είναι µια τουλάχιστον προσβλητική
απόφαση, όπου πρέπει κι εδώ να θέσετε βέτο στα όργανα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, ώστε να µη βρει εφαρµογή αυτή η από-
φαση. Διότι σίγουρα, ειδικά για τα θέµατα της αγροτικής παρα-
γωγής, καταστρέφει τα ζωτικά συµφέροντα της ευρωπαϊκής
γεωργίας, πολύ περισσότερο της ελληνικής γεωργίας, όπου η
τεράστια βιοποικιλότητα είναι το συγκριτικό πλεονέκτηµα κι αυτή
αίρεται µε την κυκλοφορία των µεταλλαγµένων και µάλιστα
χωρίς σήµανση στην αγορά της Ευρώπης.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε.
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο για τρία λεπτά, παρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας):
Είναι πολλά τα ζητήµατα, πολλά τα θέµατα και νοµίζω πως δεν
µας επαρκεί ο χρόνος. Ένα, δύο, όµως σηµεία να τα προσεγγί-
σουµε.

Το πρώτο είναι, όσον αφορά τα µεταλλαγµένα, ότι τη Δευτέρα
υπάρχει Συµβούλιο Υπουργών στις Βρυξέλλες και στο πλαίσιο
του Συµβουλίου έχουµε µια συνάντηση µε τον Ούγγρο συνά-
δελφο, όπου παίρνουµε µια πρωτοβουλία µιας ξεκάθαρης θέσης
-όσον αφορά την Ευρωπαϊκή Ένωση- απαγόρευσης της µε κάθε
τρόπο εισαγωγής των µεταλλαγµένων στις χώρες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. 

Ένα άλλο, δεύτερο, ζήτηµα που θέσατε στη σχετική σας το-
ποθέτηση ήταν αυτό της µάχης -θα έλεγα- που ξεκινάµε εδώ, µε
άλλες προϋποθέσεις -µε καλές προϋποθέσεις- για την υπερά-
σπιση της γεωγραφικής ένδειξης της φέτας. Ήδη αυτήν την ώρα
σε επίπεδο στελεχών των επιτροπών άνοιξε ξανά η συζήτηση.

Εµείς έχουµε ξεκαθαρίσει τη θέση µας ότι δεν µπορούµε να
το αποδεχθούµε, ούτε η ελληνική κοινωνία µπορεί να το αποδεχ-
θεί ούτε το ελληνικό Κοινοβούλιο µπορεί να το αποδεχθεί. Και,
βέβαια, από αυτήν την άποψη –τα ξεκαθαρίσαµε απέναντί τους-
δυσκολευόµαστε να πούµε το τελικό «ναι», διότι υπάρχει ήδη µια
προσυµφωνία, την οποία ξέρετε, ιδιαίτερα εσείς, κύριε Κασα-
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πίδη, που δώσατε µεγάλη µάχη τότε που η συγκυβέρνηση Νέας
Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ θεοποίησε την έκθεση του ΟΟΣΑ, χωρίς
καν να υπάρχει η σχετική υποχρέωση. Δίνουµε, λοιπόν, µια µάχη
προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Στη συνάντηση που είχαµε µε τον Επίτροπο Γεωργίας, άφησε
το θέµα ανοιχτό, κυρίως µέσα από τη νοµική του προσέγγιση,
θέλοντας να δώσει σε µας την εικόνα ότι είναι κάτι θετικό αυτό
που έγινε, να το δούµε στη διαδροµή µέχρι να γίνει οριστικό για
να εξυγιάνουµε λίγο έτσι την κατάσταση. 

Ξεκαθαρίζουµε ένα πράγµα: Σε κανένα άλλο προϊόν γεωγρα-
φικής ένδειξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν υπάρχει η ονοµασία
«τύπου φέτας», «στυλ φέτας» κ.λπ.. Σε όλα είναι ξεκάθαρο το
όνοµά τους. 

Άρα, κι εµείς στην προκειµένη περίπτωση το τονίζουµε, ότι η
φέτα είναι η φέτα, αυτή που παράγεται στην Ελλάδα, µε τις συγ-
κεκριµένες συνθήκες, µε τη συγκεκριµένη βλάστηση και η οποία
είναι δεµένη –θα έλεγα- και µε τον πολιτισµό µας και µε τις τοπι-
κές κοινωνίες. 

Αυτό, λοιπόν, θα το στηρίξουµε µέχρι τέλους και θέλουµε και
τη δική σας συµπαράσταση, γιατί θα γίνει κάποια συζήτηση και
θα έρθουν πάλι εδώ. Ήδη συζητάµε εµείς τώρα, προσεχώς, µέσα
από µια συνδιάσκεψη που θα κάνουµε µε όλο τον κτηνοτροφικό
χώρο για την ηµεροµηνία ανάλωσης του γάλακτος, να αρθεί από
τις επτά στις πέντε µέρες. Θα είναι µια διαδικασία η οποία θα
γίνει σε συνεννόηση µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς κι
από κει και πέρα θα ζητήσουµε και από την ελληνική Βουλή αυτή
η συνεννόηση να έχει και την οµόφωνη έγκριση. Έχουµε δρόµο
µπροστά µας, θα τα ξαναπούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Επόµενη είναι η έκτη µε αριθµό 158/28-4-2015 επίκαιρη ερώ-
τηση του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδος κ. Αθανασίου Βαρδαλή προς τον Υπουργό
Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων κατοχύρωσης των δικαιωµάτων ενι-
σχύσεων για τους πληµµυροπαθείς αγρότες των πληγέντων πε-
ριοχών Έβρου, Σερρών, Βοιωτίας και Άρτας.

Και σε αυτήν την ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής
Υπουργός Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Αποστόλου.

Κύριε Βαρδαλή, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζω ότι έχουν κατατεθεί και άλλες σχετι-

κές ερωτήσεις από συναδέλφους, καθώς επίσης και διάφορα
υποµνήµατα από φορείς προς την Κυβέρνησή σας για τις κατα-
στροφές από τις πληµµύρες σε διάφορες περιοχές της χώρας
µας, τον Έβρο, την Ξάνθη, την Κοµοτηνή, τις Σέρρες, την Άρτα
και άλλες περιοχές. Οι πληµµύρες αυτές, όπως είναι γνωστό,
προκάλεσαν καταστροφές σε σπίτια, σε χωράφια, σε δρόµους
και άλλες υποδοµές.

Όµως, κύριε Υπουργέ,  από όλη αυτή την καταστροφή κατά
τη γνώµη µας αναδείχθηκε η ανάγκη της άµεσης προώθησης
ενός ολοκληρωµένου σχεδίου αντιπληµµυρικών έργων και θα θέ-
λαµε τη γνώµη σας και το σχεδιασµό της Κυβέρνησης γενικό-
τερα και του Υπουργείου σας προς αυτήν την κατεύθυνση.

Ταυτόχρονα, όµως υπάρχει και η ανάγκη της άµεσης αποζη-
µίωσης και βοήθειας προς τους αγρότες που επλήγησαν, ιδιαί-
τερα τους µικρούς και τους µεσαίους, δηλαδή τους φτωχούς
αγρότες. Μέχρι σήµερα η Κυβέρνησή σας δεν έχει κάνει τίποτα
πέρα από την καταγραφή ενός µέρους, σε ορισµένες δηλαδή πε-
ριοχές, των καταστροφών.

Κύριε Υπουργέ, ωστόσο υπάρχει ένα σοβαρό ζήτηµα που χρή-
ζει άµεσης αντιµετώπισης. Υπάρχει κίνδυνος, οι αγρότες που δεν
µπορούν να µπουν στα χωράφια τους, γιατί αυτά είναι ακόµα
πληµµυρισµένα ή παραµένουν λάσπη, να χάσουν τα δικαιώµατα
ενισχύσεων. Είναι γνωστό σε εσάς βεβαίως πως σύµφωνα µε τη
νέα, την αναθεωρηµένη Κοινή Αγροτική Πολιτική, αυτή που θα
ισχύσει από το 2015 έως το 2020, αυτά που θα δηλωθούν φέτος
θα ισχύσουν µέχρι το 2020.

Γνωρίζετε, επίσης, πως υπάρχει νοµοθεσία που κατοχυρώνει
τους αγρότες µε µια αίτηση να εντάσσονται στο καθεστώς των

περιπτώσεων ανωτέρας βίας και εξαιρετικών περιπτώσεων.
Μέχρι σήµερα, όµως, η Κυβέρνησή σας δεν έχει ανακοινώσει τί-
ποτα σχετικά µε αυτήν τη διαδικασία για την ένταξη των αγροτών
που έχουν πληγεί. 

Και ρωτάµε να µας πείτε συγκεκριµένα: Τι µέτρα θα πάρει η
Κυβέρνηση για τη διασφάλιση, κατοχύρωση των δικαιωµάτων
της πενταετίας εν όψει της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής για
τους πληµµυροπαθείς αγρότες που δεν θα µπορέσουν φέτος να
καλλιεργήσουν για να µην οδηγηθούν σε ολοκληρωτική κατα-
στροφή;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός, για τρία λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Κύριε συνά-
δελφε, θέσατε πολλά ζητήµατα και δεν µας επιτρέπει ο χρόνος
να απαντήσουµε σε όλα. Θα προσπαθήσουµε, όµως, να απαντή-
σουµε σε αυτά που όντως περιµένει ο Έλληνας αγρότης να
ακούσει.

Θα σταθώ ιδιαίτερα στο θέµα της διασφάλισης των δικαιωµά-
των ενίσχυσης στις πληµµυρισµένες περιοχές. Σε ό,τι αφορά την
καταληκτική ηµεροµηνία υποβολής της ενιαίας ενίσχυσης στον
ΟΣΔΕ, αποφασίσαµε να αξιοποιήσουµε τη δυνατότητα που µας
δίνει ο Κανονισµός της Ευρωπαϊκής Ένωσης και να παρατεί-
νουµε για τη φετινή χρονιά την προθεσµία υποβολής των αιτή-
σεων ενιαίας ενίσχυσης έως την Τρίτη 2 Ιουνίου του 2015. Η
παράταση είναι αναγκαία για να διευκολυνθούν όλοι, πόσω µάλ-
λον όταν αφορά την πρώτη χρονιά εφαρµογής της νέας ΚΑΠ. 

Στην αίτησή τους οι αγρότες οφείλουν να δηλώσουν το σύ-
νολο των εκτάσεων της εκµετάλλευσής τους τόσο τις κύριες όσο
και τις επίσπορες καλλιέργειες που έχουν στο µυαλό τους να
καλλιεργήσουν καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους ενίσχυσης. Θα το
υποβάλλουν, διότι το υπόβαθρο µε βάση το οποίο υποβάλλονται
οι συγκεκριµένες δεν αποτυπώνει τα φαινόµενα πληµµύρας, που
είναι ακόµη δυστυχώς ορατά.

Σε αυτές, λοιπόν, τις περιοχές δεν θα έχουν καµµία επίπτωση
στη δήλωση των καλλιεργειών τους. Θα τις υποβάλλουν.

Βεβαίως, µέσα από την εµπρόθεσµη υποβολή των αιτήσεών
τους, συµµετέχουν κανονικά στην επόµενη φάση της διαδικασίας
χορήγησης των δικαιωµάτων της βασικής ενίσχυσης. Το τονί-
ζουµε και πάλι ότι οι παραγωγοί θα πρέπει να δηλώσουν την
πραγµατική τους κατάσταση, αυτήν που από το ξεκίνηµα της
χρονιάς είχαν στο νου τους. 

Όταν µπαίνουµε στη διαδικασία την επόµενη, εκεί που είχαµε
πληµµυρισµένες δενδρώδεις καλλιέργειες, θα δηλώσουν την κα-
τηγορία «µη διαθέσιµο λόγω ανωτέρας βίας». Όσοι έχουν πληµ-
µυρισµένες αρόσιµες εκτάσεις θα δηλώσουν είτε την κατηγορία
«αγρανάπαυση» είτε την καλλιέργεια που θα καλλιεργούσαν, δη-
λώντας ταυτόχρονα και την κατηγορία «µη διαθέσιµο λόγω ανω-
τέρας βίας». Βεβαίως, σε αυτήν την περίπτωση θα πρέπει να
προσκοµίσουν και τα σχετικά δικαιολογητικά αγοράς σπόρων. 

Θέλουµε να είµαστε ξεκάθαροι από την αρχή. Η ανωτέρα βία
θα τεκµηριωθεί από τις υπηρεσίες του ΕΛΓΑ, από τις Διευθύνσεις
Αγροτικής Οικονοµίας. Βεβαίως, θα ξέρουν οι αγρότες, εκεί που
δήλωσαν ανωτέρα βία να µην επιχειρήσουν αργότερα να καλ-
λιεργήσουν, γιατί θα έχουµε ποινές και ήδη στη σχέση µας µε
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, έχουµε ξεκαθαρίσει ότι εµείς θα είµα-
στε ειλικρινείς σε αυτήν την προσπάθεια. Αυτά όσον αφορά τα
δικαιώµατα. 

Όσον αφορά το κοµµάτι του ΕΛΓΑ, οφείλω να σας πω ότι στις
περισσότερες περιοχές έχει ήδη ολοκληρωθεί η διαδικασία κα-
ταµέτρησης, έχουν γίνει οι σχετικοί έλεγχοι, απλώς βρισκόµαστε
τώρα στην ώρα της εξατοµίκευσης όλων των ζηµιών και εφόσον,
βεβαίως, ολοκληρωθεί η πρόσβασή µας και στα υπόλοιπα χωρά-
φια. Χθες ήµουν στην Ορεστιάδα, στον Έβρο. Δεν έχει ολοκλη-
ρωθεί η διαδικασία απόσυρσης των νερών. Απ’ αυτήν την άποψη,
λοιπόν, όταν καταλήξουµε, περιπτώσεις ζωικού κεφαλαίου και
φυτικής παραγωγής που καλύπτονται άµεσα, θα καταβληθούν. 

Όσον αφορά τώρα τα άλλα θέµατα που έχουν σχέση µε ενι-
σχύσεις απώλειας εισοδήµατος, θα τα πω στη δευτερολογία µου. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Κύριε Βαρδαλή, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς ανεξάρ-

τητα από την έκβαση της ένταξης, για τις δηλώσεις που κάνατε
για τους αγρότες, θέλω να σας πω το εξής: Βεβαίως θα δηλώ-
σουν αυτά που είπατε. Όµως, λέτε ότι θα πρέπει να αγοράσουν
τους σπόρους. Δηλαδή ποιος αγρότης θα κάνει έξοδα, θα αγο-
ράσει σπόρους και δεν θα περιµένει εισόδηµα; Από πού θα βγει
δηλαδή, για να αποδείξει ότι το χωράφι του είναι πληµµυρισµένο;
Δεν µπορεί να πιστοποιηθεί αυτό σήµερα; Δεν µπορεί να πιστο-
ποιηθεί κάποια στιγµή ότι, εν πάση περιπτώσει, αυτό που σκε-
φτόταν ο αγρότης να σπείρει, δεν γίνεται πρακτικά, διότι η
περίοδος έχει παρέλθει; Θα πρέπει, δηλαδή, να τον βάλουµε σε
µία σειρά εξόδων, περιµένοντας την πλήρη του καταστροφή και
να χρωστάει κιόλας από πάνω; 

Να πούµε και το εξής: Παίρνοντας υπ’ όψιν τη γενικότερη πο-
λιτική που εφαρµόζετε, δεν θα τρέχουν µόνο αυτά τα έξοδα, θα
τρέχουν και τα χαράτσια και τα χρέη, που οι αγρότες θα πρέπει
να πληρώσουν. Αυτό τους ζητάτε ως πατριωτικό καθήκον. 

Κύριε Υπουργέ, για εµάς είναι πάρα πολύ σηµαντικό και δεν
είναι ζήτηµα χρόνου αν θα πρέπει να το απαντήσουµε ή όχι, διότι
οι καταστροφές αυτές δεν ήρθαν από τις βροχές. Η κατάσταση
αυτή επαναλαµβάνεται µε τραγικό τρόπο κάθε χρόνο ή, εν πάση
περιπτώσει, κάθε δύο χρόνια. Και δεν φταίει η βροχή, γιατί κανείς
δεν έχει καθαρίσει εδώ και σαράντα – πενήντα χρόνια κανάλια,
ποτάµια, λίµνες. Δεν φταίει η βροχή, γιατί δεν υπάρχει ούτε ένα
αντιπληµµυρικό έργο και, βεβαίως, δεν φταίει η βροχή γιατί δεν
υπάρχει καν προγραµµατισµός, όχι µακροπρόθεσµα αλλά και
άµεσα, να αντιµετωπιστούν οξυµµένες τέτοιες καταστάσεις σε
ορισµένες περιοχές που ευθύνονται κυρίως γι’ αυτές τις κατα-
στροφές. 

Βεβαίως, την ευθύνη γι’ αυτά γνωρίζουµε ποιος την έχει: Οι
µέχρι τώρα κυβερνήσεις. Επίσης, ευθύνες έχουν και δήµαρχοι
και περιφερειάρχες, γιατί αυτή την πολιτική, όχι µόνο τη στήριξαν
όλα αυτά τα χρόνια αλλά και την υλοποίησαν, τουλάχιστον κά-
ποιο µέρος της. Ποια πολιτική; Αυτή την πολιτική της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, που δεν θεωρεί επιλέξιµα έργα τα αντιπληµµυρικά
έργα. 

Πώς να εξηγήσει κανείς, δηλαδή, ότι στον Έβρο, την Κοµο-
τηνή, την Ξάνθη, που και φέτος πνίγηκαν, δεν υπάρχει ούτε καν
στον προγραµµατισµό της Περιφέρειας κανένα αντιπληµµυρικό
έργο και ούτε καν στις προτάσεις τους για ένταξη στο νέο ΕΣΠΑ; 

Κύριε Υπουργέ, κατά τη γνώµη µας, η αντιµετώπιση αυτών των
προβληµάτων βρίσκεται αλλού, διότι αλλού βρίσκεται η αιτία.
Είναι γενικότερα στην οργάνωση της οικονοµίας, που κύριο
στόχο έχει την υπηρέτηση των κερδών και όχι την αντιµετώπιση
της προστασίας των ανθρώπινων αναγκών, των κατοικιών, των
καλλιεργειών, των δρόµων, των υποδοµών. 

Εν πάση περιπτώσει, εµείς ζητούµε άµεσα να ολοκληρωθεί η
καταγραφή των ζηµιών, να δοθεί αποζηµίωση για το σύνολο των
καταστροφών, να δοθεί χρηµατοδότηση από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό για την υλοποίηση ενός ολοκληρωµένου σχεδίου αν-
τιπληµµυρικών υποδοµών. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κι εµείς ευχαριστούµε. 
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας):
Αγαπητέ συνάδελφε, σας είπα στο πλαίσιο του ισχύοντος Κανο-
νισµού πώς θα διασφαλίσουµε τις ενισχύσεις του χώρου. Όσον
αφορά το κόστος του σπόρου, είναι ελάχιστο µπροστά στο ζη-
τούµενο αυτή την ώρα, που είναι η διασφάλιση των δικαιωµάτων
του. 

Από εκεί και πέρα, όντως µένουν δύο σηµαντικά θέµατα σε εκ-
κρεµότητα. Το ένα είναι το εξής: Θα υπάρξει ένα εθνικό σχέδιο
δράσης για την αντιµετώπιση αυτών των προβληµάτων, που δυ-
στυχώς σε µερικές περιοχές επαναλαµβάνονται κάθε χρόνο;
Αυτή είναι η στόχευση και η προσπάθειά µας. 

Ήδη, σας λέω ότι έχει σταλεί από τη δική µας πλευρά, από το
δικό µας Υπουργείο, στους συναρµόδιους Υπουργούς µια επι-

στολή όπου τους καθορίζουµε ότι θέλουµε µαζί τους να δούµε
πώς θα υπηρετήσουµε ένα εθνικό σχέδιο δράσης, το οποίο θα
ξεκινάει πρώτα και κύρια από το πώς θα αντιµετωπίσουµε µέσα
από µια οριστική και µόνιµη λύση τη διαχείριση των υδάτων στις
συγκεκριµένες περιοχές. 

Ξέρετε ότι ιδιαίτερα στον Έβρο έχουµε και τις σχέσεις µε τις
γειτονικές χώρες για το φαινόµενο αυτό. Πρέπει να υπάρξει µια
συνεννόηση µε την Τουρκία, αλλά ιδιαίτερα µε τη Βουλγαρία, η
οποία πολλές φορές σε συναντήσεις στο πλαίσιο της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης λέει ότι «ναι, µαζί θα πάµε κ.τ.λ.» και όταν επιστρέ-
φει στη χώρα της κάνει αυτά που κάνει κάθε χρόνο και µας βάζει
µπροστά σε µεγάλα προβλήµατα. Εκεί, λοιπόν, πρέπει να δώ-
σουµε ιδιαίτερη βάση. 

Το άλλο ζήτηµα είναι το πώς σε αυτές τις περιοχές θα διασφα-
λίσουµε το εισόδηµα το οποίο χάνεται. Εκεί, λοιπόν, θα προσπα-
θήσουµε, βεβαίως µέσα στο πλαίσιο του ισχύοντος Κανονισµού
του ΕΛΓΑ, να δούµε πώς µπορεί να το καλύπτει. Σας πληρο-
φορώ, όµως, ότι ένα πολύ µεγάλο µέρος δεν µπορεί να καλυ-
φθεί, είτε αφορά τις ζηµιές του εξοπλισµού κτηριακών
εγκαταστάσεων είτε αφορά απώλεια εισοδήµατος λόγω µη καλ-
λιέργειας. 

Σε αυτή την περίπτωση, λοιπόν, θα προσπαθήσουµε µέσα από
το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, όπου έχουµε
µια υστέρηση πάρα πολύ µεγάλη -κινδυνεύουµε να µην απορρο-
φήσουµε πάνω από ένα δισεκατοµµύριο- και µετά από ένα αί-
τηµα που έχουµε υποβάλει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για µια
εξάµηνη παράταση, να βάλουµε πολλές από αυτές τις ζηµιές σε
εξοπλισµό, κτήρια και φυτικό κεφάλαιο, που έχουν τον χαρα-
κτήρα της επένδυσης, διότι πρόκειται για αποκατάσταση ζηµιών,
στο συγκεκριµένο πρόγραµµα, για να απορροφήσουµε λεφτά. 

Επίσης, υπάρχει ένα τεράστιο ζήτηµα µε την απώλεια εισοδή-
µατος. Ξέρετε ότι η απώλεια εισοδήµατος θα καλυφθεί µέσα από
κρατικές ενισχύσεις, οι οποίες για να δοθούν χρειάζεται έγκριση
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Θα φτιάξουµε έναν σχετικό φάκελο. 

Μακάρι να µπορούσε το Ταµείο Αλληλεγγύης να ικανοποιήσει
το αίτηµά µας. Εκεί χρειάζεται άλλες διαδικασίες. Χρειάζεται η
ζηµιά να είναι πάνω από το 1,5% του ΑΕΠ της περιφέρειας. Χρει-
άζεται πολλές διαδικασίες, αλλά αν µπορούµε από το Ταµείο Αλ-
ληλεγγύης να πάρουµε χρήµατα, θα δώσουµε µάχη. 

Επειδή, όµως, είναι δύσκολα εκεί τα πράγµατα, θα ζητήσουµε
να µας εγκρίνουν την καταβολή µέσα από κρατικές ενισχύσεις -
αυτό που όλοι ξέρετε, είτε αφορά de minimis είτε αφορά ΠΣΕΑ-
για να καλύψουµε εκεί υποχρεώσεις, βεβαίως, για να το ξεκαθα-
ρίσουµε, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τις δηµοσιονοµικές συνθήκες
που θα υπάρχουν στη χώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Προχωρούµε στην τέταρτη µε αριθµό 1296/30-3-2015 ερώ-
τηση της Βουλευτού Β’ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Χαρούλας Καφαντάρη προς τον Υπουργό Παραγω-
γικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά
µε το Εργαστήριο Διαπίστευσης της Διεύθυνσης Ελέγχου, Ατµο-
σφαιρικής Ρύπανσης και Θορύβου.

Είναι παρών και θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ.
Ιωάννης Τσιρώνης.

Κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

την ανακατανοµή του χρόνου υπέρ της πρωτολογίας. 
Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς η συζήτηση την οποία κάνουµε σή-

µερα σχετικά µε το Εργαστήρι Διαπίστευσης της Διεύθυνσης
Ελέγχου, Ατµοσφαιρικής Ρύπανσης και Θορύβου του ΥΠΕΚΑ, γί-
νεται κάτω από τη σκιά του ατυχήµατος, το οποίο συνέβη το πρωί
στα ΕΛΠΕ, ένα ατύχηµα στο οποίο πέραν των ρύπων οι οποίοι
διαχύθηκαν στο ταλαίπωρο Θριάσιο Πεδίο είχαµε δυστυχώς και
κάποιους τραυµατισµούς, µέχρι στιγµής. 

Άρα το θέµα που αναπτύσσουµε τώρα είναι για την αέρια ρύ-
πανση, την ατµοσφαιρική ρύπανση, η οποία είναι µία αιτία, µία
γάγγραινα για την πατρίδα µας, ειδικά µετά τα µνηµόνια που πέ-
ρασαν, µε την αιθαλοµίχλη, µε το όζον, το οποίο είναι πρόβληµα
του καλοκαιριού, είναι βέβαια και ένα πρόβληµα γενικότερο για
τις ευρωπαϊκές πρωτεύουσες.
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Τα τελευταία χρόνια, το πρώην ΥΠΕΚΑ, µέσω του Τµήµατος
Ποιότητας της Ατµόσφαιρας της Διεύθυνσης Ελέγχου, Ατµο-
σφαιρικής Ρύπανσης και Θορύβου στο πλαίσιο του Προγράµµα-
τος «ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ» υλοποίησε µια σειρά από δράσεις: Την
επέκταση του δικτύου παρακολούθησης της ατµοσφαιρικής ρύ-
πανσης στον ελλαδικό χώρο, την παρακολούθηση της ατµοσφαι-
ρικής συγκέντρωσης ρύπων, οι οποίοι δεν µετριούνταν στο
παρελθόν, την αναβάθµιση των διαδικασιών επεξεργασίας, ανά-
λυσης και διάδοσης της σχετικής πληροφορίας στους αρµόδι-
ους ευρωπαϊκούς θεσµούς και τη δηµιουργία του Εθνικού
Δικτύου Παρακολούθησης Ατµοσφαιρικής Ρύπανσης.

Σύµφωνα µε αυτά που ισχύουν, το Τµήµα Ποιότητας Ατµό-
σφαιρας του ΥΠΕΚΑ είναι υπεύθυνο για την Αττική, ενώ η ευθύνη
για την εγκατάσταση και τη λειτουργία των υπόλοιπων σταθµών
είναι στις Περιφέρειες ανά την Ελλάδα, µε βάση τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ». 

Το Εθνικό Δίκτυο Παρακολούθησης αποτελείται αυτή τη
στιγµή από τριάντα έναν σταθµούς, εκ των οποίων σε λειτουργία
είναι οι είκοσι τέσσερις, µε πλήθος αναλυτών αερίων ρύπων και
σωµατιδίων, τα οποία ελέγχονται για την καλή λειτουργία τους
και ρυθµίζονται, δηλαδή βαθµονοµούνται.

Οι επιδόσεις αυτών των αναλυτών στη διάρκεια της χρήσης
τους δεν είναι σταθερές, µε αποτέλεσµα τη µεταβολή των µε-
τρολογικών χαρακτηριστικών τους. Γι’ αυτό τον λόγο πρέπει να
ελέγχονται και να επαναδιακριβώνονται και βαθµονοµούνται.

Για να εξασφαλιστεί, λοιπόν, η οµαλή, αδιάλειπτη, αλλά και
αξιόπιστη λειτουργία τους, απαιτείται συντήρηση και έλεγχος µε
πρότυπα αέρια γνωστής συγκέντρωσης, γνωστής ροής. Αυτή
είναι η βαθµονόµηση. Προκειµένου δε το όλο σύστηµα να είναι
αξιόπιστο, πρέπει οι φιάλες µε τα πρότυπα αέρια, καθώς και οι
ροές τους, να ελέγχονται για την αξιοπιστία τους. 

Το Εργαστήρι Διαπίστευσης, το οποίο υπάρχει στο Υπουργείο,
πρώην ΥΠΕΚΑ νυν ΥΠΑΠΕΝ, έχει διαπίστευση κατά ISO 17025
για δύο διακριβώσεις, διακρίβωση φιαλών αερίων ρύπων γνω-
στής συγκέντρωσης, διακρίβωση ροών βαθµονοµητών και δύο
δοκιµών, ένα για το όζον και ένα για τα σωµατίδια PM10. Είναι
µοναδικό στην Ελλάδα, µε πρότυπη τεχνολογία. Μιλάω για το
συγκεκριµένο εργαστήριο.

Οι δυνατότητές του, όµως, δεν σταµατούν εδώ. Με τον ίδιο
τρόπο θα µπορούσαν να ελεγχθούν φιάλες πρότυπων αερίων και
ροών βαθµονοµητικών µονάδων σε πολλές βιοµηχανίες, όπως
για παράδειγµα –και εδώ «δένει»- και η ΔΕΗ αλλά και τα ΕΛΠΕ.
Έτσι θα υπάρχει διπλό όφελος: Αφ’ ενός οικονοµικό όφελος για
το δηµόσιο και καλύτερος έλεγχος από τις αρµόδιες υπηρεσίες.

Μπορεί δηλαδή µια µεγάλη βιοµηχανία –και αναφέροµαι στα
ΕΛΠΕ αυτή τη στιγµή- να διατηρεί αρχείο µετρήσεων και αναλυ-
τών. Ο ελεγκτής, όµως, δύσκολα µπορεί να αµφισβητήσει την
αξιοπιστία των µετρήσεων. Προοπτική του εργαστηρίου πρέπει
να είναι να ελέγχει όχι µόνο τον αναλυτή αερίων αλλά και τις φιά-
λες πρότυπων αεριών καθώς και τις ροές των βαθµονοµητικών
µονάδων.

Με βάση αυτά τα παραπάνω το εργαστήριο αυτό θα µπορούσε
να εξαγάγει και τεχνολογία στο εξωτερικό και να φέρει και οικο-
νοµικά οφέλη στη χώρα µας. 

Δεν έχω σκοπό αυτή τη στιγµή να διαφωνήσω µε την Κυβέρ-
νηση ή µε τον Υπουργό. Το θέµα της ερώτησης είναι να επικαι-
ροποιηθεί, να γίνει γνωστό κατά κάποιο τρόπο πρώτ’ απ’ όλα ο
σοβαρός ρόλος τον οποίο παίζει το συγκεκριµένο εργαστήριο
και να γίνουν περαιτέρω προσπάθειες µε µικρό οικονοµικό κό-
στος, οι οποίες θα δώσουν ακόµα περισσότερα οφέλη ως προς
το δηµόσιο.

Και γι’ αυτό σας ρωτώ, κύριε Υπουργέ, εάν σκέφτεστε νοµο-
θετική ρύθµιση σχετικά µε την κοστολόγηση και παροχή υπηρε-
σιών από το εργαστήριο σε τρίτους –οργανισµούς, ΔΕΚΟ,
ιδιώτες- ώστε να υπάρξουν οικονοµικά οφέλη για το ελληνικό δη-
µόσιο. Και, βέβαια, αντίστοιχα εάν υπάρχει η δυνατότητα να ενι-
σχυθεί το ελλιπές προσωπικό, να µετεκπαιδεύεται διαρκώς,
ούτως ώστε να παίζει αυτό τον σηµαντικό ρόλο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα δύο
µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το Δηµοτικό Σχολείο Αργυροπουλίου Λάρισας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Ιωάννης Τσιρώνης
για τρία λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παραγωγι-
κής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Καφαντάρη, νοµίζω ότι δεν µπορούσε να είναι πιο επί-
καιρη η ερώτηση µε αυτό το ατύχηµα που έγινε. Πραγµατικά η
µέτρηση των αέριων ρύπων στην Ελλάδα είναι ακόµα σχεδόν στα
σπάργανα. Έχουν γίνει βέβαια πάρα πολύ µεγάλα βήµατα. 

Και δεν είναι µόνο αυτό που ζούµε κάθε χειµώνα. Είναι οι του-
ριστικές µας περιοχές όπου από µία εξαιρετικά επωφελή βιοµη-
χανική δραστηριότητα, όπως είναι η επεξεργασία του
ελαιολάδου, υπάρχουν παράπονα για οσµές και φυσικά δεν
υπάρχουν οι µέθοδοι να µετρήσουµε τι είναι αυτό που µυρίζει,
πόσο µυρίζει και πόσες ευθύνες έχουν οι ανάλογοι επαγγελµα-
τίες.

Η ερώτηση έχει προφανώς δύο σκέλη, για να απαντήσουµε.
Το ένα είναι σε ποια κατάσταση βρίσκεται αυτή τη στιγµή το δί-
κτυο. Γιατί, όπως είπατε και εσείς, δυστυχώς το δίκτυο είναι σε
µια κακή κατάσταση. Ευτυχώς αυτή τη στιγµή υπάρχει ένα πρό-
γραµµα 3,6 εκατοµµυρίων ευρώ στο ΕΠΠΕΡΑΑ –το οποίο βρί-
σκεται στο 1/3 της ολοκλήρωσής του- και υπάρχει µια πολύ
µεγάλη αναβάθµιση. 

Και αυτή τη στιγµή έχουµε φτάσει όχι µονάχα στο να αναβαθ-
µίσουµε το δίκτυο, το οποίο ήταν και παλαιωµένο και είχε και
χρονικό περιορισµό στις µετρήσεις, αλλά κυρίως δεν µέτραγε
και όλους τους ρύπους, αλλά είµαστε στη φάση επέκτασης του
δικτύου και µάλιστα θα πάµε και σε άλλες πόλεις, που δεν ανα-
φέρονται στην ερώτησή σας, όπως είναι η Καβάλα, η Κοζάνη, η
Πτολεµαΐδα, η Μυτιλήνη και η Μεγαλόπολη.

Το δεύτερο στοιχείο που είναι σηµαντικό –που πάλι έχουµε
αυτό το µικρότερο πρόγραµµα των 460.000 ευρώ για την ανα-
βάθµιση του εργαστηρίου- είναι ότι το εργαστήριο λειτουργεί,
πιστοποιήθηκε και έχει δώσει ήδη εξήντα επτά πιστοποιητικά. Θα
καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής τα πιστοποιητικά και ένα πιο
ενηµερωτικό σηµείωµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Παραγωγικής
Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Ιωάννης Τσι-
ρώνης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι ένα πάρα πολύ σύγχρονο εργαστήριο. Είναι πολύ υψη-
λής τεχνολογίας και το προσωπικό, όπως πολύ ορθά είπατε, είναι
πολύ εξειδικευµένο. Δεν είναι δηλαδή κάτι που εύκολα κάποιος
το αναλαµβάνει. Για να υπάρχουν όροι συνέχειας όχι µονάχα δεν
µπορεί να κινδυνεύσουν οι θέσεις του προσωπικού, αλλά πρέπει
και να επεκταθεί και να διδαχτούν και άλλοι.

Το σηµαντικότερο σηµείο είναι η εξωστρέφεια, που είναι και
το αντικείµενο της ερώτησης. Προσωπικά είµαι υπέρµαχος της
εξωστρέφειας. Το εργαστήριο αυτό πρέπει να αξιοποιηθεί. Είναι
το µοναδικό στην Ελλάδα. Δεν υπάρχει άλλο εργαστήριο αυτού
του επιπέδου, ούτε ιδιωτικό. Και είναι προφανές ότι είναι επ’ ωφε-
λεία και της κοινωνίας και των ελληνικών ιδιωτικών εταιρειών. Και
δεν είναι µόνο η ΔΕΗ και τα ΕΛΠΕ. Υπάρχουν και πάρα πολλοί
ιδιώτες οι οποίοι φέρνουν φιάλες και έχουν ανάγκη από πιστο-
ποίηση. 

Ναι, πρέπει αυτό το εργαστήριο να αποκτήσει εξωστρέφεια.
Ναι, πρέπει να αποκτήσει περαιτέρω προσωπικό.

Και νοµίζω ότι αυτό το προσωπικό όχι µονάχα δεν θα επιβα-
ρύνει τον προϋπολογισµό, αλλά αντίθετα θα είναι ιδιαίτερα προ-
σοδοφόρο, γιατί υπάρχει αυτή η ανάγκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Καφαντάρη για τρία λεπτά, παρακαλώ.
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ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Υπουργέ, θετικές οι
απαντήσεις σας. Πολύ σηµαντικό που αναφέρατε την εξωστρέ-
φεια του εργαστηρίου.

Εδώ έρχοµαι να πω ότι το εργαστήριο αυτό στήθηκε και µε
προσωπική δουλειά και προσπάθειες των ήδη εργαζοµένων εκεί
επιστηµόνων. Εδώ αναδεικνύεται, αν θέλετε, και πώς το δηµόσιο
σήµερα, όπως εµείς ως Κυβέρνηση και εσείς ως µέλος της Κυ-
βέρνησης, θέλετε να λειτουργεί, δηλαδή µε όφελος, ανταγωνι-
στικά, µε ποιότητα και µε στήριξη του δηµοσιοϋπαλληλικού
δυναµικού, το οποίο έχει κατασυκοφαντηθεί, εντούτοις όµως
βλέπουµε ότι κάνει συγκεκριµένη σηµαντική επιστηµονική δου-
λειά. 

Εδώ θα ήθελα µόνο να προσθέσω, κλείνοντας, ότι η διαπί-
στευση του εργαστηρίου από µόνη της δεν µπορεί να πετύχει
την ουσιαστική λειτουργία του. Πρέπει αυτήν τη στιγµή να ενι-
σχυθεί σε προσωπικό, όπως είπα και πριν, να υπάρξει συγκεκρι-
µένη µετεκπαίδευση προσωπικού και το Υπουργείο να το
στηρίξει και οικονοµικά.

Δηλαδή, θα αναφερθώ συγκεκριµένα: Να υπάρχει σύστηµα
ποιότητας στο εργαστήριο που θα διασφαλίζεται µέσα από το
Εθνικό Σύστηµα Διαπίστευσης. Έχει υπολογιστεί ότι αυτό µπορεί
να γίνεται µε ένα µικρό ετήσιο κόστος γύρω στις 3.000 ευρώ. Και,
βέβαια, να γίνει ανανέωση του εξοπλισµού θεωρώντας δε σηµαν-
τικό το ότι θα επεκταθεί και το δίκτυο, όπως αναφέρατε πριν.

Ευχαριστώ πολύ και ευχαριστώ τον Πρόεδρο για τη ανοχή του
στην πρωτολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε.
Θα ήθελα πριν προχωρήσουµε στην ολοκλήρωση να ανακοι-

νώσω προς το Σώµα το εξής: 
Οι Υπουργοί Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-

µάτων και Οικονοµικών κατέθεσαν στη Βουλή σχέδιο νόµου µε
τίτλο: «Έκδοση διαταγής πληρωµής για αξιώσεις από διοικητική
σύµβαση που έχει συναφθεί στο πλαίσιο εµπορικής συναλλα-
γής».

Το σχέδιο νόµου παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επι-
τροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης.

Επίσης, να πω ότι η έκτη µε αριθµό 166/28-4-2015 επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή Αττικής του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή
Αυγή κ. Ηλία Κασιδιάρη προς τον Υπουργό Παραγωγικής
Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την
εκµετάλλευση του εθνικού µας πλούτου και την ενεργειακή πο-
λιτική, δεν συζητείται λόγω  κωλύµατος του κυρίου Υπουργού
και διαγράφεται.

Η πρώτη µε αριθµό 1109/24-3-2015 ερώτηση της Βουλευτού
Χαλκιδικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αικατερίνης Ιγγλέζη προς τον Υπουργό Παραγωγικής
Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την

αποκατάσταση των ζηµιών στις υποδοµές του Δήµου Κασσάν-
δρας από τις πληµµύρες του τελευταίου δεκαηµέρου του µήνα
Φεβρουαρίου, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου
Υπουργού και διαγράφεται.

Η δεύτερη µε αριθµό 176/20-2-2015 ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ.
Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Παραγωγικής
Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την
µονάδα βιοµάζας στη θέση Κοπανάδες στην Π.Ε. Ηρακλείου, δεν
συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγρά-
φεται.

Επίσης η τρίτη µε αριθµό 836/16-3-2015 ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ.
Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό Παραγωγικής
Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την
Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του
κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Τον λόγο έχει ο κύριος Αναπληρωτής Υπουργός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παραγωγικής

Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Το εργαστήριο, κυρία Βουλευτή, έχει ήδη πάρει από 22
Δεκεµβρίου 2014 διαπίστευση από το ΕΣΥΔ. Είναι αυτή που
κατέθεσα στα Πρακτικά. Δεν γνωρίζω εάν αυτή η διαπίστευση
αφορά όλες τις εργασίες που εσείς αυτήν τη στιγµή αναφέρετε
ή µόνο τις συγκεκριµένες που κάνει για λόγους της κοινοτικής
νοµοθεσίας. Νοµίζω ότι είµαστε σε πάρα πολύ καλό δρόµο για
να επεκταθούµε σε οποιαδήποτε δραστηριότητα µέτρησης
αέριων ρύπων.

Έχετε απόλυτο δίκιο ότι η προσπάθειά του προσωπικού αυτήν
τη στιγµή ήταν ηρωική. Πραγµατικά τιµούν τους δηµόσιους
υπαλλήλους τέτοιες πρωτοβουλίες. Κάνουν µια εξαίρετη δουλειά
αυτοί οι λίγοι άνθρωποι. Είναι συγκεκριµένα ο τεχνικός
υπεύθυνος, ο υπεύθυνος ποιότητας, ένας χειριστής και τρεις
χειριστές τεχνικής εκπαίδευσης, δηλαδή τρεις τεχνικοί. Είναι
πραγµατικά πολύ ολιγοµελές για το έργο που παράγουν.

Θα διερευνήσω άµεσα –και δεσµεύοµαι γι’ αυτό- πώς είναι
δυνατό αυτήν τη στιγµή να επεκταθεί αυτή η δραστηριότητα και
να αποκτήσει πραγµατικά την εξωστρέφεια που όλοι επιθυµούµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων και διακόπτουµε για λίγο τη συνεδρίαση
για να εισέλθουµε στο νοµοθετικό έργο.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολι-
τισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων: «Επείγοντα µέτρα για την
αντιµετώπιση της βίας στον αθλητισµό και άλλες διατάξεις».

Σας έχει δοθεί το νοµοσχέδιο, όπως έχει διαµορφωθεί από τη
Βουλή κατά τη συζήτηση στα άρθρα κ.λπ..

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού, Παιδείας

και Θρησκευµάτων: «Επείγοντα µέτρα για την αντιµετώπιση της
βίας στον αθλητισµό και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλει-
οψηφία επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

Επείγοντα µέτρα για την αντιµετώπιση της βίας στον αθλητι-
σµό και άλλες διατάξεις

Άρθρο 1
Διοικητικά µέτρα κατά της βίας

1. Κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που σχετίζεται µε τον αθλη-
τισµό, όπως και κάθε αθλητικός φορέας, οφείλει να προβαίνει σε
κάθε δυνατή ενέργεια πρόληψης και αποτροπής φαινοµένων
βίας στο χώρο του αθλητισµού, εντός ή εκτός των αθλητικών
χώρων.

2. Σε σοβαρές περιπτώσεις τέλεσης επεισοδίων, παρότρυνσης
σε πρόκληση επεισοδίων, ρατσιστικών συµπεριφορών και εν
γένει φαινοµένων βίας που σχετίζονται µε τον αθλητισµό, εντός
ή εκτός αγωνιστικών χώρων, ο αρµόδιος για τον Αθλητισµό
Υπουργός, µε αιτιολογηµένες αποφάσεις του, που λαµβάνονται
ύστερα από γνώµη της Διαρκούς Επιτροπής για την Αντιµετώ-
πιση της Βίας (Δ.Ε.Α.Β.), µπορεί να επιβάλει στα οικεία αθλητικά
σωµατεία, Τµήµατα Αµειβοµένων Αθλητών (Τ.Α.Α.) και Αθλητικές
Ανώνυµες Εταιρίες (Α.Α.Ε.), καθώς και στις οικείες αθλητικές
οµοσπονδίες ή/και επαγγελµατικούς συνδέσµους, αλλά και µε-
µονωµένα σε φυσικά πρόσωπα, µετά από προηγούµενη κλήση
και ακρόασή τους, πρόστιµα ύψους από δέκα χιλιάδες (10.000)
έως ένα εκατοµµύριο (1.000.000) ευρώ, σε ιδιαίτερα δε σοβαρές
περιπτώσεις µπορεί να προβαίνει και σε ανάκληση της υφιστά-
µενης ειδικής αθλητικής αναγνώρισης. Η συνεργασία των ανω-
τέρω νοµικών και φυσικών προσώπων µε τις Αρχές και η παροχή
στοιχείων, όταν έχουν ως αποτέλεσµα τον εντοπισµό και τη σύλ-
ληψη των δραστών, αποτελούν ελαφρυντικές περιστάσεις που
λαµβάνονται υπόψη κατά τον καθορισµό του ύψους του προστί-
µου.

3. Στις περιπτώσεις της παραγράφου 2, ο αρµόδιος για τον
Αθλητισµό Υπουργός µπορεί επίσης, για προληπτικούς λόγους,
προκειµένου να αποτραπεί η επανάληψη τέτοιων γεγονότων και
συµπεριφορών, να απαγορεύει προσωρινά, για µία ή περισσότε-
ρες αγωνιστικές, τη διεξαγωγή συγκεκριµένων αγώνων ή να δια-
κόπτει οριστικά πρωταθλήµατα ή άλλες διοργανώσεις, µε
αιτιολογηµένη απόφαση που λαµβάνεται έπειτα από γνώµη της
Διαρκούς Επιτροπής για την Αντιµετώπιση της Βίας, καθώς και
της οικείας αθλητικής οµοσπονδίας. Μπορεί, εξάλλου, να απα-
γορεύει τη µε οποιονδήποτε τρόπο διάθεση εισιτηρίων και την
εν γένει χρήση συγκεκριµένων ζωνών ή τµηµάτων των κερκίδων
αθλητικών εγκαταστάσεων.

Σε περίπτωση παράβασης των παραπάνω απαγορεύσεων,
πέραν των τυχόν άλλων συνεπειών και κυρώσεων, ο αρµόδιος
για τον αθλητισµό Υπουργός µπορεί να επιβάλει στα νοµικά ή
φυσικά πρόσωπα της παραγράφου 1, µε αιτιολογηµένη από-

φασή του και µετά από προηγούµενη κλήση και ακρόαση, πρό-
στιµα ύψους από είκοσι  πέντε χιλιάδες (25.000,00) έως πέντε
εκατοµµύρια (5.000.000,00) ευρώ, ανάλογα, και για καθεµία από
τις ανωτέρω περιπτώσεις, µε τη βαρύτητα της παράβασης, την
τυχόν υποτροπή, το βαθµό και το εύρος των συνεπειών που
επήλθαν ή απειλήθηκαν ή και το όφελος που τυχόν αποκτήθηκε
ή επιδιώχθηκε.

4. Σε περιπτώσεις ρητής άρνησης ή παράλειψης απάντησης,
µέσα σε ταχθείσα προς τούτο προθεσµία άλλως µέσα σε εύλογο
χρόνο, σε υποβληθέντα ερωτήµατα, καθώς και σε περίπτωση µη
παροχής αιτηθέντων στοιχείων, πληροφοριών ή διευκρινίσεων
σε θεσµοθετηµένους φορείς ή εν γένει όργανα της Πολιτείας
που ενεργούν στο πλαίσιο διερεύνησης περιστατικών βίας ή
άλλων παράνοµων συµπεριφορών ή µε σκοπό την αποτροπή
τους, ο αρµόδιος για τον Αθλητισµό Υπουργός µπορεί να επιβά-
λει στα αθλητικά σωµατεία, Τµήµατα Αµειβοµένων Αθλητών
(Τ.Α.Α.), Αθλητικές Ανώνυµες Εταιρίες (Α.Α.Ε.), αθλητικές οµο-
σπονδίες ή επαγγελµατικούς συνδέσµους που κατά τα ανωτέρω
δεν ανταποκρίνονται, µετά από προηγούµενη κλήση και ακρόασή
τους, πρόστιµα ύψους από πέντε χιλιάδες (5.000) έως εκατό χι-
λιάδες (100.000) ευρώ.

5. Σε περιπτώσεις παρότρυνσης, υποκίνησης, ενθάρρυνσης ή
επιδοκιµασίας των αναφεροµένων στην παράγραφο 2 επεισο-
δίων, ρατσιστικών συµπεριφορών και εν γένει φαινοµένων βίας,
από τον έντυπο ή ηλεκτρονικό τύπο και από το διαδίκτυο, πέραν
των άλλων τυχόν ποινικών και λοιπών συνεπειών, µε απόφαση
του αρµόδιου για τον Αθλητισµό Υπουργού, που λαµβάνεται
ύστερα από σύµφωνη γνώµη του αρµόδιου για τα ΜΜΕ Υπουρ-
γού Επικρατείας και µετά από γνώµη της Ένωσης Συντακτών
Ηµερησίων Εφηµερίδων Αθηνών (ΕΣΗΕΑ), της Πανελλήνιας Οµο-
σπονδίας Ένωσης Συντακτών (ΠΟΕΣΥ) και του Πανελληνίου Συν-
δέσµου Αθλητικού Τύπου (ΠΣΑΤ), οι οποίες διατυπώνονται µέσα
σε αποκλειστική προθεσµία δέκα (10) ηµερών από την παραλαβή
της σχετικής πρόσκλησης του αρµόδιου για τον Αθλητισµό
Υπουργού, µπορεί να επιβάλλονται στους υπεύθυνους ιδιοκτήτες
ή εκδότες ή διαχειριστές των υπαίτιων µέσων, µετά από προ-
ηγούµενη κλήση και ακρόασή τους, πρόστιµα ύψους από πέντε
χιλιάδες (5.000) έως πεντακόσιες χιλιάδες (500.000) ευρώ.

Σε περιπτώσεις στις οποίες οι παραπάνω πράξεις ή ενέργειες
λαµβάνουν χώρα µέσω τηλεοπτικών ή ραδιοφωνικών σταθµών,
ο αρµόδιος για τον Aθλητισµό Υπουργός ενηµερώνει το αρµόδιο
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, ώστε αυτό, στο πλαίσιο
των αρµοδιοτήτων του και πέραν των λοιπών προβλεπόµενων κυ-
ρώσεων, να επιβάλει τα ανωτέρω πρόστιµα.

6. Τα ποσά από την είσπραξη των ανωτέρω προστίµων επιβάλ-
λονται και εισπράττονται κατά τις διατάξεις του Κώδικα Εισπρά-
ξεως Δηµοσίων Εσόδων (ΚΕΔΕ) υπέρ του Ελληνικού Δηµοσίου,
εγγράφονται στα έσοδα του Κρατικού Προϋπολογισµού σε ει-
δικό ΚΑ Εσόδου και στη συνέχεια διατίθενται, σύµφωνα µε τις
διατάξεις της παρ. γ’ του άρθρου 74 του ν. 4270/2014, για την
προώθηση του ερασιτεχνικού αθλητισµού και της αθλητικής παι-
δείας. Κάθε αναγκαία σχετική λεπτοµέρεια καθορίζεται µε κοινή
απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του αρµόδιου για τον
Αθλητισµό Υπουργού. Ειδικώς, όταν πρόκειται για πρόστιµα εις
βάρος Α.Α.Ε., για την είσπραξή τους είναι δυνατή και η κατά-
πτωση της προβλεπόµενης στην παρ. 1 του άρθρου 78 του ν.
2725/1999, όπως ισχύει, εγγυητικής επιστολής µε απόφαση της
Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού, µετά από σχετικό αί-
τηµα του αρµόδιου για τον Αθλητισµό Υπουργού.

7. Κατά των παραπάνω αποφάσεων επιβολής προστίµου είναι
δυνατή η άσκηση προσφυγής ενώπιον του αρµόδιου σύµφωνα
µε το νόµο δικαστηρίου. Αν ασκηθεί εµπρόθεσµη προσφυγή βε-
βαιώνεται αµέσως από τις αρµόδιες υπηρεσίες της Γενικής Δι-
εύθυνσης Οικονοµικών Υπηρεσιών (ΓΔΟΥ) του Υπουργείου
Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων το πενήντα τοις εκατό
(50%) του προστίµου, το οποίο εν συνεχεία βεβαιώνεται και τα-
µειακώς και καταβάλλεται στην αρµόδια Δ.Ο.Υ., άλλως, σε περί-
πτωση δηλαδή µη άσκησης εµπρόθεσµης προσφυγής, ολόκληρο
το ποσό. Σε περίπτωση άσκησης έφεσης κατά πρωτόδικης από-
φασης που απορρίπτει εν όλω ή εν µέρει προσφυγή ή ανακοπή,
ο εκκαλών οφείλει να καταβάλει κατά την κατάθεση της έφεσης,
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µε ποινή απαραδέκτου αυτής, ποσοστό πενήντα τοις εκατό
(50%) του οφειλοµένου, σύµφωνα µε την πρωτόδικη απόφαση
ποσού. Για τον υπολογισµό και την καταβολή του ως άνω ποσού,
συντάσσεται ατελώς ειδικό σηµείωµα από την αρµόδια Δ.Ο.Υ..

Άρθρο 2
Ηλεκτρονική εποπτεία αθλητικών εγκαταστάσεων

Ηλεκτρονικό ονοµαστικό εισιτήριο

1. Από την αγωνιστική περίοδο 2015-2016 απαγορεύεται η
συµµετοχή οποιασδήποτε οµάδας Τ.Α.Α. ή Α.Α.Ε. σε εθνικό πρω-
τάθληµα ή Κύπελλο Ελλάδος των αθληµάτων ποδοσφαίρου και
καλαθοσφαίρισης, εφόσον δεν έχει βεβαιωθεί από τη Διεύθυνση
Τεχνικών Υπηρεσιών της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού η
καλή λειτουργία στην αθλητική εγκατάσταση στην οποία θα διε-
νεργούνται οι αγώνες της οµάδας των προβλεποµένων στα
άρθρα 41Ε και 41Γ του ν. 2725/1999 συστηµάτων ηλεκτρονικής
εποπτείας και ηλεκτρονικού ονοµαστικού εισιτηρίου, σύµφωνα
µε τις προδιαγραφές και λοιπά στοιχεία που ορίζονται στις απο-
φάσεις 62038/30.12.2005 (Β’1983) του Υφυπουργού Πολιτισµού
και 1073215/353/ 0015 (Β’ 1610) των Υπουργών Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Πολιτισµού. Με απόφαση του αρµόδιου για τον
Αθλητισµό Υπουργού είναι δυνατόν η παραπάνω απαγόρευση να
αφορά µόνον σε ορισµένες κατηγορίες πρωταθληµάτων, καθώς
και να επεκταθεί σε άλλα αθλήµατα.

2. Τα ως άνω συστήµατα που υπάρχουν σήµερα σε αθλητικές
εγκαταστάσεις, δυνάµει σχετικής σύµβασης που είχε συνάψει η
Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού, παραχωρούνται κατά χρήση
στην κατάσταση στην οποία βρίσκονται στους χρήστες των εγ-
καταστάσεων αυτών, Τ.Α.Α. και Α.Α.Ε., οι οποίοι οφείλουν αφενός
να φροντίσουν άµεσα για την έγκαιρη διασφάλιση της κατά τα
ανωτέρω καλής λειτουργίας τους αφετέρου για την εφεξής συν-
τήρησή τους, βαρυνόµενοι οι ίδιοι µε κάθε σχετική δαπάνη.

3. Σε αθλητικές εγκαταστάσεις που κατά τη δηµοσίευση του
παρόντος έχουν εγκατασταθεί, µε πρωτοβουλία των χρηστών
τους, αντίστοιχα ηλεκτρονικά συστήµατα, δικής τους επιλογής,
οι χρήστες αυτοί, Τ.Α.Α. και Α.Α.Ε., υποχρεούνται, µε δική τους
φροντίδα, ευθύνη και δαπάνες, να διασφαλίσουν, πέραν της
καλής λειτουργίας τους, τη συµβατότητα αυτών των συστηµά-
των και τη σύνδεσή τους µε τα κεντρικά συστήµατα που προβλέ-
πονται στις διατάξεις των άρθρων 41Ε και 41Γ του ν. 2725/ 1999
και των προαναφερόµενων υπουργικών αποφάσεων, έως την
έναρξη της αγωνιστικής περιόδου 2015-2016 και βαρύνονται στη
συνέχεια µε τη συντήρησή τους. Η εκπλήρωση των προαναφε-
ροµένων ελέγχεται και βεβαιώνεται από τη Διεύθυνση Τεχνικών
Υπηρεσιών της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού.

4. Οι κατά περίπτωση αρµόδιες διοργανώτριες αρχές και
επαγγελµατικοί σύνδεσµοι οφείλουν να επιβλέπουν την τήρηση
και εφαρµογή των οριζοµένων στις προηγούµενες παραγρά-
φους.

5. Χωρίς τη βεβαίωση των παραγράφων 1 και 3 του παρόντος
άρθρου δεν είναι δυνατή η χορήγηση του πιστοποιητικού που
προβλέπεται στην παρ. 3 του άρθρου 77Α του ν. 2725/1999,
όπως ισχύει. Αν πριν από ή κατά τη διεξαγωγή αθλητικής συνάν-
τησης διαπιστωθεί η µη καλή λειτουργία ή η διακοπή λειτουργίας
των ως άνω συστηµάτων κατά τη διάρκεια του πρωταθλήµατος,
η Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού ανακαλεί το ανωτέρω
πιστοποιητικό.

6. Η ύπαρξη και καλή λειτουργία των ως άνω συστηµάτων σε
αθλητική εγκατάσταση στην οποία πρόκειται να διεξαχθεί αγώ-
νας που εµπίπτει στην απαγόρευση της παραγράφου 1 του πα-
ρόντος, αποτελεί προϋπόθεση για την έκδοση της
προβλεπόµενης στην παρ. 9 του άρθρου 56Α του ν. 2725/1999,
όπως ισχύει, άδειας τελέσεως αγώνα.

7. Η παρ. 6 του άρθρου 41Γ του ν. 2725/1999 αντικαθίσταται
ως εξής:

«6. Για την έκδοση, διάθεση και γενικά για τον έλεγχο της δια-
κίνησης των εισιτηρίων της παραγράφου 1, εφαρµόζεται από τις
οικείες διοργανώτριες των αγώνων αρχές σύστηµα ηλεκτρονικού
εισιτηρίου, το οποίο αποτελείται από το σύστηµα ηλεκτρονικού
ονοµαστικού εισιτηρίου και το ηλεκτρονικό σύστηµα εποπτείας.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Προστασίας του
Πολίτη και του αρµόδιου για τον Αθλητισµό Υπουργού και µε την
επιφύλαξη των διατάξεων του ν. 2472/1997, όπως αυτός ισχύει,
καθορίζονται οι προϋποθέσεις, η διαδικασία και κάθε άλλο συ-
ναφές µε την εισαγωγή, λειτουργία, δαπάνη εγκατάστασης και
συντήρησης του συστήµατος ηλεκτρονικού εισιτηρίου, καθώς
και οι διοικητικές κυρώσεις και τα µέτρα σε περίπτωση αθέτησης
λειτουργίας του παραπάνω συστήµατος. Στις ρυθµίσεις αυτές
περιλαµβάνονται ιδίως η έκδοση κάρτας φιλάθλου, η δηµιουργία
κεντρικής βάσης δεδοµένων φιλάθλων, καθώς και συστήµατος
κεντρικής διαχείρισης εισιτηρίων θεάµατος, που να συνεργάζε-
ται, µέσω της κάρτας φιλάθλου, µε την κεντρική βάση δεδοµέ-
νων, ο καθορισµός των τεχνικών και κατασκευαστικών
προδιαγραφών για την εγκατάσταση και λειτουργία του συστή-
µατος ηλεκτρονικού εισιτηρίου, ο καθορισµός των υπευθύνων
για τη χρήση και λειτουργία των ηλεκτρονικών συστηµάτων,
καθώς και για την επεξεργασία και φύλαξη των δεδοµένων που
αυτά παράγουν, ο καθορισµός των φορέων και των προσώπων
που έχουν πρόσβαση στα δεδοµένα, ο χρόνος τήρησης των δε-
δοµένων αυτών και ο τρόπος καταστροφής τους.»

8. Η παρ. 6 του άρθρου 41Ε του ν. 2725/1999 αντικαθίσταται
ως εξής:

«6. α) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Προ-
στασίας του Πολίτη και του αρµόδιου για τον Αθλητισµό Υπουρ-
γού καθορίζονται οι αναγκαίες λεπτοµέρειες και ιδίως τα σχετικά
µε την κατά προορισµό λειτουργία των ηλεκτρονικών συστηµά-
των εποπτείας, τα σχετικά µε τις τεχνικές προδιαγραφές τους,
τον τρόπο χρήσης τους, το χρόνο και τον τρόπο καταστροφής
των δεδοµένων που αυτά παράγουν, καθώς και τα πρόσωπα και
τους φορείς που έχουν δικαίωµα πρόσβασης στα δεδοµένα.

β) Με όµοια απόφαση καθορίζεται η ηµεροµηνία µετά την πά-
ροδο της οποίας απαγορεύεται, στο πλαίσιο των αντίστοιχων κα-
τηγοριών ή διοργανώσεων πρωταθλήµατος, η διεξαγωγή
αθλητικής συνάντησης σε αθλητική εγκατάσταση που δεν διαθέ-
τει τα προβλεπόµενα στο παρόν άρθρο χρονικά συστήµατα.

γ) Με όµοια απόφαση, η υποχρέωση διεξαγωγής αγώνων σε
αθλητικές εγκαταστάσεις που διαθέτουν ηλεκτρονικά συστήµατα
εποπτείας µπορεί να επεκταθεί και σε άλλες κατηγορίες πρωτα-
θληµάτων ή άλλων διοργανώσεων ποδοσφαίρου, καλαθοσφαί-
ρισης ή πετοσφαίρισης ή σε πρωταθλήµατα ή άλλες
διοργανώσεις άλλων οµαδικών αθληµάτων.»

9. Τα δεδοµένα που προκύπτουν από τη λειτουργία των ανω-
τέρω συστηµάτων και, ιδίως, το υλικό των βιντεοσκοπήσεων και
των εν γένει καταγραφών µε τα ηλεκτρονικά µέσα των άρθρων
41Γ και 41Ε του ν. 2725/ 1999, αποτελούν αποδεικτικά στοιχεία
που λαµβάνονται υποχρεωτικά υπόψη στο πλαίσιο της ποινικής
και της διοικητικής διαδικασίας που διενεργούνται σχετικά µε
πράξεις βίας και άλλες αξιόποινες πράξεις που διαπράττονται
εντός και εκτός των αθλητικών εγκαταστάσεων πριν, κατά τη
διάρκεια ή µετά τη λήξη αθλητικών εκδηλώσεων. Η παρ. 14 του
άρθρου 41Δ του ν. 2725/1999, όπως ισχύει, καταργείται.

10. Η παρ. 5 του άρθρου 41Ε του ν. 2725/1999, όπως ισχύει,
καταργείται. Οι δαπάνες στις οποίες έχει υποβληθεί η Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού, έως τη δηµοσίευση του παρόντος, για
την προµήθεια, εγκατάσταση και συντήρηση των προαναφερό-
µενων συστηµάτων, βαρύνουν τις οικείες διοργανώτριες Αρχές.
Οι αναγκαίες λεπτοµέρειες για την εφαρµογή του παρόντος και
τα σχετικά µε την αναζήτηση των σχετικών ποσών καθορίζονται
µε κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του αρµόδιου
για τον Αθλητισµό Υπουργού.

11. Ειδικότερα για την αγωνιστική περίοδο 2015-2016, Τ.Α.Α.
ή Α.Α.Ε., που αγωνίζεται σε εθνικό πρωτάθληµα ή κύπελλο Ελ-
λάδος των αθληµάτων ποδοσφαίρου και καλαθοσφαίρισης, µπο-
ρεί να αγωνίζεται σε αθλητική εγκατάσταση που δεν διαθέτει
σύστηµα ηλεκτρονικού ονοµαστικού εισιτηρίου και σύστηµα ηλε-
κτρονικής εποπτείας αθλητικών εγκαταστάσεων, χωρίς την πα-
ρουσία θεατών.

Σε περίπτωση παράβασης της διάταξης αυτής, ήτοι, σε περί-
πτωση παρουσίας θεατών σε αγώνες, ανακαλείται άµεσα από
την Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού το πιστοποιητικό που
προβλέπεται στην παρ. 3 του άρθρου 77Α του ν. 2725/1999,
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όπως ισχύει.

Άρθρο 3
Λέσχες φιλάθλων

Διάθεση εισιτηρίων - Λειτουργία - Στέγαση

1. Από τη δηµοσίευση του παρόντος, απαγορεύεται η µε οποι-
ονδήποτε τρόπο διάθεση εισιτηρίων στις λέσχες του άρθρου 41Β
του ν. 2725/1999, όπως ισχύει, οι οποίες δεν λειτουργούν νοµί-
µως, σύµφωνα µε τους όρους και προϋποθέσεις της παραπάνω
διατάξεως, καθώς και σε οποιαδήποτε άλλη αντίστοιχη οµάδα
προσώπων ή σύνδεσµο φιλάθλων ή σωµατείο ή άλλη συλλογικό-
τητα, οποιασδήποτε νοµικής ή µη µορφής της.

2. Σε περίπτωση παράβασης της ανωτέρω απαγόρευσης από
Τ.Α.Α. ή Α.Α.Ε., πέραν των άλλων συνεπειών, ποινών και κυρώ-
σεων που ορίζονται στο νόµο, κάθε µέλος της διοίκησης του
κατά περίπτωση υπαίτιου Τ.Α.Α. ή Α.Α.Ε. τιµωρείται, ακόµη και
αν το αδίκηµα τελείται από αµέλεια, µε ποινή φυλάκισης τουλά-
χιστον έξι (6) µηνών και µε χρηµατική ποινή τουλάχιστον δέκα χι-
λιάδων (10.000) ευρώ. Για τον καθορισµό του ύψους των
ανωτέρω ποινών τόσο της φυλάκισης όσο και της χρηµατικής,
λαµβάνεται υπόψη η ένταση του δόλου ή ο βαθµός αµέλειας του
υπαιτίου.

3. Το αδίκηµα του παρόντος άρθρου διώκεται αυτεπαγγέλτως
και οι επιβαλλόµενες για την τέλεσή του ποινές δεν αναστέλλον-
ται ούτε µετατρέπονται. Η προθεσµία για την άσκηση έφεσης
κατά της καταδικαστικής απόφασης και η άσκηση έφεσης δεν
αναστέλλουν την εκτέλεσή της. Σε εξαιρετικές όµως περιπτώ-
σεις, το δευτεροβάθµιο δικαστήριο µπορεί να διατάξει, σύµφωνα
µε την παρ. 7 του άρθρου 497 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας,
την αναστολή εκτέλεσης. Δεν επιτρέπεται σε καµία περίπτωση η
χορήγηση προθεσµίας για την καταβολή της χρηµατικής ποινής
σε δόσεις ή η έκτισή της µε παροχή κοινωφελούς εργασίας, µη
εφαρµοζοµένων των παραγράφων 4 έως και 8 του άρθρου 82
του Ποινικού Κώδικα.

4. Απαγορεύεται εφεξής η εκµίσθωση ακινήτου σε λέσχη του
άρθρου 41Β του ν. 2725/1999, όπως ισχύει είτε σε οποιαδήποτε
άλλη αντίστοιχη οµάδα προσώπων ή σύνδεσµο φιλάθλων ή σω-
µατείο ή άλλη συλλογικότητα οποιασδήποτε νοµικής ή µη µορ-
φής, όταν αυτή δεν λειτουργεί νοµίµως, σύµφωνα µε τους όρους
και προϋποθέσεις της ανωτέρω διατάξεως.

Μέσα σε τρείς (3) µήνες από τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου, ο µισθωτής ακινήτου είτε είναι λέσχη του άρθρου 41Β του
ν. 2725/1999, όπως ισχύει, είτε οποιαδήποτε άλλη αντίστοιχη
οµάδα προσώπων ή σύνδεσµος φιλάθλων ή σωµατείο ή άλλη
συλλογικότητα οποιασδήποτε νοµικής ή µη µορφής, οφείλει να
προσκοµίσει στον εκµισθωτή βεβαίωση της Γενικής Γραµµατείας
Αθλητισµού ότι βρίσκεται σε νόµιµη λειτουργία. Η µη προσκό-
µιση της ανωτέρω βεβαίωσης συνεπάγεται ακυρότητα και λύση
της µίσθωσης.

Σε βάρος όποιου προβαίνει στην εκµίσθωση οποιουδήποτε
χώρου ή ανέχεται τη διατήρησή της κατά παράβαση της παρού-
σας απαγόρευσης, ο αρµόδιος για τον Αθλητισµό Υπουργός,
µετά από προηγούµενη κλήση και ακρόαση του εκµισθωτή, δύ-
ναται να επιβάλει σε αυτόν πρόστιµο ύψους από χίλια (1.000)
έως εκατό χιλιάδες (100.000) ευρώ, το οποίο αφορά πάντοτε στο
µέχρι το χρόνο της επιβολής του χρονικό διάστηµα και επιβάλ-
λεται ανάλογα µε το εάν και κατά πόσο ο χώρος συνδέεται µε
φαινόµενα βίας ή άλλες παράνοµες πράξεις, µε το όφελος που
αποκτήθηκε ή επιδιώχθηκε από τον εκµισθωτή και µε την τυχόν
υποτροπή. Δεν αποκλείεται η επιβολή νέου προστίµου σε περί-
πτωση µη συµµόρφωσης. Κατά τα λοιπά, για το πρόστιµο αυτό
εφαρµόζονται τα οριζόµενα στις παραγράφους 6 και 7 του άρ-
θρου 1.

Άρθρο 4
Τροποποίηση του άρθρου 41ΣΤ του ν. 2725/1999

1. Στο άρθρο 41ΣΤ του ν. 2725/1999, όπως ισχύει, προστίθεται
νέα παράγραφος 4Α, ως ακολούθως:

«4Α. Συνιστούν επιβαρυντικές περιπτώσεις και η επιβαλλόµενη

ποινή µπορεί να ξεπεράσει το ανώτατο όριο που προβλέπεται
στις παραγράφους 1 και 2 του παρόντος άρθρου ή στον Ποινικό
Κώδικα και να φθάσει έως το ανώτατο όριο του είδους της ποι-
νής:

α) το ότι ο δράστης κατά την τέλεση των πιο πάνω πράξεων
χρησιµοποίησε όπλο ή κάθε άλλου είδους µέσο, ικανό και πρό-
σφορο να προκαλέσει κίνδυνο για τη ζωή και τη σωµατική ακε-
ραιότητα τρίτων,

β) το ότι από τη βαρύτητα της πράξης, τη βιαιότητα κατά την
τέλεσή της, τις περιστάσεις αυξηµένης επικινδυνότητας για τη
ζωή ή τη σωµατική ακεραιότητα προσώπων, τα αίτια που ώθησαν
τον δράστη σε αυτήν και τη σοβαρή διασάλευση της δηµόσιας
τάξης, προκύπτει αντικοινωνικότητα αυτού και σταθερή ροπή
του σε διάπραξη νέων εγκληµάτων στο µέλλον,

γ) το ότι ο δράστης εκδήλωσε ρατσιστική συµπεριφορά, όπως
αυτή ορίζεται στο άρθρο 81 Α του ΠΚ.».

2. Το εδάφιο β’ της παρ. 6 του άρθρου 41ΣΤ του  ν. 2725/1999,
όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«β. Η ποινή για τις πράξεις του παρόντος άρθρου δεν µετα-
τρέπεται σε καµία περίπτωση.

Το Δικαστήριο, εφόσον αναστείλει την εκτέλεση της ποινής,
ανεξαρτήτως του ύψους αυτής, διατάσσει την υποχρέωση του
καταδικασθέντος να διαµένει στην κατοικία του κατά τη διάρκεια
του Σαββατοκύριακου, για χρονικό διάστηµα ίσο µε την αναστα-
λείσα ποινή.

Η παραβίαση του συγκεκριµένου όρου συνεπάγεται την άρση
της αναστολής. Σε περίπτωση δεύτερης καταδίκης για αδίκηµα
του παρόντος νόµου, ανεξαρτήτως του ύψους των αθροιζοµένων
ποινών, δεν χορηγείται αναστολή εκτέλεσης της ποινής.»

Άρθρο 5
Πειθαρχικά και δικαιοδοτικά όργανα 

Τροποποίηση των άρθρων 119 και 127Β
του ν. 2725/1999

1. Μέσα σε προθεσµία τεσσάρων (4) µηνών από τη δηµοσί-
ευση του παρόντος και κατόπιν απόφασης του αρµοδίου οργά-
νου της ΕΠΟ, η οποία πρέπει να ληφθεί εντός της ίδιας
προθεσµίας, ανασυγκροτούνται τα πειθαρχικά και δικαιοδοτικά
όργανα του ποδοσφαίρου, αποτελούµενα εφεξής από τακτικούς
δικαστές µε βαθµό Πρωτόδικη στα πρωτοβάθµια όργανα και
Προέδρου Πρωτοδικών στα δευτεροβάθµια όργανα, µε τριετή
θητεία η οποία δεν ανανεώνεται. Αµφότεροι επιλέγονται και ορί-
ζονται από την ΕΠΟ από κατάλογο που συγκροτεί και αποστέλλει
σε αυτήν ο Προϊστάµενος του Πρωτοδικείου Αθηνών ή άλλο αρ-
µόδιο δικαστικό όργανο.

2. Μέσα σε προθεσµία τεσσάρων (4) µηνών από τη δηµοσί-
ευση του παρόντος και κατόπιν απόφασης του αρµοδίου οργά-
νου της ΕΠΟ, η οποία πρέπει να ληφθεί εντός της ίδιας
προθεσµίας, υπεύθυνος άσκησης δίωξης πειθαρχικών ποδο-
σφαιρικών αδικηµάτων αναλαµβάνει εν ενεργεία εισαγγελικός
λειτουργός µε βαθµό εισαγγελέα πρωτοδικών, ο οποίος αναπλη-
ρώνεται από εν ενεργεία εισαγγελικό λειτουργό µε βαθµό αντι-
εισαγγελέα πρωτοδικών, µε τριετή θητεία, η οποία δεν
ανανεώνεται. Αµφότεροι επιλέγονται και ορίζονται από την ΕΠΟ,
από κατάλογο που συγκροτεί και αποστέλλει σε αυτήν ο Προ-
ϊστάµενος της Εισαγγελίας Πρωτοδικών Αθηνών ή άλλο αρµόδιο
δικαστικό όργανο.

3. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 119 του     ν.
2725/1999, όπως ισχύει, η φράση «εκτός του ποδοσφαίρου» δια-
γράφεται.

4. Η παρ. 1 του άρθρου 127Β του ν. 2725/1999, όπως ισχύει,
καταργείται.

Άρθρο 6
Δηλώσεις περιουσιακής κατάστασης διαιτητών,
βοηθών διαιτητών και παρατηρητών διαιτησίας

Ο αρµόδιος για τον Αθλητισµό Υπουργός ή ειδικώς εξουσιο-
δοτηµένα από αυτόν πρόσωπα, µπορεί, ύστερα από προηγού-
µενη ενηµέρωση της Αρχής Προστασίας Δεδοµένων

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΗ’ - 8 ΜΑΪΟΥ 2015 2453



Προσωπικού Χαρακτήρα σύµφωνα µε τη διάταξη του άρθρου 6
του ν. 2472/1997, όπως ισχύει, να λαµβάνει γνώση των υποβαλ-
λόµενων στην Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού από διαι-
τητές, βοηθούς διαιτητές και παρατηρητές διαιτησίας
επαγγελµατικών πρωταθληµάτων δηλώσεων περιουσιακής κα-
τάστασης του ν. 3213/2003, όπως κάθε φορά ισχύει, για τη διε-
ξαγωγή σχετικών ελέγχων.

Άρθρο 7
Αντιµετώπιση ύποπτων χειραγώγησης αγώνων 

Στοιχηµατισµός

1. Η Ελληνική Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία υποχρεούται να δια-
βιβάζει αµελλητί στον αρµόδιο για τον Αθλητισµό Υπουργό, στον
Πρόεδρο της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής
των Ελλήνων και στην Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού,
τις εκθέσεις που λαµβάνει από την Ευρωπαϊκή ή την Παγκόσµια
Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία ή τις συνεργαζόµενες µε αυτές εται-
ρίες ή άλλους φορείς, σχετικά µε ύποπτους χειραγώγησης αγώ-
νες. Αντιστοίχως, ο αρµόδιος για τον Αθλητισµό Υπουργός και η
Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού διαβιβάζει στην Ελληνική
Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία εκθέσεις που λαµβάνει ή πληροφο-
ρίες που συγκεντρώνει αναφορικά µε ύποπτους χειραγώγησης
αγώνες.

2. Η Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού, µε ειδικά αιτιολο-
γηµένη απόφασή της, η οποία λαµβάνει υπόψη µεταξύ άλλων και
τις παραπάνω εκθέσεις, µπορεί να αφαιρεί οµάδες, µετά από
προηγούµενη κλήση και ακρόασή τους, από τον πίνακα των οµά-
δων που µπορούν να συµπεριληφθούν στα έντυπα «Παιχνιδιών
Στοιχηµάτων Προκαθορισµένης Απόδοσης» της ΟΠΑΠ Α.Ε. και
όλων των άλλων εταιριών που τυχόν δραστηριοποιούνται νόµιµα
στην Ελλάδα µε αντικείµενο το στοιχηµατισµό.

3. Σε περίπτωση που περιέλθουν σε γνώση του αρµόδιου για
τον Αθλητισµό Υπουργό τέτοιες εκθέσεις πριν από τη διεξαγωγή
του αγώνα, µπορεί µε απόφασή του να µεταθέσει την ώρα έναρ-
ξης του αγώνα ή να αναβάλει τη διεξαγωγή του, σε ηµέρα και
ώρα που προσδιορίζεται κατόπιν συνεννόησης µε την αντίστοιχη
διοργανώτρια αρχή και τις διαγωνιζόµενες οµάδες.

Άρθρο 8
Τροποποίηση του άρθρου 41Α του ν. 2725/1999

1. Η παρ. 2 του άρθρου 41Α του ν. 2725/1999, όπως ισχύει, αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«2. Με αποφάσεις του αρµόδιου για τον Αθλητισµό Υπουργού
που δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, θεσπίζε-
ται Κανονισµός Λειτουργίας της Δ.Ε.Α.Β., συνιστάται και συγκρο-
τείται Ειδικό Σώµα Παρατηρητών της Δ.Ε.Α.Β., αποτελούµενο
από πρόσωπα µε εµπειρία στον αθλητισµό, τουλάχιστον αποφοί-
τους λυκείου, στο πρόσωπο των οποίων δεν συντρέχουν τα κω-
λύµατα του άρθρου 3 του ν. 2725/1999, µε διετή θητεία, η οποία
µπορεί να ανανεώνεται. Στον πρόεδρο, στον αναπληρωτή του,
στον γραµµατέα και στα µέλη της Δ.Ε.Α.Β. καταβάλλεται µηνιαία
αποζηµίωση, που ορίζεται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Οι-
κονοµικών και του αρµόδιου για τον Αθλητισµό Υπουργού. Με
όµοια απόφαση ορίζονται οι αποζηµιώσεις, τα έξοδα και οι δα-
πάνες λειτουργίας του Ειδικού Σώµατος Παρατηρητών της
Δ.Ε.Α.Β.. Οι αποζηµιώσεις στους Παρατηρητές καταβάλλονται
µετά από βεβαίωση του Προέδρου της Δ.Ε.Α.Β. ή εξουσιοδοτη-
µένου από αυτόν προσώπου, για την εκτέλεση του έργου τους.»

2. Στην περίπτωση β’ της παρ. 7 του άρθρου 41Α του ν.
2725/1999, όπως ισχύει, διαγράφεται η φράση «πλην του χώρου
των αποδυτηρίων των διαγωνιζόµενων οµάδων και των διαιτη-
τών».

Άρθρο 9
Τροποποίηση διατάξεων του π.δ. 104/2014

1. Στο τέλος της υποπαραγράφου β’ της παρ. 3            του άρ-
θρου 49 του π.δ. 104/2014 προστίθεται νέο εδάφιο ιστιστ’, ως
εξής:

«ιστιστ) Την τήρηση προσωπικού υπηρεσιακού φακέλου για
κάθε υπάλληλο της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού και του οι-

κείου Τµήµατος.»
2. Στο τέλος του άρθρου 55 του π.δ. 104/2014 προστίθεται νέα

παράγραφος 3 ως εξής:
«3. Στη Γενική Διεύθυνση Υποστήριξης Αθλητισµού µεταφέ-

ρονται και συστήνονται ως αυτοτελή τµήµατα οι κάτωθι οργανι-
κές µονάδες, µε τις αρµοδιότητες και το προσωπικό αυτών:

Α. Τµήµα Διοίκησης Ανθρωπίνου Δυναµικού Τοµέα Αθλητισµού
Β. Τµήµα Πληροφορικής Τοµέα Αθλητισµού.»
3. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 57 του π.δ. 104/ 2014 προ-

στίθεται το ακόλoυθο εδάφιο:
«Όλες οι αρµοδιότητες και οι στόχοι της Διεύθυνσης Επαγγελ-

µατικού Αθλητισµού και Επαγγελµάτων Αθλητισµού ασκούνται
µόνον κατά το µέρος και στο βαθµό που δεν υπερκαλύπτουν και
δεν συµπίπτουν µε τις αρµοδιότητες της Επιτροπής Επαγγελµα-
τικού Αθλητισµού, οι οποίες σε κάθε περίπτωση υπερισχύουν και
ασκούνται από αυτήν και µόνον.»

4. Η υποπαράγραφος α’ της παρ. 3 του άρθρου 57 του π.δ.
104/2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«3.α) Το τµήµα Επαγγελµατικών Κλάδων Άθλησης και Επο-
πτείας Αθλητικών Σωµατείων είναι αρµόδιο για:

αα) Την παροχή διευκολύνσεων συµµετοχής σε προπονήσεις
και σε αγώνες µαθητών, σπουδαστών, φοιτητών, στρατευµένων
ή εργαζοµένων αθλητών αµειβοµένων και επαγγελµατιών προ-
πονητών και διαιτητών που µετέχουν στα αντίστοιχα πρωταθλή-
µατα.

ββ) Το χειρισµό θεµάτων που αφορούν τις αθλητικές αποστο-
λές των οµάδων µε αµειβόµενους ή επαγγελµατίες αθλητές.

γγ) Τον καταλογισµό σε βάρος υπαιτίων οµάδων και διοργα-
νώτριας αρχής Α.Α.Ε. και Τ.Α.Α. Εθνικών κατηγοριών για υλικές
ζηµιές που προκαλούνται στις αθλητικές εγκαταστάσεις κατά τη
διάρκεια αγώνων που διεξάγονται µεταξύ επαγγελµατιών - αµει-
βοµένων αθλητών µε βάση τις εκθέσεις - πορίσµατα των αρµο-
δίων φορέων, καθώς και για τη λήψη θεσµικών ή άλλων µέτρων
κατά της βίας στα γήπεδα.

δδ) Την υποβοήθηση του έργου της Επιτροπής Επαγγελµατι-
κού Αθλητισµού για τη διαδικασία συγχώνευσης Α.Α.Ε. ή Τ.Α.Α..

εε) Την εξοµοίωση αλλοδαπών αθλητών µε ηµεδαπούς.
στστ) Την εισήγηση για την έγκριση των ετήσιων προγραµµά-

των των αντίστοιχων επαγγελµατικών ενώσεων.
ζζ) Το χειρισµό θεµάτων που αφορούν την ηλεκτρονική ανα-

µετάδοση και διανοµή των αγώνων.
ηη) Τη σύσταση επαγγελµατικών ενώσεων ως Ν.Π.Ι.Δ..
θθ) Την τροποποίηση του είδους των αγώνων και των κατηγο-

ριών πρωταθληµάτων (πλην ποδοσφαίρου), την προετοιµασία,
την προώθηση και τη διαδικασία λήψης διοικητικών µέτρων κατά
της βίας στα γήπεδα, τη διαδικασία παροχής των ηθικών ή υλι-
κών επιβραβεύσεων σε διοργανώτριες αρχές πρωταθληµάτων
οµαδικών αθληµάτων Α.Α.Ε. ή Τ.Α.Α. ή αθλητικά σωµατεία ή
αθλητές για πρότυπη αθλητική συµπεριφορά, το χειρισµό θεµά-
των που αφορούν στη λειτουργία των Λεσχών Φίλων Αθλητικών
Σωµατείων και διενέργειας οργανωµένων µετακινήσεων, τη δια-
δικασία χορήγησης ειδικής αθλητικής αναγνώρισης σε συνδέ-
σµους διαιτητών ή προπονητών, τη ρύθµιση κάθε λεπτοµέρειας
παρουσίας, εµφάνισης και δραστηριότητας του προσωπικού
ασφαλείας που προσλαµβάνουν οι Α.Α.Ε. και Τ.Α.Α..»

5. Η υποπαράγραφος β’ της παρ. 3 του άρθρου 57 του π.δ.
104/2014 καταργείται και αντικαθίσταται ως εξής:

«3.β) Το Τµήµα Συλλογικών Οργάνων και Έλεγχου Κανονισµών
είναι αρµόδιο για:

αα) Τη διαδικασία συγκρότησης συλλογικών οργάνων και έκ-
δοσης κανονισµών οργάνωσης και λειτουργίας αυτών.

ββ) Τη διαδικασία συγκρότησης Πρωτοβάθµιων και Δευτερο-
βάθµιων οργάνων επίλυσης αθλητικών διαφορών, της έκδοσης
κανονισµών οργάνωσης και λειτουργίας αυτών και της κωδικο-
ποίησης των αποφάσεων αυτών.

γγ) Τον έλεγχο κανονισµών προπονητών, επαγγελµατικών συν-
δέσµων, οµοσπονδιών, ενώσεων, διαιτητών, κριτών µε αµειβόµε-
νους ή επαγγελµατίες αθλητές.»

Άρθρο 10
Τροποποίηση του άρθρου 87 παρ. 1 του ν. 2725/1999
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Η περίπτωση δ’ της παρ. 1 του άρθρου 87 του ν. 2725/ 1999,
όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«δ) οι υποχρεώσεις των αθλητών προς τα αθλητικά σωµατεία
ή τις Α.Α.Ε. και τα Τ.Α.Α. και αντιστρόφως, καθώς και οι κυρώσεις
σε περίπτωση παράβασής τους».

Άρθρο 11
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 2725/1999

1. Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 77Α του ν. 2725/ 1999,
όπως ισχύει, προστίθενται τα ακόλουθα εδάφια:

«Από την αγωνιστική περίοδο 2015-2016, για τη χορήγηση του
πιστοποιητικού συµµετοχής σε Τ.Α.Α. ή Α.Α.Ε. που προβλέπεται
στην παράγραφο 3 του άρθρου 77Α του ν. 2725/1999, όπως
ισχύει, απαιτείται η προσκόµιση βεβαίωσης εξόφλησης ή διακα-
νονισµού οφειλών των Τ.Α.Α. ή Α.Α.Ε. προς: α) τους ιδιοκτήτες
των αθλητικών εγκαταστάσεων που εποπτεύονται από τη Γ.Γ.Α.
ή Ο.Τ.Α., τις οποίες χρησιµοποίησαν ως έδρα στο παρελθόν και
όταν αυτές ανήκουν στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, όπως αυτός
ορίζεται στην παρ. 6 του άρθρου 1 του ν.1256/1982 όπως ισχύει
(Ν.Π.Δ.Δ., Ν.Π.Ι.Δ., ιδρύµατα, κληροδοτήµατα), β) το Εθνικό Συµ-
βούλιο Καταπολέµησης Ντόπινγκ (Ε.Σ.ΚΑ.Ν.) και γ) το εργαστή-
ριο ντόπινγκ του Ολυµπιακού Αθλητικού Κέντρου Αθηνών
(Ο.Α.Κ.Α.). Τις ως άνω βεβαιώσεις εκδίδει ο αντίστοιχος φορέας
και υποχρεούται το Τ.Α.Α. ή Α.Α.Ε. να προσκοµίσει εµπρόθεσµα
και νοµότυπα ενώπιον της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητι-
σµού το Τ.Α.Α. ή Α.Α.Ε.. Αν δεν τηρηθούν οι όροι του διακανονι-
σµού εκπίπτει ανάλογα η εγγυητική επιστολή που προβλέπεται
στο άρθρο 78 του ν. 2725/ 1999. Σε περίπτωση µη ύπαρξης οφει-
λής από τους ανωτέρω φορείς, προσκοµίζεται στην Επιτροπή
Επαγγελµατικού Αθλητισµού υπεύθυνη δήλωση του νοµίµου εκ-
προσώπου του Τ.Α.Α. ή της Α.Α.Ε. περί µη οφειλής, µε θεωρη-
µένο το γνήσιο της υπογραφής.

2. Στην παρ. 4 του άρθρου 77Α του ν. 2725/1999, όπως ισχύει,
προστίθεται περίπτωση η’, ως ακολούθως:

«η. Η σύµβαση µίσθωσης ή η παραχώρηση χρήσης ως έδρας
της Α.Α.Ε., όταν δεν χρησιµοποιείται ιδιόκτητη αθλητική εγκατά-
σταση ως έδρα.»

3. Η παρ. 23 του άρθρου 34 του ν. 2725/1999 συµπληρώνεται
και τροποποιείται ως ακολούθως:

«23. Στους εν ενεργεία αθλητές και αθλήτριες, µέλη των εθνι-
κών οµάδων ή προεθνικών οµάδων των αναγνωρισµένων κατά
τον παρόντα νόµο αθλητικών οµοσπονδιών που καλλιεργούν
άθληµα ή αγώνισµα αθλήµατος που περιλαµβάνεται στο εκά-
στοτε ισχύον πρόγραµµα Ολυµπιακών Αγώνων, στους προπονη-
τές ή προπονήτριές τους, στα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου
αθλητικών οµοσπονδιών που συµµετέχουν στην Οργανωτική Επι-
τροπή των αγώνων, καθώς και στους διεθνείς Έλληνες διαιτητές
και κριτές που λαµβάνουν µέρος σε διεθνείς αγώνες, όπως είναι
οι Ολυµπιακοί Αγώνες και τα Παγκόσµια ή Πανευρωπαϊκά πρω-
ταθλήµατα ή σε αγώνες Champions League, όταν πρόκειται για
αγώνες ποδοσφαίρου Κωφών αναγνωρισµένους από την UEFA
και οι οποίοι εργάζονται είτε στο Δηµόσιο είτε σε Ν.Π.Δ.Δ. ή σε
Ν.Π.Ι.Δ. του στενού ή ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, είτε στους
Ο.Τ.Α. όλων των βαθµίδων µπορεί να χορηγηθεί άδεια µε απο-
δοχές, κατά τα κατωτέρω οριζόµενα, προκειµένου να συµµετέ-
χουν στους αγώνες αυτούς. Ίδια άδεια µπορεί να χορηγηθεί και
σε εν ενεργεία αθλητές ή αθλήτριες µέλη των εθνικών οµάδων,
των αναγνωρισµένων κατά τον παρόντα νόµο αθλητικών οµο-
σπονδιών που καλλιεργούν άθληµα ή αγώνισµα αθλήµατος που
περιλαµβάνεται στο εκάστοτε ισχύον πρόγραµµα Ολυµπιακών
Αγώνων, καθώς και στους προπονητές ή προπονήτριές τους,
κατά τη διάρκεια συµµετοχής τους σε επίσηµους αγώνες για την
πρόκριση στις ανωτέρω διεθνείς διοργανώσεις.

Οι ανωτέρω άδειες χορηγούνται από τον φορέα όπου εργά-
ζονται τα παραπάνω πρόσωπα, ύστερα από αίτηση του ενδιαφε-
ροµένου, η οποία θα συνοδεύεται υποχρεωτικά από: α)
βεβαίωση της Ελληνικής Ολυµπιακής Επιτροπής (Ε.Ο.Ε.), προ-
κειµένου για τους θερινούς ή χειµερινούς Ολυµπιακούς Αγώνες
κατά περίπτωση, η οποία πιστοποιεί ότι ο αιτών ή η αιτούσα είναι
µέλος της Ολυµπιακής ή της προ-Ολυµπιακής οµάδας που συµ-

µετέχει στην αντίστοιχη διοργάνωση, β) βεβαίωση της οικείας
αθλητικής Οµοσπονδίας, η οποία θα επικυρώνεται από τη Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού (Γ.Γ.Α.) για την περίπτωση των Παγκό-
σµιων ή Πανευρωπαϊκών Αγώνων, κατά περίπτωση, στην οποία
θα πιστοποιείται ότι ο αιτών ή η αιτούσα έχει προκριθεί και είναι
µέλος της εθνικής οµάδας που συµµετέχει στην αντίστοιχη διορ-
γάνωση και γ) βεβαίωση της οικείας αθλητικής Οµοσπονδίας που
πιστοποιεί ότι ο αγώνας για τον οποίο ζητείται η άδεια αποτελεί
αγώνα πρόκρισης για τις ανωτέρω διεθνείς οργανώσεις.

Οι διατάξεις των δύο προηγουµένων εδαφίων της         παρα-
γράφου αυτής εφαρµόζονται ανάλογα και στους εργαζόµενους
αθλητές και αθλήτριες µε αναπηρία           (ΑΜΕΑ), στους κωφούς
αθλητές, στους αθλητές – συνοδούς αυτών, µέλη εθνικών οµά-
δων, στους προπονητές ή προπονήτριες αυτών, στα µέλη του Δι-
οικητικού Συµβουλίου αθλητικών οµοσπονδιών που συµµετέχουν
στην Οργανωτική Επιτροπή των Αγώνων, καθώς και στους Έλ-
ληνες διαιτητές και κριτές που συµµετέχουν στους Παραολυµ-
πιακούς Αγώνες, στους Ολυµπιακούς Αγώνες Κωφών, καθώς και
σε Παγκόσµια ή Πανευρωπαϊκά πρωταθλήµατα, σύµφωνα µε
τους κανονισµούς του οικείου αθλήµατος και οι οποίοι εργάζον-
ται στους ανωτέρω φορείς. Την προαναφερόµενη βεβαίωση
στους συµµετέχοντες χορηγεί η Ελληνική Παραολυµπιακή Επι-
τροπή ή προκειµένου για τους κωφούς η Ελληνική Οµοσπονδία
Αθλητισµού Κωφών, η οποία θα επικυρώνεται από τη Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού (Γ.Γ.Α.).»

Άρθρο 12
Τροποποίηση της παρ. 22 του άρθρου 135

του ν. 2725/1999

Η περίπτωση β’της παρ. 22 του άρθρου 135 του  ν. 2725/1999,
όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«β) Τον Διευθυντή της Διεύθυνσης Επαγγελµατικού Αθλητι-
σµού της Γ.Γ.Α..»

Άρθρο 13
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4186/2013

1. Η παρ. 3 του άρθρου 3 του ν. 4186/2013, όπως ισχύει, αντι-
καθίσταται ως εξής:

«3. Οι γραπτές προαγωγικές εξετάσεις στην Α’ τάξη του Ηµε-
ρήσιου Γενικού Λυκείου και Α’ και Β’ Εσπερινού Γενικού Λυκείου
διεξάγονται ενδοσχολικά και περιλαµβάνουν όλα τα διδασκόµενα
µαθήµατα εκτός των µαθηµάτων της Ερευνητικής Εργασίας και
της Φυσικής Αγωγής. Τα θέµατα των προαγωγικών εξετάσεων
ορίζονται αποκλειστικά από τον διδάσκοντα ή τους διδάσκοντες
το µάθηµα. Τα γραπτά διορθώνονται από τον οικείο διδάσκοντα.
Η Τράπεζα Θεµάτων Διαβαθµισµένης Δυσκολίας του άρθρου 3
του ν. 4186/2013 µπορεί να λειτουργήσει ως προαιρετικό συµ-
βουλευτικό εργαλείο για µαθητές και εκπαιδευτικούς. Για την
προαγωγή των µαθητών στην Α’ τάξη του Ηµερήσιου Γενικού Λυ-
κείου και Α’ και Β’ τάξεις Εσπερινού Γενικού Λυκείου απαιτείται
γενικός µέσος όρος τουλάχιστον εννέα και πέντε δέκατα (9,5), ο
οποίος προκύπτει από το Μ.Ο. των βαθµών ετήσιας επίδοσης
του µαθητή όλων των γραπτώς εξεταζόµενων µαθηµάτων συµ-
περιλαµβανοµένου και του µαθήµατος της Ερευνητικής Εργα-
σίας, όπου αυτό διδάσκεται.»

2. Η παρ. 4 του άρθρου 3 του ν. 4186/2013, όπως ισχύει, αντι-
καθίσταται ως εξής:

«4. Οι γραπτές προαγωγικές εξετάσεις στη Β’ τάξη Ηµερήσιου
Γενικού Λυκείου και στη Γ’ Τάξη Εσπερινού Γενικού Λυκείου διε-
ξάγονται ενδοσχολικά και περιλαµβάνουν όλα τα διδασκόµενα
µαθήµατα εκτός των µαθηµάτων της Ερευνητικής Εργασίας και
της Φυσικής Αγωγής. Τα θέµατα των προαγωγικών εξετάσεων
ορίζονται αποκλειστικά από τον διδάσκοντα/τους διδάσκοντες
το µάθηµα. Τα γραπτά διορθώνονται από τον οικείο διδάσκοντα.
Η Τράπεζα Θεµάτων που δηµιουργήθηκε στο πλαίσιο της Ορι-
ζόντιας Πράξης 466112 Προγράµµατος ΕΣΠΑ δύναται να λει-
τουργήσει ως προαιρετικό συµβουλευτικό εργαλείο για µαθητές
και εκπαιδευτικούς. Για την προαγωγή των µαθητών στη Β’ τάξη
Ηµερήσιου Γενικού Λυκείου και στη Γ’ Τάξη Εσπερινού Γενικού
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Λυκείου απαιτείται γενικός µέσος όρος τουλάχιστον εννέα και
πέντε δέκατα (9,5), ο οποίος προκύπτει από το Μ.Ο. των βαθµών
ετήσιας επίδοσης του µαθητή όλων των γραπτώς εξεταζόµενων
µαθηµάτων συµπεριλαµβανοµένου και του µαθήµατος της Ερευ-
νητικής Εργασίας, όπου αυτό διδάσκεται.»

3. Το δεύτερο µέχρι και το τέταρτο εδάφιο της παρ. 3 του άρ-
θρου 11 του ν. 4186/2013, όπως ισχύουν, αντικαθίστανται ως
εξής:

«Τα θέµατα ορίζονται αποκλειστικά από τον διδάσκοντα ή τους
διδάσκοντες το µάθηµα. Τα γραπτά διορθώνονται από τον οικείο
διδάσκοντα. Η Τράπεζα Θεµάτων που δηµιουργήθηκε στο πλαί-
σιο της Οριζόντιας Πράξης 466112 Προγράµµατος ΕΣΠΑ δύνα-
ται να λειτουργήσει ως προαιρετικό συµβουλευτικό εργαλείο για
µαθητές και εκπαιδευτικούς.»

4. Το τρίτο και τέταρτο εδάφιο της παρ. 3, καθώς και τα εδά-
φια 5 έως 9 του άρθρου 11 του ν. 4186/2013, όπως ισχύουν, αν-
τικαθίστανται ως εξής:

«Για την προαγωγή των µαθητών απαιτείται γενικός µέσος
όρος τουλάχιστον εννέα και πέντε δέκατα (9,5), ο οποίος προκύ-
πτει από το Μ.Ο. των βαθµών ετήσιας επίδοσης του µαθητή όλων
των γραπτώς εξεταζόµενων µαθηµάτων συµπεριλαµβανοµένων
και των µαθηµάτων της Ερευνητικής Εργασίας και του Σχολικού
Επαγγελµατικού Προσανατολισµού - Περιβάλλον Εργασία -
Ασφάλεια και Υγιεινή, όπου αυτά διδάσκονται.»

5. Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει από το σχολικό έτος
2014-2015.

Άρθρο 14
Τροποποίηση της παρ. 10 του άρθρου 1

του π.δ. 104/1979

1. Η παρ. 10 του άρθρου 1 του π.δ. 104/1979, όπως ισχύει, αν-
τικαθίσταται ως ακολούθως:

«10. Σε περίπτωση απώλειας διδακτικών ωρών, η αναπλήρωσή
τους εξασφαλίζεται µε τους ακόλουθους τρόπους: α) Περικοπή
περιπάτων και εκδροµών. β) Περιορισµός των εργάσιµων ηµε-
ρών των πολυήµερων εκδροµών και γ) αξιοποίηση των σχολικών
εορτών µε την παράλληλη πραγµατοποίηση των εορτών και των
µαθηµάτων.

Με την παύση της λειτουργίας του σχολείου και µέχρι να οµα-
λοποιηθεί η λειτουργία του, ο Διευθυντής συγκαλεί ανά εβδο-
µάδα το σχολικό συµβούλιο, προς το σκοπό αντιµετώπισης της
κατάστασης και διατύπωσης γνώµης για την προσήκουσα διαδι-
κασία αναπλήρωσης των ωρών διδασκαλίας που έχουν χαθεί.

Μόλις οµαλοποιηθεί η λειτουργία του σχολείου, ο Διευθυντής
συγκαλεί αµέσως και εκτάκτως το σχολικό συµβούλιο. Το σχο-
λικό συµβούλιο υποβάλει πρόταση στον Διευθυντή της Διεύθυν-
σης Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης µέσα σε πέντε ηµέρες από
την έναρξη λειτουργίας του σχολείου, σχετικά µε τη διαδικασία
αναπλήρωσης των ωρών διδασκαλίας που έχουν χαθεί, µε γνώ-
µονα την όσο το δυνατόν αρτιότερη ολοκλήρωση της διδακτέας
ύλης. Η διαδικασία αναπλήρωσης των απολεσθεισών ωρών δι-
δασκαλίας πρέπει να ολοκληρωθεί µέσα σε ένα τρίµηνο ή τετρά-
µηνο από την οµαλοποίηση της λειτουργίας του σχολείου.

Ο Διευθυντής της Διεύθυνσης Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης
εισηγείται τον τρόπο αναπλήρωσης των µαθηµάτων και της ολο-
κλήρωσης της διδακτέας ύλης στον Περιφερειακό Διευθυντή Εκ-
παίδευσης. Την απόφαση για την αναπλήρωση λαµβάνει ο
Περιφερειακός Διευθυντής Εκπαίδευσης.»

2. Ειδικά για το σχολικό έτος 2014-2015, σε περίπτωση αδυ-
ναµίας κάλυψης της διδακτέας ύλης µε τους τρόπους που προ-
βλέπονται στην παρ. 10 του άρθρου 1 του π.δ. 104/1979, όπως
αυτή αντικαθίσταται µε την παράγραφο 1 του παρόντος, παρέ-
χεται επιπρόσθετα η δυνατότητα αναπλήρωσης των απολεσθει-
σών ωρών διδασκαλίας µε αναµόρφωση του ωρολογίου
προγράµµατος.

Άρθρο 15
Τροποποίηση του άρθρου 29 του ν. 3479/2006

1. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 12 του άρθρου 29 του ν.
3479/2006, όπως ισχύει, καταργείται.

2. Θέµατα του ποδοσφαίρου και της οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της ποδοσφαιρικής οµοσπονδίας, ρυθµίζονται από την Ελ-
ληνική Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία (Ε.Π.Ο.), στο πλαίσιο της
αυτοδιοικητικής λειτουργίας της σύµφωνα µε το καταστατικό και
τους κανονισµούς της, τα οποία πρέπει να είναι εναρµονισµένα
µε το Σύνταγµα, την κείµενη νοµοθεσία, µε δεδοµένο ότι η Ε.Π.Ο.
διαχειρίζεται τις υποθέσεις της, ανεξάρτητα και χωρίς επιρροή
από τρίτους, και σύµφωνα µε τους κανονισµούς της Παγκόσµιας
και Ευρωπαϊκής Οµοσπονδίας Ποδοσφαίρου, µέλος των οποίων
αποτελεί η Ε.Π.Ο..

Άρθρο 16

1. Η παρ. 8 του άρθρου 56 του v. 2725/1999 συµπληρώνεται
ως εξής:

«Πλεονάζον προσωπικό θεωρείται και υπάγεται στη ρύθµιση
της παραγράφου 8 και το τακτικό προσωπικό του υπό λύση και
εκκαθάριση νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου «Οργανισµός
Διεξαγωγής Ιπποδροµιών Ελλάδος», καθώς και τo προσωπικό
που απασχολείται, κατά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου, στο
νοµικό πρόσωπο του ως άνω εδαφίου, µε διαδοχικές συµβάσεις
εργασίας, οι οποίες µετατράπηκαν σε συµβάσεις αορίστου χρό-
νου, µε απόφαση του ΑΣΕΠ ή κρίθηκε ότι συνιστούν ενιαία σύµ-
βαση εξαρτηµένης εργασίας αορίστου χρόνου µε τελεσίδικη
δικαστική απόφαση, η οποία έχει ήδη δηµοσιευθεί ή θα δηµοσι-
ευθεί στο πλαίσιο ήδη εκκρεµών δικών. Στις περιπτώσεις του
προηγούµενου εδαφίου η µετάταξη γίνεται µε τους ίδιους όρους
απασχόλησης, που προσδιορίζονται στην ως άνω απόφαση του
ΑΣΕΠ ή στην τελεσίδικη δικαστική απόφαση.

Η µετάταξη γίνεται µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Αθλη-
τισµού, µετά από γνώµη του Δ.Σ του φορέα υποδοχής.»

2. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 58 του ν.
2961/2001, η οποία προστέθηκε µε το άρθρο 2 της υποπαραγρά-
φου Β.4 του ν. 4254/2014, αντικαθίσταται ως εξής:

«Φυσικό πρόσωπο που έχει στην ιδιοκτησία ή συνιδιοκτησία
του µέχρι πέντε (5) δρόµωνες ίππους τεκµαίρεται ότι ως προς τη
δραστηριότητά του αυτή είναι ερασιτέχνης.»

Άρθρο 17

Στο άρθρο 34 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), όπως αυτό τροποποι-
ήθηκε µε το ν. 3057/2002 (A’ 239) και αντικαταστάθηκε µε την
περίπτωση 4 της παρ. 8 του άρθρου 18    του ν. 3708/2008 (Α’
210), σχετικά µε τις παροχές σε διακρινόµενους αθλητές, προ-
στίθεται εδάφιο το οποίο έχει ως εξής:

«Κατά παρέκκλιση της αποκλειστικής προθεσµίας της παρ. 1α
του άρθρου 3 της ως άνω υπουργικής απόφασης (υπ’ αριθµ.
14771/24.5.2000, Β’ 669), η σχετική οικονοµική επιβράβευση πα-
ρέχεται και στους αθλητές που σηµείωσαν εξαιρετικές αγωνιστι-
κές διακρίσεις σε ατοµικά ή οµαδικά αθλήµατα κατά το χρονικό
διάστηµα 2010-2011, οι οποίοι για οποιονδήποτε λόγο δεν υπέ-
βαλαν την αίτηση των απαραίτητων δικαιολογητικών στην προ-
θεσµία που προβλέπει η απόφαση αυτή, εφόσον οι εξαιρετικές
αυτές αγωνιστικές διακρίσεις µπορούν να αποδειχθούν µε τα
προβλεπόµενα δικαιολογητικά.»

Κατά τα λοιπά ισχύουν τα όσα προβλέπει ο ισχύων νόµος.

Άρθρο 18
Άδεια εισόδου των φωτορεπόρτερ στους αγωνιστικούς χώ-

ρους κατά την τέλεση αγώνων

Στα πρόσωπα που, κατά την παρ. 3 του άρθρου 54 του ν.
2725/1999, δικαιούνται ελεύθερης εισόδου στους αγωνιστικούς
χώρους κατά τη διεξαγωγή αγώνων, περιλαµβάνονται και οι φω-
τορεπόρτερ µέλη της Ένωσης Φωτορεπόρτερ Ελλάδας και
τυχόν άλλων αναγνωρισµένων επαγγελµατικών δηµοσιογραφι-
κών ενώσεων φωτορεπόρτερ, των οποίων τα ειδικά δελτία ανα-
γνωρίσεως που εκδίδουν οι ανωτέρω ενώσεις και θεωρούνται

2456 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



από τις αρµόδιες Αρχές, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία, θε-
ωρούνται προς τούτο και από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού.

Άρθρο 19
Έναρξη ισχύος - Κατάργηση διατάξεων

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά στις επιµέρους διατάξεις του.

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργείται κάθε γενική
ή ειδική διάταξη που είναι αντίθετη ή ρυθµίζει διαφορετικά τα
ρυθµιζόµενα µε τις διατάξεις του παρόντος θέµατα.

Αθήνα.......................................2015
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11. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ, 
ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ 

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Εισερχόµαστε τώρα
στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της νοµοθετικής εργα-
σίας: µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνό-
λου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού, Παιδείας
και Θρησκευµάτων «Επείγοντα µέτρα για την Πρωτοβάθµια, Δευ-
τεροβάθµια και Τριτοβάθµια εκπαίδευση».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ σε όσα είχαν προ-
αποφασιστεί, στο πώς ήµασταν προσανατολισµένοι να γίνει η συ-
ζήτηση, και στη συνέχεια θα δώσω τον λόγο στον Υπουργό για
κάποιες απαραίτητες προσαρµογές, χρονικές και διαδικαστικές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζετε ότι το παρόν νοµο-
σχέδιο είχε χαρακτηριστεί από την Κυβέρνηση ως κατεπείγον,
σύµφωνα µε το άρθρο 76 παράγραφος 4 του Συντάγµατος. Η
αρµόδια Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής
αποδέχθηκε τον χαρακτηρισµό του προαναφερθέντος νοµοσχε-
δίου ως κατεπείγοντος, όπως ορίζεται στο άρθρο 109 παράγρα-
φος 2 του Κανονισµού της Βουλής και προέβη στην επεξεργασία
και εξέτασή του σε τρεις συνεδριάσεις. Υπέβαλε δε την έκθεσή
της στις 7-5-2015, όπως ορίζεται στην παράγραφο 3 του παρα-
πάνω άρθρου του Κανονισµού της Βουλής. Αµέσως µετά το νο-
µοσχέδιο γράφτηκε κατά προτεραιότητα στην ηµερήσια διάταξη,
σύµφωνα µε ό,τι προβλέπεται στο άρθρο 52 παράγραφος 1 του
Κανονισµού της Βουλής και κατά παρέκκλιση του άρθρου 91 πα-
ράγραφος 7 αυτού.

Θα ήθελα δε να σας ενηµερώσω ότι, σύµφωνα µε τα όσα προ-
βλέπονται στο άρθρο 109 παράγραφοι 4, 5 και 6 του Κανονισµού
της Βουλής, η συζήτηση και ψήφιση των κατεπειγόντων νοµο-
σχεδίων ολοκληρώνεται σε µία συνεδρίαση που διαρκεί κατά
ανώτατο όριο δέκα ώρες. Στην αρχή της συνεδρίασης η Βουλή
µπορεί, µετά από πρόταση του Προέδρου της, να καθορίσει τον
χρόνο που θα διατεθεί για την κατ’ αρχήν και κατ’ άρθρον συζή-
τηση. Αν για οποιονδήποτε λόγο δεν έχει ληφθεί απόφαση της
Βουλής, διατίθενται τέσσερις και έξι ώρες αντίστοιχα για την κατ’
αρχήν και την κατ’ άρθρον συζήτηση. 

Στην κατ’ αρχήν και κατ’ άρθρον συζήτηση µετέχουν, εκτός
από τους εισηγητές και τους ειδικούς αγορητές, ο Πρωθυπουρ-
γός ή ο αρµόδιος Υπουργός, οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων και από ένας εκπρόσωπός τους. Η οµιλία τους περιορί-
ζεται στο µισό του χρόνου που προβλέπεται από τα άρθρα 97
και 103 του Κανονισµού της Βουλής. 

Κατόπιν των ανωτέρω, θα ήθελα να σας προτείνω να συζητή-
σουµε το νοµοσχέδιο επί της αρχής και επί των άρθρων ενιαία,
προκειµένου να δοθεί άνεση χρόνου στους εισηγητές, στους ει-
δικούς αγορητές, αλλά και σε Βουλευτές να τοποθετηθούν επί
του νοµοσχεδίου.

Επίσης, προτείνω να λάβουν τον λόγο δύο οµιλητές ορισµένοι
από τον ΣΥΡΙΖΑ, δύο οµιλητές ορισµένοι από τη Νέα Δηµοκρα-
τία, ένας οµιλητής ορισµένος από το Λαϊκό Σύνδεσµο-Χρυσή
Αυγή, ένας οµιλητής ορισµένος από το Ποτάµι, ένας οµιλητής
ορισµένος από το ΚΚΕ, ένας οµιλητής ορισµένος από τους Ανε-
ξάρτητους Έλληνες και ένας οµιλητής ορισµένος από το
ΠΑΣΟΚ.

Οι χρόνοι οµιλίας προτείνω να διαµορφωθούν ως εξής: Οι ειση-
γητές και οι ειδικοί αγορητές να έχουν χρόνο οµιλίας δεκαπέντε
λεπτών, ο αρµόδιος Υπουργός εννέα λεπτά, οι συναρµόδιοι
Υπουργοί εννέα λεπτά, ο Πρωθυπουργός και Πρόεδρος της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, καθώς και ο Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας δέκα λεπτά, οι
Πρόεδροι των υπόλοιπων Κοινοβουλευτικών Οµάδων επτάµισι
λεπτά, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι έξι λεπτά, οι ορισθέντες
από τα κόµµατα οµιλητές έξι λεπτά. Οι δευτερολογίες προσδιορί-
ζονται στο µισό των ανωτέρω χρόνων οµιλίας, εκτός των χρόνων
των εισηγητών, ειδικών αγορητών και οµιλητών. 

Πιστεύω ως προς αυτό ότι υπάρχει µια αποδοχή σε ό,τι είχαµε
πει. Όµως, µετά από µία συνεννόηση που έγινε µε βάση τα πραγ-
µατικά αντικειµενικά δεδοµένα, θα δώσω τον λόγο στον Αναπλη-
ρωτή Υπουργό κ. Αναστάσιο Κουράκη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Όπως γνωρίζετε, είχαµε εισέλθει στη διαδικασία του κατεπεί-
γοντος. Είχαµε επικαλεστεί ορισµένες ηµεροµηνίες και είχαµε
µπει σ’ αυτήν εδώ τη διαδικασία. 

Σήµερα, αυτή είναι η διαδικασία -όπως ακούσαµε από τον
κύριο Πρόεδρο- που προβλέπει τους χρόνους που ακούσατε. Με
βάση όµως τον Κανονισµό της Βουλής, όταν έχουν κατατεθεί -
και έχουν κατατεθεί τροπολογίες και υπουργικές και βουλευτικές
στο νοµοσχέδιο- δεν µπορεί η διαδικασία να ολοκληρωθεί µε την
ψήφισή της σήµερα. 

Επιπλέον, από ό,τι πληροφορήθηκα από τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, θα κατατεθεί αίτηµα για
ονοµαστική ψηφοφορία. Παρ’ όλο που θα µπορούσαµε και σή-
µερα να έχουµε ονοµαστική ψηφοφορία, δεν µπορούµε να ξεπε-
ράσουµε καθόλου το εµπόδιο ότι επειδή ακριβώς έχουµε
τροπολογίες, θα πρέπει να τις συζητήσουµε άλλη µέρα, δηλαδή
την Τρίτη. 

Έτσι, λοιπόν, για λόγους καλύτερης αποτύπωσης της γνώµης
των Βουλευτών, όσον αφορά το αν θα γίνει ονοµαστική ψηφο-
φορία σήµερα ή την Τρίτη, νοµίζω ότι η Τρίτη είναι µια µέρα η
οποία δίνει τη δυνατότητα σε περισσότερους Βουλευτές να συµ-
µετέχουν στην ονοµαστική ψηφοφορία σε ένα τόσο σηµαντικό
νοµοσχέδιο. 

Επειδή, όµως, είναι έτσι τα πράγµατα, η πρόταση του Υπουρ-
γείου είναι ότι θα µπορούσαµε, µιας που δίνεται αυτή η δυνατό-
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τητα -αν και θα πρέπει να πω εκ προοιµίου ότι ο χρόνος είναι
οριακός όσον αφορά τις προθεσµίες και θα φροντίσουµε το ΦΕΚ
να βγει όσο γίνεται πιο γρήγορα- µε την άδεια του Σώµατος, προ-
τείνω να µπορέσουµε να συζητήσουµε σήµερα, όχι µε τους πιε-
στικούς χρόνους που επιβάλλει το κατεπείγον, αλλά µε µία
µεγαλύτερη άνεση, όπως τη γνωρίζουµε την κοινοβουλευτική
διαδικασία, να µιλήσουµε σήµερα επί της αρχής µε κατάλογο
οµιλητών -και αυτό βέβαια, µόνο µε τη σύµφωνη γνώµη του συ-
νόλου, γιατί οι Βουλευτές δεν είναι προετοιµασµένοι ενδεχοµέ-
νως να συµµετάσχουν σε µία τόσο εκτεταµένη συζήτηση- να
πάµε την Τρίτη µε συζήτηση κατ’ άρθρο και να µιλήσουµε και για
τις τροπολογίες τότε, να γίνει ονοµαστική ψηφοφορία και να ολο-
κληρωθεί η συζήτηση την Τρίτη. 

Νοµίζω ότι έτσι φθάνουµε και σε µία, όσο µπορούµε καλύτερη
συζήτηση, γύρω από το σηµαντικό αυτό νοµοσχέδιο. Πληροφο-
ρήθηκα ότι µπορεί το Σώµα ως κυρίαρχο όργανο να υπερβεί τις
δεσµεύσεις που ακούσαµε από τον κύριο Πρόεδρο και αν συµ-
φωνούν και τα υπόλοιπα κόµµατα, να προχωρήσουµε έτσι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Υποθέτω ότι πρακτικά
βοηθάει πιο πολύ.

Ο κ. Μητσοτάκης έχει τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Θα είµαι πολύ σύντοµος, κύριε

Πρόεδρε.
Συµφωνώ µε την πρόταση του Αναπληρωτή Υπουργού Παι-

δείας, να διεξαχθεί επί της ουσίας η συζήτηση σε δύο συνεδριά-
σεις. Να συζητήσουµε, δηλαδή, σήµερα επί της αρχής µε τον
οργανωµένο τρόπο, µε τον οποίο έχουµε καθορίσει, µε τους ορ-
γανωµένους οµιλητές, αλλά µε άνεση χρόνου, καθώς δεν θα
υπάρχει πίεση να ολοκληρωθεί η συζήτηση εντός του δεκαώρου
και επί των άρθρων. 

Η Νέα Δηµοκρατία θα καταθέσει αίτηµα ονοµαστικής ψηφο-
φορίας και επί της αρχής και επί συγκεκριµένων άρθρων. Την
Τρίτη µπορούµε να ξεκινήσουµε µε τη σύµφωνη γνώµη του Σώ-
µατος και νωρίτερα τη σχετική συνεδρίαση, αν υπάρχει συµφω-
νία από τους Βουλευτές στις 12.00’ ή στις 13.00’, να ψηφιστεί το
νοµοσχέδιο επί της αρχής στην αρχή της συνεδρίασης, στη συ-
νέχεια να περάσουµε στη συζήτηση επί των άρθρων, να ανοίξει
κατάλογος οµιλητών, ώστε να δοθεί και η δυνατότητα σε συνα-
δέλφους που µπορεί να µη θέλουν ή να µη µπορούν να τοποθε-
τηθούν σήµερα, να τοποθετηθούν την Τρίτη και να ολοκληρωθεί
η ψηφοφορία το βράδυ της Τρίτης επί των τροπολογιών και επί
των άρθρων και στη συνέχεια να µεριµνήσει η Κυβέρνηση και η
Γενική Γραµµατεία να εκδοθούν τα σχετικά ΦΕΚ µε όσο το δυ-
νατόν µεγαλύτερη ταχύτητα.

Νοµίζω ότι µε αυτόν τον τρόπο παρακάµπτεται και η όποια κα-
χυποψία ότι µπορεί η επιχειρηµατολογία υπέρ του κατεπείγοντος
να σχετίζεται µε το γεγονός ότι δεν ήθελε η Κυβέρνηση να δοθεί
χρόνος στη Βουλή να συζητήσει αναλυτικά το νοµοσχέδιο και νο-
µίζω ότι και οι δικές µας αιτιάσεις κατά του κατεπείγοντος µε
αυτόν τον τρόπο µπορούν να παραµεριστούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ο κ. Πετράκος έχει τον
λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Το Υπουργείο Παιδείας, παρά τα όσα άκουσε, απέδειξε ότι

πραγµατικά ακούει και έχει µεγάλη δηµοκρατική ευαισθησία.
Παρ’ ότι οι χρόνοι είναι ασφυκτικοί -και το γνωρίζουν οι συνάδελ-
φοι, γιατί το ΦΕΚ πρέπει το αργότερο στις 13 Μαΐου να έχει βγει,
για µια σειρά από θέµατα που σχετίζονται µε τις επείγουσες ρυθ-
µίσεις- ο Υπουργός σήµερα και ο Αναπληρωτής Υπουργός απο-
δέχονται την ανάγκη να υπάρξει µεγαλύτερη άνεση και να
εκφραστεί η γνώµη των Βουλευτών.

Συµφωνούµε µε την πρόταση που κάνει το Υπουργείο. Δείχνει
υψηλό δηµοκρατικό φρόνηµα, όπως και δηµοκρατική συνείδηση.
Συµφωνούµε κι εµείς µε την πρόταση του Κοινοβουλευτικού Εκ-
προσώπου της Νέας Δηµοκρατίας και προτείνουµε, αµέσως
µετά τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, να γίνει η συζήτηση που νο-
µίζω ότι υπάρχει την Τρίτη το πρωί; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Μπορούµε να ξεκινήσουµε πιο
νωρίς.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Να ξεκινήσουµε στις 12.00’ για να
υπάρχει µεγαλύτερη άνεση χρόνου, να τελειώσει έγκαιρα, έτσι

ώστε να ψηφιστεί και επί του συνόλου, αν είναι δυνατόν. Να δε-
σµευτούµε, όµως, την Τρίτη θα ψηφιστεί και επί του συνόλου για
να µπορέσει να πάρει αµέσως ΦΕΚ, για να µη χάσουµε τις προ-
θεσµίες. Καταλαβαίνουν νοµίζω και οι συνάδελφοι της Αντιπολί-
τευσης ότι υπάρχουν συγκεκριµένες προθεσµίες, τις οποίες δεν
µπορούµε να υπερβούµε, γιατί θα δηµιουργήσουµε προβλήµατα
στους µαθητές. Αυτό πρέπει να είναι µέληµα όλων µας. Να µη
δηµιουργηθούν προβλήµατα στους µαθητές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Εκ των Κοινοβουλευ-

τικών Εκπροσώπων εκ µέρους της Χρυσής Αυγής τον λόγο έχει
ο κ. Παππάς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρατήρησα πριν από
λίγο, έστω και για διαδικαστικό θέµα, µια συµφωνία Νέας Δηµο-
κρατίας και ΣΥΡΙΖΑ. Με ενδιαφέρον, λοιπόν, θα περίµενα -και πε-
ριµένω- να ακούσω από πλευράς Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως
και τη θέση της πάνω στην τροπολογία σε ό,τι αφορά την ανέ-
γερση τζαµιού στην Αθήνα.

Εν πάση περιπτώσει, επί της προτάσεως του κυρίου Υπουργού
έχω να πω τούτο: Επειδή τουλάχιστον στο πρόσφατο παρελθόν
είχαµε γίνει όλοι µάρτυρες το Σύνταγµα και ο Κανονισµός της
Βουλής να γίνονται λάστιχο κυριολεκτικά, εµείς εµµένουµε στη
θέση και θέλουµε τα προβλεπόµενα από τον Κανονισµό. Ό,τι λέει
ο Κανονισµός της Βουλής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Τον λόγο έχει η κ. Λυµ-
περάκη εκ µέρους του κόµµατος Το Ποτάµι.

ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Και εµείς µε τη σειρά µας καλωσορίζουµε αυτή την ελαφρά

αλλαγή του προγράµµατος. Πιστεύουµε ότι θα είναι σε όφελος
του διαλόγου και της ανταλλαγής επιχειρηµάτων το να παρατα-
θεί η συζήτηση του νοµοσχεδίου άλλη µία µέρα, στην οποία µπο-
ρεί να συµµετέχουν ευκολότερα Βουλευτές από όλα τα κόµµατα. 

Κρατάµε, βέβαια, µια µικρή επιφύλαξη ότι ίσως να ήταν και
υποχρεωτική αυτή η εξέλιξη, καθώς δεν θα µπορούσε λόγω των
τροπολογιών να ολοκληρωθεί κανονικά η συζήτηση σήµερα και
ίσως να ποιεί λίγο η Κυβέρνηση την ανάγκη φιλοτιµία.

Σε κάθε περίπτωση, εµείς εντελώς καλόπιστα συµµετέχουµε
µε ενθουσιασµό σε αυτή την αλλαγή του προγράµµατος και θα
συνεισφέρουµε σε αυτή τη συζήτηση στο µέτρο των δυνατοτή-
των µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Τον λόγο έχει ο κ. Συν-

τυχάκης.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουµε αν-

τίρρηση µε βάση τα όσα ειπώθηκαν να ξεκινήσει σήµερα η συ-
ζήτηση επί της αρχής, να συνεχιστεί την Τρίτη το µεσηµέρι και
να ολοκληρωθεί στο σύνολο το βράδυ της Τρίτης. Είναι άλλο
πράγµα αυτό, για να διευκολυνθούµε και είναι άλλο πράγµα τα
περί δηµοκρατικής ευαισθησίας και όλα όσα ακούστηκαν.

Επιτρέψτε µου να πω ότι ξεκίνησε µε το στανιό αυτή η διαδι-
κασία και όπως-όπως να ολοκληρωθεί, ενώ η Κυβέρνηση είχε
άπλετο χρόνο εδώ και τρεις µήνες να φέρει ένα νοµοσχέδιο που
στο κάτω-κάτω θα µπορούσε να το έχει προετοιµάσει. Άρα, δεν
δικαιολογούνται αυτά τα περί δηµοκρατικής ευαισθησίας κ.λπ.. 

Κατά συνέπεια συµφωνούµε µε τα όσα ειπώθηκαν µέχρι τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Τον λόγο έχει η κ. Ξου-

λίδου εκ µέρους των Ανεξάρτητων Ελλήνων.
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, προετοιµαστήκαµε όλοι µας σήµερα για να τοπο-

θετηθούµε και επί των άρθρων και επί των τροπολογιών. Αν θε-
ωρεί το Προεδρείο ως µεγαλύτερη διευκόλυνση ώστε να δοθεί
χρόνος στον διάλογο για να συζητηθεί το νοµοσχέδιο και την
Τρίτη, εµείς δεν έχουµε αντίρρηση. Να βάλουµε, όµως, κάτω τις
ηµεροµηνίες. Την Τρίτη έχουµε 12 του µηνός και στις 13 ξεκινάνε
οι εξετάσεις. Δεν ξέρω εάν υπάρχει το χρονικό περιθώριο να εκ-
δοθεί ΦΕΚ µέσα σε µια µέρα.

Κατά τα άλλα, δεν έχουµε πρόβληµα να συνεχιστεί το νοµο-
σχέδιο την Τρίτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Τον λόγο έχει ο κ. Κρε-
µαστινός.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τη δηµοκρα-
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τική ευαισθησία της Κυβέρνησης την εκτιµούµε. Εµείς, όµως, εί-
χαµε υποστηρίξει στην επιτροπή ότι το νοµοσχέδιο δεν είναι δυ-
νατόν να ολοκληρωθεί µε αυτές τις διαδικασίες του
κατεπείγοντος. Είχαµε υποστηρίξει ότι θα έπρεπε τα επείγοντα
ή τα κατεπείγοντα να ενσωµατωθούν στο χθεσινό νοµοσχέδιο,
όπως έγινε µε τα δύο άρθρα του Υπουργείου Παιδείας και να
δοθεί χρόνος σε ένα τόσο ενδιαφέρον θέµα για τη Βουλή και για
τον κόσµο, όπως είναι η παιδεία, να συζητηθεί κανονικά, ούτε καν
ως επείγον. Δυστυχώς αυτό δεν έγινε δυνατόν στην επιτροπή.
Χαίροµαι, όµως, που σήµερα έγινε κατανοητό, έστω και µε αυτή
τη διαδικασία. 

Εµείς πιστεύουµε πως τα θέµατα που άπτονται της παιδείας
πρέπει να έχουν, ει δυνατόν, διακοµµατική στήριξη. Διότι, αλί-
µονο, εάν το κάθε κόµµα που έρχεται στην εξουσία, µε κατεπεί-
γοντα νοµοσχέδια ανατρέπει τα τόσο βασικά θέµατα που
αφορούν όλο τον ελληνικό λαό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε, κύριε

Κρεµαστινέ. 
Βέβαια, µπαίνω στον πειρασµό να κάνω µόνο µια παρατήρηση.

Σήµερα είχαµε µια ιδιαίτερη διαδικασία. Είχαµε, δηλαδή, για
πρώτη φορά την «ώρα του Πρωθυπουργού» και δεν µπορούσαµε
να προγραµµατίσουµε τη συζήτηση. Αυτός ήταν ένας πρόσθετος
λόγος -πέρα από τις τροπολογίες και τις άλλες παρατηρήσεις
που έγιναν- που µας οδήγησε σ’ αυτήν την προσαρµογή, σ’
αυτήν την αλλαγή, η οποία τίθεται πάντα στην κρίση του Σώµα-
τος για να προχωρήσουµε. Προχωράµε, λοιπόν, έτσι. 

Για να µην καθυστερούµε, ας δώσουµε τον λόγο στον κύριο
Υπουργό. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Πότε θα γραφτούµε, κύριε Πρό-

εδρε; 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, οι συνάδελφοι

ρωτούν πότε θα γραφτούν οι οµιλητές. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Την Τρίτη θα γίνει η εγγραφή των

οµιλητών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Θα τα πούµε όλα. Αν

χρειαστεί, θα διακόψω. Επειδή πρέπει να προσαρµοστούµε στα
καινούργια δεδοµένα, θα σας ενηµερώσουµε εγκαίρως. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Διευκρινίστε µας, κύριε Πρό-

εδρε, τι θα γίνει. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κύριοι συνάδελφοι, αν

µιλήσει ο κύριος Υπουργός, οι εισηγητές, οι αγορητές, οι ορι-
σµένοι από τα κόµµατα, δεν ξέρω αν µπορεί να ανοίξει και ο κα-
τάλογος των υπολοίπων Βουλευτών. Δεν ξέρω, δηλαδή, αν θα
µπορέσουν να µιλήσουν σήµερα και άλλοι Βουλευτές πέρα από
αυτούς που έχω ήδη αναφέρει. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να
διευκρινίσω κάτι. Απλά επειδή θα προκληθεί σύγχυση ανάµεσα
σε Βουλευτές που δεν είναι εδώ σήµερα και σε Βουλευτές που
είναι, η πρόταση ήταν εξ αρχής ο κατάλογος των οµιλητών να
ανοίξει την Τρίτη κατά τη διάρκεια των πρώτων οµιλητών επί των
άρθρων, ώστε όλοι οι συνάδελφοι να τοποθετηθούν ισότιµα την
Τρίτη που θα υπάρχει άπλετος χρόνος. Σήµερα θα προχωρή-
σουµε βάσει της οργανωµένης συζήτησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Νοµίζω ότι δεν υπάρ-
χει αντίρρηση. Αυτό έχει τη λογική του, γιατί οι Βουλευτές δεν
ήταν προετοιµασµένοι γι’ αυτή την αλλαγή της διαδικασίας. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε, όπως ευχαριστώ και το Σώµα που συναίνεσε σ’ αυτήν
την αλλαγή, η οποία είναι επ’ ωφελεία της συζήτησης. 

Σχετικά µε την ταλαιπωρία που έχει υποστεί αυτό το νοµοσχέ-
διο, θέλω να πω ότι η Κυβέρνηση κλήθηκε στο µέσο της σχολικής
και ακαδηµαϊκής χρονιάς να αντιµετωπίσει επείγοντα προβλή-
µατα στην εκπαιδευτική διαδικασία. Αυτό υπαγόρευσε µία καθυ-
στέρηση, όσον αφορά την επεξεργασία συγκεκριµένων σηµείων,
τα οποία θέλαµε να αλλάξουµε. Βέβαια, θα πρέπει να σας οµο-

λογήσω ότι θα θέλαµε να υπάρχει µεγαλύτερη άνεση στη δια-
βούλευση και στην ανταλλαγή απόψεων. Το νοµοσχέδιο για την
πάταξη της βίας στον αθλητισµό ήταν το πρώτο που ήρθε. Δε-
δοµένου, λοιπόν, ότι οι ηµεροµηνίες ήταν πάρα πολύ ασφυκτι-
κές, αναγκαστήκαµε αρχικά να θέσουµε τις αλλαγές σε εκείνο
το νοµοσχέδιο και στη συνέχεια να έρθει µε τη διαδικασία του
κατεπείγοντος, όπως γνωρίζετε. 

Χαίροµαι που ανεξάρτητα από τη γνώµη την οποία έχει το κάθε
κόµµα για την αναγκαιότητα ή όχι αυτών των αλλαγών, αναγνω-
ρίζουµε όλοι ότι στο στάδιο που έχουµε φτάσει, είµαστε υποχρε-
ωµένοι να προσαρµοστούµε σε ορισµένες ηµεροµηνίες, έτσι
ώστε αυτά να έχουν ψηφιστεί την Τρίτη το βράδυ. Διότι, ξέρετε,
ανεξάρτητα –επαναλαµβάνω- από τη γνώµη που έχει ο καθένας,
αν δεν ψηφιστούν, προκαλείται µια τεράστια δυσαρµονία µε
πολύ µεγάλο αντίκτυπο στους ίδιους τους µαθητές, τόσο στις
εξετάσεις τους όσο και στη συνέχεια του σχολικού έτους, το
οποίο θα αρχίσει από τον Σεπτέµβριο. 

Επίσης, πρέπει να σας πω ότι το Υπουργείο επιχείρησε µια
πολύ µεγάλη αλλαγή. Ήδη στο νοµοσχέδιο που ψηφίστηκε χθες
-σήµερα ολοκληρώθηκε η ψήφισή του και στο σύνολο- είχε πε-
ριληφθεί η κατάργηση της τράπεζας θεµάτων. Δεν θα αναφερθώ
επ’ αυτού. Τα είπαµε χθες. 

Είναι πάρα πολύ σηµαντικό ότι µένουµε πιστοί στις προεκλο-
γικές µας δεσµεύσεις, µε βάση τις οποίες ψηφιστήκαµε από τον
ελληνικό λαό, για την επανασύσταση των ειδικοτήτων της τεχνι-
κής εκπαίδευσης, για την επαναφορά των καθηγητών που ήταν
σε διαθεσιµότητα ή είχαν απολυθεί και ορισµένα άλλα ζητήµατα. 

Εποµένως, ο ελληνικός λαός γνωρίζει τις προθέσεις της Κυ-
βέρνησης και τις δεσµεύσεις της. Κι αυτές υλοποιούµε. 

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο κάνουµε µία πολύ µεγάλη αλλαγή
προς την κατεύθυνση όσο γίνεται περισσότερα παιδιά να σπου-
δάσουν στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Θα έλεγα ότι είναι δικαιό-
τερο το σύστηµα, ότι διευρύνουµε τις επιλογές τους. Για όλα
αυτά αισθάνονται πάρα πολύ καλά οι µαθητές. Δεν υπάρχει αν-
τίρρηση. Έχω δει ότι συναινούν σε αυτό ακόµα και οι πτέρυγες
της Βουλής που αντιτίθενται στο κατεπείγον ή σε άλλα ζητήµατα.
Και στην προηγούµενη κυβέρνηση είχαµε εκφράσει την αντίθεσή
µας –και είχε γίνει δεκτή η ένστασή µας- ότι τα πεδία, έτσι όπως
είχαν καθοριστεί, ήταν πάρα πολύ στενά, µε αποτέλεσµα µαθη-
τές µε υψηλή βαθµολογία να µένουν εκτός τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης και πως θα έπρεπε να υπάρξει διόρθωση. Αυτή τη
διόρθωση την πραγµατοποιούµε. 

Τώρα, κατά τη διαδικασία της συζήτησης στην Επιτροπή Μορ-
φωτικών είχαµε πει ότι ανεξάρτητα από το αν τα κόµµατα της Αν-
τιπολίτευσης ψηφίσουν ή όχι αυτές τις διατάξεις, είµαστε
απολύτως ανοιχτοί να δεχτούµε αλλαγές προς το συµφέρον του
εκπαιδευτικού συστήµατος και των µαθητών. 

Έτσι, λοιπόν, σε λίγο διάστηµα -για λόγους τεχνικούς καθυ-
στερούµε- θα σας µοιραστούν οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

Όµως, υπάρχει και µία πρόταση που εναρµονίζεται και την
οποία κάναµε δεκτή. Και λέω «εναρµονίζεται», γιατί υπάρχουν κι
άλλες προτάσεις οι οποίες έχουν µία απόλυτη λογική. Ξέρετε,
όµως, όταν έχεις ένα δοµηµένο σύστηµα και κάνεις µία αλλαγή,
αυτό µπορεί να συµπαρασύρει πολλές άλλες αλλαγές και στο
τέλος να σε βγάλει εκτός πλαισίου. Η πρόταση είναι ότι στο
εβδοµαδιαίο ωρολόγιο πρόγραµµα της Γ’ λυκείου να προστεθεί
µία ώρα «Ιστορία Κοινωνικών Επιστηµών» σε αντικατάσταση µίας
ώρας Νεοελληνικής Λογοτεχνίας. 

Η αντικατάσταση αυτή κρίθηκε απαραίτητη, ώστε να έχουν
επαφή µε τις κοινωνικές επιστήµες όλοι οι µαθητές της Γ’ λυ-
κείου, ανεξαρτήτως πεδίου. Κι αυτό γιατί σε µία εποχή που η ελ-
ληνική κοινωνία αντιµετωπίζει προκλήσεις σε οικονοµικό και
πολιτισµικό επίπεδο, θεωρούµε ότι η προσθήκη του µαθήµατος
«Ιστορία Κοινωνικών Επιστηµών» θα συµβάλλει στην καλλιέργεια
κριτικής σκέψης και θα δώσει ευκαιρίες και ερεθίσµατα προβλη-
µατισµού στους νέους και στις νέες µας λίγους µήνες ή και
µέρες πριν την απόκτηση του δικαιώµατος ψήφου.

Εδώ να υπενθυµίσουµε ότι η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ σκοπεύει
σε σχετικά σύντοµο χρονικό διάστηµα, να φέρει στη διαβού-
λευση ολοκληρωµένες προτάσεις αναφορικά µε το εβδοµαδιαίο
ωρολόγιο πρόγραµµα όλων των σχολικών τάξεων, βεβαίως,
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αφού λάβουµε προηγουµένως τις σχετικές εισηγήσεις των αρ-
µοδίων φορέων και γίνει µια αρκετά εκτεταµένη διαβούλευση.

Επίσης, πρέπει να σας πω -το έχουµε πει στην επιτροπή,
απλώς το λέµε κι εδώ- ότι αυτές οι ρυθµίσεις που φέρνουµε, δεν
είναι οι πιο σηµαντικές που αφορούν το εκπαιδευτικό σύστηµα.
Μπορεί να είναι και ορισµένες εξ αυτών. Έχουν, όµως, ένα χα-
ρακτήρα κατεπείγοντος. Τα ζητήµατα τα οποία αφορούν, σχετί-
ζονται µε µεγάλα νοµοσχέδια τα οποία θα προκύψουν µέσα από
εκτεταµένη διαβούλευση, η οποία θα πάρει όσο χρόνο χρειαστεί.
Θέλω να το διευκρινίσω αυτό.

Όπως, επίσης, θέλω να διευκρινίσω ότι στο πολυνοµοσχέδιο,
το οποίο θα αναρτηθεί στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» και θα µπει σε διαβού-
λευση στις αρχές της επόµενης εβδοµάδας, υπάρχουν ουσιαστι-
κότερα ζητήµατα που αφορούν και την πρωτοβάθµια και τη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση και έχουν σχέση κυρίως µε την κα-
τάργηση της αξιολόγησης, κάτι για το οποίο θα έχουµε την ευ-
καιρία να τοποθετηθούµε αναλυτικότερα κι εµείς και όλες οι
πτέρυγες της Βουλής.

Σχετικά µε το ζήτηµα των πειραµατικών και προτύπων, ο λόγος
του επείγοντος επιβάλλεται από το γεγονός ότι πριν από δύο
χρόνια -να το θυµίσουµε σε όποιους δεν το γνωρίζουν, αν και
φαντάζοµαι ότι όλοι οι συνάδελφοι εδώ µέσα το γνωρίζουν- όλοι
οι µαθητές που ήθελαν να φοιτήσουν στα πειραµατικά σχολεία –
ή πρότυπα όπως έγιναν στη συνέχεια- εισάγονταν µε κλήρωση. 

Τις δύο τελευταίες χρονιές έχουµε τους µαθητές να εισάγον-
ται µε εξετάσεις. Κινδυνεύαµε, λοιπόν, αν αφήναµε το σύστηµα
έτσι, να έχουµε τρεις χρονιές στο γυµνάσιο και τρεις χρονιές στο
λύκειο όλοι οι µαθητές να έχουν εισαχθεί µε εξετάσεις. Άρα, ήταν
αντίθετο στη δική µας φιλοσοφία, όπου στα Πειραµατικά σχολεία
θα έπρεπε ο µαθητικός πληθυσµός να είναι τυχαίο δείγµα. Και
αυτός ήταν ο λόγος που κάναµε τη διάκριση Πειραµατικών και
Προτύπων. 

Στη συζήτηση που έγινε στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέ-
σεων έγιναν ορισµένες προτάσεις. Στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις
θα δείτε ότι µία από τις προτάσεις που υπεβλήθησαν, την κάναµε
αποδεκτή, δηλαδή στον κατάλογο των προτύπων γυµνασίων να
προστεθεί και το Γυµνάσιο Ζωσιµαίας Σχολής Ιωαννίνων κατόπιν
αιτήµατος της τοπικής κοινωνίας, όπως αυτό διαπιστώθηκε από
τοποθετήσεις συναδέλφων της Συµπολίτευσης και της Αντιπολί-
τευσης κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην Επιτροπή Μορφω-
τικών Υποθέσεων της Βουλής. Με δεδοµένο ότι το Γυµνάσιο
Ζωσιµαίας Σχολής Ιωαννίνων πληροί την προϋπόθεση της ιστο-
ρικότητας αλλά και τα άλλα κριτήρια επιλογής µιας σχολικής µο-
νάδας ως προτύπου, το Υπουργείο αποφάσισε να ικανοποιήσει
το σχετικό αίτηµα. Θα το δείτε στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που
θα σας µοιραστούν. 

Επίσης, προχωρούµε σε µια τρίτη σηµαντική νοµοθετική πρω-
τοβουλία, στην επιλογή των στελεχών, που και εδώ, στο βαθµό
κατά τον οποίο θέλαµε να υλοποιηθεί µε την έναρξη της σχολι-
κής χρονιάς, έπρεπε να ψηφιστεί στις ηµεροµηνίες που αναφέρ-
θηκαν προηγουµένως. Θεωρούµε ότι εδώ γίνεται µια µεγάλη
τοµή. Αναφέρθηκε το πρωί και από τον κύριο Πρωθυπουργό, ότι
µε µικρές αλλαγές τα 2/3 των προϋποθέσεων και µορίων που
χρειάζεται για να καταλάβει ένας εκπαιδευτικός µία θέση στελέ-
χους εκπαίδευσης παραµένουν ως έχουν. 

Η µεγάλη αλλαγή είναι ότι στη θέση της συνέντευξης µπαίνει
η ψήφος των διδασκόµενων. Εκτιµούµε ότι αυτή είναι µια αλλαγή
µε την οποία κάποιος µπορεί να συµφωνεί και κάποιος να διαφω-
νεί. Πρέπει, όµως, και εδώ να πω ότι αυτές οι αλλαγές έχουν έναν
απολύτως µεταβατικό χαρακτήρα. Αµέσως µετά θα ανοίξουµε
έναν πολύ µεγάλο διάλογο για το αν οι θέσεις των στελεχών της
εκπαίδευσης πρέπει να έχουν αυτές τις αρµοδιότητες ή άλλες
αρµοδιότητες, αν ορισµένες εξ αυτών πρέπει να καταργηθούν
και να εκχωρηθούν οι αρµοδιότητες αλλού. Είναι µια συζήτηση
πάρα πολύ µεγάλη. Στο βαθµό, όµως, που έληγε η θητεία ορι-
σµένων στελεχών τον Ιούνιο ή τον Ιούλιο -αναφέροµαι στους δι-
ευθυντές σχολείων και τους διευθυντές πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης- φέρνουµε αυτήν την αλλαγή. 

Εδώ, επίσης έχουµε κάνει ορισµένες νοµοτεχνικές αλλαγές.
Θα σας αναφέρω µία εξ αυτών. Στις κατηγορίες των εκπαιδευτι-
κών που προσφέρουν διδακτική υπηρεσία, πέρα από εκείνους

που υπηρετούν σε κέντρα περιβαλλοντικής εκπαίδευσης, συµ-
περιλαµβάνουµε και αυτούς που έχουν υπηρετήσει σε συµβου-
λευτικούς σταθµούς νέων, σε θέσεις υπευθύνων
περιβαλλοντικής εκπαίδευσης, εισαγωγής υγείας, πολιτιστικών
σχολικών δραστηριοτήτων και άλλων που θα δείτε στις νοµοτε-
χνικές επεξεργασίες. 

Σε κάθε περίπτωση θέλω να διαβεβαιώσω –το είδατε και σή-
µερα- ότι το επείγον υπαγορεύτηκε µόνο και µόνο από αυτές της
ηµεροµηνίες. 

Μπορεί, βεβαίως, είτε µε τη διαδικασία αυτήν την οποία διευ-
ρύνουµε σήµερα είτε µε οποιαδήποτε άλλη διαδικασία, να έχετε
τις ενστάσεις σας. Θα πρέπει, όµως, να οµολογήσετε ότι το εκ-
παιδευτικό σύστηµα είναι σε µια πάρα πολύ δύσκολη κατάσταση
και ότι έχει υποστεί πολύ µεγάλες περικοπές, παρά τις διαβεβαι-
ώσεις ότι η παιδεία και η υγεία θα ήταν έξω από τις µνηµονιακές
πολιτικές. Πάρα πολλές σχολικές µονάδες έχουν κλείσει. 

Από τις προηγούµενες κυβερνήσεις µάς έχουν µεταφερθεί
πάρα πολλά εκπαιδευτικά κενά, µεγάλες ελλείψεις σε πάρα πολ-
λούς τοµείς και στον τοµέα της ειδικής αγωγής ο οποίος είναι
σε µια πάρα πολύ δύσκολη κατάσταση. 

Πρέπει να συµβάλλουµε όλοι, ώστε να αποκαταστήσουµε και
το κύρος του εκπαιδευτικού, το οποίο έχει πληγεί βάναυσα, και
την όλη µαθησιακή διδασκαλία. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό αντιµετωπίζουµε –και κλείνω µε αυτό-
µόνο τα επείγοντα ζητήµατα. Αµέσως µετά, θα αρχίσει ένας πολύ
µεγάλος διάλογος. Θέλω να πιστεύω ότι µε τη συµβολή όλων θα
µπορούµε να έχουµε ένα καλύτερο αποτέλεσµα. 

Νοµίζω ότι η παιδεία είναι ένας τοµέας ο οποίος µπορεί να
βάλει «πλάτη» -ας το πω έτσι- όπως και ο πολιτισµός, στην πολύ
δύσκολη κατάσταση που περνάει η χώρα µας και να οδηγηθούµε
σε µια Ελλάδα που όπως όλοι οµολογούµε της αξίζει µια καλύ-
τερη τύχη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των
Ελλήνων, τριάντα µία µαθήτριες και µαθητές και πέντε εκπαιδευ-
τικοί από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Σπάρτης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Δηµήτριος Μπαξε-
βανάκης για δεκαπέντε λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι την τελευταία

πενταετία τα µαύρα µνηµονιακά χρόνια η δηµόσια εκπαίδευση
υπέστη βαριά πλήγµατα και µετατράπηκε από κοινωνικό αγαθό,
από υποχρέωση του κράτους σε εµπόρευµα και το κόστος µε-
ταφέρθηκε σε µεγάλο επίσης βαθµό από τον κρατικό προϋπολο-
γισµό στους ώµους των οικογενειών. 

Η κρατική χρηµατοδότηση, όπως όλοι ξέρουµε, συρρικνώθηκε
δραµατικά και αυτό είχε συνέπειες στους µαθητές, στους φοιτη-
τές, στις οικογένειές τους όπως και συνολικά στην παροχή του
εκπαιδευτικού έργου. 

Το Υπουργείο Παιδείας, εισάγει προς συζήτηση το νοµοσχέδιο
που συζητάµε σήµερα για να ρυθµιστούν µόνο θέµατα που έχουν
επείγοντα χαρακτήρα και είναι κατά βάση µεταβατικού χαρα-
κτήρα. Όπως είπε νωρίτερα και ο Αναπληρωτής Υπουργός, θα
επακολουθήσει ευρύτατος διάλογος για το σύνολο –θα έλεγα-
των ζητηµάτων που έχουν σχέση µε τη δηµόσια εκπαίδευση. 

Όσον αφορά το λύκειο και το εξεταστικό σύστηµα, νοµίζω
συµφωνούµε όλοι ότι το ήδη νοµοθετηµένο σύστηµα του νέου
λυκείου περιόρισε δραµατικά τη δυνατότητα των νέων ανθρώ-
πων, των µαθητών να έχουν πρόσβαση σε ένα ευρύ πεδίο σχο-
λών και τµηµάτων της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Έτσι, θα
είχαµε το δραµατικό –επιτρέψτε µου τον όρο- φαινόµενο, υπο-
ψήφιοι που θα λάµβαναν υψηλές –ίσως και πολύ υψηλές- βαθ-
µολογίες να έµεναν εκτός της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. 

2460 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Υπήρχαν κι άλλοι λόγοι. Ένας από αυτούς τους λόγους, είναι
ότι υπήρξε δραµατική καθυστέρηση στην προετοιµασία για την
υλοποίηση της Γ’ τάξης του νέου λυκείου. Υπήρχε έλλειψη ακόµα
και αναλυτικών προγραµµάτων και φυσικά και σχολικών εγχειρι-
δίων, για τα οποία δεν είχε καν ξεκινήσει η διαδικασία της συγ-
γραφής τους. 

Από την άλλη πλευρά, δεν ήταν δυνατόν να διατηρήσουµε ανέ-
παφο το ισχύον φέτος σύστηµα εισαγωγής κι αυτό γιατί ο αιφνι-
διασµός των µαθητών θα ήταν απόλυτος. Ενώ είχαν ενηµερωθεί
ότι θα εξετάζονταν σε τέσσερα µαθήµατα, θα έπρεπε να τους
επαναφέρουµε στο σύστηµα των έξι ή και επτά µαθηµάτων, µά-
λιστα µε διαφορετικό συνδυασµό από αυτόν για τον οποίο προ-
ετοιµάζονταν. 

Εποµένως, τίποτα από αυτά δεν µπορούσε να γίνει. Ήταν επι-
βεβληµένο να υπάρξει κάποια αλλαγή. Η αλλαγή αυτή είναι ου-
σιώδης. Με το νοµοσχέδιο διευρύνονται οι επιλογές των
µαθητών. Τους δίνεται η δυνατότητα να επιλέξουν κι ένα δεύτερο
επιστηµονικό πεδίο, ώστε ο αριθµός των τµηµάτων και των σχο-
λών που θα µπορούν να δηλώσουν να αυξηθεί, σχεδόν να διπλα-
σιαστεί. 

Έτσι, διαµορφώνονται τρεις οµάδες προσανατολισµού και
πέντε επιστηµονικά πεδία και οι µαθητές έχουν δύο δυνατότητες:
Η πρώτη είναι αυτή για την οποία είναι ήδη ενηµερωµένοι, δη-
λαδή να εξεταστούν σε τέσσερα µαθήµατα και να µπορούν να
δηλώσουν σχολές ενός µόνο επιστηµονικού πεδίου. 

Τους δίνεται, όµως, µε το παρόν νοµοσχέδιο και µια δεύτερη
δυνατότητα, να εξεταστούν και σε ένα πέµπτο πανελλαδικώς εξε-
ταζόµενο µάθηµα, κάτι που θα τους δώσει τη δυνατότητα να επι-
λέξουν τµήµατα και σχολές ενός δεύτερου επιστηµονικού
πεδίου. Εποµένως, οι επιλογές τους διευρύνονται κι έχουν πολύ
περισσότερες δυνατότητες, ώστε µαθητές µε καλές επιδόσεις
να µη µείνουν εκτός των σχολών της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.

Επιπλέον, είναι σηµαντικό ότι για όλα τα γνωστικά αντικείµενα
τα οποία θα διδαχτούν το επόµενο σχολικό έτος στην Γ’ λυκείου
υπάρχουν ήδη αναλυτικά προγράµµατα εγκεκριµένα από το Παι-
δαγωγικό Ινστιτούτο, παλαιότερα ή, το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής
Πολιτικής σήµερα και φυσικά εγκεκριµένα σχολικά εγχειρίδια για
όλο το εύρος των µαθηµάτων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Παράλληλα, µε το νοµοσχέδιο αυτό, οι βαθµοί της προαγωγής
και απόλυσης στις τρεις τάξεις του λυκείου αποδεσµεύονται πλή-
ρως από το βαθµό πρόσβασης στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.
Αυτό είναι ένα πρώτο βήµα στην κατεύθυνση της αποδέσµευσης
του λυκείου, που όλοι στα λόγια την ισχυριζόµαστε και την θεω-
ρούµε αναγκαία, αλλά στην πράξη σήµερα γίνεται ένα πρώτο
βήµα προς την κατεύθυνση αυτής της αποδέσµευσης. 

Επίσης, γίνεται ακόµη ένα πολύ σηµαντικό βήµα µε την κατάρ-
γηση της τράπεζας θεµάτων ως υποχρεωτικού εργαλείου από
το οποίο θα έπρεπε οι εκπαιδευτικοί να επιλέγουν υποχρεωτικά
το 50% των θεµάτων. Τα θέµατα πια θα ορίζονται µε αποκλει-
στική ευθύνη των διδασκόντων. Παράλληλα, όµως, η τράπεζα
θεµάτων θα εξακολουθήσει να υφίσταται για όποιους µαθητές
και εκπαιδευτικούς θα ήθελαν να τη χρησιµοποιήσουν ως βοη-
θητικό εργαλείο.

Επαναφέρεται, επίσης, η διάταξη που ίσχυε µέχρι το 2013, για
την προαγωγή ή την απόλυση των µαθητών µε γενικό µέσο όρο
σε όλα τα µαθήµατα 9,5. Είναι κάτι που ίσχυε και επαναφέρεται
και για όσους έχουν µια στοιχειώδη σχέση µε τη σχολική πραγ-
µατικότητα, θα γνωρίζουν ότι η εµπειρία της περσινής χρονιάς
ήταν τραγική για τους µαθητές της Α’ λυκείου. Αυτό αναγνωρί-
στηκε έµµεσα και από το ίδιο το Υπουργείο Παιδείας, το οποίο
αναγκάστηκε να εκδώσει τρεις διαφορετικές τροποποιητικές εγ-
κυκλίους κάθε φορά, που υποχρέωναν τα λύκεια να εξαγάγουν
αποτελέσµατα προαγωγής των µαθητών της Α’ λυκείου τέσσερις
φορές. Και αυτό γιατί, κύριοι συνάδελφοι; Γιατί το ποσοστό των
µαθητών που παραπέµπονταν αρχικά σε επανεξέταση ή απορρί-
πτονταν άγγιζε το � του συνόλου, ενώ τα συνήθη ποσοστά τις
προηγούµενες χρονιές δεν ξεπερνούσαν το 5%.

Σε ό,τι αφορά την τεχνική εκπαίδευση: Εδώ, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, γίνεται µια σηµαντική τοµή. Το νοµοσχέδιο ανατρέπει

ένα ακόµα πραξικόπηµα των µνηµονιακών κυβερνήσεων που συ-
νέβη τον εφιαλτικό εκείνο Ιούλιο του 2013, όταν µια καλοκαιρινή
ηµέρα, εντελώς ξαφνικά, χωρίς καµµιά αξιολόγηση, από αυτούς
που οµνύουν σε κάθε τόνο στο όνοµά της, τέθηκαν σε διαθεσι-
µότητα πάνω από δύο χιλιάδες εκπαιδευτικοί των τεχνικών ειδι-
κοτήτων που ανήκαν σε πενήντα διαφορετικές ειδικότητες και
παράλληλα περίπου είκοσι χιλιάδες µαθητές έχασαν τη δυνατό-
τητα να συνεχίσουν τις σπουδές τους στον τοµέα που είχαν επι-
λέξει. 

Το νοµοσχέδιο αυτό, επανασυστήνει τους τοµείς και τις ειδι-
κότητες που καταργήθηκαν βίαια τότε και σε συνδυασµό µε τον
ψηφισµένο πια νόµο του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµι-
σης, µε τον οποίο επανέρχονται οι εκπαιδευτικοί στα σχολεία και
στις οργανικές τους θέσεις, δίνει τη δυνατότητα στους µαθητές
να επιλέξουν ξανά αυτούς τους τοµείς και ειδικότητες που θα
ήθελαν.

Αποτέλεσµα εκείνου του εφιαλτικού καλοκαιριού, ήταν χιλιά-
δες παιδιά που προέρχονταν κυρίως από φτωχές οικογένειες
είτε να εγκαταλείψουν τη δηµόσια εκπαίδευση είτε να αλλάξουν
τον τοµέα και να επιλέξουν κάποιον άλλο από αυτόν που θα ήθε-
λαν είτε να οδηγηθούν στα ΙΕΚ και πολλά από αυτά στα ιδιωτικά
ΙΕΚ µε το γνωστό κόστος να επωµίζονται οι οικογένειές τους. 

Η αποκατάσταση της λειτουργίας της τεχνικής εκπαίδευσης
και η επαναφορά και η δικαίωση των εκπαιδευτικών δεν αφορά
µόνο τους ίδιους και θα έλεγα δεν αφορά κυρίως τους ίδιους,
αφορά το δικαίωµα αυτών των χιλιάδων παιδιών που στερήθηκαν
τη δυνατότητα να αποκτήσουν έναν επαγγελµατικό τίτλο ή πολλά
από αυτά υποχρεώθηκαν να εγκαταλείψουν τη δευτεροβάθµια
εκπαίδευση. 

Σχετικά µε το σοβαρό ζήτηµα που αφορά τα πρότυπα και τα
πειραµατικά σχολεία: Όλοι συµφωνούµε ότι είναι αναγκαία η
ύπαρξη σχολείων όπου οι εκπαιδευτικοί θεσµοί θα δοκιµάζονται,
δηλαδή τα ωρολόγια και τα αναλυτικά προγράµµατα, οι διδακτι-
κές µέθοδοι, τα εγχειρίδια, οι µέθοδοι διοίκησης και λειτουργίας.
Και όλα αυτά µε σκοπό, αφού µελετηθούν πιλοτικά και αξιολο-
γηθούν, να διαχυθούν στο σύνολο του εκπαιδευτικού συστήµα-
τος της χώρας.

Αυτή θα έπρεπε να είναι η αποστολή των πειραµατικών σχο-
λείων. Να τονίσω εδώ ότι µε το νοµοσχέδιο προβλέπεται ότι θα
υπάρχουν και πειραµατικά επαγγελµατικά λύκεια, κάτι που µέχρι
σήµερα δεν υφίσταται, άλλη µια πλευρά της υποβάθµισης από
το ίδιο το κράτος της τεχνικής εκπαίδευσης.

Γινόταν αυτό µέχρι σήµερα; Ο διπλός όρος «πρότυπο-πειρα-
µατικό» είναι αντιεπιστηµονικός. Νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε
ότι δεν µπορείς να δοκιµάσεις πιλοτικά προγράµµατα, αν η εφαρ-
µογή τους δεν γίνεται σε ένα δείγµα που να µπορεί να θεωρηθεί
αντιπροσωπευτικό του µαθητικού πληθυσµού. Η επιλογή µαθη-
τών και µαθητριών µε ένα σύστηµα εξετάσεων προφανώς δεν
οδηγεί σε τυχαίο δείγµα, άρα η όποια µελέτη και τα όποια συµ-
περάσµατα βγουν από αυτό το δείγµα, δεν µπορούν εύκολα να
γενικευτούν στο σύνολο του µαθητικού πληθυσµού της χώρας.

Έτσι, λοιπόν, µε το νοµοσχέδιο µας οι έννοιες «πρότυπο» και
«πειραµατικό» διαχωρίζονται. Οι σχολικές µονάδες που χαρακτη-
ρίζονται µέχρι σήµερα ως «πρότυπα-πειραµατικά» πλέον ορίζον-
ται ως «πειραµατικά», εκτός από εννέα σχολικές µονάδες, πέντε
γυµνάσια και τέσσερα λύκεια, που µε την τροποποίηση που κάνει
σήµερα ο Υπουργός Παιδείας για ιστορικούς λόγους χαρακτη-
ρίζονται ως «πρότυπα». 

Είναι προφανές ότι οι εκπαιδευτικοί που διδάσκουν σε αυτά τα
σχολεία είτε στα πειραµατικά είτε στα πρότυπα, ασφαλώς πρέπει
να έχουν αυξηµένα και τυπικά αλλά κυρίως επιστηµονικά προ-
σόντα και µεταξύ άλλων εκπαιδευτική και διδακτική εµπειρία. 

Σύµφωνα µε τα προηγούµενα που είπαµε, η εισαγωγή των µα-
θητών και των µαθητριών στα πειραµατικά σχολεία, δεν µπορεί
να γίνεται µε κάποιον άλλο τρόπο, παρά µόνο µε κλήρωση. Είναι
ο µόνος τρόπος που µπορεί να εξασφαλίσει ότι θα παρακολουθεί
όλο το εύρος του µαθητικού πληθυσµού αυτά τα σχολεία, άρα
το δείγµα µπορεί πραγµατικά να θεωρηθεί τυχαίο και άρα αντι-
προσωπευτικό και µε τον τρόπο αυτό να µην έχουµε και αυτήν
τη χρονιά στο σύνολο αυτών των σχολείων µαθητές που θα
έχουν επιλεγεί µε εξετάσεις αλλά τουλάχιστον µια τάξη να έχει
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επιλεγεί µε κλήρωση. Επισηµαίνεται φυσικά ότι κάθε µαθητής
µπορεί να είναι υποψήφιος για µία µόνο πειραµατική σχολική µο-
νάδα ή για µία πρότυπη.

Τέλος, µε τις διατάξεις του νοµοσχεδίου µας εναρµονίζονται
οι διαδικασίες για την επιλογή στελεχών διευθυντή και υποδιευ-
θυντή και σε αυτά τα σχολεία µε ό,τι ισχύει και νοµοθετείται µε
το παρόν νοµοσχέδιο για την επιλογή των στελεχών και στα υπό-
λοιπα. Δεν υπήρχε δηλαδή κάποιος λόγος να υπάρχει κάποια δια-
φορετική διαδικασία σε αυτά τα σχολεία.

Φτάνουµε στο περίφηµο ζήτηµα της επιλογής των στελεχών
της εκπαίδευσης. Είναι γνωστό ότι η θητεία τους λήγει τον Ιούλιο
του προσεχούς καλοκαιριού. Εποµένως, επείγει -και πραγµατικά
είναι ζήτηµα που µπορεί να χαρακτηριστεί ως κατεπείγον- να ορι-
στεί η διαδικασία µε την οποία θα επιλεγούν τα νέα στελέχη, οι
διευθυντές των σχολικών µονάδων και οι διευθυντές εκπαίδευ-
σης. Ξέρουµε όλοι ότι τα στελέχη αυτά πρέπει να έχουν ορι-
σµένα προσόντα παραπάνω από τα στοιχειώδη, να έχουν
επιστηµονική και παιδαγωγική κατάρτιση, διδακτική και διοικη-
τική εµπειρία αλλά επιπλέον δηµοκρατική συµπεριφορά, παιδα-
γωγικές αντιλήψεις σύγχρονες, ικανότητα οργάνωσης και
συγχρονισµού, συνεννόησης µε τους άλλους φορείς της εκπαι-
δευτικής κοινότητας, επικοινωνιακές δεξιότητες και άλλα πολλά
που θα µπορέσουµε να πούµε πολλοί από εµάς.

Αυτά τα προσόντα, που δεν µετριούνται µε κάποιον αντικειµε-
νικό τρόπο, ποιος µπορεί να τα εκτιµήσει; Εµείς ισχυριζόµαστε
ότι οι καταλληλότεροι να τα αποτιµήσουν και να τα εκφράσουν
είναι οι συνάδελφοι εκπαιδευτικοί που συνυπηρετούν µε τους
υπό κρίση εκπαιδευτικούς, αυτοί που ζουν καθηµερινά µαζί τους
και άρα µπορούν να κάνουν αυτήν την αποτίµηση, η οποία δεν
µπορεί σε καµµιά περίπτωση να γίνει στη διάρκεια µιας ολιγόλε-
πτης συνέντευξης, όπως γινόταν µέχρι τώρα, από συµβούλια επι-
λογής, τα µέλη των οποίων στο µεγαλύτερο ποσοστό των
κρινόµενων δεν τους γνώριζαν καν και προσπαθούσαν σε µια
πεντάλεπτη, δεκάλεπτη συνέντευξη να σχηµατίσουν γνώµη. Είναι
ανθρωπίνως αδύνατον. Άλλωστε, όλοι γνωρίζουµε καλά πως
χρησιµοποιήθηκε αυτή η συνέντευξη από τις προηγούµενες κυ-
βερνήσεις για την επιλογή των «ηµετέρων» της εκάστοτε εξου-
σίας.

Για τους λόγους αυτούς η διαδικασία της συνέντευξης καταρ-
γείται και δίνουµε βαρύνουσα γνώµη και ρόλο και λόγο στους
ίδιους τους εκπαιδευτικούς, τόσο στο σύλλογο των διδασκόντων
του σχολείου για την επιλογή του διευθυντή τους, όσο και στους
διευθυντές των σχολικών µονάδων για την επιλογή του διευθυντή
εκπαίδευσης της περιφέρειάς τους.

Φυσικά τίθενται µε το νοµοσχέδιο ορισµένες προϋποθέσεις
που θα τις συζητήσουµε στα άρθρα, όπως µια ορισµένη εκπαι-
δευτική και διδακτική εµπειρία και µοριοδοτούνται τα αντικειµε-
νικά, επιστηµονικά κριτήρια εµπειρίας που καλύπτουν τα 2/3 του
συνολικού εύρους της βαθµολογίας, ενώ το υπόλοιπο 1/3 της
µοριοδότησης θα προκύψει από τη γνώµη των εκπαιδευτικών µε
τους τρόπους που είπαµε νωρίτερα και η οποία θα αποτυπωθεί
µε µυστική ψηφοφορία είτε στους συλλόγους διδασκόντων είτε
από τους διευθυντές των σχολικών µονάδων. 

Προβλέπεται, επίσης, ότι ένας υποψήφιος που δεν θα συγκεν-
τρώσει τουλάχιστον το 20% της προτίµησης των εκλεκτόρων θα
αποκλείεται από την περαιτέρω διαδικασία, θεωρώντας ότι µε
ένα τόσο χαµηλό ποσοστό δεν συγκεντρώνει ούτε κατά διάνοια
την αποδοχή της εκπαιδευτικής κοινότητας. Επιπλέον, για να
υπάρχει το στοιχείο της εγκυρότητας στη διαδικασία της ψηφο-
φορίας απαιτείται να συµµετάσχει τουλάχιστον η πλειοψηφία των
εχόντων δικαίωµα ψήφου, και το νοµοσχέδιο καθορίζει αυτό το
ποσοστό στο 65%.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρίαρχο ρόλο κατά τη γνώµη
µας, για την αποτίµηση, τη λειτουργία αλλά και τη διοίκηση της
σχολικής µονάδας, θεωρούµε ότι πρέπει να είναι ο σύλλογος δι-
δασκόντων. Οι εκπαιδευτικοί γνωρίζουν καλύτερα από τον κα-
θένα τα προβλήµατα, τις ιδιαιτερότητες της κάθε σχολικής
µονάδας και είναι οι πιο κατάλληλοι να επιλέγουν µορφές, µεθό-
δους και µέτρα, για να έχουµε παρεµβάσεις σύµφωνα µε αυτές
τις ανάγκες. 

Με τον αυταρχισµό που επιβλήθηκε στη σχολική ζωή τα τελευ-

ταία χρόνια µέσω της προσχηµατικής αξιολόγησης, είναι από-
λυτα αναγκαία η αποκατάσταση της δηµοκρατίας στα σχολεία.
Η απάντηση σε όλους εκείνους που προσπαθούν να λοιδορή-
σουν την πρόταση για τη συµµετοχή των εκπαιδευτικών στη δια-
δικασία επιλογής των στελεχών, δεν µπορεί να είναι άλλη παρά
η διεύρυνση της δηµοκρατίας στα σχολεία. 

Τα µνηµονιακά χρόνια οι εκπαιδευτικοί κατασυκοφαντήθηκαν,
λοιδορήθηκαν, χαρακτηρίστηκαν µε ποικίλα επίθετα, «ανίκανοι,
τεµπέληδες» και πολλά άλλα που γνωρίζετε. Ήταν µια προσπά-
θεια να τροµοκρατηθούν οι εκπαιδευτικοί, να χειραγωγηθούν και
να υποταχθούν στις µνηµονιακές πολιτικές. Σήµερα οι ίδιοι νο-
σταλγοί αυτών των αντιεκπαιδευτικών µέτρων συνεχίζουν στην
ίδια συκοφαντική λογική και κατηγορούν τους εκπαιδευτικούς
ότι είναι ανίκανοι να επιλέξουν, έστω και κατά το 1/3, τους διευ-
θυντές των σχολικών τους µονάδων. Τους κατηγορούν για συν-
διαλλαγή, για παραγοντισµό. Όλοι αυτοί παριστάνουν πως
αγνοούν το όργιο της κοµµατοκρατίας και της πελατειακής λο-
γικής που συνέβαινε στα διορισµένα συµβούλια επιλογής, όπου
τα διορισµένα µέλη τους επιλέγονταν κάθε φορά είτε από το
Υπουργείο Παιδείας είτε από τους περιφερειακούς διευθυντές
εκπαίδευσης και όσοι έχουν στοιχειώδη γνώση αυτής της διαδι-
κασίας ξέρουν πολύ καλά πως επιλέγονταν οι υποψήφιοι διευ-
θυντές σχολικών µονάδων και διευθυντές εκπαίδευσης και
µάλιστα στους παροικούντες την Ιερουσαλήµ, ήταν γνωστό από
πριν ποιος θα γίνει διευθυντής και σε ποιο σχολείο. 

Θα είχε ενδιαφέρον να µας εξηγήσουν όλοι αυτοί πως οι πα-
νεπιστηµιακοί δάσκαλοι θεωρούνται ικανοί να επιλέγουν τις διοι-
κήσεις των πανεπιστηµίων, ενώ για τον ίδιο ρόλο, έστω και κατά
το 1/3 µόνο, οι δάσκαλοι των υπολοίπων βαθµίδων θεωρούνται
ανίκανοι. Η κατάργηση της συνέντευξης και η πρωτοβουλία να
δοθεί λόγος στους ίδιους τους εκπαιδευτικούς είναι η καλύτερη
απόδειξη ότι η Κυβέρνησή µας τους εµπιστεύεται και τους θεω-
ρεί άξιους για το σοβαρό ρόλο που έχουν αναλάβει να ασχολούν-
ται µε τον περισσότερο χρόνο των παιδιών µας. 

Θα µπορούσαµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να µην αλλά-
ξουµε τίποτα, να αλλάξει ο Υπουργός τη σύνθεση των υπηρεσια-
κών συµβουλίων, στη θέση των µελών που ορίζει το Υπουργείο
να τοποθετήσει στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ και να επιλέξουµε διευθυν-
τές τους δικούς µας ανθρώπους, τα δικά µας παιδιά, όπως κά-
νατε εσείς κι εσείς κύριοι τόσα χρόνια. Δεν το κάνουµε αυτό,
ακριβώς γιατί δεν είµαστε σαν κι εσάς. Γι’ αυτό, άλλωστε, µας
προτίµησε ο ελληνικός λαός, για να τα αλλάξουµε και αυτό κά-
νουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για να κερδίσουµε
λίγο χρόνο, οι επιστολές απ’ όλους τους Γενικούς Γραµµατείς
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων είναι εδώ. 

Σας λέω εποµένως, χωρίς να τις διαβάζω, ότι έχουν οριστεί
από τα κόµµατα Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι: Ο κ. Πετράκος
από το ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Μητσοτάκης από τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ.
Παππάς από τη Χρυσή Αυγή, η κ. Λυµπεράκη από το Ποτάµι, ο
κ. Καραθανασόπουλος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας,
ο κ. Μαυραγάνης από τους Ανεξάρτητους Έλληνες και ο κ. Κρε-
µαστινός από το ΠΑΣΟΚ. 

Οι ειδικοί αγορητές, πλην του κ. Μπαξεβανάκη, που ήδη µί-
λησε, είναι. Από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Φορτσάκης, από τη
Χρυσή Αυγή η κ. Δέσποινα Σβερώνη, από το Ποτάµι η κ. Αντω-
νάκου Σταυρούλα, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος ο κ.
Συντυχάκης Εµµανουήλ, από τους Ανεξάρτητους Έλληνες η κ.
Σταυρούλα Ξουλίδου και από το ΠΑΣΟΚ η κ. Εύη Χριστοφιλο-
πούλου. 

Έχω κάνει µια πρόχειρη άθροιση. Συνυπολογίζοντας τους ει-
δικούς αγορητές, τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, τον κ.
Βενιζέλο, που έχει ειδοποιήσει ότι θέλει να µιλήσει, και τους οµι-
λητές που έχουν καθοριστεί, αν πάµε συγκροτηµένα, στις 18:00’
το απόγευµα θα έχουµε τελειώσει για σήµερα. Εποµένως, στο
χέρι το δικό µας είναι στις 18:00’ να έχει τελειώσει  η συνεδρίαση. 

Ζητώ µόνο την άδειά σας, επειδή µε άδεια της Βουλής ο κ. Θε-
οχάρης θα λείπει την Τρίτη, στο τέλος των ορισµένων από τα
κόµµατα οµιλητών, αν εγκρίνετε, να του δώσουµε τον λόγο για
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έξι λεπτά. Δηλαδή, αντί στις 18:00’ να τελειώσουµε στις 18:05’.
Επαναλαµβάνω ότι αυτό γίνεται, επειδή δεν θα είναι εδώ την
Τρίτη. 

Για τον κ. Θεοχάρη έχετε αντίρρηση; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Όχι, όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Πε-

τράκο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι πρέπει

να λάβουµε µέριµνα, όπως είπαµε, ώστε η συζήτηση να ολοκλη-
ρωθεί την Τρίτη, γιατί είναι επείγον να πάρει ΦΕΚ έγκαιρα. Δη-
λαδή να µην πάει πέρα από τις 20.00’ το βράδυ. 

Εγώ θα έβλεπα και µια δυνατότητα να πάει µέχρι και τις 20.00’
σήµερα. Αυτό που προβληµατίζει εµάς και την Κυβέρνηση, είναι
να τελειώσει έγκαιρα την Τρίτη. Αυτό ήθελα να πω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατάλαβα τι είπατε,
κύριε Πετράκο. Απλά εγώ σας είπα τι υπάρχει αυτήν τη στιγµή. 

Έχει αναλάβει ο κ. Μπαλάφας να συνεννοηθεί µε όλους τους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους όλων των κοµµάτων και γι’
αυτό που είπατε σήµερα ενδεχοµένως αλλά και για τη διαδικασία
της Τρίτης. Διότι σας υπενθυµίζω ότι υπάρχουν και δύο άρσεις
ασυλίας, που δυστυχώς δεν µπορούν να πάνε την άλλη εβδο-
µάδα, όπως µας εξήγησε η κ. Χαραλαµπίδου, για να φτιάξουν το
πρόγραµµα. 

Νωρίτερα από τις 18:00’ το απόγευµα θα υπάρχει απάντηση
και γι’ αυτό που είπατε. Εποµένως, προχωράµε κανονικά. 

Καλώ στο Βήµα τον κ. Φορτσάκη. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξετάζουµε σήµερα ένα εξαι-

ρετικά σηµαντικό νοµοσχέδιο, το οποίο θα επηρεάσει καθορι-
στικά τη ζωή των σχολείων µας. 

Θα εκφράσω πολύ σύντοµα µερικές σκέψεις για τις γενικότε-
ρες αρχές που διέπουν την πρωτοβουλία αυτή του Υπουργείου
και στη συνέχεια θα µπω στην εξέταση των γενικών αρχών των
κεφαλαίων του νοµοσχεδίου. 

Το παρόν νοµοσχέδιο, εντάσσεται σε έναν ευρύτερο πολιτικό
σχεδιασµό, ο οποίος έγκειται στην αποδόµηση όλων των συστη-
µάτων ελέγχου στην παιδεία, τη διοίκηση και τη δικαιοσύνη. Ανα-
φέροµαι στους νόµους Κατρούγκαλου και Παρασκευόπουλου,
οι οποίοι µε τις βασικές αρχές που τους εµπνέουν πλησιάζουν
πάρα πολύ το σηµερινό νοµοσχέδιο. 

Οι γενικές αρχές που διέπουν το σηµερινό νοµοσχέδιο ποιες
είναι; Πρώτα-πρώτα, εξοβελίζεται οριστικά η έννοια της αρι-
στείας -το έχουµε πει πολλές φορές- η οποία πραγµατικά θεω-
ρειτικά ως ασθένεια, την οποία οι φοιτητές µας δεν πρέπει να
γνωρίσουν. 

Επιχειρείται δυναµικά µια εξίσωση προς τα κάτω, διότι θεω-
ρείται ότι οτιδήποτε διαφέρει πρέπει να ισοπεδωθεί. Όµως, η
ισότητα είναι ισότητα ευκαιριών, δεν είναι ισότητα στην άφιξη.
Αν έχουµε αδύναµους στην εκκίνηση, πρέπει να τους βοηθή-
σουµε για να έρθουν σε εκείνη την κατάσταση, όπου θα µπορούν
να διαγωνιστούν µε ισότητα σε σχέση µε τους υπόλοιπους, όχι
όµως να εξοβελίσουµε αυτούς οι οποίοι ξεχωρίζουν. 

Ενισχύεται κατά τρόπο σηµαντικό ο συνδικαλισµός, υποστη-
ρίζονται τα σωµατειακά συµφέροντα και επανέρχεται ο κοµµατι-
σµός. 

Ο αποσπασµατικός χαρακτήρας των διατάξεων δείχνει ότι έρ-
χονται όλες αυτές οι ρυθµίσεις χωρίς να υπάρχει µια συνολική
µελέτη του ζητήµατος και χωρίς να υπάρχουν αξιολογηµένα, µε-
τρηµένα αποτελέσµατα της δράσης, η οποία µέχρι σήµερα έχει
λάβει χώρα στο χώρο αυτό. 

Για το δηµόσιο διάλογο που δεν έγινε, ακούστηκαν ήδη πολλά.
Απλώς εκφράζω κι εγώ το σηµαντικό παράπονο, κύριε Υπουργέ,
ότι αυτός ο δηµόσιος διάλογος, έπρεπε να έχει λάβει χώρα σε
ένα τόσο σηµαντικό χώρο, όπως ο χώρος της παιδείας. Η δε επί-
κληση επειγουσών ρυθµίσεων για να αποφευχθεί ο δηµόσιος διά-
λογος, για µένα δεν είναι αρκετή δικαιολογία. 

Επίσης, σηµαντικό είναι αλλαγές στο χώρο αυτό της παιδείας,
να επιχειρούνται όταν έχει διασφαλιστεί µία σηµαντική συναίνεση
και θυµίζω ότι η προηγούµενη ρύθµιση, τουλάχιστον για τα ανώ-

τατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, είχε τύχει ευρύτατης συναίνεσης.
Αυτή η συναίνεση δεν ήταν του τύπου που ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός το πρωί επικαλέστηκε, δηλαδή ότι δήθεν υπάκουε σε κελεύ-
σµατα µνηµονιακού τύπου. Ήταν µία συναίνεση κοινής λογικής
που είχε επιτευχθεί µετά από υπέρβαση σηµαντικών δυσκολιών
και έφερε κοντά πολιτικές δυνάµεις πολύ διαφορετικές. 

Το πρώτο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου, ως προς τις γενικές
αρχές του, ρυθµίζει ουσιαστικά αναδιαρθρώσεις των εκπαιδευ-
τικών προγραµµάτων και έχουµε καταλόγους ωρών διδασκαλίας
διαφόρων µαθηµάτων.

Όπως θα ξέρει ο κύριος Υπουργός, έχουµε δεχθεί σωρεία πα-
ραπόνων απ’ όλους, σχεδόν, τους διδάσκοντες. Οι βιολόγοι, οι
πληροφορικοί, οι φυσικοί, οι χηµικοί, οι πολιτειολόγοι, οι κοινω-
νιολόγοι, ακόµα και το Πάντειο Πανεπιστήµιο, εκφράζουν παρά-
πονα ότι τα µαθήµατά τους παραγκωνίζονται, εις όφελος άλλων. 

Δεν είµαι σε θέση να ξέρω αν πρέπει να γίνουν δύο ώρες Φυ-
σικής και µία Χηµείας ή τρεις ώρες Βιολογία και δύο Πολιτειολο-
γία. Αυτό που ξέρω και αυτό που καταλαβαίνω είναι ότι τα
ζητήµατα αυτά δεν µπορεί να είναι ζητήµατα που ρυθµίζονται µε
λεπτοµέρεια στο νόµο. Διότι ο νοµοθέτης δεν είναι σε θέση να
γνωρίζει τις λεπτοµέρειες των εκπαιδευτικών προγραµµάτων. 

Θα κάνω µία πρόταση -διότι όποια κριτική κάνω σήµερα θα τη
συνοδεύσω, επιτρέψτε µου, και από µία πρόταση, για να µην εί-
µαστε αρνητικοί, να είµαστε θετικοί στην εκφορά του λόγου- και
η κριτική µου, λοιπόν, είναι ότι το Κοινοβούλιο δεν έχει καµµία
δουλειά να ανακατεύεται αν θα γίνουν δύο ώρες Φυσική και µία
Χηµεία ή τρεις Γυµναστική και µία Θρησκευτικά. 

Αυτό που έχει σηµασία είναι να βάλει η Βουλή ένα γενικό πλαί-
σιο κατευθύνσεων και στη συνέχεια να υπάρξει ένας φορέας επι-
στηµονικός, ο οποίος στο πλαίσιο του Υπουργείου θα ακούσει
και θα εξετάσει τα διάφορα ζητήµατα που ενδιαφέρουν τους µα-
θητές, θα δει ποιες είναι οι ανάγκες τους και θα καθορίσει το
πρόγραµµα διδασκαλίας, όχι µε βάση τις ανάγκες τις σωµατει-
ακές και τις συνδικαλιστικές των διδασκόντων. Δεν µας ενδιαφέ-
ρουν οι διδάσκοντες στα σχολεία. Μας ενδιαφέρουν τα παιδιά
µας. Και τα παιδιά µας έχουν ανάγκη να έχουν µαθήµατα έτσι
όπως θα έχει προκύψει η καταγραφή τους από µία σοβαρή ανά-
λυση και µελέτη.

Στο σηµείο αυτό τονίζω ότι συχνά ακούω να γίνεται λόγος για
την αυτονοµία –άκουσα και τον προλαλήσαντα συνάδελφο ειση-
γητή- που πρέπει να αναγνωρίσουµε στα σχολεία, στα γυµνάσια
και στα λύκεια, γιατί την αναγνωρίζουµε και στα πανεπιστήµια.
Να αναγνωρίσουµε αυτονοµία, όχι για να επιλέγουν αυτούς που
θα τους διοικήσουν -και θα εξηγήσω στη συνέχεια γιατί- αλλά να
αναγνωρίσουµε, αν θέλετε, την αυτονοµία, ως ένα βαθµό τουλά-
χιστον, για τα µαθήµατα τα οποία διδάσκουν, για τον καθορισµό
της ύλης τους.  

Δηλαδή, στη δική µου αντίληψη, θα έπρεπε ο νοµοθέτης να
καθορίζει τις γενικές αρχές, ο ειδικός επιστηµονικός φορέας τα
αναλυτικά προγράµµατα και να αφήνει ένα περιθώριο προσαρ-
µογής στα σχολεία, τα οποία ανάλογα µε την παράδοσή τους,
τις συγκεκριµένες δυνατότητές τους, τόσο από άποψη καθηγη-
τών όσο και από άποψη µαθητών, θα προσαρµόζουν τα προ-
γράµµατα αυτά και θα ακολουθούν ή και θα ενισχύουν τις
παραδόσεις τους ή τις επιλογές τους. 

Να ανοίξουµε, λοιπόν, ένα δρόµο, ώστε να φύγουµε από το
µονόχνοτο της µίας και µοναδικής επιλογής, µε ένα πρόγραµµα
που εφαρµόζεται παντού, όπως το έχει αποφασίσει η Βουλή στις
λεπτοµέρειές του και το οποίο, σε τελική ανάλυση, οδηγεί τα παι-
διά, µε βάση και το ένα βιβλίο, στη µεγάλη συµφορά µας, δηλαδή
στην αποστήθιση. Αυτό είναι ένα πρόβληµα που «καίει» κυριολε-
κτικά τους εγκεφάλους των παιδιών µας, διότι τα «στεγνώνει» και
τα στέλνει στο Πανεπιστήµιο έχοντας πλέον εξαντλήσει κάθε δυ-
νατότητα να αναπτύξουν κριτική σκέψη. 

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να εκφράσω για τα µαθήµατα µόνο
ένα παράπονο, που δεν µας το έκανε κανένας φορέας. Είναι ότι
τα Αρχαία Ελληνικά έχουν εξοβελιστεί από το γενικό πρόγραµµα
παιδείας και είναι κρίµα. Είναι κρίµα τα Αρχαία Ελληνικά να τα
εγκαταλείπουµε τελείως και να µην µπορούµε να τα περιλάβουµε
στο πρόγραµµα γενικών σπουδών.

Κύριε Υπουργέ, κάνω έκκληση να δείτε αυτό το ζήτηµα, ώστε
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να µπορέσουν τα Αρχαία Ελληνικά να ξαναµπούν στο πρό-
γραµµα. Μέχρι φέτος διδάχτηκαν µε βάση µία εγκύκλιο, την
οποία είχε εκδώσει πριν από χρόνια η κ. Γιαννάκου.

Για το πρώτο Κεφάλαιο θα κλείσω λέγοντας ότι είναι αδύνατον
να λειτουργήσει η παιδεία µας και τα σχολεία µας χωρίς να
έχουµε αξιολόγηση. Διότι το 1/3 των δηµοσίων υπαλλήλων µας
είναι οι δάσκαλοί µας, οι καθηγητές µας και είναι αδύνατον να
αφήσουµε να λειτουργεί ένα τόσο µεγάλο πλήθος ανθρώπων σε
ένα τόσο σηµαντικό σύστηµα, όπως είναι το σύστηµα της παι-
δείας, χωρίς η αξιολόγηση να έχει καθοριστικό χαρακτήρα. 

Και αυτός ο προβληµατισµός, µάς οδηγεί στο δεύτερο Κεφά-
λαιο του νοµοσχεδίου, αυτό που αναφέρεται στα πειραµατικά και
στα πρότυπα σχολεία. Έχουµε ήδη ακούσει πολλά πράγµατα για
το θέµα αυτό. Έχουµε ακούσει τα επιχειρήµατα υπέρ και τα επι-
χειρήµατα κατά. 

Εγώ θα πω πρώτα, πρώτα ότι η έννοια της αριστείας έτσι όπως
τη συζητάµε, φοβάµαι ότι δεν έχει γίνει αντιληπτή µε τον ίδιο
τρόπο από εκείνους που υποστηρίζουν την κατάργηση των προ-
τύπων και από εκείνους που υποστηρίζουν τη διατήρησή τους. 

Αριστεία δεν σηµαίνει ότι περισυλλέγουµε, µαζεύουµε σε ένα
χώρο τους µαθητές οι οποίοι έχουν 18/20 και 19/20 ή και 20/20
και τους βάζουµε όλους µαζί να είναι οι άριστοι των αρίστων
µόνοι τους. Σηµαίνει ότι κάνουµε µία επιλογή µαθητών µε βάση
όχι την αριστεία τους, όχι την επίδοσή τους αλλά τις δεξιότητές
τους και ότι αυτές τις δεξιότητες, όταν τους επιτρέψουµε να
µπουν σε ένα πρότυπο σχολείο, προσπαθούµε να τις αναδεί-
ξουµε, ώστε να βγάλουµε ό,τι καλύτερο έχουν µέσα τους αυτοί
οι µαθητές. 

Δηλαδή, για να το πω απλά, να πάµε σε ένα παράδειγµα που
θα το καταλάβουν όλοι. Εάν είχαµε ένα παιδί µε ιδιαίτερο τα-
λέντο στο πιάνο, θα το στείλουµε να κάνει µάθηµα µαζί µε τα παι-
διά που δεν ξέρουν µουσική, επειδή θέλουµε να έχουµε στην ίδια
τάξη τους άριστους και τους µη άριστους; Ένα παιδί που έχει
µια τέτοια δεξιότητα, θα το βοηθήσουµε να πάει σε ένα σχολείο
που είναι προσαρµοσµένο στις ανάγκες του, για να µπορέσει να
αναδείξει τα ταλέντα του.  Mutatis mutandis το ίδιο ισχύει για
όλους τους κλάδους. 

Και υπογραµµίζω ότι στα πρότυπα -εάν δείτε- ο µέσος όρος
βαθµολογίας τους, δεν είναι 18,19 και 20. Είναι 14 ή 15. Τα παιδιά
που είναι στα πρότυπα, είναι παιδιά που έχουν ικανότητα, την
οποία µπορούν τα πρότυπα να αναδείξουν. Τίποτα παραπάνω.
Υπό αυτήν την έννοια µιλάµε για αριστεία. Να µη γίνεται, λοιπόν,
σύγχυση του τύπου ότι θέλουµε τους άριστους διασκορπισµέ-
νους σε όλα τα σχολεία, διότι κάτι τέτοιο δεν θίγεται από την
ύπαρξη των προτύπων.

Επειδή ακούγεται συχνά ότι τι είδους πειραµατισµό θα κά-
νουµε εάν το δείγµα δεν είναι τυχαίο, απαντώ µε δύο σκέψεις. Η
πρώτη σκέψη είναι ότι το δείγµα δεν είναι τυχαίο, όταν ανακα-
τεύουµε τους πάντες στο δείγµα. Διότι ακόµα και το λεγόµενο
τυχαίο δείγµα, πρέπει να αναφέρεται σε ένα υποκείµενο το οποίο
έχει κάποια ενότητα. 

Δεν βλάπτει, λοιπόν, να έχουµε µια επιλογή στη βάση ακόµα
και αν θέλουµε να έχουµε πειραµατικά σχολεία. Διότι και τον πει-
ραµατισµό πρέπει να τον κάνουµε πάνω σε παιδιά τα οποία έχουν
ένα επίπεδο. Για τα παιδιά εκείνα που παρουσιάζουν δυσκολίες,
θα γίνει άλλος πειραµατισµός σε άλλο επίπεδο. 

Όλα τα παιδιά έχουν την αξία τους. Και ένα παιδί το οποίο δεν
διακρίνεται ή στα Μαθηµατικά ή στα Αρχαία ή στη Φυσική δεν
σηµαίνει ότι υστερεί κάπου, γιατί µπορεί να διακρίνεται σε έναν
άλλο κλάδο, στα τεχνικά ζητήµατα ή στις δεξιότητες που έχουν
να κάνουν µε τα χέρια του, µε την τέχνη. Αυτό, λοιπόν, δεν είναι
κάτι αρνητικό. Πρέπει, όµως, ο κάθε κλάδος να αντιµετωπίζεται
ανάλογα µε τις δικές του ανάγκες. 

Δεν νοµίζω ότι η έννοια του προτύπου αποκλείει την έννοια του
πειραµατικού. Θα µπορούσαµε, κύριε Υπουργέ, αφού επιµένετε
στη διάκριση, να κρατήσουµε τα πρότυπα -και όχι µόνο τα τέσ-
σερα που κρατήσατε και βεβαίως και το πέµπτο που αποκλεί-
στηκε της Ζωσιµαίας στα Ιωάννινα, διότι όχι µόνο αποκλείεται
χωρίς λόγο η σχολή αυτή, αλλά επιπλέον δεν έχουµε κανένα
πρότυπο στην επαρχία, έχουµε µόνο στην Αθήνα, οπότε είναι και
από εκεί αδικία- και να τα επεκτείνουµε, όπως το είχε κάνει ο

νόµος Διαµαντοπούλου. Δηλαδή, να προβλέψουµε ότι θα λει-
τουργήσουν πρότυπα σε όλους τους νοµούς. Και θα µπορού-
σαµε παράλληλα να έχουµε και πειραµατικά σχολεία, τα οποία
θα µπορούσαν να είναι σχολεία, µε περισσότερες πειραµατικές
εφαρµογές και πιλοτικά προγράµµατα. Δεν βλέπω, λοιπόν, γιατί
το ένα βλάπτει το άλλο.

Νοµίζω ότι είναι σηµαντικό, επίσης, να τονίσουµε ως προς τις
επιλογές που γίνονται σε αυτό το Κεφάλαιο ότι είναι εξαιρετικά
ατυχής η επιλογή του διευθυντή των προτύπων να γίνεται κατά
τον τρόπο που προβλέπει ο νόµος. 

Διότι όταν τοποθετηθούν στο πρότυπο διευθυντές οι οποίοι
δεν συνάδουν ως προς τη νοοτροπία τους µε τη νοοτροπία του
προτύπου, προφανώς η διεύθυνση που θα ασκήσουν θα βλάψει
τη λειτουργία του προτύπου. 

Είναι πολύ σηµαντικό για τα πρότυπα να διατηρηθεί η επιλογή
των διευθυντών µετά από µια διαδικασία αξιοκρατική. Είναι ση-
µαντικό να υπάρχει αξιολόγηση των καθηγητών και να υπάρχει
επιλογή σύµφωνα µε µια διαδικασία ειδική και αξιοκρατική. Και
φυσικά είναι σηµαντικό να υπάρχει και η επιλογή των µαθητών.
Αλλά πάνω και από τους µαθητές, έχει σηµασία ο διευθυντής και
οι καθηγητές.

Σηµειώνω ότι η εξαφάνιση των προτύπων θα οδηγήσει µοιραία
στο να στερηθούν τα παιδιά εκείνα τα οποία ανήκουν σε οικονο-
µικά ασθενέστερες οικογένειες τη δυνατότητα να φοιτήσουν
όπως τους αξίζει, ενώ εκείνοι που έχουν τα µέσα θα στραφούν
στην ιδιωτική παιδεία. Είναι πραγµατικά κρίµα.

Κάνω πρόταση στο σηµείο αυτό να αυξήσουµε τα πρότυπα,
να έχουµε ένα πρότυπο ανά νόµο, να διατηρήσουµε την επιλογή
των διευθυντών και του προσωπικού και των µαθητών και να δη-
µιουργήσουµε συγχρόνως µία σειρά καθαρή πειραµατικών.

Τρίτο κεφάλαιο, η επιλογή διευθυντών σχολικών µονάδων.
Είναι παγκόσµια πρωτοτυπία να αναθέτουµε στους δασκάλους
και στους καθηγητές να εκλέγουν αυτούς που θα τους διευθύ-
νουν. Διότι ο καθένας καταλαβαίνει ότι είναι ανθρώπινο να προ-
τάσσονται ιδέες και µικροσυµφέροντα, τα οποία δεν έχουν
καµµία σχέση µε την παιδεία. 

Το Σύνταγµά µας προβλέπει αυτοδιοίκηση για τα πανεπιστήµια
και η αυτοδιοίκηση σηµαίνει ότι τα πανεπιστήµια διοικούνται από
όργανα που επιλέγουν τα ίδια, µε βάση βέβαια πάντα το πλαίσιο
που καθορίζει ο νοµοθέτης αλλά µην ξεχνάτε ότι, όχι µόνο επειδή
το λέει το Σύνταγµα αλλά και επειδή η ουσία των πραγµάτων το
επιβάλλει, οι δάσκαλοι, οι καθηγητές στα γυµνάσια δεν µπορούν
να επιλέγουν τους δικούς τους, διότι δεν µπορούν να έχουν αυ-
τοδιοίκηση. Ούτε µπορούν ούτε είναι επιθυµητό ένα τέτοιο σύ-
στηµα. 

Δεν θέλουµε να έλθουµε σε συστήµατα συναλλαγής, δεν θέ-
λουµε να έλθουµε σε συστήµατα συνδικαλιστικής προτίµησης
ούτε σε κοµµατικούς εναγκαλισµούς. Είδαµε τι έγινε µε τους δε-
κατρείς περιφερειακούς διευθυντές και καταλάβαµε πως αντι-
λαµβάνεται η Κυβέρνηση την επιλογή των διευθυντών. Φοβάµαι
ότι τα ίδια και χειρότερα θα δούµε στα σχολεία. Και υπογραµµίζω
ότι η επιλογή των διευθυντών σχολικών µονάδων θα καθορίσει
και την επιλογή των διευθυντών εκπαίδευσης, οπότε θα έχουµε
µία αλυσίδα. Και αν σηµειώσετε αυτά που συνέβησαν και µε τους
περιφερειακούς διευθυντές θα έχετε µία πλήρη εικόνα. 

Άκουσα σήµερα το πρωί τον κύριο Πρωθυπουργό, ο οποίος
είπε ότι η Κυβέρνηση αγωνίζεται να απονείµει εύσηµα για την τή-
ρηση των νόµων. Το καταλάβαµε πολύ καλά αυτό, όταν είδαµε
τι έκανε µε τους περιφερειακούς διευθυντές. Εδιάλεξε αυτούς
που είχαν περισσότερο από κάθε άλλον αντισταθεί στην εφαρ-
µογή των νόµων. Είναι αυτοί ακριβώς οι οποίοι εµπόδιζαν την
εφαρµογή των νόµων όταν έπρεπε να εφαρµόσουν τους νόµους
και επιβραβεύτηκαν µε το να γίνουν περιφερειακοί διευθυντές.
Ιδού, λοιπόν, ποια είναι τα παράσηµα για την τήρηση της νοµι-
µότητας.

Για να είµαι ειλικρινής -δεν µου αρέσουν τα µασηµένα λόγια-
και στο παρελθόν το σύστηµα δεν ήταν ικανοποιητικό. Οι επιλο-
γές γινόντουσαν πολλές φορές µε συστήµατα τα οποία δεν ήταν
τα καλύτερα. Δεν έχουµε σε αυτό δυσκολία να το παραδεχτούµε. 

Πρόταση δική µας στο σηµείο αυτό, κύριε Υπουργέ, να φύ-
γουµε, λοιπόν, απ’ τα συστήµατα αυτά και να φτιάξουµε ένα πα-
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ράρτηµα στην Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης ή µια καινούρ-
για σχολή, να παράγουµε στελέχη εκπαιδευτικής διοίκησης, δη-
λαδή ό,τι γίνεται σε όλα τα πολιτισµένα κράτη του κόσµου και να
έχουµε µία διαδικασία αξιοκρατική, ανθρώπους οι οποίοι έχουν
ξεφύγει από τα κόµµατα, οι όποιοι έχουν ταλέντο, έχουν αναδειχ-
θεί, έχουν κριθεί και θα µπορούν να προσφέρουν τις υπηρεσίες
τους χωρίς να ανήκουν σε κανέναν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στη Γαλλία, για παράδειγµα έχουµε συχνά ανθρώπους οι
οποίοι ανήκουν σε ένα σχολείο στο νότο και φεύγουν και πάνε
στο βορρά. Θα πρέπει και η κινητικότητα µεταξύ των ανθρώπων
αυτών να ανοίξει.

Επειδή ο χρόνος έχει τελειώσει –σε ένα λεπτό θα έχω ολοκλη-
ρώσει, κύριε Πρόεδρε- δύο λόγια µόνο για ένα θέµα το οποίο
είναι πολυσυζητηµένο, δηλαδή για το θέµα των αιωνίων φοιτη-
τών.

Δεν είναι το ζήτηµα αν οι αιώνιοι φοιτητές βαρύνουν ή δεν βα-
ρύνουν το πανεπιστήµιο. Λέω αιώνιοι φοιτητές, παρ’ ότι δεν µου
αρέσει ο όρος και συγχωρήστε µου τη χρήση, για λόγους ευκο-
λίας στην επικοινωνία. Γιατί δεν θέλουµε τους αιώνιους φοιτητές;
Διότι υπάρχει ένα ζήτηµα ουσίας. Οι σπουδές πρέπει να ολοκλη-
ρώνονται µέσα σε ένα συγκεκριµένο χρονικό πλαίσιο. Το έχω πει
και άλλοτε, δεν µπορείς να αρχίζεις ιατρική το 1990 µε τις γυά-
λινες ενέσεις και να την τελειώνεις το 2015, µε τις ενέσεις που
γίνονται µε τρόπους πλέον εντελώς διαφορετικούς. Το λέω λι-
γάκι ανεκδοτικά για να το καταλάβουµε. Δεν µπορείς να ξεκινή-
σεις νοµικά το 1990 και να τελειώσεις το 2015 που έχουν αλλάξει
όλοι οι νόµοι. 

Οι σπουδές πρέπει να γίνονται σε ένα διάστηµα από τέσσερα
έως έξι χρόνια, όπως γίνεται σε όλο τον κόσµο, µε ειδική παρά-
ταση για τους εργαζοµένους και για τους ασθενείς. Επειδή
άκουσα τον κύριο Πρωθυπουργό το πρωί να λέει ότι δίνουµε την
ευκαιρία σε αυτούς που δεν µπόρεσαν να τελειώσουν, να τελει-
ώσουν, όποιος έχει δυσκολία να έχει τη δυνατότητα να διακόψει
τις σπουδές του και να τις επαναλάβει όταν θα είναι σε θέση να
το κάνει και θα πρέπει η πολιτεία να βοηθά τους οικονοµικά
ασθενέστερους να τα βγάζουν πέρα µε τις σπουδές τους. 

Στο σηµείο αυτό προτείνω -επειδή από τους λεγόµενους αι-
ώνιους το 95% ούτε ενδιαφέρεται ούτε πρόκειται να επανέλθει,
ενώ βαραίνει τα πανεπιστήµια και τα εµφανίζει και στο εξωτερικό
µε αριθµούς οι οποίοι είναι φανταστικοί και που τα βλάπτουν,
διότι τα εµφανίζουν να έχουν ψευδείς δηλώσεις και εικόνες- να
δοθεί η ευκαιρία σε αυτούς οι οποίοι θέλουν να επιστρέψουν, να
επιστρέψουν, να τους δώσουµε ένα τρίµηνο να κάνουν δήλωση
επιστροφής, να επικαιροποιηθεί το πρόγραµµα σπουδών τους
από την αρµόδια σχολή και να ολοκληρώσουν τις σπουδές τους
στον χρόνο που θα τους τάξουν οι σχολές τους. Δεν είναι η διά-
κριση τιµωρητική για τα παιδιά που έχουν φύγει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φορτσάκη, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Σε τρία δευτερόλεπτα τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε. 

Θα ήταν αλήθεια ενδιαφέρον να κάνουµε έναν υπολογισµό και
να δούµε πόσοι άραγε από τις προηγούµενες, από τις σηµερινές
κυβερνήσεις, από το Κοινοβούλιο έχουν πάρει τα πτυχία τους
στα τέσσερα, πέντε ή έξι χρόνια και όσοι καθυστέρησαν και τα
πήραν στα οκτώ και στα δέκα, τι έκαναν τα χρόνια που έµειναν
παραπάνω στο πανεπιστήµιο; Μήπως έκαναν ό,τι είδαµε να κάνει
και ο φοιτητής που µας πασάλειψε µε τα σκουπίδια στο κεφάλι
στο Πανεπιστήµιο Αθηνών; Αυτού του τύπου τους ανθρώπους
θέλουµε να προωθήσουµε αργότερα στην πολιτική; Αυτούς
έχουµε προωθήσει µέχρι σήµερα; Καλώ τον καθένα να κάνει την
εξέταση αυτή µόνος του και να καταλήξει στα συµπεράσµατά
του. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι τη ρύθµιση του άρθρου
29 για τις Ένοπλες Δυνάµεις και τα Σώµατα Ασφαλείας, τη βρί-
σκουµε θετική και τη θεωρούµε σωστή. 

Με λίγα λόγια, πολλά βήµατα πίσω, εξίσωση προς τα κάτω,

κοµµατισµός και δυστυχώς παντελής έλλειψη σχεδίου για το µέλ-
λον. Είναι κρίµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προτού δώσω τον

λόγο στην κ. Σβερώνη-Χονδρονάσιου, θα αναγνώσω τον κατά-
λογο για να ξέρετε τη σειρά σας. Όταν τελειώσουν οι Ειδικοί
Αγορητές, ακολουθούν µε τη σειρά οι οµιλητές κ.κ. Στέφος, Δέν-
διας, Γραικός, Μαυρωτάς -από το Κοµµουνιστικό Κόµµα δεν µου
έχει δοθεί ακόµα οµιλητής και ο κ. Κόκκαλης έχει ζητήσει να πάει
την Τρίτη- Γρηγοράκος, κ. Βάκη, Κώστας Καραµανλής και Θεο-
χάρης. 

Κυρία Σβερώνη, έχετε τον λόγο.
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ-ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Το πρωί ο κύριος Πρωθυπουργός, σε τούτη εδώ την Αίθουσα,

µίλησε για δηµοκρατία, για τη δηµοκρατία που πρέπει όλοι να
διαφυλάξουµε στο κοινό µας σπίτι που λέγεται Ευρώπη και είπε
ότι αν κάποιοι επιχειρήσουν ένα έγκληµα στον τόπο της δηµο-
κρατίας, στην Ελλάδα, στην Ευρώπη -ίσως εννοούσε κι αυτό-
τότε θα είναι υπόλογοι. 

Πολύς λόγος για δηµοκρατία γίνεται, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. Η δηµοκρατία όµως σηµαίνει ευθύνη. Ο καθένας πρέπει
να καταλάβει ότι η δηµοκρατία στηρίζεται σε αυτόν, είναι «κατά
το εµόν µέρος», όπως έλεγε ο Σωκράτης. Και εµείς, κύριοι συ-
νάδελφοι, υπονοµεύουµε οι ίδιοι τη δηµοκρατία «κατά το εµόν
µέρος» του Σωκράτη. Και ξέρετε γιατί; Γιατί έχουµε κρίση πολι-
τισµού. Δεν έχουµε παιδεία και δεν έχουµε ακόµα ξεκαθαρίσει τι
είναι παιδεία και τι είναι εκπαίδευση. Άλλο η παιδεία και άλλο η
εκπαίδευση. 

Υπάρχει, βέβαια, µια νοηµατική συγγένεια αλλά είναι κάτι τε-
λείως ξέχωρο. Εκπαίδευση είναι η οργανωµένη διαδικασία, µέσω
της οποίας η συντεταγµένη πολιτεία προσφέρει τα µορφωτικά
αγαθά στα παιδιά της και σκοπός της εκπαίδευσης είναι να προ-
σφέρει παιδεία. Παιδεία είναι, κατά Πλάτωνα, το µέγιστο µάθηµα
κατά το οποίο «το ρητόν διδακτόν ουδαµώς εστί ως άλλα µαθή-
µατα». Είναι το µάθηµα, δηλαδή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το οποίο δεν διδάσκεται. 

Οι σύγχρονοι φιλόσοφοι αδυνατούν να δώσουν τον ορισµό της
παιδείας. Ορίζουν τον πεπαιδευµένο µόνο άνθρωπο. Και πεπαι-
δευµένος είναι µόνο ο καλλιεργηµένος, εκείνος του οποίου ο χα-
ρακτήρας, η σκέψη, η ευαισθησία έχουν εκλεπτυστεί από τη
γνώση, όχι από τις γνώσεις, δηλαδή τη φρόνηση, την ηθική, το
καλό, την αισθητική, το ωραίο και από τα επιτεύγµατα του πολι-
τισµού. 

Ο της παιδείας άνθρωπος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
υπεύθυνος, είναι όπως είναι ο άνθρωπος που διάγει ένα βίο δη-
µοκρατικό. 

Το πρόβληµα τώρα της εκπαίδευσης –γιατί, για να φθάσουµε
στην παιδεία, τα εφόδια τα παίρνουµε από την εκπαίδευση- ξε-
κινά από το νηπιαγωγείο και συνεχίζει µέχρι το πανεπιστήµιο. Η
εκπαίδευση οφείλει να στοχεύει στην παιδεία, όχι στην αγορά
εργασίας. Οφείλουµε, δηλαδή, εµείς στα παιδιά µας να τους γυ-
µνάσουµε την ψυχή και το πνεύµα, ούτως ώστε να κατακτήσουν
τη γνώση. 

Ένας µεγάλος δάσκαλος, ο Κριαράς, έλεγε –όχι µόνο τώρα-
ότι βιώνουµε την έσχατη πλέον ανάγκη ανόρθωσης της παιδείας.
Αυτά σας τα λέω, γιατί δεν είναι µόνο τώρα που λέµε ότι είναι
επείγοντα τα µέτρα για την παιδεία. Ένας λαός προάγεται, κατά
τον Κριαρά, όταν έχει προηγµένη παιδεία, όταν έχει όραµα. Ο
υλισµός σκότωσε το όραµα. Και ο υλισµός, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, διδάσκεται από γονείς και από δασκάλους. 

Όσον αφορά το θέµα της εκπαίδευσης, δεν είναι καν θέµα τε-
λευταίας δεκαετίας, δεκαπενταετίας ή τριακονταετίας αλλά πάει
πολύ πίσω. Δεν θα σας πάω έναν αιώνα, αλλά κοντά στα εξήντα
χρόνια πίσω. Το 1947, ένας άλλος µεγάλος δάσκαλος, ο Αλέξαν-
δρος Δελµούζος, υποστήριζε πως για την εκπαίδευση χρειάζεται
η συνεργασία των πανεπιστηµιακών µε την πολιτεία, για να
έχουµε υπερκοµµατική εκπαιδευτική πολιτική. Όσο η πολιτεία,
έλεγε ο Δελµούζος -το 1947, παρακαλώ!- εµφανίζεται - η Κυβέρ-
νηση δηλαδή - ως κόµµα, µοιραία θα διαιωνίζεται η ίδια κατά-
σταση. 
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Για την εφαρµογή αυτής της αλλαγής, της υπερκοµµατικής
πολιτικής δηλαδή, χρειάζεται αντικειµενικότητα και -ακούστε τι
έλεγε αυτός ο δηµοκράτης, ο δηµοτικιστής- σκληρότητα και συ-
νέπεια µαζί. Αυτό µπορεί να γίνει, όµως, από µια υπερκοµµατική
εκπαιδευτική πολιτική, όπου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
κάθε κόµµα θα δέσει τον ίδιο του τον εαυτό µε τα ίδια του τα
χέρια. Θα δεσµευτεί, δηλαδή, για να µη µπορεί να κουνά το δά-
κτυλο στην επόµενη κυβέρνηση. 

Για µια τέτοια πολιτική υπερκοµµατική, υπάρχει σε όλες τις
βαθµίδες εκπαίδευση τόσο στην οργάνωση όσο και στην ουσία
της, βασικά σηµεία υπερκοµµατικά και µονοσήµαντα, που επι-
βάλλονται όµως µε σκληρή αναγκαιότητα. Είναι προϋποθέσεις
αυτονόητες, που χωρίς αυτές είναι αδύνατο να θεµελιωθεί πραγ-
µατική µόρφωση. Τα λέει ο Δελµούζος αυτά. Είναι αντιγραφή
αυτά που σας λέω. Είτε δεξιά είτε κεντρώα είτε αριστερή θέλει
να είναι, λέει, εάν δεν υπάρχει αυτή η υπερκοµµατική πολιτική,
δεν είναι δυνατόν να πάµε µπροστά. Είναι προϋποθέσεις που
είναι υποχρεωµένο να υιοθετήσει κάθε κόµµα, αν θέλει σύµφωνα
µε τις επαγγελίες του να υπηρετήσει το σύνολο, δηλαδή το
έθνος ολόκληρο. 

Χωρίς την υπερκοµµατική εκπαιδευτική πολιτική και το πανε-
πιστηµιακό πρόβληµα θα παραδέρνει µέσα σε φαύλο κύκλο. Σ’
αυτόν το φαύλο κύκλο, κύριε καθηγητά, θα δέχονται οι πρυτάνεις
και σκουπίδια από τους φοιτητές και δεν θα βρει ποτέ τη σωστή
λύση του.

Αίτηµα, λοιπόν, από το 1947 ακόµα του Δελµούζου, ήταν µια
κοινή υπερκοµµατική πολιτική προς όλα τα κόµµατα, πέρα και
πάνω από τις αντιθέσεις τους, ώστε να πάψει το εκπαιδευτικό
πρόβληµα να γίνεται ποδόσφαιρο ανάµεσα στα κόµµατα και τις
κενοδοξίες ανίδεων ανθρώπων που τυχαίνει να διευθύνουν το
Υπουργείο Παιδείας.

Ήταν ένα ανίερο δηλαδή παιχνίδι µε την πιο ιερή υπόθεση του
έθνους. Με ποια; Αυτήν της εκπαίδευσης και της παιδείας, που
στη ράχη τους δοκιµάζεται ένα ατελείωτο ράβε-ξήλωνε. Φτιά-
χνετε εσείς νόµους, θεωρείτε ότι είναι οι καλύτεροι, έρχεται η
επόµενη κυβέρνηση και λέει ότι δεν ήταν. Εσείς τις θεοποιείτε
και οι άλλοι τις δαιµονοποιούν. Και αυτός που την πληρώνει, είναι
ο κυρίαρχος κατά τα άλλα ελληνικός λαός και τα παιδιά αυτού
του κυρίαρχου ελληνικού λαού.

Και εν πάση περιπτώσει, αυτοί που είναι οι έχοντες και οι κα-
τέχοντες πάνε και στα ιδιωτικά σχολεία. Ο άλλος, όµως, ο λαου-
τζίκος; Τι θα κάνει; Πού θα πάει; Θα πρέπει δηλαδή οι ταγοί µας,
να είναι πάντοτε από κάποιες συγκεκριµένες οικογένειες των
εχόντων και κατεχόντων, αυτών που θα µπορούν να σπουδάζουν
στ’ αλήθεια, ενώ οι άλλοι θα είναι τι; Θα είναι πολίτες τρίτης κα-
τηγορίας;

Με τις ατέλειωτες αλλαγές µορφωτικό έργο δεν στεριώνει
ποτέ. Αυτά είπαµε ότι τα έλεγε ο Δελµούζος το 1947. Ο Παπα-
νούτσος –µαθητής του Δελµούζου- το 1956 τονίζει και εκείνος
µια απόλυτη και άκρως επείγουσα ανάγκη, να χαραχθεί στα ζη-
τήµατα της παιδείας διακοµµατική πολιτική καθαρά εθνική. Γιατί
µόνο έτσι και οικονοµικά και πνευµατικά θα ανορθωθεί αυτός
εδώ ο τόπος.

Ο Δελµούζος βέβαια έλεγε και κάτι άλλο –το 1947, σας τονίζω-
, πως πρέπει να κρατήσουµε το σχολείο µακριά από τους φανα-
τισµούς των φατριών, δηλαδή των κοµµάτων και έγινε
απόστολος αυτής της ιδέας. Σε έκδοση του 1984 ο µαθητής του
ο Παπανούτσος µε πολύ µεγάλη θλίψη αναφέρει: «Δάσκαλε, δεν
έζησες να δεις τα ανηφορίσµατα και τα κατρακυλίσµατα της εκ-
παιδευτικής µας πολιτικής, που συνεχίστηκαν µε τον ίδιο ρυθµό»
- και συνεχίζονται µέχρι σήµερα, λέω εγώ. Αυτά γίνονταν, τα είπε
ο Παπανούτσος.

Τελικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτεία µας πώς έχει
εκπαιδεύσει τον σύγχρονο Έλληνα; Τον έχει εκπαιδεύσει να θαυ-
µάζει τους αρχαίους Έλληνες, χωρίς να τους γνωρίζει και να
τους καταλαβαίνει, γιατί έτσι τον βολεύουν. Παράλληλα, όµως,
ενώ θαυµάζει αυτούς που δεν καταλαβαίνει, φροντίζει για το διο-
ρισµό του ανάξιου συνήθως παιδιού του, σε βάρος του άξιου δι-
πλανού, ο οποίος δεν έχει τις ίδιες γνωριµίες και µισεί και
υπονοµεύει τον οποιονδήποτε βρίσκεται δίπλα του.

Αυτά σας τα είπα, διότι ξεκινάµε όλοι να µιλήσουµε για την παι-

δεία, όλοι λέµε ότι δίνουµε έναν ιδιαίτερο ρόλο και ένα ιδιαίτερο
βάρος σε αυτό που λέγεται παιδεία αλλά χωρίς να έχουµε ξεχω-
ρίσει τι είναι παιδεία, τι είναι πολιτισµός και τι είναι εκπαίδευση,
Και όλοι επαιρόµαστε ότι ενδιαφερόµαστε για το καλό τούτου
εδώ του τόπου, για το καλό της νιότης, για το καλό των παιδιών
µας, που θα είναι οι αυριανοί Βουλευτές, οι αυριανοί ταγοί τού-
της εδώ της χώρας.

Όµως τελικά συναίνεση δεν υπάρχει. Είναι κάτι που µας χωρί-
ζει; Το ότι ιδεολογικά διαφέρουµε, αυτό είναι λόγος για να µην
µπορούµε να τα βρούµε τουλάχιστον σε αυτό το θέµα που λέγε-
ται εκπαίδευση, σε αυτό το θέµα που λέγεται παιδεία;

Και έρχεται τώρα ένα πολυνοµοσχέδιο και λέει ο κύριος
Υπουργός ότι είναι κατεπείγον αυτό το νοµοσχέδιο, διότι πρέπει
να προλάβουµε τα παιδιά. Πρέπει να προλάβουµε τα παιδιά πριν
δώσουν εξετάσεις, γιατί θα διαγωνίζονταν σε περισσότερα ή λι-
γότερα µαθήµατα.

Πριν δυο-τρεις µέρες, ένα βράδυ σε τούτη εδώ την Αίθουσα,
σας είχα πει για το κακούργηµα και το ανοσιούργηµα που επι-
τεύχθηκε τον Ιανουάριο του 1982 µε την κατάργηση του πολυ-
τονικού συστήµατος, που στη θέση του ήλθε το µονοτονικό. Και
τότε ήλθε χάριν των παιδιών. Να µη ζορίσουµε τα παιδιά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν θέλουµε να έχουµε σωστή
παιδεία, θα ζοριστούν και τα παιδιά. Δηλαδή, πώς τα παιδιά πάνε
στο εξωτερικό; Γιατί εκεί ζορίζονται; Εκεί είναι άλλα τα γράµ-
µατα; Εδώ στην Ελλάδα πώς τα έχουµε; Αντί να ανεβάσουµε την
παιδεία προς τα πάνω, την κατεβάζουµε; Και θεωρούµε τι; Ότι
αυτό είναι δηµοκρατία; Επιτρέψτε µου να πω, κύριε Υπουργέ, ότι
αυτό δεν είναι δηµοκρατία αλλά µπολσεβικισµός. Η ισότητα προς
τα κάτω σηµαίνει µπολσεβικισµό.

Απέναντι στο νόµο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε ίσοι
αλλά δεν είµαστε ίδιοι. Άλλες ικανότητες έχετε εσείς, άλλες έχει
το παιδί µου, άλλες έχει το παιδί του Ροµά, του Έλληνα, του βο-
ρειοελλαδίτη, του νοτιοελλαδίτη, του συγχωριανού µου. Μα,
ακόµα κι αν πάµε σε µία αίθουσα, ακόµα και έτσι όπως θέλετε
εσείς µε την κατάργηση των πρότυπων και πειραµατικών σχο-
λείων, δεν υπάρχει απουσιολόγος; Δεν υπάρχει πρώτος, δεύτε-
ρος, τρίτος µαθητής; Όλοι είναι ίσοι; Είναι ποτέ δυνατόν να
διδάσκουµε τέτοιου είδους πολιτισµό σε τούτην εδώ την Αίθουσα
το 2015;

Στο πολυνοµοσχέδιο υπάρχουν πολλά θέµατα. Και επειδή,
κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι αυτά που λέτε για τη δηµοκρατία –
και δεν αναφέροµαι προσωπικά σε εσάς ως Υπουργό, αλλά και
ως Κυβέρνηση- τα πιστεύετε. Ξέρετε, και εµείς σας πιστεύουµε
και τα πιστεύουµε και εµείς.

Μόνο που και εµείς θέλουµε να εισφέρουµε και να συµβάλ-
λουµε. Διότι έχω πει ξανά ότι τούτη εδώ η Κυβέρνηση και η άλλη
και η άλλη είναι προσωρινές. Είναι προσωρινές µε την έννοια ότι
κανένας δεν είναι αιώνιος. Πέρασαν κι άλλα κόµµατα µεγάλα που
έγιναν µικρά. Ήταν κι άλλα κόµµατα που επαίρονταν ότι το πο-
τάµι δεν γυρίζει πίσω. Το ποτάµι όχι µόνο γύρισε πίσω αλλά
στράγγιξε. Κανένας δεν ξέρει τελικά ποιο είναι το αύριό του.

Όµως, δυστυχώς, αυτά που κάνουµε σήµερα βάζουν τη σφρα-
γίδα τους και ορίζουν όλες τις επόµενες γενιές. Οπότε θα πρέπει
να τα σκεφτούµε πάρα, πάρα πολύ. 

Ξέρετε, εδώ δεν µιλάµε µόνο για κάποιες καταστάσεις οι
οποίες είναι τρέχουσες µόνο τώρα, όπως αν θα προσλάβουµε
τις καθαρίστριες οι οποίες είχαν απολυθεί –και για τις οποίες και
εµείς ψηφίσαµε υπέρ- ή για κάποιους συγκεκριµένους εκπαιδευ-
τικούς. Εδώ υποτίθεται ότι τίθενται τα θεµέλια, αν πραγµατικά
θέλουµε να πούµε ότι ξεκινάµε και κάνουµε κάτι διαφορετικό.
Αλλά πρέπει να βλέπουµε µε έναν ορίζοντα αν όχι πεντηκονταε-
τίας, τουλάχιστον εικοσαετίας, για να πούµε ότι κάτι κάναµε.
Είναι δυνατόν κάθε τρεις και λίγο να πειραµατιζόµαστε;

Εγώ πιστεύω απόλυτα ότι έχετε αγνές και καλές προθέσεις.
Μα γιατί, οι προηγούµενοι ήθελαν να εγκληµατήσουν απέναντι
στη νιότη της πατρίδας µου; Θέλω να πιστεύω ότι δεν υπάρχει
κάποιος πολιτικός ο οποίος να θέλει συνειδητά να εγκληµατήσει.
Όλοι, µα όλοι πασχίζουν για το καλό.

Εφόσον, λοιπόν, συµφωνούµε σε κάτι -άσχετα αν διαφωνούµε
σε όλα τα άλλα-, ότι δηλαδή αυτό που µας ενδιαφέρει είναι η παι-
δεία µας, είναι τα παιδιά µας, είναι η εκπαίδευσή τους, µας δίνε-
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ται τουλάχιστον η δυνατότητα και η ευκαιρία να καθίσουµε όλοι
σε ένα τραπέζι. Και ξέρετε, δεν µιλάω µόνο για τα πολιτικά κόµ-
µατα αλλά µιλάω για δασκάλους, για πανεπιστηµιακούς, για φο-
ρείς. Και να γίνει όντως ένας διάλογος. Και όλα τούτα που σας
διάβασα και άλλα πολλά που υπάρχουν από δασκάλους πεφωτι-
σµένους, που άφησαν το µάταιο τούτο κόσµο, µπορεί πραγµα-
τικά να µας κάνουν να διδαχθούµε. 

Εγώ έχω διαπιστώσει ότι ενώ τελικά η ιστορία είναι γεγονότα
που επαναλαµβάνονται και συνήθως επαναλαµβάνονται ως τρα-
γωδία, ως κωµωδία, εµείς τελικά εξακολουθούµε και κάνουµε τα
ίδια και τα ίδια λάθη.

Λάθη, όµως, που γίνονται σε βάρος της παιδείας, είναι λάθη
τα οποία είναι τραγικά. Και είναι τόσο τραγικά, που δεν µπορούµε
να το αντιληφθούµε σήµερα. Αλλά βλέπουµε την τραγικότητα,
το κακούργηµα της πράξεώς µας, όταν γίνεται σε βάρος της παι-
δείας. Το ονοµάζω πάντοτε «κακούργηµα», άσχετα αν υπάρχει
δόλος. Δεν πιστεύω ότι υπάρχει δόλος. Μπορεί να γίνεται από
αµέλεια αλλά είναι κακούργηµα σε βάρος της παιδείας και το
βλέπουµε σε βάθος χρόνου. 

Θα ήθελα να τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Αυτό το
φυλλάδιο το πήρα από τον κ. Τασούλα της Νέας Δηµοκρατίας.
Είναι απόσπασµα από το «Ταξιδεύοντας» του Νίκου Καζαντζάκη
από την Αγγλία και θα ήθελα να σας το διαβάσω. Βέβαια, άλλα
υπογράµµισε σ’ αυτό ο κ. Τασούλας και άλλα εγώ. Είναι η δια-
φορά που είπαµε. Είµαστε ίσοι µε τον κ. Τασούλα και όχι ίδιοι,
άσχετα αν µας αρέσουν ακόµα και τα ίδια πράγµατα.

Λέει, λοιπόν, σε κάποιο σηµείο ο Καζαντζάκης: «Έρχονται
εδώ» –µιλάει για κολλέγια, ξέρετε, της Αγγλίας- «οι εκλεκτοί νέοι
της Μεγάλης Βρετανίας για να αποκτήσουν τι; Ισορροπηµένη
σωµατική, πνευµατική, ψυχική γύµναση του άρτιου ανθρώπου.
Τίποτε άλλο.

Έπειτα αν θέλουν, συνεχίζουν ειδικές σπουδές, φοιτώντας
αλλού, σε πανεπιστήµια, σε νοµικές σχολές, σε πολυτεχνεία, σε
νοσοκοµεία». Kαι λέει επίσης: «Πώς είναι δυνατόν, αναφωνεί ο
Μόζλεϋ, να είσαι τζέντλεµαν και να µην ξέρεις αρχαία ελληνικά;».

Ξέρετε σας το λέω, γιατί η ελληνική παιδεία ήταν το σήµα κα-
τατεθέν σε όλα τα προηγµένα κράτη και είναι ακόµη πιο τραγικό,
όταν τελικά φτάνουµε στο σηµείο εµείς, χάριν της ευκολίας της
νεολαίας µας δήθεν, και δεν ξέρω όµως τι άλλο, να καταργούµε,
όπως πολύ σωστά είπε και ο κ. Φορτσάκης, ή να ελαττώνουµε
τα αρχαία ελληνικά, τη γλώσσα µας, από τα δικά µας ελληνικά
σχολεία.

Δηλαδή πρέπει να πάµε οπωσδήποτε στην Αγγλία, στην Αµε-
ρική, να πάµε σε ξένα πανεπιστήµια, για να συναντήσουµε επι-
στήµονες ανθρώπους και γνώστες του αρχαίου ελληνικού
πνεύµατος; Θέλω να πιστεύω ότι θα το σκεφτούµε καλύτερα και
όλοι µαζί θα ανασκουµπωθούµε, γιατί όλους µας απασχολεί αυτό
που λέγεται ελληνική παιδεία κι ελληνική εκπαίδευση, για να δώ-
σουµε στα παιδιά µας αυτά που πραγµατικά τους αξίζουν.

Όσον αφορά τα άρθρα, κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω όταν θα
έρθει η ώρα τους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια από το Ποτάµι, κ. Σταυρούλα

Αντωνάκου.
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΑΝΤΩΝΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλες οι χώρες

αναγνωρίζουν το εκπαιδευτικό τους σύστηµα ως βασικό µοχλό
δηµιουργίας , ανάπτυξης και σχηµατισµού ανθρώπινου κεφα-
λαίου. Όλες οι χώρες που θέλουν να είναι σοβαρές, το θέµα της
παιδείας το αντιµετωπίζουν σε κεντρικό επίπεδο, εθνικά, µε τη
µέγιστη δυνατή συναίνεση και διαβούλευση.

Εσείς κάνετε το ακριβώς αντίθετο. Εµείς δεν συναινούµε σε
αυτήν τη διαδικασία. Η παιδεία είναι µια πολύ σοβαρή υπόθεση
για να τη συζητάµε µε διαδικασίες εξπρές, χωρίς να έχει προ-
ηγηθεί έστω ένας ουσιαστικός και ειλικρινής διάλογος στο πλαί-
σιο της κοινοβουλευτικής διαδικασίας. Πρώτοι εσείς έπρεπε να
δίνετε το παράδειγµα για αξιοσύνη, για αξιοκρατία, για µια παι-
δεία που να µην έχει σχέση µε το κοµµατικό κράτος.

Φέρατε το σχέδιο νόµου µε τη µορφή του κατεπείγοντος,

χωρίς διάλογο, χωρίς ουσιαστική διαβούλευση. Γιατί; Η Αρι-
στερά, κύριε Υπουργέ, δεν φοβήθηκε ποτέ τον ουσιαστικό διά-
λογο. Εσείς γιατί τον αποφεύγετε; 

Σε ό,τι αφορά το παρόν σχέδιο νόµου, αλλάζετε ξανά και µε
τη µορφή του κατεπείγοντος τη διάρθρωση των εκπαιδευτικών
προγραµµάτων του λυκείου. Περιµέναµε µεγαλύτερη ευαισθησία
από εσάς στο συγκεκριµένο θέµα. Ειδικά εσείς, που γνωρίζετε
ότι είναι το τρίτο κατά σειρά σχέδιο νόµου µέσα σε διάστηµα
τριών χρόνων, το οποίο αλλάζει τα εκπαιδευτικά προγράµµατα
του λυκείου. Τους µαθητές τους σκέφτεστε; Δεν γνωρίζετε ότι
οι αλλαγές σε αυτήν την ηλικία, έστω και θεσµικές, τι επιπτώσεις
έχουν στην καθηµερινότητά τους; 

Πραγµατικά και εντελώς καλόπιστα, θέλουµε από εσάς να µας
εξηγήσετε το σκεπτικό αυτής της αλλαγής. Ποια οµάδα εργα-
σίας το ανέλαβε; Με ποια κριτήρια και ποια µελέτη; Ποια διαβού-
λευση κάνατε και µε ποιους φορείς µιλήσατε; Γιατί όπως είδαµε,
ήταν όλοι µπερδεµένοι. 

Μειώνετε το βαθµό προαγωγής στην επόµενη τάξη. Δηλαδή,
λέτε στα παιδιά να προσπαθούν λιγότερο. Δηλαδή θέλετε να
εφαρµόσετε το µοντέλο του «δεν βαριέσαι». Σκοπός σας είναι τα
παιδιά να περνάνε την τάξη χωρίς να µαθαίνουν κάτι ή να την
περνάνε και να λαµβάνουν κάποιες γνώσεις;

Καταργείτε το σύστηµα αξιολόγησης των σχολείων και των εκ-
παιδευτικών, όταν σήµερα δεν υπάρχει ούτε µία προηγµένη
χώρα στον κόσµο χωρίς τέτοιο σύστηµα. 

Μάλιστα, βασικό σας κριτήριο για την επιλογή των νέων περι-
φερειακών διευθυντών εκπαίδευσης, τους οποίους διορίσατε,
είναι η κοµµατική τους ταυτότητα. Και αυτό δεν είναι σωστό. Το
παραδέχτηκε ο Πρωθυπουργός πριν από λίγη ώρα. Χαιρετίζουµε
την έντιµη στάση του Πρωθυπουργού για αλλαγή σε αυτήν τη
διαδικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αντωνάκου,
συγγνώµη ένα λεπτό.

Παρακαλώ να ειδοποιηθεί ή ο κ Κουράκης ή ο κύριος Υπουρ-
γός, ένας εκ των δύο να έρθει µέσα. Όταν µιλάει Βουλευτής πρέ-
πει να απευθύνεται στην Κυβέρνηση. Δεν απευθύνεται σε άδειες
καρέκλες.

Συνεχίστε και ελπίζω ότι σε ένα-δυο λεπτά θα έρθει.
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΑΝΤΩΝΑΚΟΥ: Προωθείτε την επιλογή διευθυν-

τικών στελεχών. Η επιλογή των διευθυντών µε το νέο σύστηµα
είναι κατεπείγον; Τους επιλέγετε µε βάση και τις συνδικαλιστικές
τους επιδόσεις, δίνοντας έτσι έδαφος ξανά στις πελατειακές
σχέσεις και την αναξιοκρατία. Αναρωτιέται κανείς ποιο είναι το
κριτήριο σας! Αυτό είναι το όραµά σας, η συγκυβέρνηση µε τους
συνδικαλιστές στην παιδεία; Δώστε παράταση, όπως κάνατε
στους σχολικούς συµβούλους, ώστε να µην αναστατώσετε τα
σχολεία µέσα στις πανελλήνιες εξετάσεις.

Καταργείτε την τράπεζα θεµάτων στο λύκειο. Βάζετε δηλαδή
τέλος σε ένα θεσµό πριν αυτός ακόµη αξιολογηθεί σε βάθος
χρόνου. Με ποιο κριτήριο, µε ποια λογική; Δεν σας αρέσουν οι
καλές πρακτικές που εφαρµόζουν όλα τα υπόλοιπα σύγχρονα
ευρωπαϊκά κράτη;

Με την κατάργηση αυτήν, καταργείτε τον µοναδικό, βασικό µη-
χανισµό ελέγχου κάλυψης της ύλης των µαθηµάτων σε όλα τα
σχολεία της επικράτειας.

Καταργείτε ουσιαστικά και τυπικά τα πρότυπα σχολεία, τον πιο
επιτυχηµένο θεσµό, µε τη µορφή του κατεπείγοντος. Ας το κά-
νετε του χρόνου, όπως είπε άλλωστε τόσο ο Πρωθυπουργός όσο
και ο Υπουργός στις προγραµµατικές δηλώσεις. Γιατί βιάζεστε
τόσο πολύ; Δεν γνωρίζετε ότι όποιος βιάζεται σκοντάφτει και συ-
νήθως αποτυγχάνει; Βέβαια, το κακό είναι ότι τα πρότυπα σχο-
λεία εισάγουν έννοιες όπως αξιολόγηση και αριστεία. Η αριστεία
δηλαδή είναι ρετσινιά; Από πότε; 

Και εδώ θα κάνω µια παρένθεση. Επειδή η εκλογική µου περι-
φέρεια είναι ο Πειραιάς, πριν µερικούς µήνες είχαµε την τύχη να
βραβεύσουµε τα παιδιά του Ζάννειου Πρότυπου Πειραµατικού
Σχολείου Πειραιά. Δεκαοκτώ Έλληνες µαθητές µαζί µε τους κα-
θηγητές τους, ήρθαν δεύτεροι στο παγκόσµιο διαγωνισµό που
διοργάνωσε η NASA και το MIT. Και αυτό είναι κάτι το οποίο πρέ-
πει να το κρατήσουµε όλοι εδώ µέσα για την ποιότητα που πα-
ρέχεται µέσα σε αυτά τα σχολεία.
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Το µόνο που θα πετύχετε –και σας το λέµε ειλικρινά- από την
κατάργηση των πρότυπων πειραµατικών σχολείων, είναι ότι θα
βοηθήσετε τα ιδιωτικά σχολεία. Επαναφέρετε ως κατεπείγον το
πρωτοφανή παγκοσµίως θεσµό του αιωνίου φοιτητή. Αλήθεια
αυτό είναι το τόσο σηµαντικό πρόβληµα της χώρας αυτήν τη
στιγµή;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παιδεία που πλάθει τους πο-
λίτες του αύριο δεν πρέπει να αντιµετωπίζεται ως λάφυρο της
εκάστοτε κυβέρνησης. Θέλετε µια παιδεία της ήσσονος προσπά-
θειας, µια παιδεία χωρίς αξιολόγηση, µια παιδεία των συνδικαλι-
στών, µια παιδεία του κοµµατικού σωλήνα; 

Εσείς, κύριοι, που είστε όπως µας λέτε, η Κυβέρνηση εθνικής
σωτηρίας, η Κυβέρνηση που διαπραγµατεύεται σκληρά, η Κυ-
βέρνηση που τιµά τα όσα έχει υποσχεθεί στον ελληνικό λαό,
πείτε µας πόσα πράγµατα έχετε υλοποιήσει µέχρι σήµερα, από
όσα υποσχεθήκατε στον ελληνικό λαό κατά τις προγραµµατικές
σας δηλώσεις.

Και θα σας θυµίσουµε µερικά. Υποσχεθήκατε ότι δεν θα φέ-
ρετε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου. Τις φέρατε. Υποσχεθή-
κατε ότι δεν θα φέρνετε σχέδια νόµου µε τη µορφή του
επείγοντος και του κατεπείγοντος. Τελικά µέχρι σήµερα όσα σχέ-
δια νόµου έχετε φέρει, µόνο ως επείγοντα και κατεπείγοντα έρ-
χονται. Υποσχεθήκατε τη συνεργασία, το διάλογο και τη
συναίνεση στα θέµατα της παιδείας και τελικά σήµερα κάνετε
ακριβώς το αντίθετο.

Στις υποσχέσεις σας είναι όλα καλά, στα αποτελέσµατα όµως
υπάρχει πρόβληµα. Και αυτό σίγουρα είναι πρόβληµα και πολιτι-
κής παιδείας. 

Εµείς ως Ποτάµι, επειδή σεβόµαστε την παιδεία, επειδή πι-
στεύουµε ότι το µέλλον µιας χώρας στηρίζεται κυρίως στην παι-
δεία της, σας λέµε ότι µόνο εάν αναβαθµίσουµε την παιδεία µας,
µπορούµε να αλλάξουµε τη σηµερινή κατάσταση αυτών που βιώ-
νουµε σήµερα.

Για να κατακτήσουµε, λοιπόν, την εποχή που έρχεται, πρέπει
να επενδύσουµε στην παιδεία και τον πολιτισµό. Για να µείνουµε
άνθρωποι σε µια κοινωνία µε συνοχή και αλληλεγγύη, πρέπει να
επενδύσουµε στον πολιτισµό µας. Για να κερδίσουµε το αύριο,
πρέπει να επενδύσουµε στην παιδεία, την παιδεία µε την πιο πλα-
τιά έννοιά της, την παιδεία που εκπαιδεύει και εξειδικεύει, απο-
κτώντας άµεση σύνδεση µε την αγορά και τις ανάγκες των
καιρών. 

Τέτοια σχέδια νόµου αυτής της µορφής και αυτού του περιε-
χοµένου, δεν µπορεί να έρχονται στη Βουλή µε τη µορφή του κα-
τεπείγοντος. Δεν τιµά ούτε τη χώρα ούτε εσάς ως Κυβέρνηση
και δεν τιµά κανέναν από εµάς.

Όλα αυτά µπορούµε να τα πετύχουµε µόνο αν δουλέψουµε
όλοι µαζί. Και εδώ περιµένουµε τη σηµερινή δέσµευση του Πρω-
θυπουργού ότι θέµατα όπως η επιλογή διευθυντών και η αξιολό-
γηση θα συζητηθούν εξαντλητικά στο επόµενο χρονικό
διάστηµα. 

Επειδή σεβόµαστε το θεσµό του Κοινοβουλίου, καταδικάζουµε
αυτήν την κατεπείγουσα διαδικασία και είµαστε αρνητικοί επί της
αρχής.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε. 

Μέχρι να έρθει στο Βήµα ο κ. Συντυχάκης, θα ήθελα να σας
ενηµερώσω ότι ζήτησε ο Υπουργός Παιδείας τον λόγο, ως έχει
δικαίωµα εκ του Κανονισµού αλλά απεδέχθη την παράκληση µου
να ολοκληρωθούν οι οµιλίες των εισηγητών και των ειδικών αγο-
ρητών και µετά να του δώσω τον λόγο. 

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε

κατά τη γνώµη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συγγνώµη, κύριε Συν-

τυχάκη, που σας διακόπτω. Θα σας προσθέσω τον χρόνο. Θα
ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω

δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, σαράντα τρεις µαθητές και µα-
θήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο
Ελευθερίου Κορδελιού Θεσσαλονίκης και το Δηµοτικό Σχολείο
Γερανίου Ρεθύµνου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σας ευχαριστώ, κύριε Συντυχάκη. Μπορείτε να συνεχίσετε και
θα σας προσθέσω τον χρόνο στο τέλος.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Για το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που συζητάµε, δεν αγγίζει
στο ελάχιστο τους βαθιά ταξικούς και αντιδραστικούς νόµους –
το ν. 4186 του κ. Αρβανιτόπουλου για το νέο λύκειο και το ν.
3966, το νόµο Διαµαντοπούλου για τα πρότυπα πειραµατικά σχο-
λεία, που θεσµοθέτησε τον ελιτίστικο θεσµό των προτύπων, την
κακώς εννοούµενη αριστεία–, πολύ δε περισσότερο, δεν τους
καταργεί, παρ’ όλο που το αίτηµα αυτό αποτέλεσε την προµετω-
πίδα των αγώνων του συνδικαλιστικού κινήµατος, εκπαιδευτικών,
γονέων και µαθητών το προηγούµενο διάστηµα.

Οι αγώνες αυτοί βρέθηκαν στο στόχαστρο των προηγούµενων
κυβερνήσεων, αξιοποιώντας την απαράδεκτη και κατασταλτικού
χαρακτήρα πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου 2811/2000, που
ποινικοποιεί τους µαθητικούς αγώνες, καθώς επίσης και όλες
εκείνες τις τιµωρητικές διατάξεις, που αφορούν την αναπλήρωση
των ωρών λόγω καταλήψεων για να τροµοκρατήσουν και να κάµ-
ψουν το αγωνιστικό φρόνηµα των µαθητών, ενώ χάνονται καθη-
µερινά χιλιάδες διδακτικές ώρες από τις ελλείψεις εκπαιδευτικών
και µάλιστα σε µαθήµατα κατευθύνσεων.

Ποιος δεν θυµάται διευθυντές –ευτυχώς µία ισχνή µειοψηφία-
, Αστυνοµία, εισαγγελείς, αγανακτισµένους γονείς, που τέθηκαν
σε διατεταγµένη υπηρεσία για την αντιµετώπιση του «εσωτερι-
κού εχθρού».

Σας έχουµε καταθέσει συγκεκριµένη τροπολογία για την κα-
τάργηση της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου και σας κα-
λούµε να την κάνετε αποδεκτή.

Με το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο όµως τροποποιείτε ορισµένες
από τις διατάξεις του ν. 4186 και του ν. 3966. Προσπαθείτε –επι-
τρέψτε µας την έκφραση- να δηµιουργήσετε εντυπώσεις µε την
κατάργηση της τράπεζας θεµάτων, το βαθµό προαγωγής, την
επαναπρόσληψη των εκπαιδευτικών και την επανεγγραφή των
λεγόµενων αιώνιων φοιτητών, που απλώς λειαίνουν ορισµένες
οξείες γωνίες, ενώ στην πραγµατικότητα εξασφαλίζει για τα επό-
µενα χρόνια τη συνέχιση της αντιεκπαιδευτικής πολιτικής του
νέου σχολείου, της στρατηγικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
του ΟΟΣΑ.

Εµείς ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θα τις ψηφίσουµε τις
συγκεκριµένες διατάξεις, γιατί δικαίως βρέθηκαν στο στόχαστρο
του κινήµατος που πρόβαλε ως άµεσες αιχµές στην τράπεζα θε-
µάτων και τον τρόπο πρόσβασης, µέτρα που έδιωχναν χιλιάδες
µαθητές από το λύκειο, για να διαβούν τον καιάδα της πρόωρης
κατάρτισης και της µαθητείας από τα δεκαπέντε τους χρόνια.
Αλλά ταυτόχρονα, το κίνηµα εκείνο διεκδικούσε τη συνολική κα-
τάργηση του νόµου. Επισηµαίνουµε κατά συνέπεια την αποσπα-
σµατικότητα των µέτρων αυτών, αφού δεν θίγεται η ουσία του
νόµου.

Πρόκειται για ένα λύκειο, λοιπόν, ακόµα πιο ταξικό, που φυ-
σικά δεν καταργείται αλλά παραµένει. 

Ουδέποτε αποτέλεσε αίτηµα εκπαιδευτικών γονέων και µαθη-
τών η προσθήκη µαθηµάτων επιλογής για τις πανελλαδικές εξε-
τάσεις, αλλαγές άλλωστε που όλοι έχουν βαρεθεί να τις βλέπουν
κάθε φορά που αλλάζει µια κυβέρνηση.

Επίσης, αναδιατάσσει τα επιστηµονικά πεδία µε τις οµάδες
προσανατολισµού, πάντα στη λογική του ν. 4186, που βλέπει το
λύκειο ως χώρο αποκλειστικής προετοιµασίας για τις εξετάσεις
και χωρίζει τα παιδιά µε βάση τις οµάδες προσανατολισµού. Γι’
αυτό βέβαια και καταψηφίζουµε το συγκεκριµένο άρθρο.

Ο νόµος, λοιπόν, αυτός, ο 4186, δεν αναιρεί το «σχολείο της
αγοράς», της σχολικής διαρροής, της εργασιακής περιπλάνη-
σης. Η πραγµατική πρόθεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά και
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της συγκυβέρνησης, αφού αποδέχεται την Ευρωπαϊκή Ένωση,
είναι να ξεκαθαρίσουν το τοπίο και να βάλουν κανόνες τόσο στο
ποιος θα περνά στην ανώτατη εκπαίδευση όσο και στο ποιος, µε
τι όρους και µε τι εργαλεία θα καταρτίζει τα παιδιά της λαϊκής
οικογένειας. 

Είναι οι ίδιοι, που από τη µια νοµοθετούν για την παιδεία και
από την άλλη νοµοθετούν για την κατάργηση των συλλογικών
συµβάσεων και τα επαγγελµατικά δικαιώµατα. Γι’ αυτό η λαϊκή
οικογένεια και η νέα γενιά δεν πρέπει να «τσιµπήσει» µε νοµο-
σχέδιο-πυροτέχνηµα της Κυβέρνησης και να αναιρέσει όλα όσα
είχε προτάξει το προηγούµενο διάστηµα, την ολοσχερή κατάρ-
γηση του ν. 4186 και να αποπροσανατολιστεί από το κύριο, δη-
λαδή, ποιο σχολείο, ποια πεδία και ποια κοινωνία έχει ανάγκη. 

Κατά συνέπεια, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, στην ουσία
παρακάµπτετε τα ουσιώδη, παραπέµποντας τη συζήτησή τους
σε βάθος διετίας, όπως είπατε εσείς, κύριε Κουράκη. Το οµολο-
γήσατε στην επί της αρχής συζήτηση του νοµοσχεδίου, κατά τον
ίδιο προσφιλή τρόπο που παραπέµπετε ως Κυβέρνηση, την υλο-
ποίηση του προγράµµατος Θεσσαλονίκης σε βάθος όχι διετίας
αλλά τετραετίας. Άρα, και τούτο εδώ που είναι σε βάθος διετίας,
πιθανά να γίνει τετραετίας και να παραπεµφθεί στις καλένδες
οριστικά. Πότε λοιπόν; Εάν κι εφόσον ανακάµψει η οικονοµία -
αυτά µας λέτε- ή όταν το επιτρέψει η Κοµισιόν.

Στην πραγµατικότητα, θέλετε στην παρούσα φάση να αποφύ-
γετε άλλο ένα µέτωπο σύγκρουσης, αυτό µε τους εκπαιδευτι-
κούς, τους γονείς και του µαθητές. 

Εσείς ο ίδιος, κύριε Κουράκη, κατά τη συζήτηση επί της αρχής
του νοµοσχεδίου στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, οµο-
λογήσατε ότι στόχος είναι η ελεύθερη πρόσβαση στα πανεπιστή-
µια. 

Πρόκειται για παραπλάνηση, διότι η ελεύθερη πρόσβαση, σύµ-
φωνα µε την πρότασή σας -αν κι έχετε πολλές, η αλήθεια είναι-
και ο τρόπος εισαγωγής στα πανεπιστήµια, µπορεί να προκύψει
για παράδειγµα µετά τη διεκπεραίωση του πρώτου εξαµήνου,
οπότε και θα γίνει το ξεσκαρτάρισµα µε αποκλεισµό της συντρι-
πτικής πλειοψηφίας των µαθητών, όπως γίνεται και σήµερα. Είναι
ένα από τα εναλλακτικά µοντέλα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

Αποφεύγετε, όµως, τη συζήτηση για το τι σχολείο θέλουµε ή
ακόµα-ακόµα και για το εξεταστικό και για έναν επιπλέον λόγο.
Κατά τη συζήτηση επί της αρχής και στο διάλογο που είχατε µε
τον κ. Στύλιο, τον εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, υπερθε-
µατίσατε τις θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας, που αποτελεί κατεύ-
θυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κατ’ απαίτηση βιοµηχάνων και
ΟΟΣΑ, για µαζική στροφή στην κατάρτιση και τη Διά Βίου Μά-
θηση µε πάνω από το 70% του µαθητικού πληθυσµού. Βρίσκεται
στα Πρακτικά. Νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να το διαβάσω. Είναι,
όµως, αυτό ακριβώς που σας είπα πριν από λίγο. 

Άρα, µε λίγα λόγια κινείστε στην ίδια στρατηγική που είχε ο
Αρσένης, η Διαµαντοπούλου, ο Αρβανιτόπουλος, που θέλει, δη-
λαδή, περισσότερα παιδιά στην πρώιµη κατάρτιση, στα πρότυπα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Στα ΕΠΑΛ, επανέρχονται οι τοµείς και οι ειδικότητες που κα-
ταργήθηκαν, οι εκπαιδευτικοί που τέθηκαν σε διαθεσιµότητα -και
σωστά- και θα το ψηφίσουµε. 

Την ίδια στιγµή, όµως, υπάρχουν χιλιάδες κενά εκπαιδευτικών,
µένουν άθικτα όλα τα άρθρα του ν.4186 που ρυθµίζουν την µα-
θητεία στο τέταρτο έτος των ΕΠΑΛ και προωθούν τη λεγόµενη
µη τυπική εκπαίδευση: ΣΕΚ, ΙΕΚ, κέντρα διά βίου µάθησης και
άλλα. Και ενώ προεκλογικά εξαγγέλλατε την κατάργηση των
σχολών επαγγελµατικής κατάρτισης, υποσχέσεις τις οποίες τις
είχατε δώσει και στο Διοικητικό Συµβούλιο της ΟΛΜΕ, δεν πέρα-
σαν τρεις µήνες και εγκαινιάσατε τρία ΣΕΚ που ανήκουν στη µη
τυπική εκπαίδευση.

Επιτρέψτε µου, όµως, να επισηµάνω ότι την ίδια στιγµή που
µιλάτε για επαναφορά των ειδικοτήτων, καταργείται η ΕΠΑΣ του
Υπουργείου Τουρισµού, που λειτουργεί για πολλές δεκαετίες ως
δευτεροβάθµια επαγγελµατική σχολή, όχι µόνο αυτή αλλά και σε
πολλές άλλες περιοχές της χώρας και φοιτούν κυρίως εργατό-
παιδα, παιδιά φτωχών, λαϊκών οικογενειών. Λαµβάνοντας υπ’
όψιν ότι αυτά τα παιδιά δεν έχουν την δυνατότητα να πάνε στις
ιδιωτικές σχολές τουρισµού, που τα τελευταία χρόνια έχουν πολ-

λαπλασιαστεί, το νοµοσχέδιο δεν αποτρέπει το δώρο αυτό του
κλάδου στους σχολάρχες.

Κατά συνέπεια, σας καλούµε να µην κλείσει αυτή η ΕΠΑΣ του
Υπουργείου Τουρισµού. Εµείς γνωρίζουµε ότι έχουν καταργηθεί
υποτροφίες και πως έχουν πέσει άγριες περικοπές στα δικαιώ-
µατα και στις ανάγκες των σπουδαστών για την εξασφάλιση δω-
ρεάν σίτισης και στέγασης και είµαστε οριστικά αντίθετοι στην
κατάργηση αυτών των σχολών.

Επίσης, έχουµε τους φετινούς αποφοίτους των ΕΠΑΛ, που
αναγκάστηκαν να αλλάξουν τοµέα και ειδικότητα λόγω της εφαρ-
µογής του ν.4186. Είναι τελειόφοιτοι τώρα και προετοιµάζονται
για τις πανελλαδικές, για εισαγωγικές εξετάσεις στην τριτοβάθ-
µια και διεκδικούν µια θέση. Το πρόβληµα είναι ότι µε το υπάρχον
νοµοθετικό πλαίσιο, κανένας από τους απόφοιτους δεν µπορεί
να έχει πρόσβαση στις σχολές των ΤΕΙ που αντιστοιχούν στους
καταργηµένους τοµείς υγείας - πρόνοιας και εφαρµοσµένων τε-
χνών. 

Άρα, σας καταθέτουµε συγκεκριµένη τροπολογία, διότι είναι
ανάγκη να αποκατασταθεί αυτή η αδικία σε βάρος των αποφοί-
των. 

Η επαναφορά των τοµέων και των ειδικοτήτων, ένα αίτηµα
αδιαπραγµάτευτο του συνδικαλιστικού κινήµατος, δεν αναιρεί το
γεγονός ότι παραµένει αυτούσια µια στρατηγική που θέλει τα
ΕΠΑΛ να είναι τα σχολεία για τα παιδιά ενός κατώτερου θεού,
σχολεία για τον πρόωρο διαχωρισµό των µαθητών από την ηλικία
των δεκαπέντε ετών, για την εφήµερη κατάρτιση και κυρίως για
τις ανάγκες του κεφαλαίου, ένα φτηνό, ευέλικτο εργατικό δυνα-
µικό.

Η στρατηγική αυτή, δεν µπορεί να απαλλάξει τους εκπαιδευ-
τικούς από το άγχος της εργασιακής ανασφάλειας. Όσο οι µα-
θητές επιλέγουν ειδικότητα και διαµορφώνονται τοµείς -
ειδικότητες µε κριτήριο το τι ζητάει η αγορά, µε βάση τις µετα-
βαλλόµενες κάθε φορά ανάγκες της καπιταλιστικής οικονοµίας,
ενώ ταυτόχρονα, αντικαθίσταται σταδιακά η τυπική εκπαίδευση,
το σχολείο δηλαδή, από τη µη τυπική, δηλαδή την ψευτοκατάρ-
τιση και άτυπη, την αγορά εργασίας, τα σχολεία, οι οργανικές
θέσεις των εκπαιδευτικών θα είναι έτσι και αλλιώς στον αέρα. 

Αναφέρονται πάρα πολλά στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
όπως η διαµόρφωση των προγραµµάτων σπουδών και ότι κάθε
τοµέας και ειδικότητα λαµβάνονται υπ’ όψιν, εφόσον υπάρχουν
και τα σχετικά επαγγελµατικά περιγράµµατα που πιστοποιούνται
από τον ΕΟΠΠΕΠ σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 3 του
ν.3961.

Επικαλείστε το ν. 3369, το νόµο-πλαίσιο για τη διά βίου µά-
θηση, που αναφέρεται ρητά ότι στη διαµόρφωση των επαγγελ-
µατικών περιγραµµάτων, θα συµµετέχουν και οι εργοδοτικές
ενώσεις. Αναλυτικά προγράµµατα, προγράµµατα σπουδών, το-
µείς και ειδικότητες θα επανεκτιµώνται, θα αξιολογούνται και αν
κριθεί σκόπιµο θα ανανεώνονται προφανώς –λέω εγώ- σύµφωνα
µε τις ανάγκες των επιχειρήσεων.

Είναι, πράγµατι, αποκαλυπτικά πολλά απ’ αυτά που αναφέρει
µέσα το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Επιτρέψτε µου, όµως, πριν περάσω στα πρότυπα και τα πει-
ραµατικά, να αναφερθώ στην παράγραφο 5 του άρθρου 6. Μας
προξενεί εντύπωση, το γιατί υπάρχει αυτή η παράγραφος. Μά-
λιστα, ξέρουµε ότι γνωρίζετε πως το Διοικητικό Συµβούλιο της
ΟΛΜΕ, έχει ζητήσει να αποσυρθεί αυτή η παράγραφος, γιατί
ανατρέπει -ειδικά το δεύτερο εδάφιο- πάγιες αρχές και διαδικα-
σίες για τις εργασιακές µεταβολές, τοποθετήσεις εκπαιδευτικών
στην περίπτωση κατάργησης µεµονωµένου σχολείου.

Το πρώτο εδάφιο της σχετικής παραγράφου, κατά την άποψή
µας και κατά την άποψη και της ΟΛΜΕ, δεν χρειάζεται καθόλου,
γιατί οι εκπαιδευτικοί των καταργηµένων ΕΠΑΣ έχουν ήδη τοπο-
θετηθεί µε βάση το άρθρο 10, παράγραφος 6 του ν.4283 και κατά
τη γνώµη µας, σκόπιµα δεν επαναδιατυπώνεται στο πρώτο εδά-
φιο η παράγραφος 6, του άρθρου 10 στον ν.4283. 

Για ποιο λόγο; Τι προµηνύει αυτό άραγε; Να συγκαλυφθεί κάτι;
Κατά την άποψή µας είναι απαράδεκτο και πιθανά να σηµατοδο-
τεί και κάποια φωτογραφική διάταξη. Θα µας πείτε εσείς. 

Οι εκπαιδευτικοί των ΕΠΑΣ τοποθετήθηκαν σύµφωνα µε την
πάγια νοµοθεσία και πρακτική που είναι και αποδεκτή, όπως σας
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είπα από την ΟΛΜΕ. Όταν καταργείται µία ολόκληρη δοµή εκ-
παίδευσης, οι εκπαιδευτικοί των σχολείων αυτών εντάσσονται
στα σχολεία της νέας δοµής που αντικατέστησε την προηγού-
µενη ή αποτελεί µετεξέλιξή της. Για παράδειγµα, όταν καταργή-
θηκε η δοµή των ΤΕΛ, οι εκπαιδευτικοί εντάχθηκαν στα ΤΕΕ, των
ΤΕΕ στα ΕΠΑΛ, των ΕΠΑΣ στα ΕΠΑΛ. Οι εκπαιδευτικοί αυτοί λο-
γίζονται ότι τοποθετήθηκαν στο νέο σχολείο από την ηµεροµηνία
της οργανικής τοποθέτησης στο προηγούµενο σχολείο µε βάση
την αρχαιότητα.

Όµως, το παραπάνω, το δεύτερο εδάφιο, δηλαδή, της παρα-
γράφου 5 του νοµοσχεδίου, είναι τελείως διαφορετική περί-
πτωση, διότι αναφέρεται στην περίπτωση που καταργείται
κάποιο µεµονωµένο σχολείο και όχι ολόκληρη δοµή. 

Στην περίπτωση, λοιπόν, αυτή, η νοµοθεσία προβλέπει ότι οι
εκπαιδευτικοί του οποιουδήποτε σχολείου που καταργείται, προ-
τάσσονται για να τοποθετηθούν σε οργανικά κενά σε άλλα σχο-
λεία. 

Το παραπάνω, λοιπόν, εδάφιο παραβιάζει την πάγια αυτή δια-
δικασία και δίνει το δικαίωµα στους εκπαιδευτικούς µεµονωµένου
σχολείου που καταργείται, να δηλώσουν και να τοποθετηθούν σε
όποιο σχολείο θέλουν, χωρίς να έχει κενό, µε αποτέλεσµα αυτό
να δηµιουργεί αλυσιδωτές εργασιακές επιπτώσεις. 

Εν πάση περιπτώσει, ζητάµε να αποσυρθεί, κύριε Υπουργέ. 
Τελειώνοντας -δεν υπάρχει περισσότερος χρόνος,- για τα πρό-

τυπα και τα πειραµατικά καταψηφίζουµε όλα τα άρθρα. Η Κυβέρ-
νηση διαχωρίζει τα πρότυπα από τα πειραµατικά, χωρίς όµως να
καταργεί τα πρότυπα, όπως υποσχόταν. Μειώνονται στον αριθµό
αλλά παραµένουν ως θεσµός στο σώµα του εκπαιδευτικού συ-
στήµατος, σηµατοδοτώντας τον ταξικό του χαρακτήρα. Δηλαδή,
πρόκειται για τα σχολεία των λίγων και των αρίστων. Παραµένει
και η δυνατότητα επιλογής µαθητών µε εξετάσεις. 

Μάλιστα, η συγκυβέρνηση, το Υπουργείο σας, προχωράει σε
κάτι που δεν τόλµησε καµµία άλλη µέχρι τώρα. Δίνει τη δυνατό-
τητα σε κάθε πρότυπο σχολείο, να καθορίσει τον τρόπο επιλογής
των µαθητών του αλλά και βασικές πλευρές της εκπαιδευτικής
διαδικασίας. Ανοίγει η συγκυβέρνηση µε τον τρόπο αυτό το
δρόµο στην περιβόητη αυτονοµία της σχολικής µονάδας, βασική
θέση, βέβαια, του ΣΥΡΙΖΑ. Και αυτονοµία µιας σχολικής µονάδας
σηµαίνει αυτονοµία νοσοκοµείου, σηµαίνει αυτονοµία ενός
δήµου και αυτή η αυτονοµία εµπορευµατοποιεί και ιδιωτικοποιεί
στο τέλος όλες τις υπηρεσίες και λειτουργίες. Δεν θέλω να πω
κάτι περισσότερο σε σχέση µε αυτό. 

Για την επιλογή των διευθυντών των σχολείων καταργείται η
συνέντευξη και η γνώµη των εκπαιδευτικών των σχολείων, δη-
λαδή του συλλόγου των διδασκόντων. Θα µετρά σε ποσοστό το
πολύ ως 33% και το υπόλοιπο, θα καθορίζεται µε βάση τα τυπικά
προσόντα. Σωστά µέχρι εδώ. 

Η συγκυβέρνηση, όµως, επιχειρεί να ανάγει το ζήτηµα αυτό
σε κύριο, δηµιουργώντας, όµως, αυταπάτες, ότι, δηλαδή, η συµ-
βολή του συλλόγου των διδασκόντων στην επιλογή διευθυντή,
θα κάνει και το σχολείο πιο δηµοκρατικό. 

Βεβαίως, έχει σηµασία η γνώµη του εκπαιδευτικού. Αυτό δεν
είναι αρνητικό. Το κύριο ζήτηµα είναι όχι ποιος θα εκλέγει το δι-
ευθυντή, αλλά τι θα εφαρµόζει αυτός ο διευθυντής, γύρω από
ποιο νοµοθετικό πλαίσιο θα κινείται και σε ποιον θα λογοδοτεί ή
ποιος θα τον ελέγχει. 

Είναι σαφές, λοιπόν, ότι ο διευθυντής παραµένει δεσµευµένος
και υποχρεωµένος να εφαρµόζει την κυβερνητική πολιτική, όπως
στην περίπτωση των µαθητικών κινητοποιήσεων, όπου έτρεξαν
ορισµένοι από τους διευθυντές -όχι όλοι, επαναλαµβάνω- να στη-
ρίξουν την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Εν πάση περιπτώσει, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας εµείς
καλούµε το λαό και τη νεολαία να οργανώσουν την πάλη τους,
προβάλλοντας δίκαια και ανικανοποίητα αιτήµατα, για την κατάρ-
γηση αυτών των δύο νόµων, του ν. 4186/2013 και του ν.
3966/2011, για την αποδέσµευση του προγράµµατος και της λει-
τουργίας του λυκείου από τη διαδικασία επιλογής για τα ΑΕΙ και
τα ΤΕΙ, για την κατάργηση του διαχωρισµού και του πρόωρου
προσανατολισµού, Γενικό Λύκειο-ΕΠΑΛ-κατευθύνσεις, και προ-
κειµένου το πτυχίο να είναι η µοναδική προϋπόθεση αύριο, µε-
θαύριο για το επάγγελµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Συντυχάκη,
σας παρακαλώ να ολοκληρώσετε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Καµµία πιστοποίηση. Κατάργηση του έτους µαθητείας. Πρα-

κτική άσκηση ενταγµένη οργανικά στο πρόγραµµα σπουδών. Κα-
νένα σχολείο χωρίς εκπαιδευτικούς και βιβλία. Διαγραφή όλων
των χρεών των σχολικών επιτροπών προς τις δηµόσιες εταιρείες
ηλεκτρισµού, θέρµανσης, ύδρευσης, τηλεφώνου. Δωρεάν µετα-
κίνηση των µαθητών και των φοιτητών. 

Όλα αυτά είναι αιτήµατα του συνδικαλιστικού κινήµατος, τα
οποία το παρόν νοµοσχέδιο τα παρακάµπτει στο όνοµα της µε-
ταβατικότητας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς ευχαριστούµε. 
Η επιπλέον ανοχή στο Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος είναι

γιατί ενηµερώθηκα από τον κ. Συντυχάκη ότι δεν θα έχουν οµι-
λητή, οπότε είναι δικαιολογηµένη. 

Παρακαλώ να έλθει στο Βήµα η κ. Ξουλίδου Σταυρούλα. 
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα το πρώτο νοµοσχέδιο της νέας Κυβέρνησης που αφορά
την παιδεία, το οποίο, όπως και η υπόλοιπη νοµοθετική δραστη-
ριότητα της Κυβέρνησης, έρχεται να αντιµετωπίσει τις στρεβλώ-
σεις, τις αδικίες, τα λάθη και τις παραλείψεις των προηγούµενων
µνηµονιακών κυβερνήσεων. 

Η παιδεία -και οφείλουµε όλοι να το συµφωνήσουµε- δέχτηκε
την πιο βάναυση και ανηλεή επίθεση από τις µνηµονιακές πολι-
τικές. Σχολικές µονάδες συγχωνεύτηκαν, δοµές και τοµείς κα-
ταργήθηκαν, εκπαιδευτικοί οδηγήθηκαν σε διαθεσιµότητα. Και
όλα αυτά έγιναν χωρίς σκοπό, χωρίς σχεδιασµό, χωρίς αιτιολό-
γηση και χωρίς προοπτική, µε αυθαίρετο και αυταρχικό τρόπο. 

Για όλους εµάς που παρακολουθήσαµε από κοντά την κατα-
στροφική εκπαιδευτική πολιτική που εφαρµόστηκε κατά την προ-
ηγούµενη κοινοβουλευτική περίοδο και παλέψαµε για την
ανατροπή της, είναι εξαιρετικά ελπιδοφόρο το γεγονός ότι σή-
µερα συζητάµε την αποκατάσταση αυτών των ζηµιών που προ-
κλήθηκαν στην παιδεία µας. Και αναµένουµε τη συνέχιση αυτών
των µεταρρυθµίσεων. 

Αυτή µου η αναφορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχει
καθόλου ως στόχο να οξύνει την αντιπαράθεση της σηµερινής
Κυβέρνησης µε τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Το αντίθετο µά-
λιστα. Το µεταφέρω ως κάκιστο παράδειγµα, ως παράδειγµα
προς αποφυγή. 

Θέλω να εκφράσω µε τον πιο κατηγορηµατικό τρόπο ότι η παι-
δεία δεν µπορεί και δεν πρέπει να είναι ένα πεδίο αντιπαράθεσης,
ούτε να αντιµετωπίζεται ως πρόσφορο έδαφος εξυπηρέτησης
άλλων συµφερόντων εκτός από το δηµόσιο συµφέρον, όπως
πολλάκις είδαµε να γίνεται στο παρελθόν. 

Τα προβλήµατα που συσσωρεύτηκαν είναι, δυστυχώς, πολλά
και χρήζουν άµεσης αντιµετώπισης. Γι’ αυτό είναι απαραίτητη η
κατά το δυνατόν µεγαλύτερη σύγκλιση και συναίνεση. Χρειάζεται
από όλους εµάς και από όλη την εκπαιδευτική κοινότητα εύρος
σκέψης, να αποµακρυνθούµε από τα στενά κοµµατικά και συν-
τεχνιακά όρια και να χτίσουµε πράγµατι ένα εκπαιδευτικό σύ-
στηµα µε όραµα, µε προοπτική, µε σεβασµό πρώτα απ’ όλα στο
µαθητή, µε διάθεση να αποδεχθεί και να ενσωµατώσει τη διαφο-
ρετικότητα και να αµβλύνει τις ανισότητες. 

Στο σηµερινό νοµοσχέδιο περιλαµβάνονται ορισµένες ρυθµί-
σεις, στις οποίες θα ήθελα στην πρώτη µου αυτή τοποθέτηση να
δώσω ιδιαίτερη βαρύτητα για συµβολικούς κυρίως λόγους,
καθώς µετουσιώνουν την προσπάθεια αποκατάστασης αδικιών,
όπως προηγουµένως είπα. 

Ξεκινώντας από το Κεφάλαιο Α’ του παρόντος νοµοσχεδίου
δεν µπορώ να µην εκφράσω τη βαθύτατή µου ικανοποίηση για
την επανασύσταση των ειδικοτήτων των ΕΠΑΛ που καταργήθη-
καν και την επιστροφή των εκπαιδευτικών που τέθηκαν σε δια-
θεσιµότητα στην εκπαίδευση. Μια πράξη που αποτέλεσε όνειδος
στην ιστορία του εκπαιδευτικού µας συστήµατος, σήµερα απο-
καθίσταται και ο αγώνας των εκπαιδευτικών που είδαν τα ονό-
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µατά τους να αναρτώνται στη λίστα της ντροπής, σήµερα δικαιώ-
νεται. 

Χαιρετίζουµε, επίσης, την πρόθεση του Υπουργείου για ανα-
βάθµιση της επαγγελµατικής τεχνικής εκπαίδευσης, µε την επα-
ναλειτουργία των κατηργηµένων ΕΠΑΣ, ως ΕΠΑΛ αλλά και µε την
πρόβλεψη για δηµιουργία πειραµατικών ΕΠΑΣ και ΕΠΑΛ Ειδικής
Αγωγής, ικανοποιώντας ένα αίτηµα χρόνων. 

Η δηµόσια τεχνική επαγγελµατική εκπαίδευση, κύριοι συνά-
δελφοι, υποβαθµίστηκε από τις πολιτικές αποφάσεις του κ. Αρ-
βανιτόπουλου και παραχωρήθηκε ως δώρο, εξαιρετικά
προσοδοφόρο, στην ιδιωτική εκµετάλλευση. Εκατόν έξι ΕΠΑΣ
καταργήθηκαν σε µία νύχτα, τα οποία παρείχαν εκπαίδευση και
πτυχία στους αποφοίτους τους, για να αντικατασταθούν µε έξι
ΣΕΚ, τα οποία παρέχουν κατάρτιση και οι απόφοιτοί τους αρ-
κούνται σε µία βεβαίωση παρακολούθησης. 

Η επαγγελµατική εκπαίδευση χρειάζεται ξεκάθαρες λύσεις.
Άµεση επαναλειτουργία των εκατόν έξι ΕΠΑΣ ως ΕΠΑΛ µε όλες
τις ειδικότητές τους. Άµεση επαναλειτουργία των καταργηµένων
τοµέων και ειδικοτήτων στο ΕΠΑΛ, χωρίς άλλη προϋπόθεση ή
µεσολάβηση απόφασης. Άµεση µετατροπή των σχολών επαγγελ-
µατικής κατάρτισης σε ΕΠΑΛ. Και τέλος, άµεση κατάργηση της
µαθητείας από την τέταρτη τάξη των ΕΠΑΛ.

Επίσης, ιδιαίτερη µνεία θα ήθελα να κάνω και στην κατάργηση
της «τράπεζας θεµάτων διαβαθµισµένης δυσκολίας», που τόσο
είχε ταλαιπωρήσει τους µαθητές και τους εκπαιδευτικούς. Η εισα-
γωγή του θεσµού στην εκπαίδευση, χωρίς να έχει εφαρµοστεί πι-
λοτικά, ώστε να αναδειχθούν έγκαιρα και να διορθωθούν τα
προβληµατικά σηµεία και, ταυτόχρονα, χωρίς να έχουν απαλειφθεί
οι συνθήκες εκείνες που έκαναν την εφαρµογή της αναποτελεσµα-
τική και προβληµατική ταυτόχρονα, όπως ο περιορισµένος χρόνος
προετοιµασίας των µαθητών και των εκπαιδευτικών, αλλά κυρίως
οι ελλείψεις του προσωπικού, είχε τα αποτελέσµατα που όλοι γνω-
ρίζουµε. 

Συµφωνούµε ότι η τράπεζα θεµάτων µπορεί να συνεχίσει να
αξιοποιείται ως συµβουλευτικό εργαλείο, αφήνοντας ωστόσο
στον εκπαιδευτικό την επιλογή, σύµφωνα µε την ύλη που έχει δι-
δάξει και το µαθητικό δυναµικό που διαχειρίζεται, να επιλέγει τα
εξεταζόµενα θέµατα. Η αποκλειστική επιλογή θεµάτων από προ-
καθορισµένη δέσµη ερωτήσεων είναι από µόνη της περιοριστική
και προκαλεί και την αντίστοιχη δηµιουργία προκαθορισµένων
απαντήσεων, ενισχύοντας την αποστήθιση. Η λάθος εφαρµογή
του συγκεκριµένου θεσµού έχει αποδειχθεί στην πράξη. Και αυτό
αποδεικνύεται και από το γεγονός ότι δεν έµειναν σήµερα και
πολλοί υποστηρικτές του.   

Όσον αφορά στην αλλαγή του τρόπου εισαγωγής στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση, θεωρούµε ότι κινείται προς τη θετική κατεύ-
θυνση, καθώς παρέχει στους υποψηφίους µεγαλύτερη ευελιξία
και περισσότερες δυνατότητες επιλογών, κάτι που το προηγού-
µενο πλαίσιο περιόριζε, µε αποτέλεσµα να µένουν εκτός ΑΕΙ και
ΤΕΙ µαθητές µε πολύ υψηλές βαθµολογίες, όχι γιατί δεν ήταν
καλοί µαθητές ή δεν τα πήγαν καλά στις πανελλαδικές εξετάσεις,
αλλά εξαιτίας του συστήµατος επιλογής. 

Να περάσουµε τώρα σε µια άλλη κρίσιµη ενότητα. Το παρόν
σχέδιο νόµου επανατοποθετεί τις έννοιες «πειραµατικό» και
«πρότυπο» σχολείο. Αναφορικά µε το κεφάλαιο Β’, ο επαναπροσ-
διορισµός του ρόλου και του χαρακτήρα των πειραµατικών και
των προτύπων σχολείων σε µία κοινωνία η οποία αντιλαµβάνεται
το εκπαιδευτικό σύστηµα ως µηχανισµό παραγωγής νέας γνώ-
σης, καινοτοµίας και εκσυγχρονισµού, είναι αναγκαία και προς
τη σωστή κατεύθυνση. 

Συµφωνούµε µε την κατάργηση σύζευξης πρότυπα-πειραµα-
τικά, εφόσον αυτά είναι δύο διαφορετικού τύπου σχολεία, που
το καθένα επιτελεί ξεχωριστό ρόλο και σκοπό. 

Σε σχέση µε τα πειραµατικά σχολεία, οφείλουµε να ενισχύ-
σουµε και να υποστηρίξουµε την προαγωγή της εκπαιδευτικής
έρευνας στην πράξη, την πιλοτική εφαρµογή νέων προγραµµά-
των εκπαίδευσης, νέων διδακτικών µεθόδων, εργαλείων, εγχει-
ριδίων, καλών πρακτικών, την πιλοτική εφαρµογή καινοτόµων
δηµιουργικών δράσεων. 

Ωστόσο, ας µην ξεχνάµε ότι τα πειραµατικά σχολεία όπως και
τα πρότυπα, προσφέρουν πρακτική εξάσκηση στους προπτυχια-

κούς φοιτητές τµηµάτων ΑΕΙ και των µεταπτυχιακών φοιτητών
στις επιστήµες εκπαίδευσης, σε συνεργασία µε τα αντίστοιχα πα-
νεπιστηµιακά τµήµατα. Στόχος των πειραµατικών σχολείων είναι
η διάχυση των αποτελεσµάτων, µετά από πιλοτική µελέτη και
εφαρµογή στο υπόλοιπο σύνολο των δηµοσίων σχολείων, ανα-
τροφοδοτώντας, παράλληλα, τον εκπαιδευτικό σχεδιασµό. 

Το στοίχηµα, λοιπόν, για το Υπουργείο Παιδείας είναι να τε-
θούν οι βάσεις εξαγωγής συµπερασµάτων και να εξασφαλιστεί
η εφαρµογή των αποτελεσµάτων των πιλοτικών προγραµµάτων
στο σύνολο της εκπαιδευτικής κοινότητας σε ολόκληρη τη χώρα. 

Το σύστηµα εισαγωγής στα πειραµατικά, µέσω της κλήρωσης,
εξασφαλίζει αντιπροσωπευτικό δείγµα για την εφαρµογή πιλοτι-
κών µεθόδων, καθιστώντας δυνατή την εφαρµογή τους στα υπό-
λοιπα σχολεία, εξασφαλίζοντας µε αυτόν το τρόπο τη δηµόσια
και δωρεάν παιδεία, υψηλής ποιότητας, για όλους.     

Ωστόσο, η κατάργηση της σύζευξης πρότυπα-πειραµατικά
απαιτεί εκτός από την προστασία του ρόλου των πειραµατικών
σχολείων και την επέκταση του προτύπου σχολείου τουλάχιστον
σε κάθε νοµό, προωθώντας τη συνεργασία και τη συνέργεια µε
τα υπόλοιπα γυµνάσια και λύκεια της περιοχής µε στόχο την ανά-
πτυξη κοινών δραστηριοτήτων και δράσεων. Η ιστορικότητα δεν
θα πρέπει να υπερτερεί της εκπαιδευτικής αναγκαιότητας και
αναβάθµισης όλων των δηµόσιων σχολείων σε πρότυπα. 

Ειδικότερα στο άρθρο 11 θα ήθελα να ξαναδούµε τη δυνατό-
τητα µίας µόνο αίτησης σε πειραµατικό ή πρότυπο σχολείο. Εφό-
σον αυτά διαχωρίζονται και επιτελούν διαφορετικούς ρόλους,
γιατί να συµβαίνει αυτό; Θα ήθελα να επανεξετάσουµε σε αυτό
το σηµείο να δίνεται η δυνατότητα στους µαθητές να κάνουν αί-
τηση και στους δύο τύπους σχολείων. 

Στο άρθρο 14 που αφορά θέµατα εκπαιδευτικού προσωπικού,
να υπογραµµίσω ότι οι εκπαιδευτικοί που είχαν οργανική θέση
σε πειραµατικά σχολεία πριν την ψήφιση του ν. 3966/2011 µπο-
ρούσαν να επιστρέψουν κατόπιν αίτησή τους στις πρώην οργα-
νικές τους θέσεις. Με την ψήφιση του προηγούµενου νόµου
χάνουν τις οργανικές τους θέσεις. 

Οι εκπαιδευτικοί αυτοί είχαν τυπικά και ουσιαστικά προσόντα,
είχαν πάρει την οργανική τους θέση βάσει επιστηµονικών κριτη-
ρίων και είχαν κριθεί από ΚΥΣΔΕ σε ΚΥΣΠΕ. Αυτό, όµως, είναι
ένα θέµα που πιστεύω ότι µπορούµε να το δούµε σε εύλογο χρο-
νικό διάστηµα και στο πολυνοµοσχέδιο.

Στο Κεφάλαιο Γ’ η προτεινόµενη ρύθµιση επιχειρεί µια δηµο-
κρατικότερη προσέγγιση του τρόπου επιλογής στελεχών εκπαί-
δευσης µε τη συµµετοχή των ίδιων των εκπαιδευτικών, οι οποίοι
καλούνται να επιλέξουν τον καταλληλότερο υποψήφιο βάσει των
προσόντων της επιστηµονικής και παιδαγωγικής κατάρτισης, δι-
δακτικής και διοικητικής εµπειρίας, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις
σύγχρονες παιδαγωγικές αντιλήψεις, τη δηµοκρατική συµπερι-
φορά και τη διάθεση που έχει για συντονισµό και συνεργασία. 

Με θετική διάθεση, λοιπόν, παρατηρήσαµε ότι το Υπουργείο
Παιδείας ενστερνίστηκε πολλές από τις προτάσεις µας σε ό,τι
αφορά στον επιµερισµό των µορίων, προκειµένου να ενισχυθεί
η αξιοκρατία επί της διαδικασίας.

Με το παρόν σχέδιο νόµου η ίδια η γνώµη των εκπαιδευτικών
µέσω της µυστικής ψηφοφορίας προτείνεται σε αντικατάσταση
της συνέντευξης. Είναι οµολογουµένως µια πολύ φιλόδοξη πρό-
ταση, η οποία όµως υπόκεινται σε αµφισβητήσεις τις οποίες ελ-
πίζω να έχουµε τον χρόνο να συζητήσουµε και να  λύσουµε επί
τη βάσει ενός πραγµατικά εποικοδοµητικού διαλόγου.

Πράγµατι, η συµµετοχή εκπαιδευτικών στην ανάδειξη στελε-
χών εκπαίδευσης συµβάλλει στον εκδηµοκρατισµό της διαδικα-
σίας. Αναµφισβήτητα η εκτίµηση και η άποψη των εκπαιδευτικών
ενός σχολείου για τον διευθυντή τους είναι σηµαντικότατοι πα-
ράγοντες για την καλή λειτουργία µιας εκπαιδευτικής µονάδας.
Ωστόσο σας µεταφέρω έντονες ενστάσεις που έχουν σηµειωθεί
από την εκπαιδευτική κοινότητα για το αυξηµένο ποσοστό µο-
ριοδότησης που προκύπτει.

Ειδικότερα στο άρθρο 19 που αναφέρεται στην αποτίµηση κρι-
τηρίων επιλογής διευθυντών εκπαίδευσης, προϊσταµένων και δι-
ευθυντών σχολικών µονάδων οι προτάσεις του σχεδίου νόµου
κινούνται στη σωστή κατεύθυνση. Χρήζουν, όµως, ορισµένες καί-
ριες βελτιώσεις σε σχέση µε τη µοριοδότηση σπουδών και προ-
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σόντων. Θα µπορούσαµε, λοιπόν, να πούµε ότι πρέπει να εξετα-
στεί η διαβαθµισµένη µοριοδότηση όλων των τίτλων σπουδών µε
βάση και τη συνάφεια µε το εκπαιδευτικό και διοικητικό έργο. 

Στο σηµείο αυτό να επισηµάνω ότι πρέπει να µοριοδοτούνται
τα πανεπιστηµιακά πτυχία που ήταν αναγκαία για το διορισµό.
Το πτυχίο σε κάθε περίπτωση βοηθά και βελτιώνει την απόδοση
ενός στελέχους εκπαίδευσης ανεξαιρέτως του λόγου που απο-
κτήθηκε. Καλό επίσης είναι να δούµε και τα µεταπτυχιακά που
προσφέρονται µε τη δυνατότητα αποπεράτωσης από τρία έως
εννέα εξάµηνα µε αναγνώριση από το ΔΟΑΤΑΠ, γιατί είναι άδικο
αυτοί που τελείωσαν σε συντοµότερο χρόνο, δηλαδή σε τρία
εξάµηνα, να µην δικαιούνται µοριοδότησης. 

Σχετικά µε το άρθρο 22 για τον χρόνο και τη διαδικασία υπο-
βολής αιτήσεων, προτείνουµε να αυξηθούν από δύο σε περισσό-
τερες οι επιλογές των υποψηφίων κυρίως για τις θέσεις
διευθυντών σχολικών µονάδων. Οι προβλεπόµενες στο σχέδιο
νόµου δύο επιλογές είναι πολύ περιοριστικές. 

Πριν περάσω στο επόµενο κεφάλαιο, θέλω να σηµειώσω
ακόµα µία πρόταση, η οποία πιστεύουµε ότι θα βελτιώσει την
προταθείσα διαδικασία. Προτείναµε, λοιπόν, ως Ανεξάρτητοι Έλ-
ληνες να υπάρξει ένα σταθµισµένο ψυχοµετρικό τεστ που να
αξιολογεί την προσωπικότητα, τη διοικητική, διαχειριστική ικανό-
τητα, καθώς και τη συναισθηµατική ισορροπία του υποψηφίου
εκπαιδευτικού. Αυτό προτείνουµε να είναι προκαταρκτικό και να
µοριοδοτείται. Επειδή ωστόσο µια τέτοια πρόταση χρειάζεται ορ-
γάνωση και ενδεχοµένως σύσταση επιστηµονικής επιτροπής από
ειδικούς, µπορούµε να την εξετάσουµε στο απώτερο µέλλον. 

Τέλος αναφορικά µε το Κεφάλαιο Δ’ εκφράζουµε τη σύµφωνη
γνώµη µας για την επαναφορά της δυνατότητας στα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας της µεταφοράς
θέσης εισαγωγής στα ΑΕΙ και ΤΕΙ στην πόλη που υπηρετούν. Η
δυνατότητα αυτή είναι απαραίτητη προϋπόθεση για το προσω-
πικό στα Σώµατα Ασφαλείας και τις Ένστολες Δυνάµεις, ώστε
να µπορούν να διεκδικήσουν την εισαγωγή τους σε κάποια σχολή
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης αλλά και να την παρακολουθήσουν
και να την ολοκληρώσουν επιτυχώς.

Βέβαια, το θεσµικό πλαίσιο της µεταφοράς θέσης εισαγωγής
επιτρέψτε µου να πω ότι είναι µια πονεµένη ιστορία την οποία,
αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να επανεξετάσουµε µε πολύ ιδιαί-
τερη προσοχή. Είναι θεµελιώδους σηµασίας να βρεθεί η χρυσή
τοµή και να θεσµοθετηθεί ένα πλαίσιο που θα δίνει τη δυνατό-
τητα στους οικονοµικά ασθενέστερους να σπουδάσουν, αλλά και
να διασφαλίζει την εύρυθµη λειτουργία όλων των πανεπιστηµια-
κών ιδρυµάτων της χώρας.

Επιπλέον, στο Κεφάλαιο Δ’ λύνεται και το πρόβληµα µε τη δια-
γραφή των λεγόµενων αιώνιων φοιτητών που πραγµατικά έχει
προκαλέσει τόσο µεγάλη αναστάτωση σε χιλιάδες φοιτητές και
στις οικογένειές τους. Θεωρούµε ότι το Υπουργείο ορθώς επι-
δεικνύει κοινωνική ευαισθησία και επιτρέπει µε τη ρύθµιση αυτή
στους φοιτητές που κινδυνεύουν µε οριστική διαγραφή να ολο-
κληρώσουν τις σπουδές τους. Η δοκιµαζόµενη από τις µνηµονια-
κές πολιτικές ελληνική οικογένεια χρειάζεται στήριξη και όχι µια
ακόµα µαχαιριά στην πλάτη. Καθώς έχει εξαντληθεί οικονοµικά,
δεν µπορεί να συνεχίσει να επωµίζεται το βαρύ φορτίο του κό-
στους σπουδών, µε αποτέλεσµα πολλοί φοιτητές και σπουδα-
στές να αναγκάζονται να αναβάλλουν την ολοκλήρωση των
σπουδών τους.

Ολοκληρώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σηµαν-
τικό να επισηµανθεί ότι οι εν λόγω ρυθµίσεις του παρόντος σχε-
δίου νόµου έχουν µεταβατικό και πιλοτικό χαρακτήρα,
προκειµένου να διορθωθούν ρυθµίσεις που δεν απέδωσαν. Ως
Ανεξάρτητοι Έλληνες δεν υπηρετήσαµε ποτέ τη στείρα αντιπο-
λίτευση. Στηλιτεύσαµε µε οξύτητα τις ανοίκειες επιθέσεις που
δέχθηκε η παιδεία, στηρίξαµε όµως και όσες πρωτοβουλίες ήταν
προς θετική κατεύθυνση. Πιστοί στις θέσεις µας θα συνεχίσουµε
τον αγώνα για βελτίωση του εκπαιδευτικού συστήµατος και των
συνθηκών παροχής των εκπαιδευτικών υπηρεσιών. Στόχος είναι
να διαµορφώσουµε από κοινού µια νέα εκπαιδευτική πολιτική η
οποία θα ενισχύσει και θα δώσει ώθηση στις δηµιουργικές δυνά-
µεις του τόπου, της νέας γενιάς.

Μετά το µαρασµό του δηµοσίου σχολείου από τις µνηµονικές

πολιτικές είµαστε εδώ για να αναβαθµίσουµε το δηµόσιο σχολείο,
να δώσουµε λύσεις, ανάσα και ελπίδα στους Έλληνες µαθητές και
τις ελληνικές οικογένειες, να δώσουµε στους νέους τη δυνατότητα
να ονειρεύονται χωρίς όρια, γνωρίζοντας ότι αν καταφέρουν να
είναι καλύτεροι αυτό θα αναγνωριστεί. Ας συµβάλλουµε, λοιπόν,
όλοι µαζί µε µακρόπνοο σχεδιασµό και απροσχηµάτιστο διάλογο
στην ουσιαστική αντιµετώπιση των προβληµάτων του εκπαιδευτι-
κού συστήµατος, βάζοντας τα θεµέλια για τον αναπτυξιακό µετα-
σχηµατισµό της κοινωνίας, µε άξονες τη γνώση, την ποιότητα και
την καινοτοµία στα δηµόσια σχολεία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε, κυρία

Ξουλίδου.
Πριν έρθει η κ. Χριστοφιλοπούλου στο Βήµα, να σας ενηµε-

ρώσω, γιατί χρειάζεται η έγκριση του Σώµατος, για τη διαδικασία
της Τρίτης. Είναι συναινετική και µια διαδικασία που συνεννοή-
θηκαν τα κόµµατα µεταξύ τους.

Στις 11.00’ το πρωί την Τρίτη θα ξεκινήσουµε µε τις άρσεις
ασυλιών, για να µη διακόπτουµε τη ροή του νοµοσχεδίου και να
µην τα µπλέκουµε. Μια ώρα χρειάζεται περίπου.

Στις 12.00’ συνέχιση του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Παι-
δείας. Λήξη στις 19.00’ το βράδυ και εφόσον υπάρχουν αιτήµατα
ονοµαστικής ψηφοφορίας θα γίνει ονοµαστική ψηφοφορία ή
απλή ψηφοφορία.

Επειδή αυτό θα πάρει περίπου µία-µιάµιση ώρα, στις 21.00’,
αφού θα έχει τελειώσει πλέον το σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Παιδείας, θα ξεκινήσει η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου µε
τον Υπουργό και τους εισηγητές των κοµµάτων και θα συνεχιστεί
την Τετάρτη το πρωί η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου µέχρι
αργά το µεσηµέρι, διότι την Τετάρτη το απόγευµα θα υπάρχει ει-
δική συνεδρίαση της Βουλής αφιερωµένη στο «Πλοίο της Ειρή-
νης» που θα είναι στον Πειραιά.

Συναινεί το Σώµα σε αυτήν τη διαδικασία;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Tον λόγο έχει ο κ. Πε-

τράκος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, για να υπάρξει

αυτή η διαδικασία -να µη µας ξεφύγει- συµφωνήσαµε επίσης να
υπάρξει κατάλογος οµιλητών που θα δοθεί από τα κόµµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εννοείτε για την
Τρίτη;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Για την Τρίτη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μπορεί να είναι διευ-

ρυµένος, αλλά τα κόµµατα θα ορίσουν τους οµιλητές τους. Εν-
τάξει.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Πέντε από τον ΣΥΡΙΖΑ, τέσσερις
από τη Νέα Δηµοκρατία και δύο τα υπόλοιπα κόµµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Είναι συµφω-
νία των κοµµάτων και θα ορίσουν τα κόµµατα. Έχετε δίκιο, µου
διέφυγε.

Οµοφώνως, λοιπόν, η Βουλή εγκρίνει την πρόταση αυτή.
Συνεχίζουµε µε την τελευταία ειδική αγορήτρια, την κ. Εύη Χρι-

στοφιλοπούλου.
Έχετε τον λόγο, κυρία Χριστοφιλοπούλου.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα µε µια ιδιότυπη διαδι-

κασία, συµφωνηµένη όµως κοινά, όσο και όσα έχουν εξαγγελθεί
καταδεικνύουν ότι οι παρεµβάσεις στην παιδεία το τελευταίο διά-
στηµα χαρακτηρίζονται δυστυχώς από την έλλειψη διαλόγου -
και µιλάω για τη διαβούλευση και τον διάλογο που πρέπει,
ιδιαίτερα στα ευαίσθητα ζητήµατα της παιδείας, να λαµβάνει
χώρα και πριν το Κοινοβούλιο- τη λογική της ήσσονος προσπά-
θειας και βεβαίως της αναξιοκρατίας δυστυχώς. 

Έρχοµαι, κύριε Υπουργέ, να εξειδικεύσω. Έλλειψη διαλόγου:
Ήδη η αιτιολογική έκθεση λέει γι’ αυτό το νοµοσχέδιο που κατα-
τέθηκε και έχει από εδώ και από εκεί ρυθµίσεις για τα πρότυπα,
για τους αιώνιους, για τις επιλογές διευθυντών -θα έλεγα ότι είναι
ένα παζλ, δεν θα το πω κουρελού, όπως είπατε εσείς, θα το πω
παζλ- ότι µετά θα γίνει διάλογος. Αφού δηλαδή κατεδαφίσουµε
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την ιστορία των προτύπων, θα κάνουµε διάλογο. Αφού τελει-
ώσουµε µε τις εκλογές στα σχολεία, µετά θα κάνουµε διάλογο.
Αφού κατοχυρώσουµε ότι αρχίζει το ξήλωµα του ν. 4009 για τα
ΑΕΙ, µετά θα κάνουµε διάλογο.

Αλλά δεν φτάνει µόνο αυτό. Εχθές, κύριε Υπουργέ, εσείς ο
ίδιος στην επίκαιρη ερώτηση που σας κατέθεσα µου είπατε ότι
σε δυο-τρεις µέρες θα αναρτηθεί στο opengov για δυο-τρεις
µέρες -µου είπατε µάλιστα «στα µέσα της εβδοµάδος», υπάρχει
στα Πρακτικά- το πολυνοµοσχέδιο που αφορά και την πρωτο-
βάθµια. Με περισσή χαρά µας εξήγγειλε ο κ. Κουράκης ότι κα-
ταργείται η αξιολόγηση. Μπράβο! Ωραιότατα! Και σε αυτό το
νοµοσχέδιο υπάρχει και η κατάργηση του ν. 4009 και αυτό εί-
πατε, κύριε Υπουργέ, σε εµένα, στη Βουλή εδώ, ότι θα έρθει στα
µέσα της επόµενης εβδοµάδος ή µάλλον θα αναρτηθεί, όπως
είπα, στο opengov για δυο-τρεις µέρες -είπατε- και αµέσως µετά
θα έρθει στη Βουλή. Αυτό θα είναι διάλογος, µια χαρά. 

Το κατανοώ. Διότι θυµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ µε τη σηµερινή του µορφή ή και µε τις προηγούµενες ποτέ
µέχρι τώρα, σε καµµία προσπάθεια της ελληνικής πολιτείας να
κάνει εθνικό διάλογο για την παιδεία, δεν έχει συµµετάσχει. Τότε
στην επιτροπή Μπαµπινιώτη δεν συµµετείχε. Μετά στον διακοµ-
µατικό διάλογο για την τεχνική εκπαίδευση για το νέο λύκειο δεν
συµµετείχε. Πώς θα κάνετε λοιπόν εθνικό διάλογο, αν το θέλετε; 

Γιατί άκουσα σήµερα τον Πρωθυπουργό να λέει στον κ. Θεο-
δωράκη ότι θα κάνει διαβούλευση. «Βεβαίως» του είπε, θα κάνει
διαβούλευση. Αυτό εννοούσε; Αυτό που µου είπατε εσείς εχθές
ή άλλα λέει ο Πρωθυπουργός και άλλα λέει ο Υπουργός; Εξηγη-
θείτε. 

Δεύτερον, δυστυχώς, πρόκειται προφανώς για µια προσπά-
θεια να πάµε χαλαρά. Έλα, µωρέ, πρότυπα τώρα; Εµείς θέλουµε
πειραµατικά. Κρατάτε µία δεσµίδα προτύπων, όπως είπατε εσείς,
για ιστορικούς λόγους, η οποία δεσµίδα προτύπων είναι µόνο
στο λεκανοπέδιο της Αττικής. Αυτά τα σχολειά είναι καλά δηµό-
σια σχολειά. Είναι σχολειά αριστείας. Μας είπατε, κύριε
Υπουργέ, ότι αντιστρατεύεστε αυτή την αριστεία. Προς όφελος
ποιων; 

Διότι η έρευνα καταδεικνύει ότι στα πρότυπα και πειραµατικά
αυτού του νόµου, που τον καταδικάζετε και θέλετε να τον καταρ-
γήσετε, το 70% των παιδιών που φοιτούν εκεί είναι παιδιά εργα-
ζοµένων στον δηµόσιο και στον ιδιωτικό τοµέα. Αυτοί είναι οι
ελίτ; Αυτά είναι τα ελιτίστικα σχολεία; Τα καλά δηµόσια σχολεία;
Γιατί κάνετε δωράκι στην ιδιωτική εκπαίδευση τα πρότυπα σχο-
λεία; Γιατί ακούω πάρα πολλά ιδιωτικά να θέλουν να λένε ότι
είναι πρότυπα εκεί, πρότυπα εδώ. Καλώς το κάνει η ιδιωτική εκ-
παίδευση, το κάνει µες στα νόµιµα πλαίσια. Από εκεί και πέρα
όµως το να καταργούµε τα πρότυπα σχολεία είναι άλλο.

Εγώ θα συµφωνήσω µε την πρόταση -το είχαµε συζητήσει και
στην επιτροπή- αφού επιµένετε στην αποσύνδεση -εµείς διαφω-
νούµε, εσείς επιµένετε- τότε τουλάχιστον κρατήστε τη µορφή
του προτύπου και σε άλλα µέρη της Ελλάδας. Και όπως είχαµε
σχεδιάσει εµείς -ποιο είναι το δικό σας σχέδιο, αλήθεια;- να πάµε
να φτιάξουµε πρότυπα σε κάθε νοµό. Γιατί όχι λοιπόν; Επίσης,
θέλω να θυµίσω ότι όχι µόνο τα παιδιά είναι παιδιά εργαζοµένων,
αλλά σε ποσοστό 17% είναι και παιδιά αλλοδαπών, παιδιά µετα-
ναστών. Αυτά είναι τα πρότυπα που κλείνετε. 

Βλέπω ότι ο χρόνος τρέχει, γι’ αυτό παραµένοντας στη λογική
της ήσσονος προσπάθειας θα περάσω στο θέµα των αιώνιων
φοιτητών, κύριε Υπουργέ. Ανήκετε στην τριτοβάθµια και γνωρί-
ζουµε όλοι πολύ καλά ότι υπάρχουν άνθρωποι που δεν θα έρ-
θουν ποτέ. Και θέλω, παρακαλώ θερµά, να µου πείτε ένα έγκριτο
πανεπιστηµιακό ίδρυµα, σε κάποια χώρα της υφηλίου, που δεν
έχει κανένα απολύτως όριο περάτωσης των πανεπιστηµιακών
σπουδών. 

Ήταν µία παθογένεια διαχρονική. Την καταργήσαµε και την
επαναφέρετε. Σε ποιους κάνετε δώρο; Στους φοιτητοπατέρες,
που µαζί µε την κατάργηση του ν.4009 θα επαναφέρουν τις σχέ-
σεις διαπλοκής παρατάξεων και υποψηφίων πρυτάνεων µε την
κατάργηση των συµβουλίων διοίκησης; Αυτό θέλετε να επανα-
φέρετε στα ελληνικά πανεπιστήµια; Βεβαίως, γιατί αυτό συνάδει
µε την πρόθεσή σας να καταργήσετε και τα αγγλόφωνα τµήµατα,
τµήµατα τα οποία θα µπορούσαν να προσελκύσουν φοιτητές από

άλλες χώρες για την εξωστρέφεια των ελληνικών πανεπιστηµίων,
για τη διασύνδεσή τους µε την καινοτοµία και τη γνώση, για την
ενδυνάµωσή τους. Βεβαίως, οι αιώνιοι φοιτητές είναι το πρώτο
σκαλί. Είναι, όµως, και αυτό στην λογική της ήσσονος προσπά-
θειας. 

Επικαλείστε –και το ίδιο έκανε και ο Πρωθυπουργός σήµερα-
κοινωνικές αιτίες. Σας προτείναµε, λοιπόν, και στην επιτροπή και
το ξαναλέµε και εδώ ότι µπορείτε να βρείτε τρόπους. Ο κ. Φορ-
τσάκης, προερχόµενος και ο ίδιος από την τριτοβάθµια, είπε συγ-
κεκριµένη πρόταση. Πάρτε αυτή την πρόταση, κάντε µία
διαβούλευση και να φέρτε µία πρόταση µε την οποία οι φοιτητές
εκείνοι οι οποίοι για λόγους κοινωνικούς δεν µπορούν να ολο-
κληρώσουν τις σπουδές τους, ναι, να τους δοθεί µία τελευταία
ευκαιρία, αλλά µετά, µε ακαδηµαϊκά κριτήρια. Και εδώ θα επικα-
λεστώ τον Γεώργιο Παπανδρέου, ο οποίος το 1964 στη µεταρ-
ρύθµιση Παπανούτσου είχε πει: «Είπαµε δωρεάν παιδεία, κύριοι,
όχι δωρεάν αµάθεια». Εσείς του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ µας πάτε
στη δωρεάν αµάθεια, εκεί µας πάτε. 

Πάµε τώρα στα στελέχη. Εµάς, µας αρέσει να λέµε αλήθειες,
ακόµη και αν αυτές οι αλήθειες έχουν και κριτική σε εµάς και σε
όσα εµείς έχουµε κάνει. Ακούστε, λοιπόν. Ο κ. Τσίπρας, ο Πρω-
θυπουργός, είπε πολύ σωστά -και έχει δίκιο- ότι οι περιφερειακοί
διευθυντές είναι µικροί Υπουργοί στις δεκατρείς περιφέρειες.
Πράγµατι, ο νόµος είναι έτσι. Είπε να τον αλλάξει. Να το δούµε.
Εν τω µεταξύ, όµως, εγώ σας έχω καταθέσει ερώτηση και αίτηση
κατάθεσης εγγράφων, κύριε Υπουργέ, εδώ και περίπου ένα µήνα
για τους περιφερειακούς διευθυντές. Ζήτησα, λοιπόν, να κατα-
τεθούν τα βιογραφικά τους. Αυτά τα περίφηµα βιογραφικά πού
βρίσκονται, αλήθεια; Δεν τα καταθέτετε, είναι προσωπικά δεδο-
µένα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς κάναµε µία δουλειά. Ψά-
ξαµε να βρούµε από τον τοπικό Τύπο και απ’ όποιες πηγές άλλες
είχαµε, ποια είναι αυτά τα βιογραφικά και µαζί πήραµε και τα βιο-
γραφικά των περιφερειακών διευθυντών του 2010. Εγώ θα τα κα-
ταθέσω στη Βουλή και περιµένω να µου απαντήσετε, γιατί µπορεί
να έχω κάποιο λάθος, γιατί, όπως σας είπα, δεν θέλατε να κατα-
θέσετε. Δεν µου καταθέσατε τα επίσηµα βιογραφικά. Τα βρήκα,
λοιπόν, εγώ από τον τοπικό Τύπο. Όχι προσωπικά εγώ, αλλά ψά-
ξαµε και βρήκαµε κάποια στοιχεία δηµοσιευµένα, άρα δεν πρό-
κειται για προσωπικά δεδοµένα, όπως επικαλείστε για το
βιογραφικό κάποιου και µάλιστα ενός µίνι Υπουργού, όπως είπε
ο Πρωθυπουργός. 

Τα καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής, για να κρίνει η Βουλή.
Βεβαίως, µπορεί να κάνει κανείς επιλογή πολιτική και είχατε κάθε
δικαίωµα να κάνετε πολιτικές επιλογές για τα στελέχη της διοί-
κησης. Είναι στελέχη, λοιπόν, που ανήκουν στον ευρύτερο χώρο.
Εξάλλου, το έκανε ο Πρωθυπουργός για την Κυβέρνησή του, για
ορισµένους Υπουργούς. Μπορούσατε να κάνετε πολιτική επι-
λογή µε αξιοκρατικά κριτήρια. Ας κρίνει, λοιπόν, η Βουλή των Ελ-
λήνων ποιοι είχαν τα περισσότερα επιστηµονικά και διοικητικά
προσόντα: οι περιφερειακοί διευθυντές του 2010 ή του 2015; 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παρασκευή Χριστοφιλοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, αν είναι κάτι λάθος, το λέω, είναι γιατί δεν µου
καταθέσατε τα επίσηµα βιογραφικά των περιφερειακών διευθυν-
τών. 

Συνεχίζω στο ίδιο ζήτηµα. Άκουσα, επίσης, ότι το σύστηµα επι-
λογής, που και αυτό είναι αποσπασµατικό, όπως το φέρνετε εδώ,
για τους διευθυντές εκπαίδευσης και τους διευθυντές σχολείων
είναι µια προσπάθεια να πάµε στη δηµοκρατία και αναρωτιέµαι:
Με ποια κριτήρια θα πάµε στη δηµοκρατία, χωρίς να πάµε στην
αξιοκρατία; 

Εξηγούµαι τώρα για τους περιφερειακούς διευθυντές εκπαί-
δευσης. Στην τελική µοριοδότηση του υποψηφίου για τους διευ-
θυντές εκπαίδευσης συµµετέχουν κατά το 1/3 οι διευθυντές των
σχολικών µονάδων, που µε τη σειρά τους θα έχουν επιλεγεί µε
ψηφοφορίες και µοριοδότηση κατά 33% µέσα στα σχολεία από
τους συλλόγους διδασκόντων. 

Προσέξτε τι κάνετε. Ενώ τελειώνει η σχολική χρονιά, αντί να
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πείτε –τι θα µπορούσε να πει κανείς- είστε Κυβέρνηση, έχετε ένα
άλλο σχέδιο –έτσι µας λέτε, δεν το έχουµε δει- για τη διοίκηση
της εκπαίδευσης -φέρτε το- παρατείνετε για λίγους µήνες τις θη-
τείες των περιφερειακών διευθυντών, παρατείνετε για λίγους
µήνες τις θητείες των διευθυντών εκπαίδευσης. Λίγοι µήνες θα
ήταν αυτοί, µέχρι το φθινόπωρο. Θα έλεγα ότι προλαβαίνετε
µέχρι την έναρξη της νέας σχολικής χρονιάς. Φέρτε ένα συνολικό
σχέδιο, το οποίο να έχει µέσα τους ρόλους, τις αρµοδιότητες και
το καθηκοντολόγιο, γιατί άκουσα συναδέλφους από τη δική σας
πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Υπουργέ, να λένε –άποψή τους, θε-
µιτή- ότι τα σχολεία πρέπει να διοικούνται εξ ολοκλήρου από το
σύλλογο διδασκόντων. Εµείς πιστεύουµε ότι ο σύλλογος διδα-
σκόντων πρέπει να έχει έναν ουσιαστικότατο ρόλο -να συµµετέ-
χει και στη διοίκηση σε αρκετά σοβαρά πράγµατα- στη
διασύνδεση του σχολείου και όχι µόνο στην παιδαγωγική διαδι-
κασία. Πρέπει να έχει έναν ουσιαστικό ρόλο στην εκπαιδευτική
διαδικασία, αλλά και στη διασύνδεση του σχολειού µε την τοπική
κοινωνία. Αυτή είναι η δική µας αντίληψη. Η δική σας είναι µια
κάποια άλλη, πώς φέρνετε όµως τις διαδικασίες επιλογής, πριν
µας πείτε τι ακριβώς ρόλο θα έχουν αυτά τα στελέχη; 

Οι υποψήφιοι, λοιπόν, διευθυντές και οι διευθυντές εκπαίδευ-
σης που θα ζητήσουν την ψήφο των συναδέλφων τους και τα
σχολεία θα µετατραπούν σε εκλογικά κέντρα σε λίγο. Αντί να
ασχολούµαστε µε το πώς να γίνουµε καλύτεροι, πώς να κλείσει
η χρονιά καλύτερα, θα ασχολούµαστε µε το ποιος θα ψηφίσει
ποιον εκεί µέσα. Αντί, λοιπόν, να κάνετε αυτό, επιµένετε στο να
φέρετε αυτή τη διάταξη, χωρίς να υπάρχει κανένα σχέδιο, όπως
σας είπα, και καµµία δική σας αποτύπωση για το πώς νοείτε τις
αρµοδιότητες κάτω από την οδό Ανδρέα Παπανδρέου και τις κεν-
τρικές υπηρεσίες του Υπουργείου. 

Επιπλέον, γνωρίζω πολύ καλά ότι σας έχει τεθεί και από τη
ΔΟΕ ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας. Θέλει ψάξιµο αν είναι αντι-
συνταγµατικό. Υπάρχει, όµως, ζήτηµα ουσίας. Υπάρχει ενιαίον
της κρίσεως; Εξασφαλίζετε ενιαίον της κρίσεως ή δεν σας ενδια-
φέρει το αν αδικούνται κάποιοι που γίνονται ή δεν γίνονται διευ-
θυντές; Δεν σας ενδιαφέρει αυτό; 

Επίσης –και τα λέει η ΔΟΕ, δεν τα λέω εγώ- κατ’ ουσίαν τα
συµβούλια τα εκπαιδευτικά, οι σύλλογοι διδασκόντων, µετατρέ-
πονται σε συµβούλια κρίσης και άρα, πώς χωρίς αιτιολόγηση της
ψήφου κρίνουν και µε ποια κριτήρια κρίνουν; Σας απασχόλησαν
αυτά ή το µόνο που θέλατε είναι άρον-άρον µε πρόχειρο τρόπο
και χωρίς διάλογο να αλλάξετε όλο το σύστηµα;

Κοιτάξτε, εµείς πιστεύουµε ότι στα ζητήµατα της παιδείας,
όπως είπα στην αρχή της οµιλίας µου, πρέπει να υπάρχει ευρύ-
τατος διάλογος, όπως εξάλλου χρειάζεται και για τα ευρύτερα
θέµατα της χώρας, τα θέµατα της διαπραγµάτευσης και της πο-
ρείας της. Χρειάζεται συναίνεση, αλλά χρειάζεται να µπορείς να
την κάνεις και κυρίως να θέλεις να την κάνεις.

Εµείς, λοιπόν, ενώ στο αθλητικό νοµοσχέδιο, όπως είδατε, το
ψηφίσαµε και επί της αρχής και τα περισσότερα άρθρα -αλλά
αυτό έγινε µετά από επίπονη διαβούλευση και µέσα στη Βουλή
και µε πολλή προσπάθεια, είπαµε στον Υπουργό τα όριά µας, τις
προτάσεις µας, έγιναν δεκτές- σε αυτό το νοµοσχέδιο, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, µπορούµε να ψηφίσουµε µόνο ελάχιστες δια-
τάξεις. 

Θέλω να σας πω, όµως, ότι σήµερα έχετε αυτήν την πλειοψη-
φία. Είναι κρίµα αυτή η πλειοψηφία να απαντά µόνο σε µικρές
κοµµατικές πελατείες, να µην απαντά στο ευρύτερο ακροατήριο
της εθνικής παιδείας, που είναι οι δάσκαλοι, οι καθηγητές, οι γο-
νείς, οι πανεπιστηµιακοί, οι φοιτητές, οι σπουδαστές, όλοι αυτοί
που συναπαρτίζουν τη µεγάλη εκπαιδευτική κοινότητα.

Αντί, λοιπόν, να απευθυνθείτε σε αυτούς και αυτό είναι το µε-
γάλο κρίµα, γιατί –ξαναλέω- δεν υπήρχε κανένας λόγος -και εί-
δατε, κύριε Υπουργέ, και στη διαδικασία προσπαθήσαµε να σας
διευκολύνουµε- σας είπα βγάλτε εκείνες τις ρυθµίσεις που κατά
τη γνώµη σας ως Κυβέρνηση θεωρείτε ότι πρέπει να ψηφιστούν
τώρα. Δυο-τρεις θα ήταν, τις είπατε εξάλλου στην επιτροπή.
Φέρτε τις. Εµείς, εντάξει, µπορεί να γκρινιάζαµε λίγο γιατί τις
φέρνετε, αλλά αυτό είναι ένα από τα κακά που υπάρχει διαχρο-
νικά, δεν το φέρατε εσείς, µου αρέσει να είµαι ειλικρινής. Και
αφού λοιπόν τις θέλετε, να τις έχουµε ψηφίσει, έστω και στο νο-

µοσχέδιο του κ. Κοντονή. Αλλά αυτό που φέρνετε εδώ και αυτό
που θα φέρετε, όπως είπε ο κ. Μπαλτάς την επόµενη βδοµάδα
τσάκα-τσάκα δυο µέρες στο opengov και µετά έρχεται και αυτό
στη Βουλή, είναι εκθεµελίωση της παιδείας και παράδοση στη
δική σας εκλογική πελατεία. Και δεν εννοώ ότι είναι µεγάλο εκλο-
γικό το ακροατήριο που σας ψήφισε, χωρίς να ανήκει εν στενή
εννοία στην παράταξή σας, αλλά στη στενή έννοια της παράτα-
ξής σας, διότι αυτούς εξυπηρετείτε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Άρα, λοιπόν, λέµε ότι θα µας βρείτε απέναντι. Όµως, δεν θα
βρείτε µόνο εµάς. Θα βρείτε ένα µεγάλο κοινωνικό µέτωπο, γιατί
όταν καταλάβει ο µέσος γονιός, ο µέσος εκπαιδευτικός τι σηµαί-
νουν αυτές οι αλλαγές που σήµερα πάνε να ψηφιστούν και αυτές
που θα έρθουν αύριο για την παιδεία, τότε θα συγκροτηθεί ένα
κοινωνικό µέτωπο. Διότι δεν πρέπει να πάµε πίσω στην παιδεία,
αλλά µπροστά. Και πρέπει να πάµε µπροστά µε συναίνεση.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΠΑΣΟΚ κ. Ευάγγελος Βενιζέλος. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Πρόεδρος του Πανελλήνιου Σο-
σιαλιστικού Κινήµατος): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καθώς
λαµβάνω τον λόγο αµέσως µετά την ειδική αγορήτρια του
ΠΑΣΟΚ κ. Χριστοφιλοπούλου που παρουσίασε κατά τρόπο εξαι-
ρετικό και συστηµατικό τις θέσεις µας, δεν θα αναφερθώ στις
λεπτοµέρειες του συζητούµενου νοµοσχεδίου. Έχω, όµως, την
ιδιότητα του πανεπιστηµιακού δάσκαλου και νιώθω όχι πολιτική,
αλλά θεσµική και ηθική υποχρέωση τελείως επιγραµµατικά να
υπογραµµίσω δύο, τρία από τα σηµεία που ανέδειξε η κ. Χριστο-
φιλοπούλου. 

Εάν η χώρα αυτή θέλει να αποκτήσει µέλλον -κάτι που το δι-
καιούται και το µπορεί- πρέπει να βασιστεί στους ενδογενείς πό-
ρους ανάπτυξης. Έχω πει πολλές φορές ότι οι ενδογενείς πόροι
είναι η γη που έχουµε µε ό,τι αυτό σηµαίνει και οι άνθρωποι, το
διανοητικό κεφάλαιο, η γνώση. Είναι πραγµατικό ιστορικό έγ-
κληµα σε βάρος των προοπτικών ανάπτυξης του τόπου να υπο-
νοµεύουµε την έννοια της αριστείας στην εκπαίδευση σε όλες
τις βαθµίδες. 

Το ζήτηµα δεν είναι το αν θα έχουµε πρότυπα και πειραµατικά
σχολεία ή µόνο το ένα, εάν θα παραµείνουν κάποια παραδοσιακά
πρότυπα µε µεγάλη ιστορία µόνο στο λεκανοπέδιο της Αττικής.
Το ζήτηµα είναι η ταξικότητα και οι ανισότητες του εκπαιδευτικού
συστήµατος. Όταν δεν υπάρχουν δηµόσιοι εκπαιδευτικοί θεσµοί
αριστείας, ενισχύονται εκ των πραγµάτων όσοι µπορούν να φοι-
τήσουν σε ιδιωτικά σχολεία και ξένα πανεπιστήµια. Αυτοί αναδει-
κνύονται ως η ιθύνουσα τάξη της χώρας. Δείτε την Κυβέρνησή
σας, δείτε ποια στελέχη είναι αυτά που παίζουν καθοριστικό
ρόλο. Δείτε γιατί προσφεύγετε στις πολιτικές υπηρεσίες µιας ει-
δικής κατηγορίας καθηγητών της οικονοµικής θεωρίας που έχει
τέτοιου είδους διαδροµές σε ιδιωτικά σχολεία και καλά ξένα πα-
νεπιστήµια. 

Επιλογή διευθυντών. Είναι πραγµατικά κρίµα το βασικό κριτή-
ριο που επιβάλλεται στο χώρο της εκπαίδευσης να είναι η συνδι-
καλιστική νοοτροπία και η συνδικαλιστική πρακτική. Όταν µε την
τοποθέτηση των περιφερειακών διευθυντών σηµατοδοτείται µια
τέτοια κοµµατική αντίληψη, αυτή διαχέεται σε όλη την εκπαί-
δευση. 

Το σηµερινό πρωτοσέλιδο δηµοσίευµα της εφηµερίδας «ΚΑ-
ΘΗΜΕΡΙΝΗ» για τον κίνδυνο Grexit των ελληνικών πανεπιστηµίων
χρειάζεται µία τεκµηριωµένη απάντηση, γιατί εάν δηµιουργή-
σουµε µόνοι µας οποιοδήποτε πρόβληµα σε σχέση µε την ευρω-
παϊκή και διεθνή κινητικότητα, τότε θα έχουµε δηµιουργήσει ένα
πρόσθετο πρόβληµα για το δηµόσιο πανεπιστήµιο. Η υπονό-
µευση του δηµόσιου πανεπιστήµιου, για το οποίο έχω αγωνιστεί
πάρα πολύ, καταλύει εκ των πραγµάτων ουσιαστικά το άρθρο
16. Δεν χρειάζεται µετά να προστατεύουµε ένα κέλυφος χωρίς
περιεχόµενο, γιατί αν χαθεί το περιεχόµενο, δεν έχει καµµία ση-
µασία το θεσµικό κέλυφος. Και αυτό αφορά και την εκλογή των
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πρυτανικών αρχών. 
Ανήκω σε αυτούς που αγωνίστηκαν στις αρχές της δεκαετίας

του ’80 για να επιβληθεί το δηµοκρατικό συµµετοχικό πανεπιστή-
µιο των οµάδων. Όµως, τότε επρόκειτο για την ολοκλήρωση της
αποχουντοποίησης για την ολοκλήρωση της Μεταπολίτευσης
στο χώρο του πανεπιστηµίου. Τώρα εν έτει 2015 οι προτεραιότη-
τες, τα κριτήρια και οι εµπειρίες είναι τελείως διαφορετικά. 

Παρατήρησα ότι ο κ. Τσίπρας στη διαδικασία του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου και εγκαινιάζοντας την Ώρα του Πρωθυπουρ-
γού απάντησε σε ερώτηση του Προέδρου του Ποταµιού κ.
Θεοδωράκη για θέµατα εκπαιδευτικής πολιτικής. Δεν ήρθε,
όµως, στη διαδικασία του νοµοθετικού έργου, ώστε να υπάρχει
λόγος και αντίλογος µε το σύνολο των πολιτικών δυνάµεων και
αρνήθηκε στη διαδικασία των επικαίρων ερωτήσεων να απαντή-
σει στη δική µου επίκαιρη ερώτηση για την ουσία του θέµατος
που απασχολεί την κοινωνία, που είναι η πορεία των διαπραγµα-
τεύσεων, το πού πηγαίνει η χώρα. Αρκέστηκε σε µία µονοµερή
δήλωση από τα έδρανα της Κυβέρνησης, χωρίς δυνατότητα
απάντησης και ανταπάντησης. 

Δεν θα µιλήσω για τον ωραίο διάλογο που είχε ο κ. Τσίπρας
µε τον κ. Νικολόπουλο των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, ο οποίος του
έβαλε δύσκολες ερωτήσεις, δύσκολα θέµατα σε σχέση µε τη δια-
πλοκή και τη διαφθορά. Είχε µεγάλο θεατρικό ενδιαφέρον αυτή
η συζήτηση. 

Το µόνο που θέλω να πω είναι ότι ο κ. Τσίπρας είναι εν ενερ-
γεία Πρωθυπουργός και κακώς έχει µία αίσθηση κριτού των πάν-
των. Κριτής της οικουµένης είναι ο Πατριάρχης Αλεξανδρείας,
δεν είναι ο κ. Τσίπρας, ακόµη κι όταν µιλάει µε ύφος πολλών καρ-
διναλίων. Ο Πατριάρχης Αλεξανδρείας είναι και Πάπας, είναι
ούτως ή άλλως πάνω από τον Έλληνα Πρωθυπουργό. Άρα, να
σέβεται την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης και να µην έχει αί-
σθηση ανευθύνου και ασυλίας για τις τρέχουσες ευθύνες του,
δηλαδή γι’ αυτά που συµβαίνουν τώρα. 

Και αν θέλει να στείλει µηνύµατα σε επιχειρηµατικά συµφέ-
ροντα, για παράδειγµα στον χώρο των µέσων επικοινωνίας, ας
το κάνει θεσµικά, ας το κάνει νοµοθετικά, ας το κάνει µέσω των
ανεξάρτητων αρχών. Το να επαναλαµβάνει τα ίδια λόγια και τις
ίδιες απειλές τι είναι; Εξαγγελία θεσµικής πολιτικής ή απόπειρα
πολιτικού εκβιασµού; Και πίσω από τα όσα λέει ο Πρωθυπουρ-
γός, ποιοι είναι αυτοί που αναµένουν να καλύψουν το κενό; 

Όλοι παροικούµε την Ιερουσαλήµ και όλοι ξέρουµε πρόσωπα
και πράγµατα, επαφές, συνεννοήσεις, συµφέροντα, διασυνδέ-
σεις, ποιοι είναι αυτοί που ετοιµάζονται. Και εν πάση περιπτώσει,
σας έχω πει κι άλλη φορά ότι τα δέκα δευτερόλεπτα που µας
αφιερώνουν ως ΠΑΣΟΚ τα δελτία ειδήσεων των µεγάλων τηλεο-
πτικών σταθµών, σας τα χαρίζουµε να τα προσθέσετε στα δικά
σας, αλλά σεβαστείτε το Σύνταγµα, σεβαστείτε το νόµο και µην
µπαίνετε σε τόσο επικίνδυνα παιχνίδια εξουσίας –έχετε µπει πολύ
βαθιά- µε την θεολογική έννοια του όρου, καθώς µίλησα προ-
ηγουµένως γι’ αυτό το παπικό, καρδιναλιακό ύφος του Πρωθυ-
πουργού.

Γιατί αρνήθηκε να απαντήσει στην ερώτησή µου; Γιατί αρνή-
θηκε ο κ. Βαρουφάκης να απαντήσει στην ερώτησή µου και να
καταθέσει στη Βουλή τα έγγραφα που συνδέονται µε την τετρά-
µηνη παράταση της κύριας συµφωνίας χρηµατοοικονοµικής δι-
ευκόλυνσης; Γιατί η κυρία Πρόεδρος της Βουλής δεν εγγράφει
στην ηµερήσια διάταξη την ειδική επίκαιρη επερώτηση που έχω
καταθέσει λόγω µη ικανοποιητικής απάντησης στην αίτηση κα-
ταθέσεως εγγράφων; Αυτά έχουν πολύ µεγάλο ενδιαφέρον.

Γιατί κι εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, δεν ξέρετε τα δεδοµένα και αγωνίζεσθε, οι περισ-
σότεροι καλόπιστα, «για ένα πουκάµισο αδειανό, για µιαν Ελένη»
και θα βρεθείτε προ πολύ δυσάρεστων εκπλήξεων τις επόµενες
µέρες.

Υπάρχει ένας πανικός εν όψει του Eurogroup της Δευτέρας.
Ήταν αποκαλυπτικός ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος. Το βέλτιστο,
είπε, θα είναι µια θετική δήλωση στο Eurogroup τη Δευτέρα –
γιατί;- για να µην µεταβάλει επί τα χείρω τους όρους η Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα σε σχέση µε τη χρηµατοδότηση των
ελληνικών τραπεζών, όχι να αυξήσει το όριο των εντόκων γραµ-
µατίων, αλλά να µην µειώσει την απόδοση των ενεχύρων των ελ-

ληνικών τραπεζών και δηµιουργηθεί ακόµη µεγαλύτερο πρό-
βληµα για τη ρευστότητα, δυστυχώς. Γιατί δεν κάνατε αυτά που
έπρεπε να κάνετε το Φεβρουάριο. Γιατί δεν συνεχίσατε στο πλαί-
σιο που βρήκατε, ώστε στις 28 Φεβρουαρίου να έχει ολοκληρω-
θεί η επί της ουσίας συζήτηση και να έχουµε βγει από την
κατάσταση του µνηµονίου και να έχουµε πάει στην προληπτική
πιστωτική γραµµή.

Λέει ο κ. Τσίπρας ότι στόχος είναι µια έντιµη, αµοιβαία, επω-
φελής συµφωνία. Πότε; Για πόσο χρόνο; Με ποια χρηµατοδό-
τηση; Σε ποιο πλαίσιο; Με µνηµόνιο τρία; Με πόσο πρόσθετο
δάνειο; Που θα δώσει ποιος και θα εγκρίνει ποιος; Και για πόσα
χρόνια ακόµη παραµονή της Ελλάδος σε καθεστώς µνηµονίου,
στο περιθώριο, εκτός αγορών, χωρίς προοπτική ανάκαµψης; 

Τι γίνεται µε την πραγµατική οικονοµία, µε την ύφεση; Τι γίνε-
ται µε τα δηµοσιονοµικά δεδοµένα; Ποιος θα είναι ο στόχος του
2015; Το 3,1% που υποσχέθηκε ο κ. Βαρουφάκης στο «mail Βα-
ρουφάκη», το 3,9% που θεώρησε πιθανό ή το 1,2% που λέει όταν
δεν απευθύνεται επισήµως στους συνοµιλητές του; 

Το δε χειρότερο είναι ότι ο κ. Τσίπρας σήµερα υπονόµευσε
όλη την επιχειρηµατολογία του διεθνώς, αλλά και την ιστορία της
χώρας, γιατί, λέει, υπάρχει ζήτηµα δηµοκρατίας. «Εάν δεν συµ-
φωνήσουν µαζί µας θα σκοτώσουν τη δηµοκρατία». Ναι, αλλά
του έχω πει πολλές φορές ότι είναι αντιστρέψιµο το επιχείρηµα.
Μπορεί και αυτοί να επικαλούνται τις βρετανικές εκλογές, τις φιν-
λανδικές εκλογές, τις ισπανικές εκλογές και εκλογές σε άλλες
είκοσι επτά χώρες, σε άλλες δεκαοχτώ χώρες της Ευρωζώνης. 

Υπάρχει, λέει, ζήτηµα πολιτικής βούλησης. Να γίνει ό,τι έγινε
µε την ένταξή µας στις Ευρωπαϊκές Κοινότητες το 1980 επί Κων-
σταντίνου Καραµανλή και ό,τι έγινε µε την ένταξή µας στην ΟΝΕ
το 2000 επί Κωνσταντίνου Σηµίτη. Δηλαδή τι λέει; Λέει ότι µπή-
καµε χωρίς να πληρούµε τις προϋποθέσεις. Άρα, αποδέχεται και
ενθαρρύνει το βασικό επιχείρηµα των πιο ακραίων συντηρητικών
κύκλων της Ευρώπης εναντίον µας. 

Και επίσης λέει: «Θέλω να κάνω αυτό που καταγγέλλω, γιατί
αυτές είναι µεγάλες στιγµές της καταραµένης Μεταπολίτευσης,
που είναι η µήτρα της κρίσης». Δηλαδή αυτά είναι µεγάλα ορό-
σηµα της περιόδου που καταγγέλλει, ψέγει, λοιδορεί, φτύνει και
η ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση και η ένταξη στην ΟΝΕ. 

Η ένταξη το 1980 έγινε βεβαίως και για πολιτικούς λόγους,
αλλά απείχαµε επτά χρόνια από την πτώση της δικτατορίας. Η
δε, ένταξη στην ΟΝΕ δεν έγινε για πολιτικούς λόγους που αφο-
ρούν την Ελλάδα, αλλά για στατιστικούς λόγους που αφορούσαν
την Ιταλία, γιατί η Ελλάδα έχει καλύτερα δεδοµένα από την Ιταλία
και αν δεν έµπαινε η Ελλάδα δεν µπορούσε να µπει η Ιταλία και
δεν µπορούσε να συγκροτηθεί η ζώνη του ευρώ. 

Αλλιώς, αποδεχόµαστε αυτά που λένε οι πιο ακραίοι κύκλοι και
στη Γερµανία και στη Βρετανία, γιατί είµαστε παρ’ αξίαν και µέσα
στην Ευρώπη και µέσα στην Ευρωζώνη. Είµαστε, λοιπόν, παρ’
αξίαν ως Έλληνες και ως Ελλάδα, µε πλαστά στοιχεία; Αυτό λέει
ο Πρωθυπουργός από του Βήµατος της Βουλής. 

Έρχεται και υπονοµεύει τη χώρα του και τον ευρωπαϊκό χαρα-
κτήρα της χώρας του. Γιατί; Γιατί δεν κάνει διαπραγµάτευση µε
τους έξω. Κάνει διαπραγµάτευση µε τους µέσα. Και γι’ αυτό δεν
µπορεί να τελειώσει τη διαπραγµάτευση. Γι’ αυτό παλινωδεί. Το
ζήτηµα δεν είναι οι δυσκολίες της συµφωνίας µε τους έξω. Εκεί
θέλουµε να βοηθήσουµε πάση δυνάµει. Το θέµα είναι ότι δεν ξέ-
ρουµε τη διαπραγµάτευση που γίνεται στο εσωτερικό της πλει-
οψηφίας ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, πίσω από κλειστά δωµάτια. Και γι’ αυτό
η επινόηση του δηµοψηφίσµατος ως διαφυγή από το εσωκοµµα-
τικό αδιέξοδο, µε εθνικό κόστος. 

Και δυστυχώς τώρα, ακόµα και η καλύτερη προοπτική της
συµφωνίας, είναι το µνηµόνιο 3. Ποιος θα δώσει το επιπλέον δά-
νειο -δεν φτάνουν τα διαθέσιµα 30 δισεκατοµµύρια ευρώ- µέχρι
τις 15 Ιουλίου που είναι οι µεγάλες λήξεις και µε ποιους όρους; 

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αρχίζει τώρα η επιχεί-
ρηση εξοικείωσης της κοινής γνώµης µε τη φοροεπιδροµή, µε
το σχέδιο αποδεκατισµού της µεσαίας τάξης, όπου πλούσιος θε-
ωρείται όποιος έχει, για παράδειγµα, ετήσιο εισόδηµα 30.000
ευρώ. Αυτός µπαίνει στο στόχαστρο. 

Ο ΕΝΦΙΑ παραµένει. Το αφορολόγητο όριο δεν επανέρχεται.
Η έκτακτη εισφορά επανέρχεται ολόκληρη. Η εισφορά αλληλεγ-
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γύης αυξάνει. Με τους συντελεστές του ΦΠΑ ετοιµάζετε κάτι το
οποίο θα λειτουργήσει αντιαναπτυξιακά στο έπακρο. Έχουµε επι-
πλέον φόρο διανυκτέρευσης, φόρο πολυτελείας. Πόσα; Εντάξει,
πόσα. Για ποιο σκοπό; Για να πάµε, πού; 

Εµείς µε πολύ µικρό πακέτο µέτρων θα πηγαίναµε εκτός µνη-
µονίου στην προληπτική πιστωτική γραµµή και θα επανερχόµα-
σταν προστατευµένα στις αγορές. Εσείς πού πάτε τη χώρα και
για πόσα χρόνια; 

Οι δε διατυπώσεις είναι καταπληκτικές και θα µπουν στην ιστο-
ρία της πολιτικής και διπλωµατικής ζωής. Λέει η κοινή δήλωση
Τσίπρα-Γιούνκερ: «Θέλουµε ένα ασφαλιστικό δίκαιο…» -δίκαιο
σηµαίνει, όποιος πληρώνει περισσότερες εισφορές να παίρνει
πιο πολλά χρήµατα. Το ασφαλιστικό είναι πιο ευνοϊκό για αυτούς
που έχουν µικρές ή καθόλου εισφορές- «…δηµοσιονοµικά βιώ-
σιµο», όχι απλά και µόνο αναλογιστικά, αλλά να είναι και αποτε-
λεσµατικό, δηλαδή να µπορεί να δίνει συντάξεις. Έχει δεχθεί τα
πάντα δηλαδή, όλη την αντίληψη του Διεθνούς Νοµισµατικού Τα-
µείου, όχι της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

Το ίδιο ισχύει, βέβαια, σε σχέση µε το νέο τύπο συλλογικών
συµβάσεων. Πάντα ήθελε η τρόικα ένα νέο τύπο συλλογικών
συµβάσεων. Το θέµα είναι πώς διαχειρίζεσαι την αγορά εργα-
σίας, έχοντας αυτά τα ποσοστά ανεργίας που έχουµε. 

Η κοινή γνώµη, πράγµατι, θέλει συµφωνία στην πλειοψηφία
της και βεβαίως, παραµονή στο ευρώ. Η κοινή γνώµη, όµως,
θέλει από την Κυβέρνηση που ανέδειξε, την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-
Ανεξάρτητοι Έλληνες να πάρει το βάρος αυτό. 

Δεν συµµεριζόµαστε αυτόκλητες προσφορές παροχής βοή-
θειας σε µία Κυβέρνηση που µπορεί να µην έχει δεδηλωµένη
πλειοψηφία. Είµαστε υπέρ της εθνικής στρατηγικής, υπέρ της
εθνικής συναίνεσης, υπέρ της εθνικής οµάδας διαπραγµάτευ-
σης, αλλά θέλουµε να βοηθάµε από τη Βουλή ως Αντιπολίτευση. 

Αυτές οι προτάσεις µας αντιµετωπίζουν την προκλητική αλα-
ζονεία και αδιαφορία του κ. Τσίπρα. Το εκλογικό σώµα είπε εµείς
να µείνουµε στο περιθώριο. Είµαστε µία µικρή κοινοβουλευτική
δύναµη. Το κοινοβουλευτικό σώµα επέτρεψε την «τερατογένεση»
της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ- Ανεξαρτήτων Ελλήνων. Διατηρούµε,
όµως, το δικαίωµα να είµαστε δύναµη αλήθειας. 

Ήρθε, λοιπόν, η ώρα της αλήθειας. Δεν σας λέµε να προσχω-
ρήσετε στην πολιτική µας. Σας λέµε να δείτε την αλήθεια και να
την πείτε και να την οµολογήσετε και να ζητήσετε συγγνώµη από
τον Έλληνα πολίτη που τον παραπλανήσατε συνειδητά, όχι από
εµάς. Η ώρα του κόστους ήρθε, όχι µόνο για τον κ. Τσίπρα και
τη µικρή οµάδα του Μαξίµου αλλά για όλα τα µέλη της κοινοβου-
λευτικής Πλειοψηφίας, την καθεµία και τον καθένα προσωπικά.
Κανείς δεν µπορεί να διατηρήσει την πλαστή, αντιµνηµονιακή
παρθενία του. 

Έχει πολύ µεγάλη σηµασία να καταλάβετε ότι δεν υπάρχουν
Πόντιοι Πιλάτοι και ουδέτερες κυβερνήσεις, οι οποίες είναι έτοι-
µες να εφαρµόσουν και τη µία και την άλλη πολιτική, αρκεί να
µείνουν στην εξουσία. 

Δεν θα διευκολύνουµε, λοιπόν, εµείς την Κυβέρνηση να εφαρ-
µόσει και τις άλλες πολιτικές, όπως την εξωτερική πολιτική που
εφαρµόζει του εθνικολαϊκισµού, αυτά που συµβαίνουν στους θε-
σµούς. Δεν διευκολύνουµε τα προεκλογικά και µετεκλογικά ψέ-
µατα, την κακή διαπραγµάτευση, µία ασύµφορη συµφωνία χωρίς
στρατηγικό πλαίσιο και προοπτική. Δεν στηρίζουµε τις εκφάνσεις
του πολιτικού τυχοδιωκτισµού. Δεν αποδεχόµαστε την υποταγή
του εθνικού συµφέροντος στη σκοπιµότητα της κοµµατικής ενό-
τητας και της ενότητας του τερατώδους συνασπισµού ΣΥΡΙΖΑ-
Ανεξαρτήτων Ελλήνων. 

Καλώ προσωπικά τον κ. Τσίπρα να έρθει στη Βουλή µε γνήσι-
ους όρους κοινοβουλευτικού διαλόγου το ταχύτερο, όχι όπως
ήρθε σήµερα, εικονικά, ώστε να ενηµερώσει τη Βουλή µε πρα-
κτικό και συγκεκριµένο περιεχόµενο, υπεύθυνα και όχι µε παιδα-
ριώδεις επικοινωνιακές µεγαλοστοµίες που διαρκούν λίγα λεπτά. 

Το εθνικό συµφέρον είναι µακροχρόνιο και το κρίνει η ιστορία,
δεν είναι επικοινωνιακό τέχνασµα λίγων ωρών ή έστω λίγων ηµε-
ρών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα έξι µαθητές και µαθήτριες και έξι εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 39ο Δηµοτικό Σχολείο Λάρισας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον λόγο έχει ζητήσει ο Υπουρ-
γός ο κ. Αριστείδης Μπαλτάς.

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού, Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Σε τρία σηµεία θα ήθελα να αναφερθώ.
Ο κ. Βενιζέλος, µόλις -µε τη γνωστή του ευφράδεια και ρητο-

ρεία- έκανε αυτό για το οποίο κατηγόρησε τον κ. Τσίπρα: Διέ-
κοψε µια διαδικασία σε ό,τι αφορά ζητήµατα παιδείας κι
εκπαίδευσης και µάλιστα επί τη µορφή του κατεπείγοντος, για
να επαναλάβει αυτά που πάγια λέει όλον αυτόν τον καιρό, µε κά-
ποιες καινούργιες ίσως φράσεις που έχουν, ίσως, το νόηµά τους. 

Η νέα φράση ήταν προειδοποίηση στην Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ:
«Μην µπαίνετε σε παιχνίδια εξουσίας», υπονοώντας –φαντάζο-
µαι- ότι αυτά είναι δική µας αποκλειστική αρµοδιότητα. Δηλαδή,
δεν δικαιούµαστε να χτυπήσουµε τη διαφθορά και τη διαπλοκή,
διότι αυτό σηµαίνει ότι µπαίνουµε βαθιά σε παιχνίδια εξουσίας. 

Θα ήθελα να επαναλάβω, απλώς, αυτό που λέει η Κυβέρνηση
πάνω σε αυτό το θέµα, όλον αυτόν τον καιρό, σε όλη τη διάρκεια
της προεκλογικής περιόδου, ότι τα ζητήµατα διαπλοκής, διαφθο-
ράς και πραγµατικής εξουσίας, βεβαίως είναι στόχος µας, τον
οποίο σε όλα τα επίπεδα και µε όλες τις µορφές –νοµοθετικά κι
αλλιώς- θα αντιµετωπίσουµε.

Το δεύτερο ενδεικτικό που είπε ο κ. Βενιζέλος είναι ότι µας εγ-
κάλεσε για πανικό, ότι θα αντιµετωπίσουµε δυσάρεστες εκπλή-
ξεις τις µέρες που έρχονται. Και όπως κατά το γνωστό ρητορικό
τρόπο που λέει ότι αυτά είναι αντίστροφα, αντιστρέφονται, να
πω κι εγώ ότι αυτό αντιστρέφεται. 

Φαντάζοµαι ότι είναι ο πανικός του κ. Βενιζέλου και του κόµ-
µατός του επειδή θα πετύχουν αυτές οι διαπραγµατεύσεις. Κι
επειδή θα πετύχουν αυτές οι διαπραγµατεύσεις, θα φανεί εκ των
υστέρων ποιος είχε δίκιο, ποιος είχε άδικο, τι ήταν ακριβώς το
«mail Χαρδούβελη», τι είναι η συµφωνία που θα επιτευχθεί -που
δεν την ξέρουµε ακόµα- υπό ποιους όρους θα επιτευχθεί, αριθ-
µητικά, ρητά, συγκεκριµένα, εις επήκοον ολόκληρου του ελληνι-
κού λαού.

Δεν θέλω να καταχραστώ του χρόνου σας. Σε ένα επίπεδο γε-
νικής πολιτικής θέλω να πω δυο λόγια µόνο σε σχέση µε τα όσα
άκουσα από τους κυρίους και τις κυρίες Βουλευτές.

Οµολογώ ότι µου έκανε πάρα πολύ θετική εντύπωση η τοπο-
θέτηση του κ. Φορτσάκη, ο οποίος σεβάστηκε αυτό που έχουµε
δεχθεί όλοι, ότι µιλάµε σε διαδικασία κατεπείγοντος, ότι έχουµε
προβλήµατα συγκεκριµένα που καλούµαστε να λύσουµε και όχι
όλα τα προβλήµατα της εκπαίδευσης. Σεβάστηκε, µε τον τρόπο
του, αυτό που λέµε από την αρχή, το γεγονός ότι αυτό το νοµο-
σχέδιο δεν λύνει τα προβλήµατα, αλλά είναι εξ ορισµού αποσπα-
σµατικό. Παρά τα όσα είπε, όµως, ο συνάδελφος από το ΚΚΕ,
είναι αποσπασµατικό, δεν θέλει να είναι τίποτα περισσότερο από
αποσπασµατικό. Αναγνωρίζει την αποσπασµατικότητά του και σε
αυτό το πλαίσιο συζητάµε. 

Και ο κ. Φορτσάκης, παραπέρα, έκανε κάτι, κατά τη γνώµη
µου, σηµαντικό -επιτέλους, σε όλο το δηµόσιο χώρο, το φάσµα
που πλανάται κι επαναλαµβάνεται µε µεγάφωνα από τα µέσα
ενηµέρωσης και παντού αλλού, ότι δήθεν καταργούµε τα πρό-
τυπα και τα πειραµατικά- αναγνώρισε, προς τιµήν του -το σέβο-
µαι, το χειροκροτώ- ότι αυτό που κάνουµε είναι να διακρίνουµε
τα πρότυπα από τα πειραµατικά. Είπε τις απόψεις του για τα πει-
ραµατικά, είπε τις απόψεις του για τα πρότυπα, είναι συζητήσι-
µες απόψεις και σε ένα πραγµατικό διάλογο και υπό πραγµα-
τικούς όρους διαβούλευσης, σε µεγαλύτερο χρόνο απ’ ότι σή-
µερα, θα µπορούµε να τα συζητήσουµε –πιστεύω- πολύ εποικο-
δοµητικά. Διότι, ακόµα και την πρόταση που είπε ότι πιθανόν να
χρειάζονται περισσότερα πρότυπα ανά την Ελλάδα, εγώ και νο-
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µίζω ολόκληρη η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας και η Κυβέρ-
νηση είναι πρόθυµη να το συζητήσει και αυτό. 

Παραπέρα, είπε κάτι επίσης –νοµίζω- εποικοδοµητικό: Ότι δεν
είναι λογικό σε τελευταία ανάλυση η Βουλή να ασχολείται µε το
πόσες ώρες Μαθηµατικά θα γίνουν στη Β’ λυκείου, πόσες ώρες
Αρχαία στην Γ’ λυκείου κ.λπ..

Δεν είναι δουλειά της Βουλής αυτή, είναι δουλειά κάποιου ορ-
γάνου υπό την εποπτεία του Υπουργείου Παιδείας, στο πλαίσιο
της οποίας τέτοια πράγµατα θα λύνονται πριν φτάσει η συµπύ-
κνωσή τους ενδεχοµένως στη Βουλή για να συζητηθεί. Να συζη-
τήσουµε, λοιπόν, ποιος µπορεί να είναι αυτός ο θεσµός, γιατί έως
τώρα δεν έγινε δυνατόν να υπάρξει τέτοιος θεσµός και να πάµε
εποικοδοµητικά παρακάτω σε όρους συναίνεσης, όπως απαιτεί
το µεγάλο το ζήτηµα της παιδείας.

Ένα τρίτο θετικό από τον κ. Φορτσάκη είναι η ιδέα ότι τα στε-
λέχη της εκπαίδευσης τα διοικητικά, επειδή έχουν ιδιαίτερες αρ-
µοδιότητες, ιδιαίτερα καθήκοντα, δεν είναι ούτε γενικώς
διοικητικοί, ούτε γενικώς εκπαιδευτικοί, θα µπορούν να προκύ-
πτουν από κάποιας µορφής σχολή δηµόσιας διοίκησης εξειδικευ-
µένης σε ζητήµατα στελεχών εκπαίδευσης. Επίσης, εποικο-
δοµητική παρατήρηση, Μπορούµε να τη συζητήσουµε αµέσως
µετά, όταν φύγουµε από τα επείγοντα και τα κατεπείγοντα.

Από εκεί και πέρα συνεχίζουµε προφανώς σε κάποια σηµεία –
αλίµονο- να διαφωνούµε µε τον κ. Φορτσάκη, αλλά και πάλι ο
τρόπος του ήταν ήπιος, τέτοιος ώστε να µπορούµε να συζητή-
σουµε και αυτά τα σηµεία που παραµένουν διαφωνίες.

Για παράδειγµα, οι αιώνιοι: Οι αιώνιοι είναι µη πρόβληµα, το
οποίο έγινε πρόβληµα όταν άρχισε η γενική επίθεση στα ελλη-
νικά πανεπιστήµια. Ξαφνικά ανασύρθη από το πουθενά το πρό-
βληµα των αιωνίων, που δεν ενοχλούσε κανέναν και το
αναγνώρισε και αυτό ο κ. Φορτσάκης. Δεν κοστίζουν σε τίποτα
όσοι περνούν κάποια χρόνια σπουδών χωρίς να έχουν πάρει το
πτυχίο. Έγινε το µεγάλο πρόβληµα, το στίγµα της χώρας και
ούτω καθεξής.

Η λύση είναι πάρα πολύ απλή. Υπάρχει ένας κατάλογος ενερ-
γών φοιτητών, ένας κατάλογος µη ενεργών φοιτητών εκ των
πραγµάτων σε κάθε γραµµατεία και µε ένα απλό πάτηµα του
κουµπιού κάποιος που είναι στον κατάλογο των µη ενεργών, περ-
νάει στον κατάλογο των ενεργών χωρίς κανενός είδους φασα-
ρία.

Άλλωστε η νοµοθέτηση περί αιωνίων δεν εφαρµόστηκε παρά,
νοµίζω, σε ένα πανεπιστήµιο, γιατί είναι µια τερατώδης γραφει-
οκρατική δουλειά. Χρειάζεται διαπιστωτική πράξη για κάθε αι-
ώνιο, πράγµα αδύνατον, όταν επιπλέον όλων των άλλων οι
διοικητικοί έφυγαν από τα πανεπιστήµια.

Τα λέω αυτά για να αντιδιαστείλω προτάσεις τέτοιες εποικο-
δοµητικές, προτάσεις που αφορούν, παραδείγµατος χάριν, συγ-
κεκριµένα σηµεία του νοµοσχεδίου, όπως τις ΣΕΚ και τα ΕΠΑΣ
από την µεριά του ΚΚΕ. Συµφωνούµε µε τα περισσότερα από
όσα είπαν. Οι Σχολές Επαγγελµατικής Κατάρτισης που βγάζουν
τα παιδιά τελείως έξω από το λύκειο οφείλουν να καταργηθούν,
µε την πρόνοια ώστε αυτοί που φοιτούν και αυτοί που διδάσκουν
να µπορέσουν να ενταχθούν κανονικά µε µεταβατικές διατάξεις
στο υπάρχον σύστηµα. 

Άρα, τέτοιου τύπου προτάσεις είµαστε απολύτως έτοιµοι να
τις ακούσουµε και να τις συµπεριλάβουµε και σε αυτό το νοµο-
σχέδιο, στο βαθµό που γίνεται, και στο αµέσως επόµενο που έρ-
χεται και το οποίο θα έχει µεγαλύτερη περίοδο διαβούλευσης,
κ. Χριστοφιλοπούλου.

Δεν καταλαβαίνω όµως πώς δεν καταλάβατε ότι έχουµε τρία
επίπεδα κουβέντας. Το ένα επίπεδο είναι σήµερα, το κατεπείγον
αυτό νοµοσχέδιο, για λόγους που εξηγήσαµε αναλυτικά. Πρέπει
να τελειώνουµε το αργότερο µέχρι την Τρίτη, για να µπορέσει να
τσουλήσει η χρονιά κανονικά.

Υπάρχει ένα λιγότερο επείγον, αλλά επείγον µολαταύτα, το λε-
γόµενο πολυνοµοσχέδιο, που αφορά διάφορα κοµµάτια που
αφορούν το Υπουργείο Παιδείας, που και αυτά πρέπει να τελει-
ώσουν πριν το καλοκαίρι.

Και ταυτόχρονα τη ρητή δέσµευση, την είπε ο Πρωθυπουργός
το πρωί, για ένα πραγµατικό νόµο-πλαίσιο και για τα ΑΕΙ- ΤΕΙ,
ανώτατη εκπαίδευση, και για πρωτοβάθµια, δευτεροβάθµια, που

εκεί σε κλίµακα ενός-ενάµιση χρόνου –δεν ξέρω πόσο ακριβώς,
ίσως και λιγότερο- µε όρους πραγµατικής διαβούλευσης και δέ-
σµευσης της Κυβέρνησης, που θα απαντά στη διαβούλευση και
δεν θα είναι «ανοίγουµε µια κουβέντα, την οποία κανείς δεν λαµ-
βάνει υπ’ όψιν», θα µπορέσουµε να συζητήσουµε προτάσεις σαν
αυτές του κ. Φορτσάκη ή και άλλες στη βάση µιας συγκεκριµένης
διαδικασίας, την οποία θα θέσουµε ενώπιον του Κοινοβουλίου,
των κοµµάτων, των εµπλεκοµένων φορέων και ολόκληρου του
ελληνικού λαού.

Από εκεί και πέρα να πω µια τελευταία φράση, παραδείγµατος
χάριν: Δεν είναι εποικοδοµητικές τοποθετήσεις σαν αυτές της κ.
Αντωνάκου από το Ποτάµι, οι οποίες απλώς επαναλαµβάνουν,
συνδικαλιστικώ τω τρόπω, όλο αυτό το νέφος, το οποίο κυκλο-
φορεί στη δηµοσιότητα, στις εφηµερίδες, στις διαδηλώσεις που
γίνονται εδώ ή εκεί, που είναι κάποιες διαδικασίες πλήρους πα-
ρανόησης, για να µην πω πλήρους κατασυκοφάντησης.

Τα έχουµε πολλές φορές εξηγήσει, επεξηγήσει, αναλύσει µε
δελτία Τύπου, µε άρθρα, µε τοποθετήσεις µας και παρ’ όλα αυτά
το νέφος να παραµένει, ότι θέλουµε να επιστρέψουµε τα πάντα
στο παρελθόν, ότι θέλουµε να επανακοµµατικοποιήσουµε τα πα-
νεπιστήµια –ουδέν αναληθέστερο τούτου- και ούτω καθ’ εξής.

Θα παρακαλούσα τέτοιου τύπου τοποθετήσεις να µη γίνονται
µε αυτόν τον τρόπο. Στην ίδια γραµµή ήταν περίπου η κ. Χριστο-
φιλοπούλου. Διότι αυτές οι τοποθετήσεις καταργούν την έννοια
διαλόγου κυριολεκτικά. Διάλογος σηµαίνει διά και λόγος. Συζή-
τηση σηµαίνει συν και ζήτηση, ψάχνουµε από κοινού. Διάλογος
σηµαίνει περνάω από τη µία θέση στην άλλη, διασχίζω το διά-
στηµα, αφού καταλάβω τι λέει ο συνοµιλητής µου, για να µπορέ-
σει να γίνει διάλογος.

Διάλογος µε τη µορφή «εσείς λέτε αυτά», που κανείς από εµάς
ποτέ δεν είπε αυτά, δεν είναι διάλογος. Είναι λόγος για το θεα-
θήναι, λόγος για τη δηµιουργία εντυπώσεων, αλλά δόξα τω Θεώ,
οι εντυπώσεις αυτού του τύπου, η εντυπωσιοθηρία αυτού του
τύπου έχει κοντά ποδάρια.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τι θέλετε, κυρία Χρι-
στοφιλοπούλου;

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Τον λόγο επί προσωπι-
κού, παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχετε τον λόγο για
ένα λεπτό, κυρία συνάδελφε. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ο κύριος Υπουργός Παι-
δείας αυτήν τη στιγµή έκανε παραίνεση σε εµένα και την κ. Αν-
τωνάκου, χαρακτηρίζοντας τον λόγο µας συνδικαλιστικού τύπου
και µη εποικοδοµητικό. 

Ο κύριος Υπουργός είναι εξωκοινοβουλευτικός, ενδεχοµένως
δεν το γνωρίζει. Αλλά, κύριε Πρόεδρε, εγώ, εσείς και οι άλλοι συ-
νάδελφοι το γνωρίζουµε ότι είναι εκτός των κοινοβουλευτικών
ηθών, οι Υπουργοί αντί να απαντούν, να σχολιάζουν έναν έναν
τους εισηγητές και να τους χαρακτηρίζουν. Χαρακτηρίστηκα, λοι-
πόν, εγώ και η κ. Αντωνάκου µε κάποιο τρόπο.

Διαµαρτύροµαι και θέτω θέµα προσωπικού, διότι δεν είθισται
–ξαναλέω- από τη µικρή κοινοβουλευτική εµπειρία που έχω, να
απαντούν έτσι οι Υπουργοί είτε είναι κοινοβουλευτικοί είτε εξω-
κοινοβουλευτικοί.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία

συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν ζητήσει µε τη σειρά τέσ-

σερις Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι τον λόγο: ο κ. Μητσοτάκης,
ο κ. Παππάς, η κ. Λυµπεράκη και ο κ. Κρεµαστινός.

Κύριε Πετράκο, θέλετε τον λόγο;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εντάξει. Με τη σειρά

που το ζητήσατε θα πάµε.
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Οι αγορητές τι θα κάνουν;
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Θα ακολουθήσουν; Να προηγηθούν και µία φορά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το Προεδρείο είναι

υποχρεωµένο, κύριε συνάδελφε, µε βάση τον Κανονισµό, αν ζη-
τήσουν Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι τον λόγο να τον δώσει.
Έχουµε, όµως, την άνεση του χρόνου. Δεν είναι γραµµένοι µετά
πολλοί συνάδελφοι. Οπότε ας είµαστε λίγο ανεκτικοί, να προχω-
ρήσουµε οµαλά.

Ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης έχει τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε πολύ µεγάλη έκπληξη άκουσα

την κατάληξη της τοποθέτησης του κυρίου Υπουργού και την
διάλεξη περί της ουσίας του διαλόγου, ο οποίος πρέπει να διε-
ξάγεται εντός αυτής της Αιθούσης, αλλά και εκτός αυτής. 

Κύριε Υπουργέ, µιλάτε σοβαρά; Δεν προηγήθηκε κανένας απο-
λύτως διάλογος του νοµοσχεδίου, το οποίο καταθέσατε. Επικα-
λεστήκατε το κατεπείγον, όταν είχατε τη δυνατότητα τα λίγα
πραγµατικά κατεπείγοντα ζητήµατα να τα εντάξετε σε άλλο νο-
µοσχέδιο και να δώσετε επαρκή χρόνο να συζητηθεί ένα νοµο-
σχέδιο, το οποίο κάνει πολύ σηµαντικές παρεµβάσεις στη
δευτεροβάθµια αλλά και την τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Αυτός είναι ο πραγµατικός διάλογος τον οποίο θέλετε να κά-
νετε, όχι µόνο εντός της Βουλής, αλλά και εκτός της Βουλής; Και
πότε το κόµµα το οποίο εσείς σήµερα εκπροσωπείτε, συµµετείχε
αλήθεια σε οποιονδήποτε πραγµατικό διάλογο για την παιδεία;

Κανένας διάλογος δεν έγινε και νοµίζω ότι δεν έχετε καµµία
πρόθεση να κάνετε κανένα διάλογο. Διότι όταν ισχυρίζεστε σο-
βαρά ότι θα αναρτήσετε ένα νοµοσχέδιο για διαβούλευση για κά-
ποιες ηµέρες, καταλαβαίνουµε ακριβώς ποιες είναι οι
πραγµατικές σας προθέσεις: Να τελειώνετε µια ώρα αρχύτερα
µε τη διαδικασία της νοµοθέτησης, για να µπορέσετε να εκπλη-
ρώσετε την πραγµατική σας αποστολή, η οποία πιστεύω ότι είναι
απολύτως ξεκάθαρη, όταν διαβάζει κανείς το παρόν νοµοσχέδιο.

Άκουσα τον Πρωθυπουργό στην απάντηση την οποία έδωσε
στον κ. Θεοδωράκη να κάνει µια αναφορά στο ν. 4009/2011, ο
οποίος ψηφίστηκε σε αυτήν εδώ πέρα την Αίθουσα τον Αύγουστο
2011, και να ισχυρίζεται περίπου ότι ο νόµος αυτός και η υπερ-
κοµµατική πλειοψηφία η οποία διαµορφώθηκε, ήταν πρόκριµα
µιας κυβέρνησης συνεργασίας, άρα επί της ουσίας ένα κοινο-
βουλευτικό πείραµα για το πώς θα διαµορφωθούν οι επόµενοι
κοµµατικοί συσχετισµοί.

Επιτρέψτε µου να αποκαταστήσω λίγο την αλήθεια. Η Νέα Δη-
µοκρατία τότε προβληµατιζόταν έντονα αν έπρεπε να ψηφίσει το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και η υπέρβαση προφανώς έγινε από
τη Νέα Δηµοκρατία, διότι το νοµοσχέδιο αυτό ήταν το νοµοσχέ-
διο το οποίο εισηγήθηκε η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ.

Πιστεύω ότι και µε τη δική µου προσωπική ενθάρρυνση και πα-
ρότρυνση αποφασίσαµε να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο αυτό.
Διότι παρότι είχαµε επιφυλάξεις και ενστάσεις για κάποια συγ-
κεκριµένα άρθρα του, πιστεύαµε πραγµατικά ότι αντιµετώπιζε ρι-
ζικά και ουσιαστικά χρόνιες παθογένειες της τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης.

Κανένα πρόκριµα κοµµατικής συνεργασίας δεν υπήρχε.
Υπήρχε όµως από πλευράς της Νέας Δηµοκρατίας η διάθεση να
ξεπεράσουµε παραδοσιακά κοµµατικά στεγανά, να δούµε επιτέ-
λους την αλήθεια κατάµατα και να αντιµετωπίσουµε αυτές τις
παθογένειες στηρίζοντας ένα νοµοσχέδιο, το οποίο τότε το
έφερε εδώ πέρα σε αυτήν την Αίθουσα ο παραδοσιακός πολιτι-
κός µας αντίπαλος. Και το κάναµε και ήµασταν υπερήφανοι που
το κάναµε.

Πράγµατι, βρέθηκαν διακόσιοι πενήντα πέντε Βουλευτές που
στήριξαν αυτήν την προσπάθεια, την οποία έρχεστε εσείς τώρα
σιγά-σιγά και θέλετε να την ξηλώσετε.

Διότι το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε σήµερα επί της ουσίας
εξυπηρετεί δύο σκοπούς. Ο πρώτος είναι το συστηµατικό ξεχαρ-
βάλωµα της εκπαίδευσης, δευτεροβάθµιας αλλά και τριτοβάθ-
µιας, στο όνοµα ενός νεοκοµµουνιστικού εξισωτισµού. Θα
επανέλθω σε αυτόν τον όρο. Μη γελάτε, κύριε Υπουργέ, γιατί θα
επανέλθω σε αυτό τον όρο. Και προσέξτε µήπως εκτεθείτε. 

Ο δεύτερος σκοπός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,
είναι ο ασφυκτικός έλεγχος της διοίκησης της εκπαίδευσης από
το κόµµα και από τους συνδικαλιστές, οι οποίοι εδώ και πολλά

χρόνια έβλεπαν την παιδεία ως το προσωπικό τους παραµάγαζο.
Νοµίζω ότι όλες οι πρωτοβουλίες διακρίνονται από µία ιδεο-

λογική εµµονή. Θα σας εξηγήσω µετά γιατί το λέω αυτό. Αυτό
το οποίο αποκαλούµε «αστική παιδεία» πρέπει να υπονοµευτεί.
Αξίες, όπως η προσπάθεια, η άµιλλα, η αυτονοµία της σκέψης,
έννοιες, όπως η διασύνδεση της εκπαίδευσης µε την παραγωγή
και την αγορά ή όπως η αξία ενδεχοµένως της βασικής έρευνας,
πρέπει να απονοµιµοποιηθούν, όλα αυτά τελικά να λιώσουν στο
καµίνι της ταξικής πάλης. 

Γιατί τα λέω αυτά, θα µου πείτε. Είναι δυνατόν να λέγονται τέ-
τοιες κουβέντες σε µια αίθουσα τον 21ο αιώνα, να κάνει κανείς
τέτοιες αναφορές σε νεοκοµµουνιστικές ιδεολογίες;

Δεν θα το έκανα, κύριε Υπουργέ, αν δεν διάβαζα µε πολύ εν-
διαφέρον ένα άρθρο το οποίο δηµοσιεύσατε, όχι πριν από
τριάντα χρόνια –τότε θα µπορούσα ενδεχοµένως να το αντιλη-
φθώ, πολλοί εξάλλου αγάπησαν τον κοµµουνισµό στα νιάτα
τους-, αλλά ένα άρθρο το οποίο δηµοσιεύσατε στις 4 Ιανουαρίου
2015, δηλαδή κατά τη διάρκεια της προεκλογικής περιόδου, το
οποίο τιτλοφορείται «Τα επτά Κ». Ποιο είναι το έβδοµο «Κ»;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα κάνω πλήρη χρήση του χρόνου µου, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας διαβάζω: «Το έβδοµο Κ ας

το αφήσουµε προσωρινά ασχολίαστο, γιατί είναι αυτό που διέπει
και συνενώνει όλα τα παραπάνω Κ. Είναι το Κ του κοµµουνισµού,
όπως η ιδέα του έχει ήδη αρχίσει να ανανεώνεται και να εµπλου-
τίζεται από τη δράση και τη σκέψη αµέτρητα πολλών σε ολό-
κληρο τον κόσµο».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κυριάκος Μητσοτάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, να είστε προσεκτικός, λοιπόν, όταν γελάτε
στις αναφορές µου περί νεοκοµµουνισµού, διότι εσείς ο ίδιος τις
υιοθετήσατε σε εκείνο το οποίο γράψατε µόλις πριν από λίγους
µήνες. Εξάλλου, δώσατε ένα δείγµα γραφής πάρα πολύ ξεκά-
θαρο στις προγραµµατικές δηλώσεις. 

Γιατί εξανίσταστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: … (δεν ακούστηκε).
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Α, λέω. Γιατί διαβάζω πράγµατα

τα οποία έχουν γραφτεί.
Εξάλλου, ο Υπουργός ήταν πολύ σαφής στις προγραµµατικές

δηλώσεις. Έδωσε το στίγµα του.
Η φράση την οποία είπατε περί «αριστείας» και περί «ρετσι-

νιάς» έχει καταγραφεί στο συλλογικό υποσυνείδητο του ελληνι-
κού λαού. Νοµίζω ότι οποιοσδήποτε λογικά σκεπτόµενος πολίτης
αυτό το οποίο θα ήθελε είναι να προάγει -σας το είπε και ο ειση-
γητής µας ο κ. Φορτσάκης, αλλά επιλεκτικά αναφερθήκατε στην
οµιλία του, διότι εγώ θεωρώ ότι σας άσκησε µια πολύ σκληρή
κριτική ως προς την ουσία του νοµοσχεδίου- την ισότητα των ευ-
καιριών, κύριε Υπουργέ, όχι την ισότητα του αποτελέσµατος.
Έτσι δεν είναι;

Δεν µπορεί να προδιαγράψει κανείς το πού θα καταλήξει κά-
ποιος. Δεν έχουν όλοι, όπως εσείς και εγώ, την τύχη να φοιτή-
σουν σε ιδιωτικά σχολεία. Οι πιο πολλοί θα περιοριστούν στη
δηµόσια εκπαίδευση.

Αλλά νοµίζω ότι αυτό το οποίο εσείς επιχειρείτε και µέσα από
αυτό το νοµοσχέδιο είναι την ισότητα του αποτελέσµατος και κυ-
ρίως έναν εξισωτισµό προς τα κάτω.

Γιατί φυσικά όταν η δηµοσιονοµική ανάγκη καταπίνει ολό-
κληρο και αχώνευτο, όπως φαίνεται, το πρόγραµµα της Θεσσα-
λονίκης, κάπου θα πρέπει να ξεσπάσουν οι αριστερές ιδεοληψίες
σας. Το είδαµε στην περίπτωση του Σάββα Ξηρού, το είδαµε
στην περίπτωση κάποιων διατάξεων στο νοµοσχέδιο Κατρούγ-
καλου, το είδαµε στις υπόλοιπες διατάξεις του νοµοσχεδίου της
δικαιοσύνης και τώρα το βλέπουµε και στο νοµοσχέδιο για την
παιδεία.

Και δεν µπορείτε τελικά να ξεφύγετε από αυτόν τον δογµατι-
σµό µιας µικρής Αριστεράς, η οποία σπεύδει να βάλει ταξικό
πρόσηµο στα πάντα, µέχρι και στην ίδια τη βαθµολογία. Δεν την
αντέχετε την αριστεία. Γιατί νοµίζω ότι η έννοια της αριστείας

2478 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



την οποία εκφράζετε εσείς είναι η µετριότητα. Δεν την αντέχετε
την αριστεία, λοιπόν. Δεν τους αντέχετε τους αρίστους, γιατί τε-
λικά είστε η Αριστερά η οποία εκφράζει τη µετριότητα.

Και άκουσα µε ενδιαφέρον τον Πρωθυπουργό να υπερασπίζε-
ται τους αιώνιους φοιτητές. Γιατί άραγε υπερασπίστηκε ο Πρω-
θυπουργός µε τόσο ενδιαφέρον σήµερα τους φοιτητές; Δεν
ξέρω. Μήπως γιατί ο ίδιος ανήκε στην ίδια κατηγορία; Δεν ξέρω.
Αν κρίνω, τουλάχιστον από δηλώσεις καθηγητών δεν ξέρω πότε
τελείωσε ο Πρωθυπουργός και πόσο µπορεί να του πήρε για να
ολοκληρώσει τις σπουδές του και τι τον απασχολούσε στα φοι-
τητικά του χρόνια. 

Αυτό που ξέρω, όµως, είναι ότι ο Έλληνας φορολογούµενος
παρέχει δωρεάν εκπαίδευση στους φοιτητές. Αυτό είναι ένα προ-
νόµιο και µαζί µε αυτό το προνόµιο υπάρχουν και ορισµένα δι-
καιώµατα. Δικαιώµατα και υποχρεώσεις πάνε µαζί.

Βέβαια, όταν ο φορολογούµενος πληρώνει για τις σπουδές
του νέου ο οποίος µπαίνει σε ένα πανεπιστήµιο, η συνέπεια στην
παρακολούθηση ενός προγράµµατος σπουδών είναι η στοιχει-
ώδης υποχρέωση την οποία πρέπει ένας φοιτητής να έχει, για να
απολαύσει το προνόµιο που του δίνει ο Έλληνας φορολογούµε-
νος να έχει πρόσβαση σε δωρεάν παιδεία.

Θέλουµε, λοιπόν, να έχουµε µια παιδεία η οποία είναι χαλαρή,
αποσπασµατική, όποιος θέλει να µπαίνει, όποιος θέλει να βγαίνει;
Και δεν αναφέροµαι στις λίγες εκείνες περιπτώσεις, τις οποίες
ενδεχοµένως θα µπορούσαµε να τις διακρίνουµε, νέων παιδιών
που πραγµατικά για επαγγελµατικούς λόγους δεν µπορούν να
συνεχίσουν τις σπουδές τους. Ξέρετε πολύ καλά ότι η κατηγορία
των αιώνιων φοιτητών δεν είναι αυτή. Άλλες είναι οι κατηγορίες
των αιώνιων φοιτητών.

Και βέβαια, οι αιώνιοι φοιτητές θα είναι πάντα µια πάρα πολύ
καλή δεξαµενή υποψήφιων «αγωνιστών», που συµµετείχαν µε εν-
θουσιασµό σε όλες τις φοιτητικές κινητοποιήσεις, χωρίς να
έχουν καµµία αίσθηση των δικών τους υποχρεώσεων απέναντι
στο ίδιο το σύστηµα στο οποίο φοιτούσαν.

Όσον αφορά τα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία , κύριε
Υπουργέ, πολλά ειπώθηκαν, αλλά κανείς δεν µπορεί να διαφω-
νήσει ότι τα πρότυπα πειραµατικά ήταν τελικά το καταφύγιο των
άξιων µαθητών, οι οποίοι δεν µπορούσαν να φοιτήσουν σε ιδιω-
τικά σχολεία, αυτών δηλαδή στους οποίους εσείς σήµερα δεν δί-
νετε την ευκαιρία να συµµετέχουν σε ένα σχολείο και να
ανταγωνιστούν παιδιά µε αυξηµένες δεξιότητες –σωστά το είπε
ο κ. Φορτσάκης- και όχι κατ’ ανάγκη άριστους µαθητές.

Και αναρωτιέµαι: Εάν δεν πειραµατιστούµε για καινούργιες µε-
θόδους, σε ένα σχολείο το οποίο θα µπορεί να έχει επιλέξει µα-
θητές µε τα δικά του τα κριτήρια, πού θα πειραµατιστούµε; Στο
γενικό πληθυσµό; Ενδεχοµένως και ναι. Γιατί όµως στερείτε τη
δυνατότητα από νέα παιδιά, κατά κανόνα φτωχών οικογενειών,
να µπορέσουν να φοιτήσουν σε ένα σχολείο το οποίο θα µπορεί
πραγµατικά να ανταποκριθεί στις δικές τους προσδοκίες;

Είναι κάτι το οποίο δεν µπορώ να το καταλάβω, δεν µπορώ να
το αντιληφθώ και πραγµατικά θεωρώ αχαρακτήριστο το γεγονός
ότι η πρώτη σας ενέργεια και η πρώτη σας δήλωση ως Υπουρ-
γός, στόχευε ακριβώς στην κατάργηση αυτού του τύπου των
πρότυπων πειραµατικών σχολείων –να αφήσετε τέσσερα επί της
ουσίας– και ποιος ξέρει τελικά µε τι περιορισµούς στη διεξαγωγή
των εξετάσεων. Ενδεχοµένως και αυτά τα τέσσερα σχολεία –ή
πέντε µε την προσθήκη της Ζωσιµαίας Σχολής– να µην είναι καν
σε θέση να διεξάγουν εξετάσεις και να λειτουργήσουν µε αυτόν
τον τρόπο το οποίο οι ίδιοι επέλεξαν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Μητσοτάκη,
σας παρακαλώ, προσέξτε λίγο τον χρόνο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Όχι, µισό λεπτό. Έχετε προβεί σε
ένα µικρό σφάλµα, κύριε Πρόεδρε. Δώσατε σε όλους τους οµι-
λητές τον κανονικό τους χρόνο, διότι µάλλον δεν παρακολουθή-
σατε τη συζήτηση ότι δεν πάµε µε τον µειωµένο χρόνο της
κατεπείγουσας συζήτησης, αλλά µε τον κανονικό χρόνο. Οπότε
ο κανονικός µου χρόνος είναι δώδεκα λεπτά. Οπότε αξιολογήστε
το και αυτό, πριν µε διακόψετε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Ισχύει. Έγινε αλλαγή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εγώ δεν ενηµερώθηκα

γι’ αυτό στο Προεδρείο. Και όλοι οι προηγούµενοι οµιλητές

έχουν πάρει τον λόγο µε βάση τον κανονικό χρόνο που έχω γραµ-
µένο µπροστά µου.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Όχι, δεν τον πήραν. Όλοι οι ειση-
γητές µίλησαν δεκαπέντε λεπτά, που είναι ο κανονικός χρόνος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εν πάση περιπτώσει. 
Ορίστε, συνεχίστε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Δεν θα αργήσω πολύ. Δύο, τρία

λεπτά θέλω ακόµα για να τελειώσω.
Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα της επιλογής των διευθυντών. Μι-

λάτε σοβαρά; Ξέρετε κανένα σύστηµα όπου ο προϊστάµενος να
επιλέγεται από τον υφιστάµενο; Και τι προωθούµε τελικά µε
αυτήν τη διάταξη, η οποία τι κάνει επί της ουσίας; Κρατάει τη θη-
τεία, βέβαια, αδυνατίζει τα αντικειµενικά κριτήρια και δίνει το 1/3
της βαθµολόγησης στην άποψη των υφισταµένων. Προωθεί δη-
λαδή µε τον πιο ξεκάθαρο τρόπο συνδικαλιστικές πρακτικές.

Ποιος θα εκλεγεί διευθυντής; Ο πιο αγαπητός. Αυτός που
κάνει κατά κανόνα όλες τις χάρες.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: … (δεν ακούστηκε).
(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Α, ναι, ναι. Ξέρουµε πώς δούλε-
ψαν αυτά τα συστήµατα αλλού. Αλλά, εδώ πέρα θέλουµε χρήσι-
µους διευθυντές. Δεν θέλουµε ευχάριστους διευθυντές. Και
επειδή η παιδεία έχει ταλαιπωρηθεί πολύ από κακώς εννοούµε-
νες συνδικαλιστικές πρακτικές, πολύ φοβάµαι ότι ακριβώς αυτές
επαναφέρετε µε τον δικό σας ιδιαίτερο τρόπο.

Για το ωρολόγιο πρόγραµµα θα έχω την ευκαιρία να τοποθε-
τηθώ και την Τρίτη. Εκεί θα συµφωνήσω µαζί σας και µε τον κ.
Φορτσάκη ότι πράγµατι σε καµµία περίπτωση δεν είναι δουλειά
του νοµοθέτη να καθορίζει το ωρολόγιο πρόγραµµα. Αλλά ο τρό-
πος µε τον οποίο σκεφτόµαστε και αντιλαµβανόµαστε τι πρέπει
να διδάσκονται τα παιδιά µας είναι εντελώς παρωχηµένος και
κατά κανόνα είναι απολύτως εξαρτηµένος από το ανθρώπινο δυ-
ναµικό που έχουµε και όχι το αντίστροφο. Επιλέγουµε δηλαδή τι
πρέπει να διδαχτούν τα παιδιά µας µε βάση το πόσους καθηγη-
τές έχουµε και όχι µε βάση τι γνώσεις πρέπει να έχουν πραγµα-
τικά τα παιδιά µας.

Εν κατακλείδι γινόµαστε όλοι µας αυτήν τη στιγµή µάρτυρες
µιας συνολικής έκπτωσης αξιών, έκπτωση της αριστείας, της
άµιλλας, της προόδου, η οποία είναι καταστροφική για τη νέα
γενιά.

Και επειδή ο Αναπληρωτής Υπουργός είναι και ποιητής, βρήκα
ένα ποίηµά σας, κύριε Υπουργέ, όχι από τα ακατάλληλα –γιατί
υπάρχουν και κάποια ακατάλληλα-, αλλά από τα κατάλληλα το
οποίο λέει: «Τουρτουρίζοντας από το δικό τους παγετό, το δικό
τους πρώτο κλάµα, τη θρηνωδία της έκπτωσης».

Εµείς, λοιπόν, και όχι µόνο εµείς, αλλά συνολικά η κοινωνία
των πολιτών δεν θα σας επιτρέψει να προχωρήσετε σε έκπτωση
στην παιδεία και αντιδρά. Και θα αντιδράσει και αυτή η νέα γενιά,
η οποία ούτε θέλει να τουρτουρίζει ούτε να κλάψει στη θρηνωδία
της έκπτωσης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και ιδιαιτέρως κύριοι συνάδελ-

φοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, θέλω να συνεννοηθούµε,
επειδή δεν µπορεί ο Προεδρεύων να κάνει µε βάση τη δική του
αντίληψη περίπατο στους χρόνους. Και θέλω να ξέρω πώς θα
διαχειριστώ τον χρόνο.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Έγινε συµφωνία, κύριε Πρόεδρε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Έγινε συµφωνία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πετράκο, µε

συγχωρείτε πάρα πολύ. Εγώ ανέβηκα στην Έδρα και οι χρόνοι
που έχω µπροστά µου είναι οι οριζόµενοι από τον Κανονισµό.
Προφανώς θα έχει υπάρξει άλλη συµφωνία, για την οποία δεν
ενηµερώθηκα. Θέλω τώρα, όµως, να συνεννοηθούµε για να ξέρω
πώς θα διαχειριστώ τον χρόνο. Λοιπόν, η συµφωνία που έχει γίνει
και την οποία δεν γνωρίζω, ποιον χρόνο ορίζει;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Τον κανονικό, δώδεκα λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έξι λεπτά ο Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος, τρία λεπτά η δευτερολογία, σας παρα-
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καλώ!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σαν κανονικό νοµοσχέδιο, κύριε Πρό-

εδρε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε Πε-

τράκο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή συµφωνή-

σαµε ότι το νοµοσχέδιο θα συνεχιστεί και την Τρίτη –στις 12.00’
θα ξεκινήσει συζήτηση επί των άρθρων και θα γίνουν και οι ψη-
φοφορίες µέχρι τις 19.00’- συµφωνήσαµε ο χρόνος να είναι
αυτός που προβλέπεται στην κανονική διαδικασία και όχι στη δια-
δικασία του κατεπείγοντος και για τους συναδέλφους Βουλευτές
και για τους κοινοβουλευτικούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μάλιστα.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού, Παιδείας και

Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού µπορώ να
έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει ο κύριος
Υπουργός.

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού, Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Να ευχαριστήσω τον κ. Μητσοτάκη πρώτον
γιατί απέδειξε τον ορισµό που έδωσα για το διάλογο, ότι δεν τον
ενδιαφέρει ο διάλογος, δηλαδή το πώς µιλάει ο ένας µε τον
άλλο. Επανέλαβε όσα λέγονται όλον αυτόν τον καιρό µε ένα
εναρκτήριο λάκτισµα που έδωσε ο ίδιος πριν από µερικούς
µήνες, αναφερόµενος περί κοµµουνισµού και διάφορα συναφή
και λέγοντας ότι υπό αυτή µου την ιδιότητα δεν θα έπρεπε να
είµαι στη θέση που βρίσκοµαι. Τον ευχαριστώ, λοιπόν, που επι-
βεβαίωσε τον ορισµό µου.

Τον ευχαριστώ που µου δίνει τη δυνατότητα να ξεκαθαρίσω
κάποιο πράγµα που είναι σηµαντικό, διότι αυτή η αχλή κυκλοφό-
ρησε, ανεπτύχθη και εδραιώθηκε σε σχέση µε την έννοια της
«αριστείας», όπως λέχθηκε εν τη ρύµη του λόγου στις προγραµ-
µατικές δηλώσεις και ανήχθη αυτή η φράση σε ένα δήθεν εγκώ-
µιο της µετριότητας.

Δεν είµαστε υπέρ της µετριότητας, κύριε Μητσοτάκη, ούτε
εγώ ούτε κανένας εντός του ΣΥΡΙΖΑ. Τη µετριότητα δείτε τη
γύρω σας, δείτε τη στους χώρους τους δικούς σας, δείτε τη σε
όσα συµβαίνουν σε όλη αυτήν την ιστορία του τόπου τα τελευ-
ταία χρόνια και να συζητήσουµε τότε ξανά περί µετριότητας και
µη µετριότητας.

Επί καλού και κακού σχολείου και επί αριστείας: Πήγαµε στο
ίδιο σχολείο. Όσο ήµουνα εγώ εκεί το σχολείο ήταν εξαιρετικό.
Δεν ξέρω πώς έχει γίνει τώρα, δεν έχω πολλές επαφές από τότε.
Και ήταν εξαιρετικό για τον εξής λόγο: Διότι –και προφανώς
όπως και σε κάθε σχολείο υπήρχαν καλοί και κακοί µαθητές-
κατά κάποιοι τρόπο όλοι οι καλοί µαθητές εκείνη την εποχή συ-
νεργάζονταν, γιατί το ζήτηµα ήταν όχι ποιος θα βρεθεί πρώτος
να πάρει τον άριστο βαθµό, αλλά πώς θα λυθεί το πρόβληµα.

Θυµάµαι ώρες, µιας και µε βάλατε σε αυτό –δεν θα καταχρα-
στώ του χρόνου- να συζητάω στο τηλέφωνο µε πολλούς συµµα-
θητές -και αυτοί και εγώ- για το πώς θα λυθεί η άσκηση της
γεωµετρίας και όχι καθένας να κρύβει τις δικές του σκέψεις για
την άσκηση ώστε να βγει πρώτος µπροστά στο δάσκαλο. Ο δά-
σκαλος και το σχολείο δεν ενθάρρυναν αυτήν τη µορφή ανταγω-
νισµού. Το πώς περάσαµε από τη λύση του προβλήµατος, που
είναι το κύριο και από τον ανταγωνισµό για το ποιος πρώτος θα
λύσει το πρόβληµα στην άµυλα, είναι η ιστορία του νεοφιλελευ-
θερισµού σε µία λέξη.

Και επί του κοµµουνισµού: Σας ευχαριστώ και για τρίτον λόγο,
λοιπόν, που θέλατε να καταγραφεί στα Πρακτικά της Βουλής -
οποία τιµή- ένα δικό µου άρθρο µε τίτλο «Επτά Κ». 

Αν διαβάζατε ολόκληρο το άρθρο και όχι µόνο την τελευταία
φράση, θα βλέπατε τη σύνδεση µεταξύ Κοινοβουλίου, κοινωνίας,
κινήµατος, κόµµατος, κράτους και κοµµουνισµού. Και επειδή σας
ενοχλεί, φαίνεται, η λέξη κοµµουνισµός –εµένα µε τιµάει η λέξη-
έχω να σας πω το εξής: Κοµµουνισµός για εµένα, για τον Μαρξ,
για όλο αυτό το κίνηµα, ανεξαρτήτως των εκδοχών, των αποτυ-
χιών, των καταστροφών και όλα τα συναφή, λέει κάτι πολύ απλό,
που θα σας προκαλούσα να διαφωνήσετε: Γενική ελευθερία, κα-
θολική δικαιοσύνη, σταµάτηµα της εκµετάλλευσης ανθρώπου

από άνθρωπο. Αν διαφωνείτε σε αυτό, που πιστεύω βαθιά δια-
φωνείτε, να το ξανασυζητήσουµε σε µία άλλη αφορµή.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα απ’ την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Να συνεννοηθούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τους
χρόνους. Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι θα µιλήσουν για δώ-
δεκα λεπτά και οι συνάδελφοι οµιλητές για επτά λεπτά µε βάση
τον Κανονισµό χωρίς τη διαδικασία του κατεπείγοντος.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Χρήστος Παππάς Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βασική αρχή για εµάς, δόγµα αν θέλετε, είναι ότι η υγεία, η

παιδεία, ο πολιτισµός αποτελούν το αδιάσπαστο τρίπτυχο για το
οποίο το κράτος πρέπει να µεριµνά προκειµένου να αναπτύσσε-
ται, να προοδεύει και να ευηµερεί ο λαός µας.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Τα λέτε και στο «Da Capo». Δεν χρειάζεται εδώ µόνο.
Συνεχίζω: Η προστασία, λοιπόν, αυτού του τριπτύχου, ο δηµό-

σιος χαρακτήρας τους, τα καθιστούν το πρώτιστο καθήκον απέ-
ναντι στη λαϊκή κοινότητα ενός εθνικού λαϊκού κράτους, του
κράτους το οποίο προσδοκά και για το οποίο αγωνίζεται η Χρυσή
Αυγή.

Εισερχόµενος στο θέµα µας, θα πρέπει να θέσουµε το ερώ-
τηµα του λόγου υπάρξεως της σηµερινής νοσηρής δηµόσιας εκ-
παίδευσης. 

Ερώτηµα: Χρειαζόµαστε τέτοια εκπαίδευση; Πληρούνται οι
λόγοι για τους οποίους υποθέτουµε ότι χρειαζόµαστε την πα-
ρούσα µορφή της ή τις µορφές και τα πλαίσια νόµου των τελευ-
ταίων σαράντα ετών; Η εκπαίδευση αποτελεί µία παράµετρο του
γενικού πλαισίου παιδείας του λαού µας. Και σε ό,τι αφορά την
εκπαίδευση, το εκπαιδευτικό σύστηµα, όπως το έχει γνωρίσει
αυτός ο τόπος τα τελευταία χρόνια, δεν ήταν ούτε είναι και ούτε
θα είναι ικανοποιητικό και αποδοτικό για έναν απλό λόγο: Για τον
λόγο ότι αυτό το σύστηµα δεν δύναται να παράσχει στους νέους
ανθρώπους αυτό το οποίο ψευδώς τους υπόσχεται, δηλαδή να
τους εκπαιδεύσει. 

Αναρωτηθήκατε, όπως και εγώ και εσείς, σε τι εκπαιδεύει το
σχολείο, ιδιαίτερα το γυµνάσιο και το λύκειο, εσάς ή τα παιδιά
σας; Στα Μαθηµατικά ποιος από αυτήν την Αίθουσα θυµάται αρ-
κούντως κάποιο µαθηµατικό θεώρηµα που του δίδαξαν στο σχο-
λείο, πέραν των στοιχειωδών αριθµητικών πράξεων ή του
πυθαγορείου θεωρήµατος; Κανείς, εκτός φυσικά όσων ασχο-
λούνται επιστηµονικά και επαγγελµατικά τώρα µε επιστήµες συν-
δεόµενες µε τα µαθηµατικά. 

Το ίδιο ισχύει και στις φυσικές επιστήµες, το ίδιο ισχύει και στα
φιλολογικά και στα κλασικά. Κανείς δεν είναι σε θέση να θυµηθεί
τις εκατοντάδες σελίδες που χρειάστηκε να µάθει απέξω ξενυ-
χτώντας, κοπιάζοντας, αγωνιώντας. 

Και στο τέλος της γραφής, ποτέ µου δεν κατάλαβα σε τι χρει-
άζονται στον µέσο άνθρωπο και στον καθηµερινό αγώνα της
ζωής του όλες αυτές οι γνώσεις που θεωρούνται τόσο σηµαντι-
κές ώστε να χαρακτηρίζονται τα αντίστοιχα µαθήµατα ως πρω-
τεύοντα, έναντι των δευτερευόντων, ίσως για εµάς πιο
σηµαντικών µαθηµάτων, όπως είναι η Μουσική, η Γυµναστική, η
Οικιακή Οικονοµία, τα καλλιτεχνικά, όλα αυτά που χαρακτήριζαν
τους αρχαίους προγόνους µας, όλα αυτά που διαµορφώνουν
ελεύθερους και σκεπτόµενους πολίτες. 

Με το παρόν εκπαιδευτικό σύστηµα το σχολείο δεν είναι µία
κυψέλη δηµιουργίας όπως θα όφειλε, παρά ένα εργοστάσιο, µια
γραµµή παραγωγής, ένας θάλαµος βασανιστηρίων, όπου η δα-
µόκλειος σπάθη της διδακτέας ύλης και το κυνήγι του χρόνου
ισοπεδώνουν κάθε έννοια µάθησης. Τα παιδιά µας είναι ένας
αριθµός της µηχανής τους, ένας κωδικός εξετάσεων και ένας
κωδικός µηχανογραφικού, χωρίς µέλλον, χωρίς όραµα. Ο χρόνος
στο σχολείο σήµερα είναι χαµένος χρόνος, χρόνος τεµπελιάς και
βαρεµάρας, που σκοτώνει το πνεύµα, καθηλώνει το σώµα, µα-
θαίνει τον νέο στη φυγοπονία και τον εθίζει στην οκνηρία. Αυτό
το σχολείο ας το γκρεµίσουµε! Αυτό το βλαβερό και άχρηστο
σχολείο δεν το θέλουµε! 
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Πρέπει να φτιάξουµε στη θέση του ένα πραγµατικά καινούρ-
γιο, ένα πραγµατικά ελληνικό σχολείο, ένα σχολείο µε όραµα και
προοπτική για να ελευθερωθεί ο χρόνος των παιδιών µας, για να
διοχετευθεί προς όφελος της λαϊκής κοινότητας η έµφυτη επα-
ναστατικότητα της νεολαίας στο πλαίσιο του δωρικού «αµές δε
γ’ εσσόµεθα πολλώ κάρρονες», για να µάθουµε τα παιδιά µας
την ελληνικότητα, να µάθουν να ασκούν το σώµα και την ψυχή
τους στα αγωνίσµατα, στην άµιλλα, στον αθλητισµό, στην αλλη-
λεγγύη, στη ζωή, στη φύση. 

Αυτό µας προστάζει κι ο Περικλής Γιαννόπουλος, να µάθουµε
και το πιο σηµαντικό, να πλάσουµε την ψυχή τους µε την οµορ-
φιά της φύσης και του ελληνικού τοπίου. Αυτό ήταν, είναι και πα-
ραµένει για την ελληνική φυλή ο µεγαλύτερος δάσκαλος που
ενεργοποιεί τις αστείρευτες και δηµιουργικές της δυνάµεις. 

Η πραγµάτωση όλων αυτών απαιτεί ριζική αναδιάρθρωση, όχι
µόνο του εκπαιδευτικού συστήµατος, αλλά αυτού του ίδιου του
κράτους. Δεν ωφελούν µόνο οι λίγοι, χαρακτηριζόµενοι από κά-
ποιους γραφικοί, ελληνοκεντρικοί δάσκαλοι, αυτοί που επιµένουν
ακόµα και σήµερα να ακολουθούν τα χνάρια ηρωικών παλαιοτέ-
ρων δασκάλων, δασκάλων που αγαπούσαν το λειτούργηµά τους
και µε πίστη και µεράκι µεταλαµπάδευαν στα παιδιά τη γνώση,
τον θαυµασµό και την αγάπη για την πατρίδα, για τον Θεό, για
τον άνθρωπο, για τη γνώση και για την επιστήµη.

Αυτό συνέβαινε, εν αντιθέσει µε τους σηµερινούς διδάσκοντες
της νεολαίας µας, που είναι έρµαια του διχαστικού κοµµατισµού
και των συνδικαλιστικών οργάνων, υποχείρια της «γαλάζιας» ή
«κόκκινης» εθνοµηδενιστικής προπαγάνδας, όργανα ενός συστή-
µατος που εσκεµµένα καλλιεργεί την ηµιµάθεια και τον αποπρο-
σανατολισµό των Ελληνόπουλων από όσα πραγµατικά, έστω και
ενστικτωδώς, έστω και πρωτόλεια πιστεύουν. 

Πραγµατικά αµόρφωτοι, στη συντριπτική τους πλειοψηφία, άν-
θρωποι που παπαγαλίζοντας δέκα αράδες µπήκαν στο πανεπι-
στήµιο, αναµασούν τις αµπελοφιλοσοφίες τους, µαζεύουν το
χρήµα του ελληνικού λαού από διάφορα προγράµµατα, εκµεταλ-
λευόµενοι ΜΚΟ, εκµεταλλευόµενοι τις εκάστοτε διασυνδέσεις
τους µε κοµµατικούς µηχανισµούς και µε όλους αυτούς που κυ-
βέρνησαν σαράντα χρόνια τον τόπο. 

Γι’ αυτό και κάθε φορά που γίνεται λόγος για αλλαγή νόµου
στην παιδεία, όλοι αυτοί ξεσηκώνονται και παρασύρουν µαζί
τους γονείς και παιδιά, µε σκοπό τελικά µόνο την αύξηση των
επιδοµάτων τους και την κατοχύρωση των κεκτηµένων τους.
Ποιων κεκτηµένων τους; Δηλαδή της µη εργασίας τους!

Και αναρωτιέµαι στο σηµείο αυτό: Γιατί αυτοί οι κύριοι ξεση-
κώνονται σήµερα µε το παρόν σχέδιο νόµου; Θα κάνουν απεργία
και κινητοποιήσεις για το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα; 

Θα αναρωτηθείτε τελικώς τι ζητάµε εµείς από το εκπαιδευτικό
σύστηµα. Εµείς οι εθνικιστές είµαστε που υποστηρίξαµε και που
υποστηρίζουµε εξ ιδεολογίας τη δωρεάν παιδεία για όλα τα Ελ-
ληνόπουλα και σε όλες τις βαθµίδες. Υποστηρίζουµε τη δηµιουρ-
γία ενός εκπαιδευτικού συστήµατος, που θα δίνει σε όλα τα
Ελληνόπουλα ίσες ευκαιρίες, προκειµένου να αναπτύξουν τις ξε-
χωριστές πνευµατικές και σωµατικές τους ικανότητες ανάλογα
µε τις κλίσεις τους και τα ενδιαφέροντά τους.

Θέλουµε τα ελληνόπουλα να παίρνουν µια γεύση –αν θέλετε-
από όλες τις επιστήµες, σε όλα τα επίπεδα του εκπαιδευτικού
συστήµατος, πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Το
σύστηµα που υπάρχει σήµερα θα συνεχίζει, δυστυχώς, να υπάρ-
χει και το µόνο που θα κάνει είναι να µετακυλύει την ευθύνη της
επιλογής του επιστηµονικού ενδιαφέροντος του νέου από το γυ-
µνάσιο στο λύκειο και από εκεί στο πανεπιστήµιο, µε σκοπό και
µόνο τη λιγότερη δυνατή προσπάθεια. 

Σηµασία έχει για το σηµερινό νέο αυτό που λέµε «να πάρει το
χαρτί», τα υπόλοιπα ας τα αναλάβει ο πολιτευτής φίλος του
µπαµπά. Πρέπει, λοιπόν, να σπάσει το πελατειακό σύστηµα των
εκπαιδευτικών ιδρυµάτων όπου εγωπαθείς, οκνηροί, µε πολλές
ιδιορρυθµίες στην πλειοψηφία τους καθηγητές παράγουν κάθε
χρόνο χιλιάδες τεµπέληδες και εγωιστές επιστήµονες, κατευθύ-
νοντάς τους στο δρόµο της ανεργίας και τους καλύτερους εξ
αυτών στο δρόµο της ξενιτιάς. 

Εποµένως, είναι απαραίτητος ένας στρατηγικός σχεδιασµός,
ένας επαναπροσδιορισµός των αναγκών αυτού του τόπου, όχι

µόνο σε επιστήµονες, αλλά και σε τεχνίτες, σε επαγγελµατίες και
σε συνάρτηση µε τα οράµατα, τις δυνατότητες και τις προοπτι-
κές ανάπτυξης και της οικονοµικής πορείας τη χώρας. 

Όµως, για να γίνουν όλα αυτά το κράτος, ο λαός, το έθνος το
ίδιο θα πρέπει να έχει στόχους και οράµατα. Οι κυβερνήσεις των
πολιτικάντηδων τρέφονταν και θρέφονται µε τον ιδρώτα και την
ψυχή των Ελλήνων, πολιτικάντηδων που απλώς έχουν σπουδά-
σει, αλλά δεν έχουν δουλέψει ποτέ στη ζωή τους, πολιτικάντηδων
που αναλώνουν τον χρόνο τους στα Κολωνάκια και στις Γλυφά-
δες και δεν έχουν βιώσει, αλλά και γνωρίσει τα πραγµατικά προ-
βλήµατα του λαού και τους ενδιαφέρει µόνο το προσωπικό
συµφέρον ή -αν θέλετε- και η πειθαρχία στο κοµµατικό µαντρί.
Τους ενδιαφέρει η κολακεία του ψηφοφόρου και το καλό report
της πρεσβείας. Αυτό προέχει, έναντι του εθνικού φρονήµατος
και βεβαίως, προέχει έναντι του εθνικού συµφέροντος.

Το ζήτηµα, λοιπόν, της εκπαίδευσης δεν είναι δυνατόν και δεν
πρέπει να εξεταστεί και να επιλυθεί αποµονωµένα και αποσπα-
σµατικά. Είναι µια καµπή ενός φαύλου κύκλου, στον οποίο έχει
βάλει τη χώρα µας ο πολιτικαντισµός, η πολιτική της εξάρτησης,
τα ψευτοδιλήµµατα, οι παλιοί βολεµένοι και οι νέοι βολεµένοι της
γενιάς του Πολυτεχνείου.

Όχι, κυρίες και κύριοι, δεν δηµιουργούν, δεν προκόβουν και
δεν ευτυχούν έτσι τα έθνη. Εµείς, οι Έλληνες εθνικιστές, οι εθνι-
κιστές της Χρυσής Αυγής, πιστεύουµε στις δυνάµεις και στις δυ-
νατότητες του περήφανου λαού µας, πιστεύουµε ότι σε αυτόν
τον τόπο και σε αυτό το λαό αξίζει ένα καλύτερο αύριο, το αύριο
µιας υγιούς ελεύθερης, αισιόδοξης νεολαίας, νεολαίας µε στό-
χους, σκοπούς προσωπικούς και ατοµικούς ενταγµένους όµως
στους εθνικούς και συνολικούς σκοπούς.

Εµείς, που είµαστε αυτοί που θέτουµε το «εµείς» πάνω από το
«εγώ», βλέπουµε σε αυτό το πλαίσιο εθνικού και κοινωνικού κρά-
τους το θέµα της παιδείας, µιας παιδείας που δεν θα παράγει
τον ελεύθερο δούλο της νέας εποχής, της νέας µνηµονιακής
εποχής, αλλά θα προσφέρει και θα δηµιουργεί έναν ελεύθερο
Έλληνα πολίτη. 

Θέλουµε εθνικό προσανατολισµό στην παιδεία, µακριά από
κάθε φύσεως διεθνιστικά δόγµατα -δεξιά και αριστερά- που της
έχουν επιβληθεί. Ελεύθερη, λοιπόν, εισαγωγή και σπουδές στα
ΤΕΙ και τα ΑΕΙ για όσους αποφοίτους το επιθυµούν. Άµεση απορ-
ρόφηση των αριστούχων σε κάθε κλάδο και ιδιαίτερη µέριµνα
για το σύνολο των πτυχιούχων. Οι σπουδές στο εξωτερικό να γί-
νονται για µεταπτυχιακή επιµόρφωση µε υποτροφίες και όχι µε
ανεξέλεγκτη παραγωγή πτυχιούχων αµφιβόλου επιπέδου σπου-
δών, ώστε να παταχθεί το φαινόµενο του επιστηµονικού γενιτσα-
ρισµού. 

Εν κατακλείδι, η παιδεία πρέπει να προσανατολιστεί σε αυτό
που επιτάσσει το Σύνταγµα. Άρθρο 16, παράγραφος 2: «H παι-
δεία αποτελεί βασική αποστολή του Κράτους και έχει σκοπό την
ηθική, πνευµατική, επαγγελµατική και φυσική αγωγή των Ελλή-
νων, την ανάπτυξη της εθνικής και θρησκευτικής συνείδησης και
τη διάπλασή τους σε ελεύθερους και υπεύθυνους πολίτες». 

Και ερωτώ, εξυπηρετεί το παρόν νοµοσχέδιο την επιταγή του
Συντάγµατος; Είστε κι εσείς Ηρακλής του Συντάγµατος; Είστε
του συνταγµατικού τόξου; Για να πω αυτό το φαιδρό νεολογισµό,
µε τον οποίον µας παραµυθιάζει τα τελευταία χρόνια ο γνωστός
συνταγµατολόγος Βαγγέλης Βενιζέλος. 

Όµως, κατά όπως φαίνεται, µόνο εµείς οι εθνικιστές προασπί-
ζουµε πραγµατικά τη νοµιµότητα και το Σύνταγµα, γιατί εκτός
των άλλων, εµείς θέλουµε και την τήρηση του άρθρου 16 του
Συντάγµατος. Εµείς, λοιπόν, θέλουµε το ωφέλιµο, το αληθινό, το
ελληνικό. 

Και τις αλήθειες αυτές -ξέρετε- τις λέµε χωρίς καµµία ιδιοτέ-
λεια, τις λέµε εδώ µέσα σε αυτή την Αίθουσα, προασπιζόµενοι
το λαϊκό συµφέρον και το εθνικό συµφέρον, όπως το εννοούµε.
Πρόκειται για αλήθειες, για τις οποίες πληρώσαµε και πληρώ-
νουµε. Κάποιοι από εµάς κρατήθηκαν δεκαοκτώ µήνες στη φυ-
λακή. Κάποιοι άλλοι συνεχίζουν να κρατούνται. 

Τις υποκρισίες, λοιπόν, τις αφήνουµε για άλλους, γι’ αυτούς
που κάνουν γονυκλισίες -απουσιάζουν αυτή τη στιγµή από την
Αίθουσα- στα διάφορα µοναστήρια, ανάβουν τις λαµπάδες και
αναµεταξύ τους βλασφηµούν ασύστολα, γι’ αυτούς που πρό-
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θυµα άνοιξαν την κερκόπορτα, αυτούς που δούλεψαν δήθεν για
µία νέα Ελλάδα, δηλαδή την ισλαµοποιηµένη κατεχόµενη µνηµο-
νιακή Ελλάδα, όπου οι Έλληνες, σε κάθε γωνιά της πατρίδας
µας, θα ακούνε τον µουεζίνη από τους µιναρέδες, τους Έλληνες
που θα βιώνουν µία νέα τουρκοκρατία. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, να προσθέσω τούτο, γιατί αυτό
έχει συµβολική σηµασία, έχει έναν συµβολικό χαρακτήρα γι’ αυτή
την κοινοβουλευτική οµάδα που απουσιάζει και για πολλούς Βου-
λευτές, αν θα το ακούσουν, θα είναι χρήσιµο, ιδιαίτερα τώρα, την
εποχή που έχουν και διάφορα προβλήµατα. 

Από έργο της Πηνελόπης Δέλτα µε τίτλο: «Στοχασµοί περί της
ανατροφής των παιδιών µας» -ένα κείµενο γραµµένο κοντά έναν
αιώνα πριν, το 1911- διαβάζω µικρό απόσπασµα: «Περισσότερο
από όλα, εκείνο που µας λείπε εµάς είναι το ηθικό βάρος. Γι’
αυτό βρίσκοµαι ανάµεσα σε τόσους άντρες που θυσιάζουν σαν
τίποτα τις αρχές τους στο υλικό συµφέρον, που φοβούνται να
πουν τη γνώµη τους, να κηρύξουν την πίστη τους. Γι’ αυτό σαν
τα κοπάδια γυρνούµε όλοι από το µέρος του δυνατοτέρου κι ας
µην τον εκτιµούµε, ας τον θεωρούµε ακόµα και άτιµο». Αυτοί
είναι που προασπίζονται και µέσα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα την
αστική παιδεία και όχι την εθνική παιδεία. 

Κυρίες και κύριοι, εµείς αγωνιζόµαστε και θα αγωνιστούµε για
δωρεάν εθνική ελληνική παιδεία. Εµείς θα αγωνιστούµε ενάντια
στην ισλαµοποίηση της πατρίδας µας. Αυτό που γίνεται τώρα πι-
στεύουµε ότι έχει µία εθνοκτόνα προοπτική, την οποία στήριξαν
και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, στηρίζει τώρα και ο ΣΥΡΙΖΑ
και οι όποιες αντιρρήσεις από πλευράς ΑΝΕΛ είναι προσχηµατι-
κές. Δεν είναι κόκκινες γραµµές, είναι ροζ κορδέλες. Ο Σαµαράς,
λοιπόν, έδωσε το τζαµί και ο Τσίπρας µεγαλώνει το οικόπεδο.
Λέµε «όχι» και να γνωρίζετε όλοι ότι έχουµε στην συντριπτική του
πλειοψηφία κοντά µας τον ελληνικό λαό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι θέλω να σας ανακοινώσω ότι µε

βάση το άρθρο 72 του Κανονισµού της Βουλής έχει κατατεθεί
αίτηµα διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας επί της αρχής του
νοµοσχεδίου: «Επείγοντα µέτρα για την Πρωτοβάθµια, Δευτερο-
βάθµια και Τριτοβάθµια εκπαίδευση» από δεκαπέντε συναδέλ-
φους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα
ένας µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Κατερίνης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η συνάδελφος, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του Ποταµιού,
κ. Αντιγόνη Λυµπεράκη έχει τον λόγο.

ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι το πραγµατικό ερώτηµα που δηµιουργείται µε αυτό

το νοµοσχέδιο, αλλά και από τις απαντήσεις που έδωσε το πρωί
ο Πρωθυπουργός στην Ώρα Του Πρωθυπουργού στον κ. Σταύρο
Θεοδωράκη, γύρω από τα εκπαιδευτικά θέµατα, είναι αν µας εν-
διαφέρει να πάµε µπροστά ή αν συµφέρει να πάµε πίσω στην παι-
δεία. Δηλαδή, θέλουµε να κάνουµε τις αλλαγές που
χρειαζόµαστε και να αυξήσουµε πιο πολύ τις ευκαιρίες για τους
ανθρώπους ή θέλουµε να γυρίσουµε σε µια προηγούµενη κατά-
σταση, την οποία ίσως κάποιοι θεωρούµε ότι ήταν καλύτερη;

Στα επιµέρους θέµατα θα είχα πάρα πολλά να παρατηρήσω.
Δεν θα µπω στον πειρασµό. Να πω µια κουβέντα µόνο για τα συµ-
βούλια ιδρύµατος, επειδή και ο Πρωθυπουργός αναφέρθηκε,
χωρίς να έχει ερωτηθεί από τον κ. Θεοδωράκη. Θα ήθελα να πω
και από την προσωπική µου εµπειρία σαν εκλεγµένο µέλος ιδρύ-
µατος του Παντείου, πριν παραιτηθώ και αλλάξω επάγγελµα, για
να είµαι µαζί σας, ότι η αίσθηση που είχα ήταν ότι ο θεσµός
αυτός δηµιουργήθηκε για να υπάρξει ένας δεύτερος πόλος εξι-
σορρόπησης, διαφάνειας, ελέγχου και κυρίως εξωστρέφειας
µέσα στο Πανεπιστήµιο. Νοµίζω ότι αυτό είναι το ζητούµενο,
αυτό ήταν το ζητούµενο.

Εάν το Υπουργείο Παιδείας πιστεύει ότι δεν λειτουργεί σωστά,
δεν υπηρετούσε αυτούς τους στόχους, θα ήταν πάρα πολύ
ωραίο να το συζητούσαµε όταν έρθουν τα πολλά θέµατα και ο
διάλογος κ.λπ.. 

Δεν κατάλαβα, όµως, ότι διατηρούνται οι στόχοι της εξωστρέ-
φειας, του ελέγχου της διαφάνειας µε την απόσυρσή τους. Είπε
ο Πρωθυπουργός ότι ήταν ένα προκάλυµµα, για να µπουν δίδα-
κτρα στα πανεπιστήµια, το οποίο θεωρώ ότι δεν είναι µια ούτε
ακριβής, αλλά ούτε µια αντίστοιχη απάντηση, αυτής που θα πε-
ριµέναµε τουλάχιστον.

Το δεύτερο θέµα είναι το θέµα των αιωνίων φοιτητών και φοι-
τητριών ή των διαγραφών, από την άλλη πλευρά. Το είπαν και
άλλοι συνάδελφοι που µίλησαν νωρίτερα για το εάν έχει κόστος.
Η γραµµή του Υπουργείου φαίνεται είναι η εξής: Πρώτον, δεν έχει
κόστος το να έχεις ανθρώπους µε ανοιχτό ορίζοντα φοίτησης και,
δεύτερον, προσφέρει ευκαιρίες στους πλέον αδύναµους.

Σε ό,τι αφορά το πρώτο, ότι δεν έχει κόστος -αναφέρθηκαν κι
άλλοι συνάδελφοι πριν- είναι γεγονός ότι δεν έχει ιδιαίτερο οικο-
νοµικό κόστος, έχει όµως εκπαιδευτικό κόστος. Και έχει εκπαι-
δευτικό κόστος, γιατί δεν είναι το ίδιο πράγµα να µάθεις µια
επιστήµη, τέλος πάντων, µέσα σε τέσσερα ή πέντε χρόνια, µε την
αλληλουχία των µαθηµάτων και µε τη συνολική, αν θέλετε, συµ-
µετοχή στην εκπαιδευτική διαδικασία, όπως να το σπάσεις σε
τριάντα ή σαράντα ή πενήντα χρόνια. 

Το επιχείρηµα δεν είναι αυτό που είπε ο κ. Φορτσάκης, ότι όταν
µπαίνεις στο πανεπιστήµιο ισχύει µια επιστήµη κι όταν βγαίνεις
ισχύει µια άλλη, αν επεκτείνεται, γιατί σε τελευταία ανάλυση, αν
ήταν πρόβληµα αυτό, θα το είχαν κι όλοι οι άνθρωποι που κανο-
νικά τελειώνουν µε τον καιρό τους το πτυχίο τους. Σίγουρα υπάρ-
χει ένα θέµα αναβάθµισης γνώσεων και δεξιοτήτων. Νοµίζω ότι
το µεγαλύτερο πρόβληµα είναι ότι µαθαίνεις αλλιώς αν περνάς
ένα µάθηµα κάθε τρία χρόνια, απ’ ότι αν περνάς έξι, οκτώ µαθή-
µατα τον χρόνο. Είναι άλλο είδος το πτυχίο. Αυτό είναι το κόστος,
ότι υποβαθµίζει το πτυχίο, γιατί ένα πτυχίο έχει το ίδιο σχήµα είτε
το πήρες σε εκατό είτε το πήρες σε τέσσερα χρόνια κι αυτό είναι
σε βάρος των υπολοίπων.

Τώρα για τις ευκαιρίες, θα ήθελα να πω ότι καταλαβαίνουµε
και πραγµατικά θεωρούµε ότι είναι σηµαντικό θέµα οι άνθρωποι
που έχουν µια αναποδιά, µια ατυχία να µην τιµωρούνται µε την
απώλεια της φοιτητικής ιδιότητας, αλλά όχι τα παιδιά των φτω-
χών οικογενειών.

Σας παρακαλώ, αριστεροί άνθρωποι να µας λέτε ότι τα παιδιά
φτωχών οικογενειών έχουν χαµηλότερες εκπαιδευτικές επιδό-
σεις και µετά έρχονται τα παιδιά των ευπορότερων και αριστε-
ρών οικογενειών -και τα προσβάλλουν, από πάνω- λέγοντάς τους
ότι «επειδή σας αγαπάµε, σας κατεβάζουµε τα κριτήρια και τη
βάση και σας επιτρέπουµε να φοιτάτε εσαεί, γιατί προφανώς δεν
µπορείτε». Καταλαβαίνω την ανάγκη δεύτερης, τρίτης, εκατο-
στής ευκαιρίας, συγκροτηµένα όµως: διακοπή σπουδών, επανεκ-
κίνηση, µε έναν τρόπο που να είναι αποδεκτός από το ίδρυµα,
στο οποίο σπουδάζουν. 

Για το θέµα της επιλογής στελεχών της εκπαίδευσης, αυτό
που καταλαβαίνουµε εµείς στο Ποτάµι, που το διαβάζουµε είναι
ότι αυξάνει η σηµασία της προϋπηρεσίας, κάτι το οποίο είναι αν-
τικειµενικό. Δεν ενέχει κανένα στοιχείο του πώς συσσωρεύει εµ-
πειρία προϋπηρεσίας ένας άνθρωπος. Άλλοι τη συσσωρεύουν
µε χάρη, άλλοι µε κυνισµό. Δεν βλέπω γιατί η προϋπηρεσία είναι
κατ’ ανάγκη υπέρ των ανθρώπων, υπέρ του σοφού -ας πούµε-
διευθυντή. 

Επίσης, αυτά τα µέτρα καθιστούν πιο σηµαντικό το ρόλο της
ψήφου των διδασκόντων. Θέλω να το ξεκαθαρίσω απολύτως και
δια παντός. Δεν έχουµε κανένα πρόβληµα µε τη συµµετοχή των
διδασκόντων ή µε τη συµµετοχή των εργαζοµένων ή εν γένει µε
συµµετοχικά σχήµατα. Νοµίζουµε ότι αν λειτουργήσουν σε ένα
σωστό πλαίσιο, µπορεί να είναι πολύ εµπλουτιστικά και της ποι-
ότητας της παρεχόµενης υπηρεσίας και της ποιότητας του ερ-
γασιακού βίου, αλλά και της ποιότητας του κλίµατος µέσα στο
σχολείο. 

Πιστεύουµε, όµως, ότι αυτή η διαδικασία των στελεχών της εκ-
παίδευσης πρέπει να είναι υποκινητές και εµπνευστές. Άνθρωποι,
δηλαδή, που θα σπρώξουν τους διδάσκοντες, τους µαθητές και
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τις µαθήτριες να αλλάξουν τον τρόπο που δούλευαν µέχρι τότε,
γιατί στοχεύουµε σε ένα καλύτερο σχολείο, σε µια καλύτερη εκ-
παίδευση, σε ένα καλύτερο αποτέλεσµα. Με το να έχεις απλώς
τον καθρέφτη των προτιµήσεων του σηµερινού διδακτικού προ-
σωπικού, ενδεχοµένως να µην καταλήξεις στην πιο καλή λύση. Θα
ήθελα να το σκεφτείτε για την εποχή του διαλόγου, όταν αυτή ξε-
κινήσει. 

Επίσης, θα ήθελα να αναφερθώ στα πειραµατικά και πρότυπα
σχολεία. Καταλαβαίνω ότι η συζήτηση διεξάγεται σε διαφορετικά
επίπεδα αφαίρεσης. Προσπάθησα πολύ να καταλάβω τη λογική
της κλήρωσης, σαν µέθοδο εισαγωγής στα πειραµατικά σχολεία.
Να σας πω την αλήθεια, καταλαβαίνω τη λογική ότι το Υπουρ-
γείο, το εκπαιδευτικό σύστηµα να δοκιµάσει πρωτοποριακά ή
εναλλακτικά συστήµατα σε ένα τυχαίο και αντιπροσωπευτικό
δείγµα. Όµως, η κλήρωση δεν σου εξασφαλίζει το τυχαίο και αν-
τιπροσωπευτικό δείγµα. 

Επιτρέψτε µου να πω ότι, αν συνέβαινε αυτό, τότε µε κλήρωση
θα γίνονταν πολλά πράγµατα. Η επιστήµη της στατιστικής, όµως,
µας λέει ότι το αντιπροσωπευτικό δείγµα πρέπει να υπακούει σε
κάποιες αρχές. Αν το κάνει έτσι το Υπουργείο, εµείς θα είµαστε
διατεθειµένοι να το συζητήσουµε. Δηλαδή, να πει ότι «σταθµίζω
τα αποτελέσµατα της κλήρωσης, έτσι ώστε να υπάρχουν: τόσο
ποσοστό του κοινωνικού τύπου οικογένειας, τόσο ποσοστό εθνι-
κής προέλευσης, τόσο ποσοστό µορφωτικού επιπέδου γονιών.
Υπάρχουν πολλοί τρόποι να φτιάξεις το σχήµα. Αλλά κάντε το
πραγµατικά γνήσιο και αντιπροσωπευτικό και τότε, πραγµατικά
θα µπορούσα να καταλάβω τη διαφορά ανάµεσα σε πειραµατικά
και πρότυπα και τη λογική του πειραµατικού. 

Τέλος, καταλαβαίνουµε πολύ καλά όταν λέτε ότι «φέρνουµε
µερικά επείγοντα και αποσπασµατικά µέτρα για την εκπαίδευση,
σε διαφορετικές βαθµίδες κι ότι δεν είναι συνεκτικά, ούτε σας
λέµε ότι είναι συνεκτικά, χρειάζονται όµως γιατί είναι επείγοντα
και άρα ως τέτοια πρέπει να τα αντιµετωπίσετε». Σε αυτό ο κ.
Μπαλτάς ήταν αποστοµωτικός. Το πρόβληµα, όµως, είναι ότι
ακόµα κι όταν αντιµετωπίζει κανείς ένα αποσπασµατικό πρό-
βληµα µε ένα αποσπασµατικό µέτρο ή µε µια οµάδα αποσπασµα-
τικών µέτρων τα οποία είναι επείγοντα, καταθέτει ένα δείγµα
γραφής, δηλαδή δείχνει το πνεύµα και την προσέγγιση.

Και φοβάµαι πως, ενώ περιµένουµε µε πραγµατική χαρά πότε
θα έρθει η ώρα να ανοίξει αυτός ο µεγάλος διάλογος, όπου θα
συζητηθούν όλα περί της παιδείας µε τις σωστές διαδικασίες -
και ελπίζω µε τα καλύτερα δυνατά αποτελέσµατα- πιστεύω ότι η
Κυβέρνηση αυτήν τη στιγµή ή µάλλον σωστότερα η ηγεσία του
Υπουργείου Παιδείας δείχνει να απαντάει στα επείγοντα θέµατα
µε έναν τρόπο που κοιτάζει στο παρελθόν κι αυτό νοµίζω ότι πρέ-
πει να µας προβληµατίσει. 

Έχουµε την αίσθηση ότι κυριαρχεί η γραµµή «µην αλλάζετε τί-
ποτα, θα το διαλύσουµε». Αν κάποιος είναι σούπερ ικανοποιηµέ-
νος από την κατάσταση πραγµάτων στην εκπαίδευση,
πραγµατικά πρέπει να φοβάται τις αλλαγές, ακόµα και τις µικρές,
γιατί µπορεί να ταράξουν τα νερά. Δεν νοµίζω, όµως, ότι κανείς
ειλικρινά από εµάς είναι και όσο και αν µοχθούµε και αν κάνουµε
το καλύτερο που µπορούµε όσοι εµπλεκόµαστε σ’ αυτόν τον
χώρο, πάλι δεν είµαστε ικανοποιηµένοι από τ’ αποτελέσµατα.
Χρειάζεται λίγο πιο συστηµατικός και θεσµικός τρόπος. Άρα, δεν
µας αρέσει όταν η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας στα
επείγοντα, τρέχοντα και αποσπασµατικά µας απαντάει µε ένα
ξερό «όχι, δεν πάµε µπροστά, όχι, πάµε πίσω».

Τέλος, θέλω να σας θυµίσω, κύριοι Υπουργοί, ότι η προοδευ-
τική κατάκτηση του χτες είναι η συντήρηση του σήµερα και ίσως
η αντίδραση του αύριο. Δεν έχει σηµασία τι ήταν προοδευτικό,
όταν ήµασταν νέοι και νέες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία

συνάδελφε.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, συνάδελφος κ.

Δηµήτρης Κρεµαστινός, έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σήµερα το

πρωί δηµιουργήθηκε ένα ολόκληρο θέµα, διότι το νοµοσχέδιο µε
τίτλο: «Επείγοντα µέτρα για την Πρωτοβάθµια, Δευτεροβάθµια
και Τριτοβάθµια εκπαίδευση» στο δρόµο µετετράπη σε κατεπεί-

γον, οπότε το επείγον έγινε κατεπείγον και διαµαρτυρήθηκαν
όλες οι πτέρυγες της Βουλής ότι δεν έχουµε τον χρόνο να το συ-
ζητήσουµε. Βλέπετε σ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής πόσο εν-
διαφέρον υπάρχει για τη συζήτηση. Απλώς, αυτό το
υποσηµειώνω.

Επίσης, είµαι υποχρεωµένος να επισηµάνω ότι και ο αρµόδιος
Υπουργός, κ. Κουράκης, ο οποίος δικαίως παρευρίσκεται και έχει
την αρµοδιότητα, αλλά δεν απήντησε ή δεν µίλησε µέχρι τώρα,
αφού έκανε την κριτική του για τον αρχηγό του ΠΑΣΟΚ ή τους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους των Κοµµάτων και αυτοί αν-
τέδρασαν, δεν άκουσε καν όλους τους Κοινοβουλευτικούς και
έφυγε και αυτός.

Οπότε αντιλαµβάνεστε ότι η συζήτηση, που τόσο πολύ ενδια-
φέρει όλη την ελληνική κοινωνία, αυτοϋποβαθµίζεται. Δεν θα
έβλεπα να είχε την ίδια εικόνα εάν εκαλούντο σε µια πρωινή τη-
λεοπτική εκποµπή, εκεί που πραγµατικά ο ένας αποδοκιµάζει τον
άλλον και ουσιαστικά, η δηµοκρατία πλήττεται µε τον τρόπο που
υποβαθµίζει ο ένας τον άλλον Βουλευτή και είναι όλοι πρόθυµοι
να παρίστανται.

Ερωτώ για ποιο λόγο είµαστε εµείς εδώ και δεν είναι µία τηλε-
οπτική κάµερα, γιατί ουσιαστικά το ενδιαφέρον είναι το τι θα δεί-
ξουµε έξω στον κόσµο και όχι τι θα συζητήσουµε εµείς εδώ µέσα.

Πρέπει να ξέρετε ότι µε πεντακόσια χρόνια και πάνω κοινοβου-
λευτικής  ιστορίας, το Κοινοβούλιο της Αγγλίας δεν επιτρέπει την
απευθείας µετάδοση από τη Βουλή, όπως γίνεται σ’ εµάς. Αυτό
γίνεται γιατί θέλει να προστατεύσει, κατά τη γνώµη τους, το επί-
πεδο της συζητήσεως µέσα στη Βουλή. Αποσπάσµατα δείχνει η
τηλεόραση, αυτά τα οποία αποφασίζουν όλοι µαζί να δώσουν.
Όµως, δεν υπάρχει, κατά κάποιο τρόπο, η εικόνα, η οποία θέ-
λουµε να δώσουµε στον κόσµο, η οποία δεν είναι η πραγµατική
εικόνα της Βουλής, όπως αυτήν τη στιγµή που γίνεται η συζή-
τηση.

Για να µπω στο θέµα, θα υπενθύµιζα στον Υπουργό, χωρίς να
θέλω να του κάνω προσωπική κριτική, γιατί και εγώ υπήρξα
Υπουργός, χωρίς να έχω εκλεγεί Βουλευτής στο παρελθόν, ότι
η Βουλή είναι ιδιαίτερα ευαίσθητη προς τους εξωκοινοβουλευτι-
κούς Υπουργούς –και δικαίως- διότι οι Βουλευτές απαιτούν δι-
καιωµατικά περισσότερο σεβασµό. 

Φυσικά, στην Ελλάδα δεν θα ανακαλύψουµε την πυρίτιδα. Γιατί
το λέω αυτό; Διότι, όλη η συζήτηση είναι για το ποιος είναι πιο
καλός και ποιος είναι πιο κακός. Και όταν συζητούµε για την παι-
δεία, εµείς δεν θα βρούµε ποιο είναι το καλύτερο σύστηµα. Το
καλύτερο σύστηµα είναι αυτό που δίνει η UNESCO και η UN-
ESCO κάνει αξιολόγηση των καλύτερων σχολείων. 

Όταν, λοιπόν, θέλουµε να αποφασίσουµε εάν οι διευθυντές
πρέπει να εκλέγονται από τους υφισταµένους ή από τους προ-
ϊσταµένους, τότε θα πρέπει να κάνουµε τη συζήτηση, βάσει των
δεδοµένων: σε ποια σχολεία από αυτά που θεωρούµε καλύτερα
σήµερα στην Ευρώπη γίνεται η εκλογή από τους υφισταµένους,
σε ποια από τους προϊσταµένους -εννοώ των ανωτέρων βαθµί-
δων- και για ποιο λόγο το ένα σύστηµα είναι καλύτερο από το
άλλο. 

Συνεπώς, αντί να «βυζαντινολογούµε» εδώ επί ώρες ολόκλη-
ρες και κάθε κόµµα που είναι στην Αντιπολίτευση όταν έρχεται
στην κυβέρνηση να φέρνει το δικό του σύστηµα, ας δούµε τι γί-
νεται στην Ευρώπη, αν µη τι άλλο, για να µην πω κάποια άλλη
χώρα και παρεξηγηθώ. Ας δούµε τι γίνεται στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, όπου ανήκουµε. 

Δυστυχώς, η επιλογή των ανωτέρων από τους κατωτέρους –
και µιλώ από την εµπειρία µου στο πανεπιστήµιο- έχει µέσα το
σπέρµα της συναλλαγής. Στο πανεπιστήµιο, αυτός που εκλέγεται
πρόεδρος ή πρύτανης πρέπει να µιλήσει µε τους κατωτέρους
του και µε τις οµάδες που υπάρχουν µέσα στο πανεπιστήµιο.
Πρέπει να µαζέψει ψήφους για να εκλεγεί στη βαθµίδα αυτή.

Αν δείτε ποιοι εκλέγονται, θα διαπιστώσετε ότι το µεγαλύτερο
µέρος του πανεπιστηµιακού βίου τους το κάνουν σε διοικητικές
θέσεις, από ό,τι στις ερευνητικές ή διδακτικές θέσεις. Αυτό συµ-
βαίνει γιατί ουσιαστικά δηµιουργούνται αυτά τα τραστ. 

Ρωτώ, λοιπόν: Υπάρχει κανένα πανεπιστήµιο στην Ευρώπη,
που να εκλέγουν τον πρόεδρο του τµήµατος ή τον πρύτανη οι
υφιστάµενοί του; Αυτό έγινε σε εµάς, διότι ήταν ο µοναδικός τρό-
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πος να εφαρµοστεί ο νόµος-πλαίσιο του 1982. Γιατί; Διότι, οι κα-
θηγητές της έδρας, οι περισσότεροι από τους οποίους ήταν προ-
ερχόµενοι από τη δικτατορία, ήταν αυτοί που έπρεπε να
εφαρµόσουν το νόµο και δεν υπήρχε καµµία πιθανότητα να το
κάνουν. 

Έτσι έγινε αυτή η «ακαδηµαϊκή αλλοίωση», όπως την ονοµάζω.
Αποτέλεσµα αυτής ήταν οι καταγγελίες των υποψηφίων –τώρα
µπαίνει και ο κ. Φορτσάκης στην Αίθουσα και µε ακούει- περί εξα-
γορών, περί εξαγορών. Εάν θέλει ο κ. Μπαλτάς ονοµατεπώνυµα,
µπορώ να του τα δώσω στο Υπουργείο Παιδείας. 

Αυτή είναι η κατάσταση. Και το ΠΑΣΟΚ, που ήταν το κόµµα
που έφερε εκείνο το νόµο, ήταν αυτό που διαπίστωσε και την
αδυναµία του νόµου και προκάλεσε τη µεταβολή του. Ωστόσο, η
µεταβολή εκείνη –όπως ξέρετε, κύριε Κουράκη- έγινε µετά από
συζήτηση δύο ετών. 

Εάν, λοιπόν, τώρα θέλουµε να επαναφέρουµε τα παλιά, του-
λάχιστον κάντε συζήτηση ενός έτους µε όλους τους ενδιαφερο-
µένους, όχι µόνο µε αυτούς που έχουν συµφέροντα από την
παιδεία. Και κοιτάξτε τι γίνεται στην Ευρώπη, στην Αµερική, στην
Κίνα, σε όλο τον πλανήτη. 

Δεν υπάρχουν πουθενά πανεπιστήµια, όπου να εκλέγονται από
τους κατωτέρους οι ανώτεροι σε διοικητικές θέσεις. Πείτε µου
ένα πανεπιστήµιο!

Σε ό,τι αφορά όµως στα σχολεία, είµαι περισσότερο ανεκτικός,
υπό την έννοια ότι δεν έχουν την ίδια αρµοδιότητα οι διευθυντές
που έχουν, για παράδειγµα, οι πρυτάνεις και οι πρόεδροι των
τµηµάτων. Διότι δεν ανεβάζουν βαθµίδες σε καθηγητές της
µέσης εκπαίδευσης. Κατά συνέπεια, το κακό είναι λιγότερο, σε
αυτό τουλάχιστον το σηµείο. 

Όµως, γιατί βιάζεστε και γιατί να έρχονται µε κατεπείγον αυτά
τα ζητήµατα; Γιατί δεν κάνετε µια διαβούλευση µε όλους; Και κυ-
ρίως φωνάξτε και άλλους από ξένα κράτη για να σας πουν τις
εµπειρίες τους, ούτως ώστε να µην πάτε σε ένα σύστηµα, που
έχει καταδικαστεί στην πράξη.

Μη µου πείτε ότι είναι σωστό να παραιτείται πρύτανης που τον
έχουν δείρει οι φοιτητές –τα λέω καλά, κύριε Φορτσάκη;- και
µιλώ για το µεγαλύτερο πανεπιστήµιο της Ελλάδας, το Καποδι-
στριακό. Παραιτήθηκε ο Πρύτανης, τον έδειραν οι φοιτητές.
Εµείς και εσείς –φαντάζοµαι- σεβόµασταν τους καθηγητές, όταν
ήµασταν φοιτητές. Δεν πηγαίναµε µε το άσυλο να µπούµε µέσα
στον πανεπιστηµιακό χώρο και να κάψουµε τα καθίσµατα που
καθόµασταν. Δεν το κάναµε αυτό, παρ’ ότι το άσυλο ήταν άσυλο,
ο αγώνας ήταν αγώνας. Να µην µπει η Αστυνοµία µέσα στο
άσυλο, είµαι µαζί σας. Ιδέες προασπίζονται. Όµως, δεν βάζαµε
φωτιά στο πανεπιστήµιο. 

Αυτά δεν έπρεπε να αλλάξουν, δηλαδή; Έπρεπε όλοι οι πρυ-
τάνεις να παραιτούνται µετά από ξύλο; Έπρεπε να χτίζονται τα
γραφεία των καθηγητών, για να µην µπορούν να µπουν µέσα οι
καθηγητές; Μερικοί από αυτούς που τα έχτιζαν µπορεί να είναι
και Βουλευτές στο σηµερινό Κοινοβούλιο. Αυτή είναι η κατά-
σταση στα πανεπιστήµια. Δεν είναι κάτι το εξωπραγµατικό. Είναι
το ρεαλιστικό. 

Ας δούµε ένα-ένα τα θέµατα, γιατί είναι πολλά τα θέµατα. 
Είπα και στην επιτροπή ότι όταν λέµε «πρώτη φορά Αριστερά»

και όταν λέµε προοδευτική Αριστερά, εννοούµε «ανταγωνιστικό-
τητα». Όπως είπα και στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων,
όταν ένας τελειώνει το σχολείο του, θέλει να είναι ει δυνατόν ο κα-
λύτερος, για να έχει καλύτερη τύχη. Είναι κάποιος που θέλει να
είναι χειρότερος από τον διπλανό του; Όταν όµως οι «έχοντες και
κατέχοντες» µπορούν να στείλουν τα παιδιά τους άνετα στα κα-
λύτερα πανεπιστήµια και στα ιδιωτικά της Ευρώπης, της Αµερικής,
αλλά και της Ελλάδας –µερικά ιδιωτικά είναι πολύ καλά- φταίει κα-
νείς που είναι φτωχός και δεν µπορεί να στείλει το παιδί του σε
καλό σχολείο; Γιατί να µην υπάρχει ένα πρότυπο σχολείο σε κάθε
περιφέρεια, σε κάθε νοµό; Δεν θέλουν, δηλαδή, αυτά τα παιδιά να
βγουν στο εξωτερικό, µε τις ανάγκες που έχουµε σήµερα και να
πάνε σε ινστιτούτα, στο Max-Planck, στο MIT στην Αµερική και να
βρουν µια δουλειά; Δεν το θέλουν αυτό σήµερα, όπου υπάρχουν
αυτές οι οικονοµικές συνθήκες στη χώρα και υποφέρουν οι άν-
θρωποι, οι επιστήµονες; Πώς θα γίνει να είναι αυτοί ανταγωνιστι-
κοί, εάν δεν τους δώσετε µία διαφορετική παιδεία;

Ακόµα, όσον αφορά την τράπεζα θεµάτων, εγώ δεν είµαι υπέρ
της τράπεζας θεµάτων. Όµως, είµαι υπέρ της διδακτέας και δι-
δασκοµένης ύλης. Όταν δηλαδή ένας καθηγητής σε ένα σχολείο
δεν διδάσκει όλη την ύλη, το παιδί που βγαίνει από αυτό το σχο-
λείο µειονεκτεί. Η τράπεζα θεµάτων –την οποία µπορούσατε να
βελτιώσετε- αναγκάζει τους εκπαιδευτικούς –αν µη τι άλλο- να
διδάσκουν όλη την ύλη. Διότι, τι θα πουν στους µαθητές, όταν
µπουν θέµατα που είναι εκτός ύλης και τα περιέχει η τράπεζα θε-
µάτων; 

Γιατί βιάζεστε; Διαµορφώστε το! Πάρτε την τράπεζα θεµάτων
και κάντε τη καλύτερη! Θέλετε να προχωρήσω ένα βήµα παρα-
πάνω; Βάλτε κοινά θέµατα για όλα τα λύκεια µέσω ίντερνετ. Μπο-
ρείτε να το κάνετε και να τα δίνετε εσείς, δηλαδή µια επιτροπή.
Αυτά τα πράγµατα είναι αυτονόητα. Δηλαδή τα αυτονόητα δεν
µπορούµε να συζητήσουµε στη Βουλή; 

Δεν είναι δυνατόν, λοιπόν, να αντιµετωπίσει κανείς τη σηµερινή
κατάσταση διαφορετικά, κύριε Πρόεδρε, από τον τρόπο που η
παγκόσµια –αν θέλετε- οικονοµία µάς επιβάλλει; Μπορεί φιλοσο-
φικά να έχουµε διαφορετικές θέσεις καθένας από µας και το
κάθε κόµµα, αλλά δυστυχώς ζούµε σε έναν πλανήτη όπου έχει
επικρατήσει η παγκοσµιοποίηση. 

Αν, λοιπόν, θέλουµε τα παιδιά µας να παίζουν επί ίσοις όροις
µε τα παιδιά των πλουσίων, πρέπει τα σχολεία τα οποία κάνουµε,
τα οποία προσπαθείτε αυτήν τη στιγµή να βελτιώσετε, να είναι
καλύτερα από τα ιδιωτικά. Πώς θα είναι, όµως, καλύτερα, εάν
δεν βάλετε όρους ανταγωνιστικότητας; Υπάρχει άλλος τρόπος; 

Δεν διεκδικώ το αλάθητο, αλλά γιατί αυτή η βιασύνη;
Επανέρχοµαι πάλι στο νοµοσχέδιο, όπως το καταθέσατε, ως

υπερεπείγον. Γιατί αυτή η βιασύνη; Άλλωστε, είπε και ο κ. Μπαλ-
τάς ότι θα γίνει ένας νόµος-πλαίσιο. Ωραία, µέσα στον νόµο-πλαί-
σιο βάλτε τα και αυτά! Τώρα τα ξαναφέρνετε. 

Οι άλλοι συνάδελφοι µίλησαν για τους αιώνιους φοιτητές. Δεν
έχω τον χρόνο, δυστυχώς, να επεκταθώ. Όµως, για ποιο λόγο
δεν βάζετε στους αιώνιους φοιτητές ορισµένες προδιαγραφές;
Ένας δηλαδή που είναι εβδοµήντα χρονών θα µπορεί να είναι
φοιτητής; Θεωρητικά δεν θα µπορεί; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΚΡΙΩΤΗΣ: Τι πρόβληµα έχουµε; Το διά βίου µά-
θησις τι είναι; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Το διά βίου µάθησις; Μπορεί
δηλαδή ένας ενενήντα χρονών να τελειώνει τη ζωή του µε την
ιδιότητα του φοιτητή; Εγώ –εντάξει- αυτό δεν το καταλαβαίνω.
Εν πάση περιπτώσει και αν θέλετε να το καταλάβω, κάντε µια δια-
βούλευση! Η διά βίου µάθησις είναι σωστή, αλλά είναι άλλο αυτό
το θέµα. Εν πάση περιπτώσει, κάντε µία διαβούλευση!

Εγώ δεν είµαι κατά και αντιλαµβάνοµαι το θέµα, αλλά κάντε
µια διαβούλευση. Γιατί βιάζεστε µε κατεπείγον να φέρετε κάτι
που έχει καταργηθεί; Ξαναφέρτε το. Φέρτε το όµως µε όρους.
Πείτε ότι ο φοιτητής αυτός είναι υποχρεωµένος να περνάει ένα
µάθηµα τον χρόνο, κάθε δύο χρόνια, κάθε τρία χρόνια, βάλτε ένα
κριτήριο.

Είναι δυνατόν ένας να δηλώνει φοιτητής δεκαοκτώ χρονών και
να είναι µέχρι τα ενενήντα του φοιτητής; Πώς το βλέπετε; 

Εν πάση περιπτώσει, εκείνο που διαπιστώνω είναι ότι υπάρχει
µία βιασύνη σε όλα τα θέµατα και αυτήν τη βιασύνη θα πρέπει
να την προσέξετε, γιατί οδηγεί σε αδιέξοδα. Και το πρωί ακού-
σαµε τον Πρωθυπουργό, ο οποίος ούτε λίγο ούτε πολύ έλεγε ότι
το άλλο νοµοσχέδιο δεν το είδαν όλοι οι φορείς, η ΠΟΣΔΕΠ, ο
άλφα, ο βήτα. Εγώ δεν έχω να διαφωνήσω σε τίποτα µαζί του,
αλλά επί δύο χρόνια το συζητούσαν. Αυτό το νοµοσχέδιο ποιος
το συζήτησε και για πόσο καιρό; Κανένας.

Άρα, ας τα δούµε αυτά τα πράγµατα σωστά και ας δούµε την
παιδεία µε περισσότερο σεβασµό, ειδικά τη βασική και µέση παι-
δεία, γιατί αυτό είναι το προστάδιο της ανωτάτης παιδείας. 

Έχω την εντύπωση ότι ο νόµος θα περάσει. Η πλειοψηφία είναι
δεδοµένη. Ελπίζω, όµως, να προβληµατιστείτε πάνω σε αυτά τα
θέµατα και να τα επανεξετάσετε όταν φέρετε, όπως σκέφτεστε
να φέρετε, τον περίφηµο νόµο-πλαίσιο περί παιδείας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
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Αθανάσιος Πετράκος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, διεξάγεται από το πρωί η συζήτηση
για το παρόν νοµοσχέδιο, αναδεικνύοντας πράγµατα, τα οποία
αφίστανται της πραγµατικότητας -επιτρέψτε µου να πω- και θα
εξηγήσω γιατί το λέω. Μου κάνει εντύπωση ότι αυτό γίνεται
ακόµα και από πανεπιστηµιακούς δασκάλους.

Γνωρίζουµε όλοι ότι βασικός στόχος της παιδείας είναι η ανά-
πτυξη της κριτικής ικανότητας των µαθητών και η εµπέδωση των
αξιών της δηµοκρατίας, της ελευθερίας και της κοινωνικής δι-
καιοσύνης.

Θεωρώ υποχρέωσή µου πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή µου,
κύριε Υπουργέ, να πω ότι είναι σηµαδιακή η σηµερινή ηµέρα που
συζητείται το παρόν νοµοσχέδιο για την παιδεία, διότι µία από
τις βασικές αρχές, βάσει των οποίων πρέπει οι µαθητές να ανα-
πτύσσουν τη δηµοκρατική τους συνείδηση είναι ο αγώνας ενάν-
τια στο φασισµό και στο ναζισµό.

Η 8η και η 9η του Μάη φέρνει σε όλους τους δηµοκρατικούς
πολίτες όπου γης µια διαρκή υπόµνηση: Στις 8 και 9 του Μάη του
1945 νικήθηκε ο ναζισµός και ο φασισµός. 

Σήµερα, εβδοµήντα χρόνια µετά, η ιστορία πρέπει να µας δι-
δάσκει όλους. Όπως τόνισε χθες στη γερµανική Βουλή, σε εκ-
δήλωση της γερµανικής Αριστεράς, ο Μανώλης Γλέζος, το
ναζισµό τον νικήσαµε στρατιωτικά, αλλά η ιδεολογία του εξακο-
λουθεί να ξεπηδά σε διάφορα σηµεία. Είναι ευθύνη όλων µας,
λοιπόν, και πρώτα απ’ όλα των εκπαιδευτικών, να νικήσουµε και
ιδεολογικά και πολιτικά το ναζισµό.

Εβδοµήντα, λοιπόν, χρόνια µετά από τότε που η σηµαία της
απελευθέρωσης των λαών κυµάτισε στο Ράιχσταγκ η απαίτησή
µας για την απόδοση των γερµανικών αποζηµιώσεων και του κα-
τοχικού δανείου αποκτά πολύ µεγαλύτερη σηµασία. Εβδοµήντα
χρόνια µετά το σύνθηµα «Ποτέ πια πόλεµος! Ποτέ πια φασι-
σµός!» αποκτά εξαιρετική επικαιρότητα.

Η δηµοκρατία µας δεν µπορεί και δεν πρέπει να ανεχθεί τις
προκλήσεις και των νεοναζιστών. Σήµερα οι ευθύνες της Ευρώ-
πης αναδεικνύονται ακόµα µεγαλύτερες. Δεν έχουν διδαχθεί τί-
ποτα, από την επικράτηση του φασισµού και του ναζισµού, όσοι
και σήµερα δεν βλέπουν τα αίτια της ανόδου των ρατσιστικών
εθνικιστικών, νεοφασιστικών και νεοναζιστικών δυνάµεων στην
Ευρώπη. 

Γι’ αυτό και η Πρόεδρος της Ευρωοµάδας της Αριστεράς στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, η Γκάπριελ Τσίµερ, τόνισε στην Ευρω-
βουλή: «Όποιον δεν προβληµατίζει η ανθρωπιστική κρίση στην
Ελλάδα, όποιος θέλει να ταπεινώσει την ελληνική Κυβέρνηση θα
πρέπει να πάψει να µιλάει για ευρωπαϊκές και δηµοκρατικές
αξίες». 

Ο κ. Βενιζέλος ενεδύθη αίφνης το µανδύα του µεγάλου αντι-
µνηµονιακού. Μας είπε τι κακός που είναι ο ΕΝΦΙΑ, που τον ψή-
φισε αυτός, τι κακή που είναι η φορολογία από το πρώτο ευρώ,
που την ψήφισε αυτός και πως ο ΣΥΡΙΖΑ θα φέρει ένα τρίτο µνη-
µόνιο! Έλεος, κύριε Βενιζέλο!

Σας πληροφορούµε, λοιπόν, ότι η Κυβέρνησή µας αγωνίζεται
και θα πετύχει µια συµφωνία συµβατή µε τις προγραµµατικές της
δεσµεύσεις, παρ’ ότι οι δυσκολίες είναι µεγάλες. Αισιοδοξούµε
και θα πετύχουµε µία θετική συµφωνία. 

Ακούµε τα καταστροφολογικά σενάρια πολλών, όπως και πολ-
λών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, αυτή την περίοδο. «Άνθρακες»,
λένε, «ο θησαυρός» της διαπραγµάτευσης. Θέλω να θυµίσω σε
όλους αυτούς ότι πριν από µερικές εβδοµάδες µας έλεγαν και
για ένα άλλο θέµα το ίδιο. «Άνθρακες», έλεγαν, η µεγάλη ενερ-
γειακή συµφωνία µε τη Ρωσία για τον αγωγό. Υπήρξαν και πρω-
τοσέλιδα σε µεγάλες εφηµερίδες. 

Περίµενα, λοιπόν, ότι αυτοί σήµερα θα έγραφαν στην πρώτη
σελίδα την πραγµατικότητα που αποτυπώθηκε χθες. Όχι µόνο
δεν είναι άνθρακες, αλλά αποδείχθηκε ότι -παρά τα όσα έλεγαν
και παρά το ότι ειρωνεύονταν και λοιδορούσαν την πολυδιάστατη
ενεργητική, φιλειρηνική εξωτερική πολιτική της Κυβέρνησης-
διαψεύσθηκαν όλες αυτές οι Κασσάνδρες. 

Η χθεσινή επιβεβαίωση, όχι από την ελληνική Κυβέρνηση, αλλά
από την ανακοίνωση της Προεδρίας της Ρωσικής Οµοσπονδίας,
δείχνει πόση αξιοπιστία έχουν τα σενάριά τους και για το µέγα

θέµα της διαπραγµάτευσης που διεξάγεται αυτές τις ηµέρες. 
Θα δείτε ότι άνθρακες είναι η καταστροφολογία για τη µεγάλη

ενεργειακή συµφωνία µε τη Ρωσία, που αναδεικνύει την Ελλάδα
σε µείζονα ενεργειακό κόµβο και γεωπολιτικό παίκτη της περιο-
χής. Έτσι θα δείτε ότι και η ελληνική Κυβέρνηση, όσες δυσκολίες
και να υπάρχουν, θα πετύχει µία συµφωνία συµβατή µε τις προ-
γραµµατικές της δεσµεύσεις.

Θα περάσω τώρα στο νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ. Αυτή τη
φορά θα συµφωνήσω µαζί σας, κυρία Λυµπεράκη, στο βασικό
ερώτηµα. Πράγµατι το βασικό ερώτηµα είναι αν θα πάµε µπρο-
στά ή πίσω. Όµως, δεν είδα κανέναν από όσους βάζουν ζητήµατα
για το νοµοσχέδιο να ξεκινά από την αφετηρία. 

Πού είµαστε µετά από πέντε χρόνια µνηµονιακών πολιτικών
στην εκπαίδευση; Νοµίζω ότι θα συµφωνήσουµε -και κυρίως οι
πανεπιστηµιακοί δάσκαλοι- ότι ένας από τους στόχους της εκ-
παίδευσης πρέπει να είναι η µείωση των κοινωνικών ανισοτήτων.
Με τις µνηµονιακές πολιτικές µειώθηκαν ή οξύνθηκαν οι ανισό-
τητες; Η απάντηση είναι ότι οξύνθηκαν.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η µαύρη σελίδα στην ιστο-
ρία της εκπαίδευσης, που ήταν η κατάργηση των πενήντα ειδι-
κοτήτων και η διαθεσιµότητα δυόµισι χιλιάδων εκπαιδευτικών της
τεχνικής εκπαίδευσης. Αναφέρω την ενέργειά τους αυτή για να
θυµηθούµε και να δούµε πού βρισκόµασταν µέχρι προχθές.

Η προηγούµενη κυβέρνηση απέκλεισε -για να µην πούµε τη
σωστή έκφραση «έδιωξε»- είκοσι χιλιάδες παιδιά, τα οποία στη
συντριπτική τους πλειοψηφία προέρχονταν από τις φτωχές οικο-
γένειες, για τις οποίες µας λέτε ότι ενδιαφέρεστε. Ορισµένα από
τα παιδιά αυτά οδηγήθηκαν στα ιδιωτικά ΙΕΚ και στα κολέγια και
επειδή τα περισσότερα από αυτά δεν είχαν να πληρώσουν, οδη-
γήθηκαν εκτός της εκπαίδευσης.

Θέσατε σε διαθεσιµότητα δυόµισι χιλιάδες εκπαιδευτικούς.
Με το προχθεσινό και το παρόν νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση υλο-

ποίησε την προεκλογική της δέσµευση και προχώρησε στην επα-
ναπρόσληψη των απολυµένων εκπαιδευτικών, για να δώσει
ταυτόχρονα τη δυνατότητα σε χιλιάδες παιδιά, κυρίως των φτω-
χών οικογενειών, να αποκτήσουν από το νέο σχολικό έτος µια
κάποια εξειδίκευση µέσα από το δηµόσιο σχολείο. Δίνει τη δυ-
νατότητα στα παιδιά να µείνουν στο σχολείο και να ολοκληρώ-
σουν τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, µειώνοντας τη σχολική
διαρροή, που ήταν ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα του εκ-
παιδευτικού συστήµατος στα πέντε χρόνια των µνηµονιακών πο-
λιτικών, όπου τριάντα χιλιάδες παιδιά -αν δούµε αυτούς που
µπαίνουν και αυτούς που βγαίνουν φέτος- χάθηκαν στη δια-
δροµή για το δηµόσιο σχολείο.

Να θυµίσουµε και τις άλλες µνηµονιακές πολιτικές, για να µην
αποµακρυνόµαστε από την πραγµατικότητα, στην οποία βρισκό-
µαστε; Πρώτον, η δηµόσια χρηµατοδότηση µειώθηκε κατά 35%
από το 2009 και σχεδιαζόταν να πάει 47% µέχρι το 2016, αν έµε-
ναν οι µνηµονιακές κυβερνήσεις.

Δεύτερον, στην πρωτοβάθµια και στη δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση έκλεισαν και συγχωνεύτηκαν πάνω από δύο χιλιάδες σχο-
λεία και µαζί τους καταργήθηκαν οι υποστηρικτικές δοµές, που
ήταν για τα φτωχά παιδιά, δηλαδή η ενισχυτική διδασκαλία, οι
σχολικές βιβλιοθήκες και λοιπές δοµές στο εκπαιδευτικό σύ-
στηµα.

Τρίτον, και στις δυο βαθµίδες εκπαίδευσης απολύθηκαν δέκα
χιλιάδες αναπληρωτές καθηγητές.

Τέταρτον, µειώθηκαν συνολικά οι ετήσιες αποδοχές των εκ-
παιδευτικών κατά 45% για τους νεοδιόριστους. Σκλήρυνε ακόµη
περισσότερο το εκπαιδευτικό σύστηµα στα λύκεια. Δηµιουργή-
θηκε η περίφηµη τράπεζα θεµάτων, µέσω της οποίας επιδιώχ-
θηκε να «κουρευτεί» -εντός εισαγωγικών η λέξη- και άλλο ο
µαθητικός κόσµος και να φύγει από το λύκειο.

Ξέρετε ποια ήταν η εισηγητική έκθεση για την περίφηµη τρά-
πεζα θεµάτων και µάλιστα, από έναν πρώην Υπουργό ο οποίος
ήταν και εκπαιδευτικός; Έλεγε χαρακτηριστικά ότι µερικοί µαθη-
τές ουσιαστικά, έχουν προβλήµατα, διότι είναι από αδύναµα κοι-
νωνικά στρώµατα και εµποδίζουν τη µάθηση συνολικά στο
σχολείο. Αυτό ήταν ουσιαστικά η κεντρική ιδέα της αιτιολόγησης,
όσον αφορά στο γιατί έφερναν την τράπεζα θεµάτων. Αποτέλε-
σµα; Να φύγουν οι µαθητές αυτοί από το σχολείο.
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Να φύγουν, λοιπόν, οι µαθητές από το σχολείο. Αυτή ήταν η

πρόθεσή σας, να σκληρύνετε για να φύγουν οι µαθητές. Και έρ-
χεστε τώρα και µας λέτε -βρήκατε το νέο σλόγκαν- ότι εµείς εί-
µαστε κατά της αριστείας και υπέρ της ήσσονος προσπάθειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είµαστε κατά της αριστείας
και υπέρ της ήσσονος προσπάθειας. Είµαστε υπέρ της άποψης
οι µαθητές και µαθήτριες να καταβάλλουν τη µέγιστη προσπά-
θεια, να καλλιεργούν το ταλέντο τους και τη φιλοµάθειά τους.

Έχουµε ένα όραµα -και αυτή είναι η µεγάλη µας διαφορά µε
εσάς- για ένα άριστο σχολείο για όλους και όχι λίγα άριστα σχο-
λεία για εκλεκτούς. Αυτή είναι η βασική, θεµελιακή διαφορά της
δικής µας αντίληψης µε τις αντιλήψεις όλων αυτών οι οποίοι µας
κατηγορούν για την αριστεία, για τα πρότυπα, για όλα αυτά. Αυτή
είναι η βασική και ποιοτική διαφορά.

Σ’ αυτήν την κατεύθυνση θα παραµείνουµε συνεπείς, γιατί το
κύριο είναι –επαναλαµβάνω- να υπάρχει άριστο σχολείο για
όλους και δυνατότητα των µαθητών να µπορούν να γίνουν άρι-
στοι, µέσα και από υποστηρικτικές δοµές και να µην υπάρχουν
τα λίγα άριστα σχολεία, στα οποία η άρχουσα τάξη θα αναπαρά-
γεται. Αυτή είναι βασική δηµοκρατική αρχή.

Για να δούµε, µάλιστα, ποιος πηγαίνει µπροστά και ποιος πίσω,
νοµίζω ότι θα πρέπει να σκεφτούµε όλοι µας ότι µετά τη Μετα-
πολίτευση και την καθοριστική συµβολή που είχε στην κατάρ-
ρευση της χούντας το φοιτητικό κίνηµα εκείνης της εποχής,
υπήρξε µία τροµακτική δηµοκρατική επανάσταση από τα κάτω
στην εκπαίδευση. Αυτή τη δηµοκρατική επανάσταση της Μετα-
πολίτευσης η νεοφιλελεύθερη αντεπανάσταση –µε όλα αυτά που
κάνατε τα πέντε προηγούµενα χρόνια- ήθελε να τη γυρίσει πίσω
στη δεκαετία του 1950 και του 1960.

Εµείς, λοιπόν, είµαστε εδώ, για να πάµε µπροστά, προκειµένου
να αναπτυχθεί η παιδεία, µία παιδεία για όλους, µία παιδεία για
όλο το λαό.

Σας ευχαριστώ.
Ευχαριστώ κι εσάς, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρ-

τήτων Ελλήνων κ. Νικόλαος Μαυραγάνης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε µέσα

σ’ αυτήν την Αίθουσα από µία πολιτική µερίδα ότι το δηµοκρατικό
γίγνεσθαι της χώρας αποδίδει τερατογενέσεις, τερατουργεί και
ουσιαστικά πρέπει να το ψέξουµε, διότι δεν οµοδροµεί µε τις επι-
θυµίες της καθεστηκυίας τάξης και του συστήµατος. Δηµιουργεί
προσκόµµατα στο σύστηµα και ως προς τούτο, αποτελεί τερα-
τογένεση, καθώς εξισορροπεί την κοινωνία. Κάποιες πολιτικές
µερίδες ίσως να µη θέλουν την εξισορρόπηση αυτής της κοινω-
νίας. Ίσως να µη θέλουν, αυτή η κοινωνία να θεραπεύσει τις πλη-
γές της σταδιακά, αλλά σταθερά.

Επειδή, όµως, οµιλούµε για την παιδεία, να δούµε µερικές τε-
ρατώδεις µορφές, µερικές τερατογενέσεις που προκάλεσε ακρι-
βώς αυτό το απελθόν σύστηµα στην παιδεία, µε τις πολλαπλές
συγχωνεύσεις και τα κλεισίµατα σχολείων –άνω των δύο χιλιά-
δων- µε τις απολύσεις-απενεργοποιήσεις εκπαιδευτικού προσω-
πικού –άνω των δύο χιλιάδων, ειδικά όσον αφορά την τεχνική
εκπαίδευση- µε τις µειώσεις πόρων για την παιδεία, µε τις µει-
ώσεις µισθών για τους εκπαιδευτικούς, µε την καταπίεση ουσια-
στικά ενός ολόκληρου εκπαιδευτικού συστήµατος µέσα από ένα
υποτιθέµενο σύστηµα αξιολόγησης προς την κατεύθυνση περαι-
τέρω κλεισίµατος και συγχωνεύσεων, όταν παραλλήλως προς
αυτό το ίδιο το εκπαιδευτικό σύστηµα η πολιτεία δεν δίνει τα
εφόδια ούτε στο ανθρώπινο δυναµικό της, αλλά ούτε και στις
δοµές της, για να καλυτερεύσει εαυτόν.

Άρα, έρχεται προσχηµατικά να το ψέξει, αξιολογώντας το
δήθεν, ώστε να το αδρανοποιήσει και έτσι να κατορθώσει ακρι-
βώς αυτόν τον ανθρώπινο πόρο –που κάποιοι κόπτονται περί της
αριστείας του ή για το καλύτερο κοµµάτι του- να τον αδρανοποι-

ήσει, για να µην µπορεί να διαχυθεί στο υπόλοιπο της κοινωνίας,
δηλαδή να έχουν το προτέρηµα της καλύτερης παιδείας µόνο οι
ελάχιστοι.

Αυτό συµφέρει το σύστηµα, διότι στις κοινωνίες, που πυκνώνει
και συµπυκνώνεται το εκπαιδευτικό σύστηµα στην καλύτερη ποι-
ότητά του µόνο σε συγκεκριµένους, άρχει και ξανά άρχει η ίδια
και ξανά η ίδια παρέα και δεν µπορεί ποτέ να σηκώσει κεφάλι µία
άλλη κοινωνική οµάδα, από οποιοδήποτε πολιτικό χώρο και αν
προέρχεται. 

Είναι λάθος να πιστεύουν κάποιοι ότι ταυτίζονται –οι κοινωνι-
κές οµάδες και η διάστρωση αυτών µε τους πολιτικούς χώρους
απολύτως. Όχι. Υπάρχει διαστρωµάτωση στο κοινωνικό επίπεδο
σε διάφορους πολιτικούς χώρους, όπου βεβαίως είναι αγκυλω-
µένοι και αγκιστρωµένοι, για λόγους πελατειακούς ή παραδοσια-
κούς κάποιοι, και αυτούς ακόµα που υποτίθεται ότι δρουν και
πιστεύουν κάποια συγκεκριµένα κόµµατα, οι ίδιοι αυτοί που
ηγούνται των κοµµάτων εκπονούν προγράµµατα παιδείας τέτοια,
που τους αδρανοποιούν έτι περαιτέρω και τους ακινητοποιούν
σε µία µόνιµη παθητική κατάσταση.

Το προκείµενο νοµοσχέδιο µε την επαναλειτουργία των δοµών
των τεχνικών λυκείων, µε το προηγούµενο νοµοσχέδιο της δη-
µοσίας διοίκησης -επαναδραστηριοποίηση και επαναπρόσληψη
των εκπαιδευτικών των τεχνικών λυκείων- επιχειρεί ακριβώς να
ικανοποιήσει το εκπαιδευτικό αίτηµα χαµηλών µάλιστα, σε επί-
πεδο κοινωνικό και οικονοµικό, οµάδων, των πιο αδύναµων µάλι-
στα, που ήθελε µια επαγγελµατική εκπαίδευση δυνατή και
διάχυτη σε όλη την κοινωνία. Επιχειρεί, αυτό ακριβώς το αίτηµα
να το ικανοποιήσει και το επικροτούµε µε µεγάλη θέρµη. Επιχει-
ρεί, δια µέσου ακριβώς αυτού του πονήµατος, να εξισορροπήσει
εκπαιδευτικά το σύστηµα, να µην είναι ανάπηρο προς τη µία κα-
τεύθυνση. 

Πολλά ακούστηκαν για την τράπεζα θεµάτων. Συνεδέθη, µά-
λιστα, αυτό µε την δυνατότητα καλυτέρευσης της ποιότητας της
παρεχόµενης παιδείας. Κάποιοι ίσως να παροικούν άλλο κράτος
και άλλη κοινωνία και να µην κατανοούν ότι πραγµατικά έχουν
αφήσει πίσω τους πολύ βαθιές πληγές οικονοµικές, κοινωνικές
και  ψυχολογικές. Υπάρχουν κοινωνικές οµάδες αποκλεισµένες
ή που τείνουν να αποκλειστούν από το αγαθό της παιδείας.

Κάποιοι µιλούν για το άρθρο 16 του Συντάγµατος. Μόνο που
το άρθρο 16 του Συντάγµατος, για να τριτενεργήσει και να δια-
περάσει την κοινωνία, χρειάζεται ο κοινός νοµοθέτης, κύριοι
Υπουργοί, να κάνει αυτό το οποίο κάνετε, να προσπαθήσει τη
διάχυση της εκπαίδευσης στα χαµηλότερα ακόµα κοινωνικά
στρώµατα, διότι τα υψηλά κοινωνικά στρώµατα, ούτως ή άλλως,
έχουν τη δική τους επαφή και τις δικές τους δυνατότητες. 

Είναι προφανές ότι ο τοµέας των ανθρωπίνων πόρων είναι το
µέγιστο δυναµικό που διαθέτει η χώρα µας, όχι µόνο γιατί πι-
στεύουµε ότι είµαστε ένας προικισµένος λαός, αλλά γιατί κάθε
χώρα που θέλει να σέβεται τον εαυτό της και φιλοδοξεί ότι έχει
προοπτικές παραγωγικής ανασυγκρότησης και αναπτυξιακής
εξύψωσης πρέπει οπωσδήποτε να επενδύσει επάνω την παιδεία,
τόσο σε επίπεδο δευτεροβάθµιας όσο και σε επίπεδο τριτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης.

Συνεπώς, κάποιοι οι οποίοι δηµιούργησαν ατέλειωτο µετανα-
στευτικό ρεύµα Ελλήνων πολιτών και µάλιστα του καλύτερου
κοµµατιού, του επιστηµονικού κοµµατιού, προς το εξωτερικό,
δεν δικαιούνται δια να οµιλούν σε αυτή την Αίθουσα και τάχα να
«νουθετούν» -εντός εισαγωγικών- την εκτελεστική και νοµοθετική
εξουσία αυτής της χώρας προς την κατεύθυνση που θα ήθελαν
εκείνοι.

Είναι προφανές ότι τα κροκοδείλια δάκρυα που χύνονται στο
βωµό των προτύπων σχολείων είναι απλώς και µόνο προσχηµα-
τικά. Τα πρότυπα σχολεία εξυπηρετούν έναν ιδιαίτερο και ειδικό
σκοπό. Πιθανόν να πρέπει, για την ικανοποίηση διαφόρων ειδι-
κών κριτηρίων ή αιτηµάτων εκπαίδευσης, να διατηρούνται κάποια
εν ζωή ή εάν κριθεί σε άλλο πολιτικό χρόνο και πρέπει να ιδρυθεί
ένα σε κάθε νοµό ας ιδρυθεί. Αλλά αυτό το οποίο έχει καίρια ση-
µασία -και το επικροτούµε σφοδρά- είναι ο πολλαπλασιασµός
των πειραµατικών σχολείων και από την άλλη πλευρά η διάχυση
όλων αυτών των καθηγητών, που µπορούν να εξυπηρετήσουν
µια καλύτερη ποιότητα εκπαίδευσης σε όλα τα σχολεία. 
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Η καλή εκπαίδευση, η ποιοτική εκπαίδευση δεν µπορεί να απο-
τελεί προνόµιο κανενός, γιατί µόνο έτσι µπορεί και πρέπει η κοι-
νωνία να επενδύσει σε ένα καλύτερο µέλλον. Δεν µπορείς να
γνωρίζεις εκ των προτέρων ποιος είναι αυτός ο οποίος µετά από
κάποια χρόνια εκπαίδευσης θα σου επιστρέψει µια προστιθέµενη
αξία στην παραγωγική σου διαδικασία. Πώς θα το γνωρίζεις
αυτό; Άρα, πρέπει να διαχύσεις σε όλη την κοινωνία ένα ανώτερο
επίπεδο εκπαίδευσης, ούτως ώστε να µπορέσεις να ελπίζεις ότι
κάποιοι απ’ αυτούς θα σου επιστρέψουν αυτό ακριβώς που
προσδοκάς, την αιχµή του δόρατός σου δια της επιστηµοσύνης
συνδεοµένης µε την παραγωγική διαδικασία. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας, κ. Καραθανασόπουλος έχει τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Επιστρέψτε µου να ξεκινήσω µε το απύθµενο θράσος της ει-
δικής αγορήτριας της εγκληµατικής οργάνωσης της Χρυσής
Αυγής που µίλησε για τον κίνδυνο του µπολσεβικισµού. 

Βεβαίως, αυτόν τον κίνδυνο έχουν και τον έχουν για δυο λό-
γους: Πρώτον, γιατί αποτελεί το µέλλον της ανθρωπότητας και
δεύτερον, γιατί αυτή η εβδοµάδα από την 1η Μαΐου ως την 9η

Μαΐου είναι µια εβδοµάδα πολύ πλούσια σε ιστορικά γεγονότα,
ιδιαίτερα η 1η Μάη 1945. Είναι η µέρα που η σηµαία µε το σφυ-
ροδρέπανο, η κόκκινη σηµαία, η σηµαία του κόκκινου στρατού,
το λάβαρο του πρώτου σοσιαλιστικού κράτους της Σοβιετικής
Ένωσης υψώθηκε θριαµβευτικά στο Ράιχσταγκ, στην καρδιά δη-
λαδή του θηρίου που ψυχορραγούσε και αναγκάστηκε στις 9 του
Μάη να υπογράψει τη συµφωνία της ήττας του.

Αυτή η νίκη της Σοβιετικής Ένωσης κατά της ναζιστικής Γερ-
µανίας και των συµµάχων της, µε ηγέτη τον Στάλιν, επιτεύχθηκε
χάρη στο ρόλο της εργατικής σοβιετικής εξουσίας στη δηµιουρ-
γία και την οργάνωση της αµυντικής θωράκισης της Σοβιετικής
Ένωσης, στα πλεονεκτήµατα που προσφέρει η κοινωνικοποίηση
των µέσων παραγωγής και ο κεντρικός σχεδιασµός, στον πρω-
ταγωνιστικό ρόλο των λαϊκών µαζών, µε ηγέτιδα δύναµη την ερ-
γατική τάξη, στο ρόλο δηλαδή του κοµµουνιστικού κόµµατος ως
επαναστατικής εργατικής πρωτοπορίας. Κι αυτό αποτελεί το τε-
ράστιο ιστορικό δίδαγµα για το παρόν, αλλά και για το µέλλον
του επαναστατικού κινήµατος. 

Ως ΚΚΕ, είµαστε υπερήφανοι που αποτελέσαµε τον εµψυχωτή,
τον εµπνευστή, τον οργανωτή και τον κύριο αιµοδότη της µεγά-
λης εαµικής αντίστασης του λαού µας. Παρά τα λάθη και τις αδυ-
ναµίες εµπνεόµαστε απ’ αυτά, για να µπορέσουµε, µε
µεγαλύτερη ωριµότητα, να αντιµετωπίσουµε τα καθήκοντα του
παρόντος και του µέλλοντος και ιδιαίτερα να γίνουµε πιο αποτε-
λεσµατικοί στην ιστορική µας αποστολή. 

Μέσα απ’ αυτές τις εµπειρίες γνωρίζουµε πολύ καλά ότι το να-
ζισµό ο οποίος προσπαθεί να σηκώσει κεφάλι µπορεί να τον αν-
τιµετωπίσει µόνο η ανάπτυξη της ταξικής πάλης. Γι’ αυτό
ακριβώς τον λόγο καλούµε τους εργαζόµενους, τη νεολαία, να
καταδικάσουν και να αποµονώσουν αποφασιστικά τη νεοναζι-
στική εγκληµατική οργάνωση της Χρυσής Αυγής. Αποτελεί το
φορέα της αντιδραστικής ιδεολογίας του γνωστού εθνικοσοσια-
λισµού. Αποτελεί το φορέα της µισαλλοδοξίας, του σκοταδισµού
και του ρατσισµού.

Έχει ως πρότυπό της τον Χίτλερ, τα φασιστικά καθεστώτα που
αιµατοκύλησαν τους λαούς και την ανθρωπότητα, τα τάγµατα
ασφαλείας και τη χούντα του 1967-1974. Προωθεί το χυδαίο αν-
τικοµµουνισµό, το µίσος απέναντι στο εργατικό λαϊκό κίνηµα. Ορ-
γανώνει και εκτελεί εγκληµατικές ενέργειες, σε βάρος του.
Συνδέεται µε τµήµατα του κρατικού µηχανισµού και ειδικά των
δυνάµεων καταστολής. Διαπλέκεται µε µαφιόζικα και άλλα εγ-
κληµατικά κυκλώµατα. Ενισχύεται άµεσα από τµήµατα του κεφα-
λαίου, δηλαδή αποτελεί το δολοφονικό χέρι του συστήµατος και
την έχει ανάγκη το σύστηµα.

Από την άλλη µεριά, κύριε Πρόεδρε, ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας µε ένα απύθµενο θράσος τόλ-

µησε να µιλήσει για κοµµατικό κράτος που εγκαθιστά η Κυβέρ-
νηση των ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, ξεχνώντας ότι τα δικά τους παι-
διά, όταν ήταν αυτοί στην κυβέρνηση έµπαιναν στις
θέσεις-κλειδιά. 

Βεβαίως, το ίδιο κάνει σήµερα και ο ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Τα δικά
τους παιδιά βάζει στις θέσεις-κλειδιά. Αλλά δεν είναι µόνο αυτό
το θράσος του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της Νέας Δηµο-
κρατίας. Αυτό αποτελεί πταίσµα. Αυτό που είναι το πραγµατικό
θράσος, είναι το ταξικό µίσος, το οποίο νιώθει και µε το οποίο
έφθασε στο σηµείο να χλευάζει όλους αυτούς τους νέους και τις
νέες που αγωνίζονται. 

Βεβαίως, το καταλαβαίνουµε. Τους τροµάζει το πρότυπο του
αγωνιστή µαθητή, του αγωνιστή φοιτητή και σπουδαστή, του
αγωνιστή εργαζόµενου, που δεν σκύβει το κεφάλι, που παλεύει
για ένα καλύτερο µέλλον γι’ αυτόν και για την οικογένειά του. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας τον
θέλει άβουλο και µοιραίο. Θέλει τη νέα γενιά να συνωστίζεται
στα πάρτι της υποκουλτούρας που διοργανώνει η ΔΑΠ-ΝΔΦΚ. 

Αυτό το ταξικό µίσος εκφράστηκε από τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, µε την κατηγορία ότι η Κυ-
βέρνηση προωθεί ένα νοµοσχέδιο που φέρνει την κοµµουνιστική
ισοπέδωση. Βεβαίως, έδωσε στον κύριο Υπουργό την αφορµή
να πει ότι όντως τον κοµµουνισµό θέλει εκείνος. Μόνο που στην
πράξη, κύριε Υπουργέ, είναι φανερό ότι, δυστυχώς, εργάζεστε,
για να µπορέσετε να εξωραΐσετε αυτό το σύστηµα και να ικανο-
ποιήσετε τις ανάγκες του. 

Δίνετε ζωή σε ένα σύστηµα, το οποίο βρίσκεται σε βαθιά
κρίση, για να µπορέσετε να το βγάλετε από το αδιέξοδο, µετα-
φέροντας στο µέλλον, δηλαδή στη Δευτέρα Παρουσία την υπό-
θεση ανατροπής αυτού του συστήµατος. Καλλιεργείτε δηλαδή
την ηττοπάθεια και την µοιρολατρία στο εργατικό κίνηµα.

Βεβαίως, το ξέρει πολύ καλά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος της Νέας Δηµοκρατίας ότι από αυτό το νοµοσχέδιο δεν αµ-
φισβητείται ο ταξικός χαρακτήρας στην εκπαίδευση και ούτε έχει
αυτήν την πρόθεση -εµείς το λέµε καθαρά- η Κυβέρνηση των ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ να τον αµφισβητήσει. Δεν έχει πρόθεση να τον αµφι-
σβητήσει και ούτε θέλει να τον αµφισβητήσει, φθάνοντας,
βεβαίως, στο σηµείο να αντιστρέφει την πραγµατικότητα και να
µιλάει για δωρεάν παιδεία. 

Ποια δωρεάν παιδεία, όταν δεκάδες χιλιάδες φοιτητές και
σπουδαστές αναγκάζονται να εγκαταλείψουν τις σπουδές τους
και όταν η παραπαιδεία στα λύκεια, αλλά και στα γυµνάσια απο-
τελεί γενικό καθεστώς, ως µέσο για να µπορέσει ο νέος να εν-
ταχθεί στο πανεπιστήµιο;

Αλήθεια, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, όλα τα παιδιά ξεκινάνε
από την ίδια αφετηρία; Έχουν όλα τα παιδιά τις ίδιες δυνατότη-
τες; Άρα, εσείς τι θέλετε; Θέλετε ακριβώς να παραµείνει αναλ-
λοίωτη αυτή η κατάσταση, δηλαδή να παραµείνει αναλλοίωτη
όλη αυτή η κατάσταση που οξύνει ακόµη περισσότερο τους τα-
ξικούς φραγµούς στη µόρφωση.

Εµείς το λέµε καθαρά, ότι µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο για
τα επείγοντα µέτρα για την πρωτοβάθµια, την δευτεροβάθµια και
τριτοβάθµια εκπαίδευση συνεχίζονται και εφαρµόζονται οι αν-
τιεκπαιδευτικές ρυθµίσεις των προηγούµενων κυβερνήσεων. Χτί-
ζει πάνω σε αυτό. Δηλαδή παραµένει ο νόµος του
Αρβανιτόπουλου για το νέο λύκειο, που ενισχύει τη διαφοροποί-
ηση µέσα στο λύκειο και το µετατρέπει ακόµα πιο αποφασιστικά
σε ένα ατελείωτο εξεταστικό κέντρο, σε βάρος της όποιας ενα-
ποµείνασας γενικής µόρφωσης, µε µοναδική αποστολή την προ-
ετοιµασία για την είσοδο των µαθητών στα ΑΕΙ και στα ΤΕΙ. Το
µετατρέπει δηλαδή σε ένα απέραντο εξεταστήριο.

Στην ίδια ρότα βαδίσει το νοµοσχέδιο και όσον αφορά και τα
ΕΠΑΛ. Υιοθετεί κατά γράµµα, κατά τη γνώµη του ΚΚΕ, τη στρα-
τηγική της ακόµα µεγαλύτερης προσαρµογής της εκπαίδευσης
στις ανάγκες του κεφαλαίου, τις συνεχείς πιστοποιήσεις, την
αποσύνδεση πτυχίου επαγγέλµατος. Παραµένει αυτούσια µία
στρατηγική, που θέλει τα ΕΠΑΛ να είναι σχολεία για τα «παιδιά
ενός κατώτερου Θεού», να είναι σχολεία για τον πρόωρο διαχω-
ρισµό των µαθητών από την ηλικία των δεκαπέντε ετών, για την
πρόωρη και εφήµερη κατάρτισή τους για τις ανάγκες του κεφα-
λαίου. 
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Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος, όπως τόνισε και ο εισηγη-
τής του, κρίνει το νοµοσχέδιο, κυρίως από την πλευρά της στρα-
τηγικής, που αυτό υπηρετεί και συνεχίζει, καθώς και γι’ αυτά που
αφήνει ως έχουν ανέγγιχτα  και που, βεβαίως,  δεν αναθεωρεί το
νοµικό οπλοστάσιο των προηγούµενων συγκυβερνήσεων.

Δεν το λέµε αυτό, γιατί είναι µόλις µόνο τρεις µήνες από τότε
που ανέλαβε η Κυβέρνηση στη λογική του «όλα ή τίποτα», αλλά
γιατί ξέρουµε πολύ καλά ότι θα µείνει άθικτο αυτό το νοµοθετικό
πλαίσιο. Δεν έχουµε αυταπάτες, δεν θα θεωρούµε ότι είναι ζή-
τηµα χρόνου, κύριοι Υπουργοί της Κυβέρνησης. 

Σε αυτή, λοιπόν, τη βάση και το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δος, όπως τόνισε και ο εισηγητής του, θα καταψηφίσουµε αυτό
το νοµοσχέδιο επί της αρχής, ψηφίζοντας παράλληλα υπέρ
αυτών των ρυθµίσεων, που βρέθηκαν δίκαια, κατά τη γνώµη µας,
στο στόχαστρο του κινήµατος, όπως την κατάργηση της τράπε-
ζας θεµάτων, του βαθµού προαγωγής και απόλυσης, την επανα-
πρόσληψη των καθηγητών και  την επανεγγραφή των λεγόµενων
χλευαστικά αιώνιων φοιτητών. 

Και λέµε ότι το νοµοσχέδιο δεν αµφισβητεί αυτή τη στρατη-
γική, γιατί αυτή τη στρατηγική θέλουµε να αναδείξουµε, κυρίες
και κύριοι. Ποια δηλαδή στρατηγική; Ότι η παιδεία, στο αστικό
σύστηµα δεν κάνει τίποτε άλλο, παρά να αναπαράγει τις αρχές
και τις αξίες της εκµεταλλευτικής τάξης, της αστικής τάξης, να
αναπαράγει τον εκµεταλλευτικό χαρακτήρα του συστήµατος και
την ιδεολογία του, να διαστρεβλώνει την ιστορία και να καλλιερ-
γεί το σκοταδισµό για τα παιδιά των λαϊκών στρωµάτων. 

Έτσι, λοιπόν, είναι κύριο χαρακτηριστικό γνώρισµα αυτού του
οικοδοµήµατος στην παιδεία οι ταξικοί φραγµοί στη µόρφωση,
η συνεχής υποβάθµιση του περιεχοµένου σπουδών, τόσο από το
σχολείο µέχρι το πανεπιστήµιο και η αποκατάσταση της γενικής
µόρφωσης, αλλά και συνολικότερα του επιστηµονικού αντικειµέ-
νου µέσα από την απόκτηση αποσπασµατικών, σποραδικών δε-
ξιοτήτων. Και αυτό είναι φυσιολογικό να το θέλει η άρχουσα
τάξη, γιατί ακριβώς πρέπει να συµβαδίσει µε το τι τύπο εργαζό-
µενου χρειάζεται σήµερα. Χρειάζεται έναν εργαζόµενο αναλώ-
σιµο, έναν ευκαιριακό εργαζόµενο, που θα πηγαίνει από
ευκαιριακή σε ευκαιριακή απασχόληση. 

Και βεβαίως, πάνω απ’ όλα, στρατηγική επιλογή της αστικής
τάξης για την παιδεία είναι η πλήρη υποταγή της παιδείας, της
έρευνας, στις ανάγκες του κεφαλαίου και των επιχειρηµατικών
οµίλων. Όχι µόνο όσον αφορά την έρευνα και τα αποτελέσµατα
της έρευνας, αλλά θέλει ακόµα περισσότερο η παιδεία να υπο-
τάσσεται στους σχεδιασµούς, σε τέτοιο σηµείο, ούτως ώστε οι
ίδιοι οι  επιχειρηµατικοί όµιλοι και οι πολυεθνικές να καθορίζουν
τα προγράµµατα σπουδών στα πανεπιστήµια και όχι µόνο, κύριοι
Υπουργοί, γιατί αυτή είναι η στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για την «Ατζέντα 2000» για την εκπαίδευση. Αυτή, βεβαίως,
τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν την αµφισβητεί ο
ΣΥΡΙΖΑ, την αποδέχεται και αυτή τη στρατηγική -εκτιµάµε ως
ΚΚΕ- θα εξειδικεύσει και θα υλοποιήσει.

Το ξήλωµα και η ανατροπή αυτής της στρατηγικής, κατά τη
γνώµη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, και στα ζητή-
µατα της παιδείας συµβαδίζει µε την ανάγκη συνολικότερων ρή-
ξεων και ανατροπών, σε επίπεδο οικονοµίας, κοινωνίας και
εξουσίας, µε την εργατική τάξη και τις σύµµαχες κοινωνικές δυ-
νάµεις να παίρνουν στα χέρια τους την εξουσία, αλλά και τα κλει-
διά της οικονοµίας, για την οικοδόµηση µιας κοινωνίας, που θα
απελευθερώνει τον άνθρωπο από τα δεσµά της εκµετάλλευσης,
αλλά και από το σκοταδισµό. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τον κ. Καραθανασόπουλο

ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώ-
πων. Μίλησαν όλοι, νοµίζω, µε την άνεση του χρόνου που ήθελαν
και τους ευχαριστώ και για τη συνεργασία τους. 

Επανερχόµαστε στον κατάλογο των οµιλητών. Οι οµιλητές σή-
µερα µέχρι να κλείσουµε, είναι οκτώ συνάδελφοι. Θα µιλήσει από
επτά λεπτά ο καθένας και θα ολοκληρώσουµε τη διαδικασία σή-
µερα. 

Ο συνάδελφος κ. Ιωάννης Στέφος από το ΣΥΡΙΖΑ έχει τον

λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, το

Υπουργείο Παιδείας έκρινε απαραίτητο να προχωρήσει σε νοµο-
θετική ρύθµιση σε ό,τι αφορά την επιλογή των στελεχών εκπαί-
δευσης µε τη λήξη της θητείας τους. 

Το παρόν σύστηµα επιλογής διευθυντών σχολικών µονάδων
και διευθυντών εκπαίδευσης, προϊόν της µεταπολιτευτικής πε-
ριόδου µε έντονα τα πελατειακά χαρακτηριστικά αυτής ούτε
αξιοκρατικό υπήρξε ποτέ ούτε βοήθησε στο να καλλιεργηθεί
κλίµα συνεργασίας και κουλτούρας συλλογικών αντιλήψεων στις
εκπαιδευτικές µονάδες. 

Το αντίθετο, τα τελευταία είκοσι χρόνια κυρίως θεσµοθετήθη-
καν µοριοδοτούµενα κριτήρια επιλογής στελεχών εκπαίδευσης,
βάσει µιας γραφειοκρατικής αντίληψης, που ήθελε κάθε ένα από
τα στελέχη εκπαίδευσης διεκπεραιωτή και εφαρµοστή της εκά-
στοτε κυβερνητικής πολιτικής. 

Ποια ήταν αυτά τα κριτήρια; Η επιστηµονική και παιδαγωγική
συγκρότηση του υποψηφίου, η υπηρεσιακή του κατάσταση, η
προσωπικότητα και η γενική συγκρότησή του. Τα δύο τελευταία
µάλιστα, αξιολογούνταν κατόπιν προσωπικής συνέντευξης των
υποψηφίων, ενώπιον ενός διορισµένου Συµβουλίου Επιλογής.
Και ενώ η µοριοδότηση για την επιστηµονική και διοικητική επάρ-
κεια των στελεχών της εκπαίδευσης, που ποίκιλλε κάθε φορά, γι-
νόταν γενικά αποδεκτή από την εκπαιδευτική κοινότητα, η
συνέντευξη -που θεωρήθηκε από το νοµοθέτη ως ο καλύτερος
τρόπος, για να διαπιστωθεί η συγκρότηση της προσωπικότητας
του υποψηφίου και να συνεκτιµηθούν κάποια προσόντα του που
δεν µοριοδοτούνται- ήταν και το κριτήριο επιλογής που αµφισβη-
τήθηκε και σχολιάστηκε περισσότερο από οποιοδήποτε άλλο,
αφού καταγράφτηκε ως µνηµείο κοµµατικής αυθαιρεσίας στη
συνείδηση της εκπαιδευτικής κοινότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα στελέχη εκπαίδευσης που
αναλαµβάνουν θέσεις ευθύνης έχουν ως κύρια αποστολή να συν-
τονίζουν και να διευκολύνουν το εκπαιδευτικό και διοικητικό
έργο, που εκτελείται στις σχολικές µονάδες. Μόνοι τους; Όχι.
Με το ν.1566 όργανα διοίκησης µίας εκπαιδευτικής µονάδας δεν
είναι µόνο οι διευθυντές, στους οποίους και επικεντρώνεται όλη
η συζήτηση, αλλά είναι ο σύλλογος διδασκόντων και ο διευθυν-
τής, πράγµα το οποίο αποσιωπείται. Το τονίζω αυτό και παρα-
κάτω θα σας πω και ποιος είναι ο λόγος. 

Συνεπώς, σε θέσεις διευθυντών πρέπει να τοποθετούνται εκ-
παιδευτικοί, οι οποίοι, πέραν των τυπικών τους προσόντων, τα
οποία σε κάθε περίπτωση µετριούνται αντικειµενικά -κάτι το
οποίο κάνει και το παρόν σύστηµα το οποίο φέρνουµε προς ψή-
φιση- προϋποτίθεται ότι έχουν σύγχρονες παιδαγωγικές αντιλή-
ψεις, δηµοκρατική και αµερόληπτη συµπεριφορά προς τους
µαθητές, τους εκπαιδευτικούς, τους γονείς και ότι διαθέτουν δε-
ξιότητες διοίκησης, συντονισµού και επικοινωνίας. 

Και πώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δυνατόν να δια-
πιστωθεί αν συντρέχουν ή όχι οι παραπάνω προϋποθέσεις στη
διάρκεια µίας ολιγόλεπτης συνέντευξης; Ήταν µια συνέντευξη,
που στο παρελθόν πραγµατοποιούνταν από διορισµένα στη πλει-
οψηφία τους µέλη στα υπηρεσιακά συµβούλια, µια συνέντευξη
η οποία στο παρελθόν χρησιµοποιήθηκε προκλητικά κατά κόρον
για την επιλογή κυρίως κοµµατικών ηµετέρων, τόσο από τη Νέα
Δηµοκρατία όσο και από το ΠΑΣΟΚ. 

Θα σας δώσω δύο παραδείγµατα: Το 2007, µε κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, το θράσος ήταν απίστευτο. Οι συνεντεύξεις
διενεργήθηκαν, αφού εκλήθησαν οι υποψήφιοι διευθυντές να δη-
λώσουν σχολεία. Δεν φτάνει που τοποθετούσαν διευθυντές όποι-
ους ήθελαν, τους πήγαιναν και στα σχολεία που επιθυµούσαν,
διότι µπορούσαν µετά να ελέγξουν τη µοριοδότηση µε βάση τη
δήλωση του κάθε διευθυντή. Έλεγε ο συνάδελφος κ. Μηταφί-
δης: «Θέλω να πάω στο πρώτο Θεσσαλονίκης». Το ήξεραν, λοι-
πόν. Έλεγε όµως ο άλλος συνάδελφος «το δηλώνω κι εγώ» κι
έπαιρνε εκ των υστέρων µικρότερη µοριοδότηση. Κι έχουν το
θράσος να µας εγκαλούν. Διότι περί θράσους πρόκειται. 

Το 2011 το καλό ΠΑΣΟΚ -το οποίο δεν το βλέπω, έφυγε- βελ-
τίωσε το νόµο και έκανε τράπεζα ερωτήσεων, κύριε Υπουργέ.
Είναι παλιά η µέθοδος της τράπεζας ερωτήσεων. Πέντε ηµέρες
πριν τις συνεντεύξεις, οι ερωτήσεις και οι απαντήσεις κυκλοφο-
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ρούσαν στις τσέπες των κοµµατικά «ηµετέρων». Ούτε ερωτήσεις
δεν µπορούσαν να κάνουν τα διορισµένα µέλη στους υποψήφι-
ους διευθυντές. Το αποτέλεσµα ήταν προσφυγές στα δικαστή-
ρια. Και σε πάρα πολλές περιπτώσεις οι πίνακες που είχαν
αναρτηθεί, έπεσαν. 

Το γεγονός, λοιπόν, πως τα στελέχη εκπαίδευσης τοποθετούν-
ταν µέσω µιας ελεγχόµενης διαδικασίας, που ιστορικά δεν πείθει
για τον αξιοκρατικό της τρόπο και έχει απαξιωθεί κι απορριφθεί
από την συντριπτική πλειοψηφία των εκπαιδευτικών της τάξης,
οδήγησε την ηγεσία του Υπουργείου να προτείνει τη συµµετοχή
του συλλόγου διδασκόντων κάθε σχολικής µονάδας µε ποσοστό
33% περίπου στην επιλογή του διευθυντή.

Παγκόσµια πρωτοτυπία! Δεν την έχετε, διότι η πόλη του Ελ-
σίνκι επιλέγει διευθυντές σχολείων σε όλα τα σχολεία µε ανοι-
χτές διαδικασίες. Ψηφίζουν οι εκπαιδευτικοί -µαζί βέβαια και µε
άλλες διαδικασίες, οι οποίες είναι παρόµοιες µε τις δικές µας,
ωστόσο εκεί είναι πιο πολύπλοκες- τους διευθυντές. Αλλά υπάρ-
χουν και σχολεία στην Αγγλία που εκεί ψηφίζουν και τα σχολικά
συµβούλια, γονείς κ.λπ. Στην Αµερική πάρα πολλά σχολεία έχουν
τις ίδιες διαδικασίες. 

Ωστόσο, όµως, κι εµείς στην Ελλάδα είχαµε πρωτοτυπήσει. Θα
το πω, βέβαια, διότι πλέον ακούγεται ως κακιά λέξη να λες «συν-
δικαλιστής» εδώ µέσα, λες και είναι κάτι µιαρό. Ας αποφασί-
σουµε να καταργήσουµε τον συνδικαλισµό. Στα 1977, λίγο µετά
τη δικτατορία, οι καθηγητές της Θεσσαλονίκης, µε µια πρωτο-
βουλία του τότε δηµάρχου Παπαδόπουλου, συγκεντρώθηκαν και
ζήτησαν να συµµετέχουν στην επιλογή της διεύθυνσής τους. Κα-
ταθέτω, λοιπόν, για ιστορικούς και µόνο λόγους για τα Πρακτικά
της Βουλής, για τον ερευνητή του µέλλοντος, τη σχετική ανα-
φορά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Στέφος καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα αναφορά, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι θα ήταν πιο εύκολο για την
Κυβέρνηση; Να διατηρήσει το ισχύον σύστηµα επιλογής ή να
συγκρουστεί µε κατεστηµένες αντιλήψεις; Το πρώτο φυσικά. Να
το διατηρήσει, να διορίσει µε την ισχύουσα νοµοθεσία τα µέλη
στα υπηρεσιακά συµβούλια επιλογής, όπως έκανε η Νέα Δηµο-
κρατία και το ΠΑΣΟΚ, να επιλέξει κυρίως δικά της, «ηµέτερα»
παιδιά εκπαίδευσης, όπως ακριβώς έκαναν τα δύο αυτά κόµ-
µατα, όταν βρίσκονταν στην εξουσία. Δεν το κάνουµε. 

Γιατί δεν το κάνουµε; Γιατί πιστεύουµε βαθιά ότι ο θεσµός επι-
λογής διευθυντών πρέπει να αλλάξει. Καταργούµε τη συνέντευξη
και τι κάνουµε στη θέση της; Βάζουµε στο επίκεντρο αυτής της
διαδικασίας το σύλλογο διδασκόντων. Γιατί δεν το κάνουµε; Γιατί
εµείς τιµούµε τους εκπαιδευτικούς της τάξης, τους σεβόµαστε.
Τους θέλουµε, λοιπόν, συµµέτοχους σε µια διαδικασία αλλαγής
του ελληνικού σχολείου στην κατεύθυνση που πρέπει να είναι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μου δίνετε ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Βεβαίως.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Και πείτε µου εσείς, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι: Εµπιστευόµαστε σε αυτούς τους ανθρώπους τα παι-
διά µας για δεκατρία χρόνια, από το νηπιαγωγείο µέχρι και τέλος
του λυκείου, εµπιστευόµαστε τις ζωές τους, την ασφάλειά τους,
την εκπαίδευσή τους. Δεν µπορούµε να τους έχουµε εµπιστο-
σύνη να συµµετέχουν σε µια διαδικασία δηµοκρατικότατη, που
στο κάτω-κάτω σε ποσοστό 33% υπολογίζεται και αντικαθιστά
µια άθλια συνέντευξη, για την οποία δεν προτάθηκε τίποτα εδώ
πέρα; Δεν προτάθηκε τίποτα. Δεν µας είπαν: Να το κρατήσουµε;
Να µην το κρατήσουµε;

Θα σας πω και κάτι άλλο, διότι καταχρώµαι πλέον τον χρόνο.
Είναι πρώτη φορά που δοκιµάζεται αυτό το σύστηµα στα σχο-
λεία; Όχι, δεν είναι καθόλου πρώτη φορά. Εδώ και τρία χρόνια
τουλάχιστον οι υποδιευθυντές, που είναι όργανα της διοίκησης
των σχολείων, εκλέγονται, µε ακριβώς αυτές τις διαδικασίες. Σας
διαβεβαιώνω ότι δεν υπάρχει ούτε ένα σχολείο στην Ελλάδα, που
να δηµιουργήθηκε πρόβληµα µε αυτόν τον τρόπο. 

Να είστε βέβαιοι ότι και µεταβατικά, έτσι όπως δοκιµάζεται το

σύστηµα για τα επόµενα δύο χρόνια, δεν θα υπάρξει κανένα απο-
λύτως πρόβληµα. Είναι ικανότατοι αυτοί οι άνθρωποι να διαχει-
ριστούν το κοµµάτι που αφορά µια διαφορετική λειτουργία στο
σχολείο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
δεκαοκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το Δηµοτικό Σχολείο Γαλάτιστας Χαλκιδικής.

Αγαπητές φίλες και αγαπητοί φίλοι, καλώς ήρθατε. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο συνάδελφος κ. Νικόλαος Δένδιας από τη Νέα Δηµοκρατία
έχει τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα είναι προφανές και το λέω

εγώ που ανήκω σε αυτούς οι οποίοι -νοµίζω δεν είναι και λίγοι σε
αυτήν την Αίθουσα- ανεξαρτήτως της δικής µας τοποθέτησης,
επιθυµούµε την επιτυχία της Κυβέρνησης, όπως επιθυµούµε και
την επιτυχία κάθε κυβέρνησης. Όµως δεν µπορώ να πω παρά ότι
η Κυβέρνηση της Αριστεράς, η κυβερνώσα Αριστερά δεν παύει
να µας εκπλήσσει.

Το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα κατ’ αρχήν, όσον αφορά τα πρό-
τυπα και τα πειραµατικά σχολεία, για τα οποία έγινε µια πολύ µε-
γάλη συζήτηση, ανεξαρτήτως των προθέσεων -θέλω να πιστεύω-
των συντακτών του, έχει καταγραφεί ως νοµοθέτηµα, το οποίο
εχθρεύεται την αριστεία. Και αυτό είναι εξαιρετικά κακό, για το
σύνολο της ελληνικής κοινωνίας.

Βέβαια, δεν βοηθά καθόλου η διατύπωση στην αιτιολογική έκ-
θεση του επιχειρήµατος για την εισαγωγή των µαθητών, το οποίο
µάλιστα αναφέρθηκε από την κυρία εισηγήτρια της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας το Ποτάµι και το οποίο λέει: «Γιατί αυτός ο επι-
λεγµένος πληθυσµός δεν αποτελεί κατά καµµία έννοια
αντιπροσωπευτικό δείγµα». Αυτό, όµως, το επιχείρηµα είναι το
απολύτως λανθασµένο επιχείρηµα, διότι ένας τυχαίος πληθυ-
σµός, επίσης δεν είναι αντιπροσωπευτικό δείγµα. Αυτό το γνω-
ρίζει ο οποιοσδήποτε. Αν πάρουµε πενήντα ανθρώπους από την
πλατεία Συντάγµατος, είναι ένα τυχαίο δείγµα, βεβαίως δεν είναι
ένα αντιπροσωπευτικό δείγµα. 

Αν, λοιπόν, ήθελε να πετύχει κάτι άλλο η Κυβέρνηση, έπρεπε
να είναι πολύ πιο προσεκτική γιατί, ξαναλέω, πέραν των άλλων,
σηµειολογικά το σηµείο αυτό έχει τεράστια σηµασία. 

Το νοµοθέτηµα δεν αναφέρει τίποτα περί αξιολόγησης. Νο-
µίζω και ο όρος είναι εξοβελισµένος. Δεν υπάρχει τίποτα για τη
συγκρότηση του προγράµµατος. Ο επιµελής και ευρυµαθής ει-
σηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Φορτσάκης το έθεσε. Δεν
υπάρχει διευκόλυνση προαγωγής, νοµίζω, κατ’ ακολουθίαν της
αρχής της ήσσονος προσπαθείας. Δεν καταλαβαίνω πώς αλλιώς
µπορεί να ερµηνευθεί. 

Συνάδελφος, ο οποίος έχει κάνει το παράδειγµα -δεν το έχω
κάνει εγώ- θα το αναφέρει αύριο στην οµιλία του. Είπε ότι αν σε
τέσσερα δευτερεύοντα µαθήµατα έχεις ένα 16, ένα 15, ένα 12
και ένα 11, χωρίς όλα τα υπόλοιπα µαθήµατα, µπορείς να περά-
σεις τον χρόνο, έστω και αν έχεις 4 ή 5. Δεν ξέρω αν αυτό το επι-
διώκουµε. 

Βεβαίως, παρατηρήθηκε επίσης, από τον κ. Φορτσάκη, πως τα
Αρχαία Ελληνικά, δια της σιωπής, εξοβελίζονται από το πρό-
γραµµα. 

Οι αιώνιοι φοιτητές αναβιώνουν και µάλιστα, χωρίς επανεγ-
γραφή. Δεν έχω αντιληφθεί το επιχείρηµα. Βεβαίως, η αναφορά
σε δια βίου µάθηση νοµίζω ότι δεν έχει καµµία σχέση µε τους αι-
ώνιους µαθητές. Η δια βίου µάθηση αποτελεί συνεχή εκσυγχρο-
νισµό και βελτίωση των γνώσεων και όχι αέναη διαδικασία
απόκτησης κάποιων γνώσεων, που αρχικά, σύµφωνα µε το πρό-
γραµµα µπορείς να τις αποκτήσεις σε τέσσερα ή πέντε χρόνια. 

Γενικά δε, πρέπει να σας πω ότι επί µακρόν, ακούγοντας τη
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διαδικασία υπέστηµεν φιλιππικούς από την πλευρά των κυριών
και των κυρίων υποστηρικτών της Κυβέρνησης, για τα µη πελα-
τειακά χαρακτηριστικά της παρούσας ρύθµισης, σε σχέση µε το
πελατειακό παρελθόν των προηγουµένων κυβερνήσεων, για την
κοµµατική αυθαιρεσία, που µέχρι τώρα υπήρχε από τις παλαι-
ότερες κυβερνήσεις, αλλά τώρα παύει να υπάρχει µε αυτό το
«λαµπρό» νοµοθέτηµα και διάφορα τέτοια σχετικά. 

Κύριε Υπουργέ, πράγµατι, οι προηγούµενες κυβερνήσεις δεν
είναι καθόλου αλάνθαστες ούτε η κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας. Εν πάση περιπτώσει, κάθε νέα Κυβέρνηση ελπίζουµε να
διορθώσει κάτι στραβό, όχι να επιστρέψει υπό χειρότερη εκδοχή
στο παρελθόν. 

Αν µου επιτρέπετε, λοιπόν, να ρωτήσω ως προς το θέµα το
οποίο αναφέρθηκε, το θέµα επιλογής περιφερειακών διευθυν-
τών. Κατατέθηκαν τετρακόσιες πενήντα δύο αιτήσεις και επελέ-
γησαν δεκατρείς. Από τους δεκατρείς, έντεκα ανήκουν στο
ΣΥΡΙΖΑ, ένας ανήκει στους ΑΝΕΛ και ένας δεν τοποθετείται. 

Συγκεκριµένα, µάλιστα, για να µην είµαστε αόριστοι -και δεν
θα αναφερθώ σε ονόµατα γιατί δεν έχουν καµµία σηµασία- στην
Περιφέρεια Αττικής ο κύριος που επελέγη, είχε µετάσχει στο ψη-
φοδέλτιο «Δύναµη Ζωής», κατά τύχη της κυρίας Δούρου. Στην
Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας, ο κύριος ο οποίος επελέγη,
είχε συµµετάσχει στο συνδυασµό «Αλλάζουµε Εποχή» του κ.
Μουµουλίδη που, επίσης, είχε υποστηριχθεί από το ΣΥΡΙΖΑ. Στην
Περιφερειακή Ενότητα Ιονίων Νήσων, αυτός ο οποίος επελέγη,
είχε συµµετάσχει στο συνδυασµό «Ανάσα» του κ. Γαλιατσάτου,
που -ω του θαύµατος- είχε υποστηριχθεί από το ΣΥΡΙΖΑ. Στο Βό-
ρειο Αιγαίο, είχε συµµετάσχει στη παράταξη «Γόνιµη Γραµµή»
της νυν Βουλευτού του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι τυχαίο αυτό; Είναι δείγµα
της αξιοκρατίας που εισάγει η νέα Κυβέρνηση κοινωνικής σωτη-
ρίας αυτό; Δεν θα συνεχίσω, για να µην καταναλώσουµε τον
χρόνο. 

Κυρίες και κύριοι, ειλικρινά σας λέω, στην αρχή των πρώτων
ηµερών της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ εξέλαβα κυρίως από την
εξωστρεφή συµπεριφορά του κ. Υπουργού Οικονοµικών ότι πρό-
κειται για µια «Gauche caviar». Αντιλαµβάνοµαι, όµως, από τα νο-
µοθετήµατα -και αναφέροµαι και σε αυτό το νοµοθέτηµα, στο
νοµοθέτηµα του κ. Κατρούγκαλου καθώς και στην ανεκδιήγητη
διάταξη που αφορά τον Ξηρό- ότι εδώ έχουµε να κάνουµε µε νο-
µοθετήµατα, τα οποία όζουν βαλκανικού επαρχιωτισµού και πιθα-
νόν έχουµε µπροστά µας µια Αριστερά της αντιµεταρρύθµισης.

Ειλικρινά λυπάµαι, γιατί παρακολουθώ την αριστερή σκέψη
χρόνια. Η Αριστερά, ανεξαρτήτως των δικών µας τεράστιων ιδε-
ολογικών διαφορών µαζί της, έχει δώσει γίγαντες του πνεύµατος
στην ελληνική πνευµατική ζωή. Ο Σβώλος, ο Γληνός -αν θέλετε-
και ο Τσιριµώκος ήταν πολύ σηµαντικοί άνθρωποι, οι οποίοι µί-
λησαν και έγραψαν για το χώρο της εκπαίδευσης. Ακόµα και αν
γυρίσει πίσω η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και κοιτάξει τα γραπτά
της περιόδου της κυβέρνησης του βουνού της ΠΕΕΑ, θα βρει
πολύ σηµαντικά πράγµατα και δεν θα αισθανθεί καθόλου καλά
για τα σηµερινά νοµοθετήµατά της.

Κυρίες και κύριοι, πρέπει να σας πω ότι πριν από το 1967, αλλά
και µετά το 1974, από την πλευρά του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
το σύνθηµα των αριστερών νεολαιών ήταν: «Πρώτοι στα µαθή-
µατα, πρώτοι στον αγώνα». Τι έµεινε από αυτό το σύνθηµα σή-
µερα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας πω ότι αυτό το
οποίο συνέβη ήταν ότι ανεχθήκαµε, πραγµατικά, την πτώση του
δηµοσίου πανεπιστηµίου και, επίσης, ανεχθήκαµε ως αγώνα στο
πανεπιστήµιο να γίνεται ο αγώνας εναντίον της εντατικοποίησης
των σπουδών. Η εντατικοποίηση ήταν ο εχθρός µας, ο ταξικός
µας εχθρός. 

Να µη µιλήσω για τη µέση εκπαίδευση, που µε τεράστιες ευ-
θύνες όλων, αλλά και της Αριστεράς, έχει παραδοθεί τελείως στη
φροντιστηριακή παιδεία. Αυτό δίνουµε στα παιδιά µας.

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Η Αριστερά φταίει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν είπα ότι φταίει η Αριστερά. Είπα ότι

φταίµε όλοι. Όµως, τουλάχιστον εσείς που επαγγέλλεστε τώρα
το νέο, µπορείτε να κάνετε κάτι καλύτερο; Έχετε κάποια δυνα-
τότητα, αντί να φέρνετε αυτού του τύπου τα νοµοθετήµατα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Μπορώ να έχω ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Ειλικρινά, σας λέω ότι άκουσα µε προσοχή, επίσης, τους κυ-

ρίους Υπουργούς και αντελήφθην ότι το πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ
έχει ως εξής στην εξέλιξή του: Πρώτα, θα φέρουν ένα επείγον
νοµοθέτηµα, µετά από πέντε-έξι µήνες θα φέρουν ένα λιγότερο
επείγον νοµοθέτηµα. Γι’ αυτά τα δύο δεν θα υπάρξει διαβού-
λευση και, επιτέλους, η πολιτική έκφραση του ΣΥΡΙΖΑ θα έλθει
προς διαβούλευση µετά από ενάµισι-δύο χρόνια ως νόµος-πλαί-
σιο, τον οποίο τότε θα συζητήσουµε και τότε θα µεταρρυθµί-
σουµε την παιδεία στην Ελλάδα.

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, για να χρησιµοποιήσω τον πε-
ρίεργο όρο, τον οποίο άκουσα από τον Aρχηγό του ΠΑΣΟΚ, τον
κ. Βενιζέλο, εφόσον διαρραγεί -όπως ελπίζουµε όλοι, τις επόµε-
νες ηµέρες- η µνηµονιακή σας παρθενία, πόσο καιρό νοµίζετε ότι
θα κυβερνήσετε; Πόσο καιρό νοµίζετε ότι έχουν αυτό που εσείς
αποκαλείτε «µνηµονιακές κυβερνήσεις», για να κάνετε προγραµ-
µατισµό δυόµισι ετών; Ήδη έχετε τέσσερις µήνες στην Κυβέρ-
νηση και στους τέσσερις µήνες διακυβέρνησης το νοµοθετικό
σας έργο –λυπάµαι που το λέω, ειλικρινά σας λέω- δεν είναι καµ-
µιάς ποιότητας, για να µην πω άλλα πράγµατα, τα οποία δεν είναι
ωραίο να ακούγονται στην Αίθουσα.

Κυρίες και κύριοι, διατηρώ ακόµη την ελπίδα ότι η Κυβέρνηση
της Αριστεράς θα µπορέσει κι αυτή µε τη σειρά της στον συνο-
λικό πολιτικό διάλογο που διεξάγεται στη χώρα να προσφέρει
κάτι θετικό. Λυπάµαι, όµως, που αυτό το νοµοθέτηµα δεν ανήκει
σ’ αυτήν την κατηγορία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος Φώτιος Γραικός από τη Χρυσή

Αυγή.
ΦΩΤΙΟΣ ΓΡΑΙΚΟΣ: Ο χρόνος είναι λίγος, για να αναπτύξω ένα

τόσο σηµαντικό ζήτηµα, όπως είναι αυτό της παιδείας. Γι’ αυτό
θα προσπαθήσω, όσο περισσότερο µπορώ, να συµπυκνώσω τα
θέµατα, τα οποία θέλω να θίξω. 

Θα ξεκινήσω από το πρόσφατο παρελθόν, τη Μεταπολίτευση,
διότι τα τελευταία σαράντα χρόνια ο κάθε νέος Υπουργός Παι-
δείας προχωράει σε εκπαιδευτικές µεταρρυθµίσεις, οι οποίες χα-
ρακτηρίζονται συνήθως από υποχρηµατοδότηση, από αποσπα-
σµατικές παρεµβάσεις. Υπάρχει, επίσης, το εξής χαρακτηρι-
στικό, ότι δεν υπήρξε ούτε ένας µαθητής, που να ξεκίνησε µε ένα
συγκεκριµένο σύστηµα το Γυµνάσιο και να τελείωσε το Λύκειο
µε το ίδιο. Αυτό είναι το χαρακτηριστικό της ελληνικής παιδείας.

Ωστόσο, ο Λαϊκός Σύνδεσµος-Χρυσή Αυγή χαρακτηρίζεται από
πολιτική ακεραιότητα. Γι’ αυτό οφείλουµε να οµολογήσουµε µε-
ρικές θετικές παρεµβάσεις στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, όπως
είναι η επανατοποθέτηση των εκπαιδευτικών που απολύθηκαν, η
κατάργηση της τράπεζας θεµάτων, ο διαχωρισµός πειραµατικών
από τα πρότυπα σχολεία.

Ωστόσο, υπάρχουν πάρα πολλά κακώς κείµενα, διότι τη στιγµή
που υπάρχουν σχολεία-ερείπια χωρίς αυλές, τη στιγµή που µα-
θητές κάνουν µάθηµα σε υπόγεια, όταν υπήρξαν χρονιές που δεν
υπήρχαν ακόµα και βιβλία -και το τονίζω αυτό, διότι πολλά ακού-
γονται για τη νέα χρονιά- το παρόν νοµοσχέδιο ασχολείται µόνο
µε ανούσιες και επιδερµικές αλλαγές και, κατά κύριο λόγο, µε τη
-θα έλεγε κανείς- αλλαγή φρουράς και αποκατάστασης των
δικών της παιδιών. Το πιο σηµαντικό είναι ότι δεν αλλάζει αυτό
που είχαν δηµιουργήσει τα προηγούµενα συστήµατα, δηλαδή
διατηρεί το ρόλο του λυκείου ως ενός κέντρου προπαρασκευα-
στικού χαρακτήρα, θα έλεγε κανείς, για τις εξετάσεις -δηλαδή
κάτι καθαρά τεχνοκρατικό- και αφήνει απ’ έξω τη γενική παιδεία.

Στο σηµείο αυτό θέλω να µπω στην ουσία, διότι ακούστηκαν
πολλά για νεοκοµµουνισµ» και από τους κοµµουνιστές ακούστη-
καν πολλές ύβρεις προς τη Χρυσή Αυγή, οπότε πρέπει να λύ-
σουµε µερικά ζητήµατα. Διότι, όντως είναι σηµαντικό: Τι
φιλοσοφία θα ακολουθήσει η νέα Κυβέρνηση στο κοµµάτι που
αφορά την παιδεία; 
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Υπάρχει κάτι εύκολο στη συγκεκριµένη περίπτωση. Διότι, µπο-
ρούµε να κρίνουµε εκ του ασφαλούς και εκ του αποτελέσµατος.
Υπήρξαν δύο κυρίαρχες ιδεολογίες τις τελευταίες δεκαετίες
στην Ευρώπη: η µαρξιστική και η φιλελεύθερη, η λιµπεραλιστική.
Μπορούµε, λοιπόν, εκ του αποτελέσµατος, βλέποντας τι πολίτες
έβγαλε η κάθε ιδεολογία, η κάθε παιδεία, να κρίνουµε ποια είναι
η πιο σωστή. 

Ξεκινώντας από τη µαρξιστική ιδεολογία, είδαµε τις χώρες που
κατάρρευσαν. Έβγαλαν µαφία, ναρκωτικά, αθεΐα και πορνεία.
Αυτά ήταν τα αποτελέσµατα της µαρξιστικής φιλοσοφίας, της
µαρξιστικής παιδείας. 

Από την άλλη, είδαµε την φιλελεύθερη, την «καλή» ιδεολογία
στον τοµέα της παιδείας, που έβγαλε πολίτες µαλθακούς, ατο-
µιστές, καταναλωτές. Αλλά έβγαλε και κάτι ακόµη στην περί-
πτωση της Ελλάδας: Έβγαλε και κοµµουνιστές, που µπορούν και
βρίζουν τη Χρυσή Αυγή ελεύθερα και λένε ότι είµαστε εµείς «τσι-
ράκια του συστήµατος», ότι χρηµατοδοτούµαστε από τους κα-
πιταλιστές, τη στιγµή που αυτοί παίρνουν κανονικά την κρατική
χρηµατοδότηση, παρ’ όλο που στη Χρυσή Αυγή έχει κοπεί και ας
είναι το τρίτο σε πολιτική δύναµη κόµµα της χώρας. 

Η Χρυσή Αυγή θεωρεί ότι η παιδεία αποτελεί τη θεµέλια λίθο
για µια ιδανική κοινωνία και αυτή είναι η λογική που θα ακολου-
θούσαµε εµείς, εάν ήµασταν κυβέρνηση. Η παιδεία οφείλει να
γαλουχεί τους νέους µε τα ιδανικά της πατρίδας, της θρησκείας
και της οικογένειας. Οφείλει να βγάζει νέους σωµατικά και πνευ-
µατικά υγιείς, να µετατρέπει τα παιδιά σε έντιµους και ηθικούς
πολίτες, που θέλουν να κάνουν την κοινωνία τους και την πατρίδα
τους και καλύτερη.  

Το συµπέρασµα, λοιπόν, είναι το εξής: Και οι φιλελεύθεροι και
οι κοµµουνιστές, κάτω τα χέρια από την ελληνική νεολαία! 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Ο κ. Γεώργιος Μαυρωτάς από το Ποτάµι έχει τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
«Ο διάλογος είναι µια αξία για την Αριστερά». Δεν το λέω εγώ,

το είπε πριν από µερικές µόλις ώρες σε αυτήν την Αίθουσα ο
Πρωθυπουργός και αυτόν το διάλογο είναι που ψάχνουµε απε-
γνωσµένα στην παιδεία, όπου πηγαίνουµε κατευθείαν από τον
πρόλογο στον επίλογο, παρακάµπτοντας τον διάλογο, για τον
οποίο µας µίλησε προηγουµένως και ο Υπουργός, ο κ. Μπαλτάς. 

Συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που αλλάζει άρδην την πρω-
τοβάθµια, τη δευτεροβάθµια και την πρόσβαση στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος. Αυτό συνέβη
χωρίς δηµόσια διαβούλευση –ούτε καν στο opengov δεν ανέβηκε
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο- και χωρίς διάλογο µε τους φορείς,
παρά µόνο µε µια προσχηµατική πεντάλεπτη ακρόαση του καθε-
νός, όπου το µόνο που ακούσαµε ήταν το πόσο αιφνιδιασµένοι
είναι όλοι. 

Ήταν όλοι αιφνιδιασµένοι, όµως; Όχι! Μόνο η ΟΛΜΕ ήταν πλή-
ρως ενηµερωµένη για το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου, λες και
πρότεινε εκείνη τις αλλαγές. 

Ας ξεκινήσω από το πρώτο κεφάλαιο και την αλλαγή του συ-
στήµατος στις εισαγωγικές εξετάσεις. Ο κ. Κουράκης µας είπε
προηγουµένως ότι το νέο σύστηµα δίνει περισσότερες επιλογές.
Θα σας πω µια προσωπική µου εµπειρία πάνω σε αυτό: Ο γιος
µου έδινε πέρυσι πανελλαδικές, στην τεχνολογική κατεύθυνση
και  µπορούσε να δηλώσει και πολυτεχνικές σχολές και οικονο-
µικές και πληροφορική. Αυτό, µε το καινούριο σύστηµα δεν µπο-
ρεί να το κάνει κανένα παιδί. Οπότε, λοιπόν, κάτι πηγαίνει στραβά
εδώ. 

Μέσα σε τρεις µέρες έχω στο γραφείο ένα πάκο από e-mail,
που ουσιαστικά εκφράζουν τα παράπονα και τις διαµαρτυρίες
για το νέο σύστηµα και τα µαθήµατα. Τα ακούσαµε όλα αυτά τα
ζητήµατα που έχουν δηµιουργηθεί και στην ακρόαση φορέων
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων.

Η αλήθεια είναι ότι µπορεί να υπάρχουν οι προθεσµίες και οι
ηµεροµηνίες που πιέζουν, προκειµένου να είναι έτοιµα τα παιδιά
για την επόµενη χρονιά. Νοµίζω όµως, κύριε Κουράκη, ότι θα
µπορούσε να έχει πάρει µια παράταση ο νόµος, γιατί τώρα θα

υπάρξει ουσιαστικά ένα «ράβε-ξήλωνε». Θα έπρεπε να µελετηθεί
καλύτερα το θέµα της πρόσβασης στην τριτοβάθµια εκπαίδευση
και το ποια µαθήµατα θα δίνουν, από ποιους προσανατολισµούς,
σε ποια πεδία κ.λπ.. 

Θα µπορούσατε τώρα, για να προλάβετε τις ηµεροµηνίες, να
εκδώσετε κάποια εγκύκλιο, που θα αναφέρεται σε µελλοντικό
νόµο, τον οποίο θα µπορούσατε να βγάλετε πιο µελετηµένο αρ-
γότερα, εκτός και αν δεν µπορούµε να βγάλουµε, κύριε Κου-
ράκη, εγκύκλιο για µελλοντικό νόµο. 

Κύριε Κουράκη, µπορούµε να βγάλουµε κάποιες εγκυκλίους
για µελλοντικούς νόµους; Θα µπορούσαµε να κάνουµε κάτι τέ-
τοιο στη συγκεκριµένη περίπτωση; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Μελλοντικούς εγκυκλίους
όχι. Πρέπει πρώτα να ψηφιστεί ο νόµος και µετά να βγει η εγκύ-
κλιος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Το λέω γιατί στις 5-3-2015 είχατε βγά-
λει µια εγκύκλιο, που έλεγε τα εξής: «Υποβολή πρότασης επί των
κριτηρίων και του τρόπου εισαγωγής των µαθητών και µαθητριών
στην Α’ Τάξη των εξής Γυµνασίων, που θα οριστούν µε νοµοθε-
τική ρύθµιση ως πρότυπα». Άρα, υπάρχει αυτή η δυνατότητα. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Μου επιτρέπετε, κύριε Πρό-
εδρε, να απαντήσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Υπάρχουν περιπτώσεις
που έχουµε τον νόµο και βάσει του νόµου βγάζουµε την εγκύ-
κλιο. Όµως, όταν πρόκειται να βγάλουµε ένα νόµο λίγο αργό-
τερα και χρειάζεται να προειδοποιήσουµε τη σχολική µονάδα ότι
θα βγει αυτός ο νόµος -αφού είµαστε σίγουροι σε µια κοινοβου-
λευτική δηµοκρατία- δεν µπορεί να το αφήνουµε την τελευταία
στιγµή και να αιφνιδιάζουµε τα παιδιά. Λέµε, λοιπόν: «Να ξέρετε
ότι προσανατολιζόµαστε προς αυτήν την κατεύθυνση».

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Με αυτήν τη λογική λέω και εγώ ότι
θα µπορούσαµε να είχαµε κάνει κάτι αντίστοιχο και τώρα, για να
µην έρθει βιαστικά ο νόµος. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Δεν µπορούµε να το κά-
νουµε σε όλα ή τουλάχιστον…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Εντάξει, θα το δούµε και µετά. Ευχα-
ριστώ πολύ. 

Αυτή η εγκύκλιος αναφερόταν στα πρότυπα, τα οποία βιαστικά
φέτος θέλατε να καταργήσετε, παρ’ όλες τις διαβεβαιώσεις που
είχε δώσει και ο Υπουργός κ. Μπαλτάς στις προγραµµατικές δη-
λώσεις ότι δεν θα γίνει αυτό το πράγµα φέτος. Ουσιαστικά, έγινε
από φέτος και άλλαξε το καθεστώς εισαγωγής στα πρότυπα και
πειραµατικά σχολεία. Χωρίστηκαν τα πρότυπα από τα πειραµα-
τικά κ.λπ..

Μάλιστα, εσείς, κύριε Κουράκη, είχατε πει ότι αυτό το κάνατε
για να µην προλάβει να µπει η Γ’ τάξη µε εξετάσεις, ώστε να µην
ολοκληρωθεί έτσι ο κύκλος και να µην µπορέσουµε να αξιολο-
γήσουµε το σύστηµα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ)

Αναρωτιέµαι εγώ αν είµαστε πλέον τόσο αρνητικοί στην αξιο-
λόγηση ή µήπως βιαστήκαµε τόσο πολύ για να κάνουµε ένα δω-
ράκι στους γονείς των µαθητών των ήδη φοιτούντων στα
πρότυπα πειραµατικά σχολεία µε το να µη δώσουν εξετάσεις από
το δηµοτικό στο γυµνάσιο ή από το γυµνάσιο στο λύκειο, χρυ-
σώνοντας έτσι το χάπι σε αυτούς τους γονείς για την υποβάθ-
µιση των σχολείων.

Με την κατάργηση, λοιπόν, των εξετάσεων στερείτε από τα
παιδιά τη δυνατότητα να διεκδικήσουν ένα καλύτερο εκπαιδευ-
τικό περιβάλλον µε βάση τις ικανότητές τους και όχι µε βάση την
τύχη ή την κλήρωση. Δηλαδή είναι σαν να λέτε στα παιδιά ότι η
διεκδίκηση ενός καλύτερου µέλλοντος µπορεί να είναι αποτέλε-
σµα της τύχης ή γνωριµιών πιθανώς, αλλά όχι ικανότητας και
προσπάθειας. 

Και µη δαιµονοποιείτε τον φόβο της αποτυχίας στις εξετάσεις,
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γιατί –και εδώ θα πω µια προσωπική ιστορία- και εγώ πριν από
κάµποσα χρόνια έδωσα εξετάσεις σε ένα πρότυπο, στην Ευαγ-
γελική Σχολή Σµύρνης από το δηµοτικό στο γυµνάσιο, απέτυχα
και δεν έγινε και τίποτα. Συνέχισα στο δηµόσιο, οι γονείς µου δεν
είχαν λεφτά για να µε στείλουν στο κολλέγιο. Τελείωσα. Έκανα
τη σταδιοδροµία µου και όλα πήγαν καλά, ούτε κανένα ψυχικό
τραύµα µου έµεινε, όπως είχε πει ο κ. Μπαλτάς στις προγραµ-
µατικές δηλώσεις, ούτε τίποτα. Αντίθετα, έµαθα να πέφτω, να ξα-
νασηκώνοµαι και καλό θα είναι να µεγαλώνουµε τα παιδιά χωρίς
να είναι αποστειρωµένα από τον φόβο της αποτυχίας. 

Όσον αφορά το ελιτίστικο, θέλω να πω ότι χθες, προχθές ήµα-
σταν στην περιοχή των Αγίων Αναργύρων στο Πρότυπο Λύκειο
Αγίων Αναργύρων και εκεί πέρα µόνο παιδιά-ελιτίστες δεν εί-
δαµε, δηλαδή ήταν µία κλασική περίπτωση του τι µπορεί να προ-
σφέρει ένα πειραµατικό πρότυπο σχολείο σε µία υποβαθµισµένη
γειτονιά. Καλό το παραµύθι, λοιπόν, για τους ελιτίστες, αλλά δεν
έχει δράκο. 

Αντί να κοιτάξετε πώς θα επεκτείνετε τον θεσµό των πρότυπων
πειραµατικών παντού στην Ελλάδα –ευτυχώς το κάνετε τουλά-
χιστον στα Γιάννενα για τη Ζωσιµαία µε την τροπολογία που
ακούσαµε τώρα, γιατί ούτε εκεί θα υπήρχε- και να δείτε πώς µπο-
ρεί να γίνει η διάχυση των βέλτιστων εκπαιδευτικών πρακτικών
και στα δηµόσια σχολεία –που είναι το πραγµατικό ζητούµενο-,
έρχεστε να τα εξαφανίσετε. Και οι µόνοι που θα τρίβουν τα χέρια
τους θα είναι οι ιδιοκτήτες των ιδιωτικών σχολείων που θα δουν
την πελατεία τους να αποκαθίσταται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό δώστε µου ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Συνεχίστε κανονικά,

κύριε συνάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Η γνώµη µου είναι ότι αυτό το κάνετε

ουσιαστικά για δύο λόγους. Ο ένας είναι η ιδεοληψία που είπαµε
προηγουµένως και ο δεύτερος είναι ότι τα πρότυπα άνοιγαν ρωγ-
µές πραγµατικής αξιολόγησης των διδασκόντων –να µπει δη-
λαδή λίγο φως στο σύστηµα- και ήταν κάτι που δεν µπορούσε να
το ανεχθεί η ΟΛΜΕ, η οποία προσπάθησε να «µπαζώσει» και τις
τελευταίες ρωγµές στο σύστηµα. 

Για τις επιλογές των στελεχών δεν θα πω πολλά πράγµατα. Ει-
πώθηκαν αρκετά. Αυτό που θα ήθελα να τονίσω είναι ότι δεν θα
έπρεπε να ήταν αυτή η πρώτη µας προτεραιότητα, πώς θα επι-
λέξουµε δηλαδή τα στελέχη, τους διευθυντές των σχολείων,
αλλά τι καθήκοντα και τι αρµοδιότητες θα έχουν και πώς θα αυ-
ξήσουµε τους βαθµούς ελευθερίας ενός διευθυντή σε ένα σχο-
λείο για να κάνει ακόµα καλύτερα τη δουλειά του. 

Βέβαια, µε τα κριτήρια που έχει το καινούργιο νοµοσχέδιο στη
µοριοδότηση, δηλαδή πολύ µεγάλη µοριοδότηση στην προϋπη-
ρεσία και λίγη στα προσόντα, καταλήγει ουσιαστικά να είναι επε-
τηρίδα, φρενάροντας έτσι την ανανέωση του στελεχικού
δυναµικού στην εκπαίδευση, ενώ µε απορία είδα κάποια κριτήρια
όπως «η συµµετοχή σε όργανα λαϊκής συµµετοχής», όπως ανα-
φέρεται συγκεκριµένα στο νοµοσχέδιο. Πώς κάποιος που έχει
συµµετοχή σε όργανα λαϊκής συµµετοχής θα µπορεί να γίνει
καλός διευθυντής;

Η δικαιολογία του κατεπείγοντος για το συγκεκριµένο, για την
επιλογή των στελεχών, σίγουρα δεν ισχύει, γιατί, αν ίσχυε αυτή
η δικαιολογία ότι λήγει η θητεία τους, το ίδιο θα έπρεπε να κά-
νουµε και µε τους σχολικούς συµβούλους ή µε τους πέντε πρυ-
τάνεις, που λήγει η θητεία τους και την παρατείναµε κατά
µερικούς µήνες, προκειµένου να γίνουν οι εκλογές µε το νέο σύ-
στηµα. Το ίδιο θα µπορούσε να γίνει και µε τους διευθυντές των
σχολείων. 

Για τη ρύθµιση για τους αιώνιους φοιτητές δεν θα πω και
πολλά πράγµατα. Αυτό που έχω να πω µόνο είναι ότι όταν κά-
ποιος περιµένει µία ή δύο δεκαετίες για να τελειώσει το πανεπι-
στήµιο δεν είναι τίποτα να περιµένει ακόµα µία, δύο εβδοµάδες.
Θα µπορούσε αυτή η ρύθµιση να έρθει µε το πολυνοµοσχέδιο
το οποίο έρχεται, ο «Αρµαγεδδωνόµος των πανεπιστηµίων» όπως
µου αρέσει να τον λέω.

Επίσης, να πω ότι ναι, πραγµατικά δεν έχουν οικονοµικό κό-
στος οι αιώνιοι φοιτητές, αλλά έχουν ένα άυλο κόστος νοοτρο-

πίας, το οποίο το πληρώνουν µε το που µπαίνουν οι πρωτοετείς
στα πανεπιστήµια, ξέροντας ότι αφού µπήκαν κάποτε θα βγουν,
καταλαµβάνονται από κάποια αδράνεια, νωχελικότητα και χωρίς
να υπάρχει κάποιο όριο παρασύρονται σε άλλες δραστηριότη-
τες, χωρίς να κοιτάνε όσο θα έπρεπε τις σπουδές τους. Είναι,
λοιπόν, άυλο το κόστος των αιωνίων φοιτητών.

Σήµερα ζούµε τον πραγµατικό εκφυλισµό της κοινοβουλευτι-
κής διαδικασίας σε θέµατα παιδείας µε τη διαδικασία του νοµο-
θετικού «ψεκάστε, σκουπίστε, τελειώσατε».

Γιατί επιδεικνύεται τέτοια ασέβεια προς κάτι τόσο ιερό όπως
είναι η παιδεία; Μπορεί, συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, να έχετε τα κουκιά για να περάσετε το νοµο-
σχέδιο αυτό, είστε όµως περήφανοι για τις διαδικασίες που
ακολουθήθηκαν, για τον διάλογο που έγινε, για τις φαιδρές δι-
καιολογίες που ακούστηκαν περί του κατεπείγοντος; Ωραία τα
λόγια και οι υποσχέσεις για τον διάλογο, αλλά ας δούµε και πρά-
ξεις. Μια καλή ευκαιρία θα είναι και το πολυνοµοσχέδιο που έρ-
χεται, για να κάνουµε πραγµατικό διάλογο και όχι να µιλάµε για
τον διάλογο.

Κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι εύχοµαι και ελπίζω, επειδή
προηγουµένως ακούσαµε για το άρθρο του κ. Μπαλτά µε τα
επτά «κ» να µην υπάρχει και κανέναν όγδοο «κ», γιατί ξέρετε και
η λέξη «καταστροφή» µε «κ» ξεκινάει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Ποταµιού και της Νέας

Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Η κυρία Υπουργός, η κ. Φωτίου, έχει ζητήσει τον λόγο. Θα ακο-

λουθήσουν αµέσως µετά οι συνάδελφοι Γρηγόριος Γρηγοράκος,
Φωτεινή Βάκη, Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής και Χάρης Θεοχά-
ρης.

Πόση ώρα θέλετε, κυρία Υπουργέ;
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Πόσα λεπτά
δικαιούνται οι Υπουργοί; Δεν ξέρω. Δεν έχω µάθει το σύστηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Δικαιούστε εννέα.
Σε εσάς θα δώσω δέκα.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητοί συνάδελφοι, έχει µεγάλο ενδιαφέρον η συζήτηση,
γιατί ξεχάσαµε από πού ερχόµαστε. 

Ξεχάσαµε εντελώς τι έκανε ο νόµος Διαµαντοπούλου και ο
άλλος του Αρβανιτόπουλου, που υποτίθεται ότι τον βελτίωνε. 

Ξεχάσαµε ότι ο νόµος αυτός έκανε ακριβώς την κατεδάφιση
της ανώτατης εκπαίδευσης, αλλά και γενικότερα ο Αρβανιτόπου-
λος πριµοδότησε την ιδιωτική εκπαίδευση µε δύο τρόπους: Ο
ένας ήταν να γίνουν τα πανεπιστήµια αλλά και τα σχολεία ιδιω-
τικά, δηλαδή συνεχώς να πληρώνουν εµµέσως –εξ ου και η τρά-
πεζα θεµάτων- στα φροντιστήρια οι γονείς, για να µπορέσουν να
αντιµετωπίσουν διδακτέα ύλη που δεν έχει διδαχτεί. Είναι ντροπή
αυτό!

Ποιος υπερασπίζεται σήµερα αυτό το άθλιο µέτρο, το οποίο
απαξιώνει τον καθηγητή και τον δάσκαλο, δηλαδή το παιδί να
εξετάζεται και σε ό,τι δεν έχει διδαχτεί στο σχολείο και το έµαθε
παπαγαλία στα φροντιστήρια; Να δίνουµε, λοιπόν, λεφτά στα
ιδιωτικά κολλέγια και πανεπιστήµια. Αυτό είναι το ένα.

Δεύτερον, ποιος ξέχασε εδώ ότι ισονοµήσατε τα κολλέγια µε
τα πανεπιστήµια και τους δώσατε όχι µόνο τα ίδια προσόντα, τα
ίδια πτυχία, αλλά και τα ίδια επαγγελµατικά δικαιώµατα; Δεν σας
έφτανε που τους δώσατε τα ίδια επαγγελµατικά δικαιώµατα µε
βάση το franchising; Στην παιδεία το franchising δεν είναι τυχαίο.
Όλα επρόκειτο να γίνουν ιδιωτικά, αν δεν ερχόταν ο ΣΥΡΙΖΑ.

Ακόµα και τα πτυχία ισοτιµήθηκαν και όχι µόνο αυτό, ενώ ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι δεν υπάρχει πτυχίο σε χώρα της Ευρώπης
πενταετούς φοίτησης που να µη συµπεριλαµβάνει τριετές bach-
elor και διετές master. Αρνηθήκατε να κάνετε τα δικά µας πτυχία
και bachelor και master, γιατί θέλατε να τα κόψετε. 

Ξέρετε τι είναι οι αιώνιοι φοιτητές, αγαπητοί συνάδελφοι, και
ποια είναι η σκορδοκαΐλα µε τους αιώνιους, που κανέναν δεν ενο-
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χλούσαν, όπως πολύ ωραία είπε και το πρωί ο Πρωθυπουργός;
Να σας πω εγώ. Ήταν το «ν+2». Για όσους δεν ξέρουν, το «ν+2»
είναι όποιος δεν τελείωνε σε δυο επιπλέον χρόνια από τα δεδη-
λωµένα χρόνια ώστε να πάρει πτυχίο, µπορούσε να αρχίσει η δια-
γραφή του, εκτός κι αν η σχολή έλεγε όχι ή ετούτο ή εκείνο. 

Ήταν για να εθιστεί η κοινωνία σε αυτά τα ευφυή που είπε ο
προηγούµενος συνάδελφος, που είπε ότι, όταν είναι αιώνιοι οι
φοιτητές γίνονται ράθυµοι, αργοί, ότι θέλουν να τεµπελιάζουν.
Δεν ήταν αυτό και το ξέρετε καλά. Ήταν γιατί έπρεπε να εθιστεί
η ελληνική κοινωνία µέσα από µια κατασυκοφάντηση του ελλη-
νικού πανεπιστηµίου -αισχρή κατασυκοφάντηση!- για να ανοί-
ξουν οι δουλειές στα κολλέγια, γιατί αυτή ήταν η δουλειά σας
και µόνο! Σήµερα βρίσκεται και το Ποτάµι δίπλα σε αυτό το αί-
σχος. Από δίπλα! 

Για να ανοίξουν, λοιπόν, αυτές οι δουλειές, ούτε λίγο ούτε
πολύ έβαλαν χέρι δήθεν στις διαγραφές των αιώνιων, γιατί µετά
θα άρχιζαν οι διαγραφές των κανονικών φοιτούντων. Όποιο παι-
δάκι δεν προλάβαινε να τελειώσει στα «ν+2» χρόνια –τέσσερα
συν δύο, πέντε συν δύο, ανάλογα µε τα χρόνια φοίτησης- θα
έχανε τη φοιτητική ιδιότητα. Αυτό εξυπηρετούσαν και οι τριετείς
κύκλοι σπουδών. 

Γι’ αυτό γινόταν και όλος ο καβγάς, για να χωρίσουµε τα πτυ-
χία σε δυο, όταν αυτό το σύστηµα έχει αποτύχει σε όλη την Ευ-
ρώπη και όταν τα ελληνικά πτυχία θεωρούνται δέκα φορές
καλύτερα από τα ευρωπαϊκά, όπου κι αν πάνε. Έχει αποδειχθεί
αυτό. Μην το λέτε σε µένα αυτό, γιατί εγώ δίδασκα σαράντα χρό-
νια στο ελληνικό πανεπιστήµιο, στο πολυτεχνείο, και ξέρω ότι οι
φοιτητές µας είναι πάρα πολύ καλοί. 

Γι’ αυτό γινόταν όλη η φασαρία, εξ ου και τα Συµβούλια Ιδρύ-
µατος, για να φέρουν τον χωρισµό των πτυχίων από τρία σε δυο.
Γιατί δεν περνούσε από εκλεγµένους πρυτάνεις ούτε από πανί-
σχυρες Συγκλήτους. Διέλυσαν όλα τα δηµοκρατικά όργανα. Οι
Σύγκλητοι αποτελούνταν πλέον από ελάχιστα πρόσωπα. Διέλυ-
σαν τα Πρυτανικά Συµβούλια και µπήκε το Συµβούλιο Ιδρύµατος. 

Δηµοκρατία να επιλέγει τον κ. Φορτσάκη, παραδείγµατος
χάριν, στο Συµβούλιο Ιδρύµατος ως υποψήφιο και να αποκλείει
τον άλλο κύριο που δεν τους άρεσε, γιατί τόσα χρόνια είχε άλλες
απόψεις; Τον απέκλειε από την ψήφο των συναδέλφων του; 

Γιατί δεν µας αρέσει η ηλεκτρονική ψήφος, γιατί δεν τα έχουµε
καλά µε τα τεχνολογικά µέσα; Άκουσα πολλά σήµερα από το
πρωί. Να σας πω εγώ γιατί δεν µας αρέσει. Μήπως δεν ξέρετε ή
αγνοείτε πως έχει καταγραφεί ότι από το ίδιο κοµπιούτερ ψήφι-
σαν περισσότεροι του ενός διδάσκοντες όχι µόνο σε ένα ίδρυµα;
Μήπως ήταν εκεί και ο καθηγητής άλφα που τον κρίνει και ήταν
ο λέκτορας µαζί του;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του Ποταµιού)
Αφήστε, λοιπόν, τα αστεία. Ξέρουµε πάρα πολύ καλά τι έχει

γίνει.
Τώρα, λοιπόν, λέµε…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Να δούµε, λοιπόν, θα µε ακούσετε, αγαπητοί συνάδελφοι ή να

κατέβω από το Βήµα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ!
Συνεχίστε, κυρία Υπουργέ.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ιδιωτικοποί-
ηση, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, µε κάθε τρόπο και όχι µόνο
ιδιωτικοποίηση, δηλαδή να στείλουµε τα παιδιά στα ιδιωτικά,
αλλά και να λειτουργεί το πανεπιστήµιο σαν επιχείρηση -ει δυνα-
τόν- να βγαίνει στη ζητιανιά να βρει λεφτά, γιατί το δηµόσιο δεν
του δίνει λεφτά. Αξιολόγηση, αγαπητοί συνάδελφοι.

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του Ποταµιού)
Αν µπορούν, να ησυχάσουν, κύριε Πρόεδρε. Πέντε είναι όλοι

και όλοι στην Αίθουσα. Μήπως µπορούν να κάνουν λίγη ησυχία
οι πέντε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κυρία Υπουργέ,
τους είδα ότι έχουν ησυχάσει. Εν πάση περιπτώσει, παρακαλώ,
ησυχία. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Λέω, λοι-

πόν, το εξής: Μήπως ξεχάσατε ότι τα Συµβούλια Ιδρύµατος είχαν
ακριβώς αυτό τον ρόλο, δηλαδή πώς να αντιστρέψουν αυτά τα
µοναδικά ποσοστά που υπήρχαν σε όλο τον ευρωπαϊκό χώρο,
αναλογίες πληθυσµού προς αποφοίτους ανώτατης εκπαίδευσης;
Μήπως δεν ξέρετε ότι µας είπε ο κ. Αρβανιτόπουλος εδώ µέσα
ότι αυτή η ανωµαλία πρέπει να αποκατασταθεί; Η σχέση επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης προς πανεπιστηµιακή είναι παράλογη
στην Ελλάδα, µας είπε, διότι βγαίνουν πολλοί πτυχιούχοι στην
ανώτατη εκπαίδευση.

Δηµοκρατία, λοιπόν, δεν υπήρχε. Αρχίσατε να την ξηλώνετε
µε έναν καταιγισµό κατασυκοφάντησης των πάντων και συνεχί-
ζετε. Ο δάσκαλος, ο καθηγητής θα επιλέγει τον διευθυντή του
σχολείου; Ο δάσκαλος και ο καθηγητής, ο οποίος µορφώνει τα
παιδιά σας; Ντροπή! Δεν µπορεί να επιλέγει, γιατί θα του κάνει
τα χατίρια ο καθηγητής. Αυτοί είναι οι άνθρωποι που στα χέρια
τους αφήνετε τα παιδιά σας να σας τα σπουδάζουν; Αυτή είναι η
αξιοπρέπεια που πρέπει να δώσετε στον δάσκαλο; Αυτή είναι;

Αυτά είναι µεγάλη ντροπή και αυτά θα τελειώσουν. Άρχισε το
ξήλωµα όλου αυτού που πήγατε να στήσετε πέντε χρόνια.

Από δίπλα και το Ποτάµι περί αξιολόγησης. Πείτε µου το εξής:
Οι διοικητικοί υπάλληλοι των πανεπιστηµίων µε αξιολόγηση απο-
λύθηκαν; Πείτε µου, επίσης, το εξής: Διαµαρτυρήθηκαν τα τέως
µέλη σας, που ήταν σε άλλες παρατάξεις τότε, γι’ αυτό; Πείτε
µου και αυτό. Αξιολόγηση, λοιπόν.

Εµείς είµαστε κυρίως αξιοκράτες, γιατί η Αριστερά πάντα ήταν
αξιοκράτης, γι’ αυτό ήταν και µονίµως απολυµένη. Διότι δεν το
έκλεινε, όταν έπρεπε να µιλάει, δεν έσκυβε το κεφάλι και µονίµως
ήταν απολυµένη και µονίµως δεν πήγαινε και ψηλά στην ιεραρ-
χία. Μήπως δεν το ξέρετε και αυτό;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αναπληρώτριας Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψουν όλοι εδώ οι συνάδελφοι το πάθος, διότι

βεβαίως δεν ξεχνιούνται οι αγώνες των πανεπιστηµίων ούτε η τε-
ράστια πίεση που υποστήκαµε για να διαλύσουµε ό,τι καλύτερο
έχουµε, αυτό, λοιπόν, που είναι όλος ο πόθος του ελληνικού
λαού, αλλά και της Αριστεράς.

«Η γνώση είναι αυταξία», λέει ο Υπουργός µας της Παιδείας.
Ξέρετε τι θα πει αυταξία; Ότι δεν υπόκειται στους νόµους της
αγοράς. Ξέρετε τι θα πει αυταξία; Ότι δεν µπορείς να αγοράσεις
ένα πτυχίο, ότι δεν µπορείς να αγοράσεις τη γνώση, πληρώνον-
τας όσα χρήµατα θέλεις. Ξέρετε τι θα πει αυταξία; Σηµαίνει ότι
η έρευνα δεν γίνεται ντε και καλά για να είναι ανταλλάξιµη, αλλά
ότι οι µεγαλύτερες εφευρέσεις της ανθρωπότητας έγιναν από
έρευνες οι οποίες δεν είχαν άµεσο χρηστικό αποτέλεσµα. Ξέρετε
τι θα πει γνώση; Σηµαίνει ότι είναι το πιο µεγάλο δικαίωµα του
λαού.

Εµείς σε αυτόν το λαό θα δώσουµε αυτό το δικαίωµα. Ως προς
αυτήν τη σπέκουλα για τα πρότυπα και τα πειραµατικά, τα οποία
τα συγχωνεύσατε στην καλύτερη περίπτωση σε ένα -δύο έννοιες
αντιφατικές- εκατό φορές είπαµε ότι, αν είναι πειραµατικό το
σχολείο πρέπει να παίρνει παιδιά από όλες τις τάξεις και από
όλες τις νοηµοσύνες, δηλαδή και από το πιο χαµηλό επίπεδο
µέχρι το µεγάλο, διότι το πειραµατικό σχολείο κάνει πείραµα για
να µάθει νέους τρόπους διδασκαλίας.

Τούτοι εδώ, οι προηγούµενοι και οι υπερασπιστές τους σή-
µερα, θέλουν µόνο τα παιδιά που µπορούν να πληρώνουν οι γο-
νείς τους φροντιστήρια για να µπαίνουν µε εξετάσεις στα
πειραµατικά –δήθεν- σχολεία. 

Άρα άλλο τα πρότυπα, άλλο τα πειραµατικά. Στα πρότυπα βε-
βαίως µπαίνεις µε εξετάσεις, γιατί είναι ειδικά σχολεία. Στα πει-
ραµατικά σχολεία, όµως, µπαίνουν σε όλες τις τάξεις µε
κλήρωση. Αν τολµάτε να πείτε σε έναν λαό βασανισµένο ότι είναι
καλά αυτά τα σχολεία όπου µπαίνουν µε εξετάσεις, είστε υπο-
κριτές. Μάλιστα, όχι µόνο είστε υποκριτές, αλλά είστε και κατα-
στροφείς της εκπαίδευσης.

Λέµε, λοιπόν, ότι άρχισε το ξήλωµα. Ό,τι ξέρατε, να το ξεχά-
σετε. Η δηµοκρατία θα επανέλθει, όπως και το δηµόσιο πανεπι-
στήµιο και η δηµόσια εκπαίδευση. Να ξέρετε καλά ότι κανείς δεν
θα αντισταθεί σ’ αυτήν τη µεγάλη δύναµη που έχει ο λαός µας
να µας στηρίζει µέχρι σήµερα.
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Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό.

ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να
έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Τι θα θέλατε, κυρία
Λυµπεράκη; Τι λόγο έχετε και θέλετε να οµιλήσετε;

ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Θα ήθελα να πω κάτι, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Λόγω της έντασης
και της επιµονής, καταλαβαίνω…

ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Θα ήθελα να πω δύο κουβέντες,
για να κατεβάσω τους τόνους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ορίστε, λοιπόν,
κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για ένα δίλεπτο. Επειδή, µάλι-
στα, προεχόντως κοιτούσε προς εσάς η κυρία Υπουργός, πείτε
µας.

ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Κατανοώ το πάθος. Είµαι λιγότερο
επιεικής στο λάθος. Δεν θα ακολουθήσω ακριβώς αυτούς τους
τόνους, γιατί δεν νοµίζω ότι βοηθάµε την εκπαίδευση µ’ αυτόν
τον τρόπο. 

Δεν είµαστε εµείς εκείνοι που φέραµε τα µέτρα τα οποία µας
απέδιδε µε όλους τους τρόπους έκφρασης, χειρονοµιών κ.λπ., η
Υπουργός. Παρά ταύτα, νοµίζω ότι θα ήταν καλό να θυµηθούµε
ότι πρέπει να µας ενδιαφέρει πραγµατικά να βελτιώσουµε την
εκπαίδευση. Εδώ µέσα πάρα πολύ λίγο ακούστηκε οποιαδήποτε
διάθεση εποικοδοµητικής κριτικής και δεν τέθηκαν οι στόχοι.
Πρέπει να γίνουµε καλύτεροι για να βγούµε από τον λάκκο µε τα
φίδια που έχουµε πέσει και αν µας αρκεί να καλλιεργούµε µία
ικανοποίηση ότι είµαστε οι καλύτεροι, ότι είµαστε σούπερ και ότι
λύθηκαν όλα τα προβλήµατα, δεν νοµίζω ότι εξυπηρετούµε την
εκπαίδευση. 

Θα ήθελα πάρα πολύ, λοιπόν, το πάθος µας να το χρησιµοποι-
ήσουµε ακόµα και για να κατευνάσουµε τους υψηλούς τόνους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Τον λόγο έχει ο συ-

νάδελφος κ. Λεωνίδας Γρηγοράκος. Ακολουθεί η κ. Βάκη, ο κ.
Καραµανλής και ο κ. Θεοχάρης. Ύστερα θα ρωτήσω ποιος εκ
των ειδικών αγορητών θέλει τον λόγο για ένα δίλεπτο ή αν θέλει
κάποιος εκ των Υπουργών να µιλήσει και θα ολοκληρώσουµε τη
συνεδρίαση για την Τρίτη.

Ορίστε, κύριε Γρηγοράκο, έχετε τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, δεν θα συνε-

χίσω στον τόνο της κυρίας Φωτίου. Το µόνο που θέλω να της πω,
επειδή µίλησε για τον Υπουργό, είναι ότι η γνώση δεν καθορίζεται
από τις ορέξεις καµµίας κυβέρνησης και κανενός αρµοδίου
Υπουργείου ούτε Υπουργού. Η γνώση κατακτιέται. Είναι δύναµη.
Η ίδια η παιδεία έχει µέσα της αυτό το φιλοσοφικό να φτιάχνει
καλούς ανθρώπους, χαρακτήρες, πολιτισµούς. Ο Υπουργός είναι
άνθρωπος του πολιτισµού. Πιστεύω ότι σήµερα ανέβασε τους
τόνους πολύ περισσότερο απ’ ό,τι θα έπρεπε σ’ αυτό το νοµο-
σχέδιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα περισσότερα προβλήµατα
που αντιµετωπίζουµε ως πολίτες αυτής της χώρας θα είχαν πολύ
πιο εύκολη λύση, αν δίναµε την ανάλογη αξία στην παιδεία και
δεν την υποβαθµίζαµε τόσο, κυρία Φωτίου, ταυτίζοντάς τη µε µία
παιδεία χωρίς εκπαίδευση, επειδή µας βολεύει. 

Για µας, λοιπόν, οι στόχοι µίας κυβέρνησης µε νωπή λαϊκή εν-
τολή πρέπει να είναι συγκεκριµένοι και να µην επαναφέρει στο
προσκήνιο τις παρακµιακές πρακτικές και τις ιδεοληψίες του πα-
ρελθόντος. Είµαι πατέρας, όπως κι εσείς. Είµαι πολλά χρόνια πα-
νεπιστηµιακός δάσκαλος και δεν το πούλησα ποτέ. Ποτέ! Να
ψαχτούµε και στο διαδίκτυο.

Η µεγάλη µου κόρη είναι στην Αγγλία δύο χρόνια, όπως πολλά
παιδιά των Ελλήνων πολιτών. Εγώ ήθελα, κύριε Υπουργέ, από
εσάς να µου πείτε -γιατί εγώ προσπάθησα, δεν τα κατάφερα,
έβαλα πλάτη- τι θα κάνουν όλα αυτά τα παιδιά. Ακόµη να µου
πείτε και γιατί, εφόσον είµαστε µία τέτοια χώρα µε καλά παιδιά,
µε καλά µυαλά, όλο το πανεπιστηµιακό µας υποκείµενο, όλα

αυτά τα χρόνια που προσπαθούµε και ξαναπροσπαθούµε, δεν
έχει καταφέρει να κάνει κάτι που έχουν κάνει οι άλλες χώρες της
Ευρώπης. Αυτά έπρεπε να συζητάµε τώρα. 

Ναι, να συζητήσουµε, κύριε Υπουργέ, και έχετε δίκιο. Εγώ
κάνω και την αυτοκριτική µου. Από τις απολύσεις των εκπαιδευ-
τικών, των δηµοτικών αστυνοµικών, από τις απολύσεις αυτών των
πραγµατικά αθώων ανθρώπων που ήταν οι σχολικοί φύλακες δεν
κέρδισε τίποτα η Ελλάδα. Και εµείς που ήµασταν εκεί για να
εφαρµόσουµε αυτούς τους επαίσχυντους νόµους χάσαµε. 

Τι κέρδισα όντας στο Υπουργείο Εσωτερικών µε το να βλέπω
κάθε µέρα από κάτω να περνάνε -κάθε µέρα και κάθε µέρα- και
να µην µπορώ να τους πω ότι έχετε δίκιο; Γιατί έπρεπε να εφαρ-
µοστεί ένα πρόγραµµα λάθος; Εµείς, όµως, έχουµε τη δύναµη
και λέµε «κάναµε λάθη». 

Δεν συνάδει µε εσάς αυτό που κάνατε εν κρυπτώ. Είχατε κα-
νέναν λόγο; Φέρατε ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει τα θετικά του,
όπως και τα άλλα νοµοσχέδια. Παραδείγµατος χάριν, το νοµο-
σχέδιο της κ. Διαµαντοπούλου, που πέρασε µε διακόσιους εβδο-
µήντα τέσσερις Βουλευτές, είχε πολλά θετικά. Όµως, άρχισε το
ξήλωµα. Δεν τα είχε όλα καλά, αλλά είχε θετικά. Δεν µπορεί να
έκαναν διακόσιοι εβδοµήντα πέντε Βουλευτές λάθος. Διακόσιοι
εβδοµήντα τέσσερις Βουλευτές το ψήφισαν.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Και τα µνηµόνια τα ψήφι-
σαν διακόσιοι εβδοµήντα Βουλευτές, αλλά ήταν καταστροφή.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι, δεν τα ψήφισαν διακόσιοι
εβδοµήντα πέντε Βουλευτές τα µνηµόνια. Πάντως, διακόσιοι
εβδοµήντα πέντε Βουλευτές ψήφισαν το νοµοσχέδιο της Διαµαν-
τοπούλου. Είχε πολλούς νεωτερισµούς, είχε πολλά καλά, είχε και
τα λάθη του. 

Να µην επιµένουµε τώρα και στο άσυλο. Ποιο άσυλο τώρα!
Οποιοσδήποτε Έλληνας πολίτης, ένας πολίτης του κόσµου, που
είναι τα παιδιά µας, µπορεί να αρθρογραφήσει στα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης, σε οποιοδήποτε εφηµερίδα και σε οτιδήποτε.
Υπάρχουν χιλιάδες έντυπα. Είναι ανάγκη να πηγαίνει στο πανε-
πιστήµιο; Αυτό ήταν για τους καθηγητάδες του 1850, που υπήρχε
µια συγκεκριµένη ρύθµιση ότι δεν πρέπει να λένε τη γνώµη τους.
Αυτό τώρα δεν είναι αναχρονιστικό; Καθόµαστε και στηρίζουµε
και µιλάµε για το άσυλο; 

Πτώση της παραγωγικής βάσης από το «10» στο «9,5». Το είχε
φέρει, αν θυµάµαι καλά, και η Κουτσίκου. 

Κατάργηση της τράπεζας θεµάτων. Είχε θετικά. Εγώ δεν είπα
τίποτα, αλλά δεν ήθελε περισσότερη συζήτηση αυτό το θέµα;
Εγώ νοµίζω ότι πρέπει να το συζητήσουµε περισσότερο. Έχει και
τα θετικά του στοιχεία αυτό. Δεν έχει µόνο αρνητικά. 

Επίσης, για παράδειγµα, είναι και ο τρόπος που επιλέγονται οι
διευθυντές των σχολείων. Από τη µία άκρη στην άλλη άκρη, εκεί
πήγαµε τώρα. Να το συζητήσουµε περισσότερο. Πλειοψηφία
είστε. Δεν σας έβιαζε τίποτα. Θα το περνάγατε. Να το συζητή-
σουµε, όµως, περισσότερο, να έχει κάποια χαρακτηριστικά αξιο-
κρατίας µέσα του.

Η Ελλάδα τα τελευταία χρόνια πληρώνει την έλλειψη αξιοκρα-
τίας, την έλλειψη ισονοµίας. Τα πληρώνει όλα αυτά, γι’ αυτό φτά-
σαµε µέχρι εδώ. Και εµείς είχαµε τη συνεισφορά µας σε αυτό. 

Δεν θέλω να µιλήσω για αυτά που είπε προηγουµένως ο
Υπουργός. Νοµίζω ότι τελειώνει και ο χρόνος µου. Θα πω δυο
πράγµατα µόνο. Η Ελλάδα περνάει δύσκολες στιγµές και πρέπει
να βιαζόµαστε σε άλλα θέµατα και όχι σε αυτά. Μας έφαγε τώρα
το θέµα –δεν θέλω να µπω στη διαδικασία- αν ο Ξηρός είναι στη
φυλακή ή όχι. Αυτό είναι το πρόβληµα του ελληνικού λαού; Αυτό
είναι το πρόβληµα σήµερα για τους διευθυντές; 

Είπε ο Πρωθυπουργός το πρωί ότι δεν άλλαξε τους διοικητές
των νοσοκοµείων. Γιατί, µπορεί να τους αλλάξει; Εγώ θέλω να
τους αλλάξετε, θέλω να φέρετε κριτήρια αξιοκρατίας, να δούµε
ποιοι είναι οι διοικητές των νοσοκοµείων. 

Ο κ. Κουρουµπλής έχει στείλει να παραιτηθούν. Θα πάµε στο
ίδιο µοντέλο; Εγώ σας λέω ότι δεν πρέπει να πάµε στο ίδιο µον-
τέλο. Όµως δεν µπορείτε να τους αλλάξετε. Όχι να λέτε «δεν
τους αλλάξαµε», δεν µπορείτε να τους αλλάξετε. Το ότι δεν µπο-
ρεί η Κυβέρνηση να αλλάξει, όµως, έναν ανίκανο διοικητή νοσο-
κοµείου είναι πρόβληµα. Το έχω ζήσει εγώ. Εκεί να το
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συζητήσουµε, να πάµε στη θετική πλευρά.
Κάναµε διάφορους πειραµατισµούς. Είπαµε θα πάρουµε κοµ-

µατικά στελέχη. Τα είχαµε κάνει τότε. Είµαι και παλιός στο
κουρµπέτι ξέρετε. Πήραµε τους διοικητές των νοσοκοµείων. Είχα
κάνει και διοικητής νοσοκοµείου. Δεν είχα κάνει µε αξιοκρατία,
µε τα κοµµατικά προσόντα είχα κάνει διοικητής του νοσοκοµείου.
Το ξέρω αυτό. Μετά πήγαµε και βάλαµε κάποια κριτήρια. Δεν
µας βγήκε ούτε αυτό. 

Ελάτε, λοιπόν, να συζητήσουµε κάποια πράγµατα προς το
καλό. Όταν δεν πάνε καλά οι διοικητές των νοσοκοµείων, ο
Υπουργός δεν µπορεί να τους αλλάξει. Άλλο πάλι και τούτο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν είναι άσπρο µαύρο. Αυτό που βλέπει κανείς κάθε µέρα στα

µέσα µαζικής ενηµέρωσης είναι η σπασµένη βιτρίνα της χώρας.
Στις 20.00’ η ώρα θα δούµε πάλι τα ξένα ειδησεογραφικά πρα-
κτορεία να λένε για την κατάσταση στην Ελλάδα. Κι όλα αυτά
γιατί;

Εσείς πρέπει να πετύχετε. Εµείς θέλουµε να πετύχετε. Διότι
αν αποτύχετε εσείς, η χώρα θα αποτύχει. Σας το λέµε. Καταλά-
βετέ το. Υπάρχουν άνθρωποι µε καλές προθέσεις. Υπάρχουν άν-
θρωποι που θέλουν να σας βοηθήσουν. Όχι όµως µ’ αυτό τον
τρόπο, διότι δεν πρέπει να είστε ανεύθυνοι στη λαϊκή εντολή. Η
λαϊκή εντολή ήταν σαφής: Μέσα στο ευρώ, µε αλλαγή προγράµ-
µατος. Αυτό λέει. Και εµείς θέλουµε µέσα στο ευρώ, µε αλλαγή
προγράµµατος και θα είµαστε κοντά σας. 

Όσοι ενδιαφέρονται λοιπόν, ειλικρινά για τη χώρα θα πρέπει
οι ίδιοι να στηρίζουν αξιοκρατικά τους θεσµούς µε διαφάνεια και
να µάχονται γι’ αυτό και όχι να µάχονται για τη διατήρηση των
κεκτηµένων.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,

κύριε Γρηγοράκο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίασή µας, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 12ο Δηµοτικό Σχολείο Καλαµαριάς Θεσσαλο-
νίκης.

Τους καλωσορίζουµε και τους ευχόµαστε υγεία και καλή πρό-
οδο.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Βάκη.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα αντισταθώ στον πειρα-

σµό και θα κάνω ένα σχόλιο. Θα συµφωνήσω απολύτως µε την
Υπουργό κ. Φωτίου. Έχουµε, βέβαια, πολύ χρόνο για να συζητή-
σουµε για τα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Θα πω µόνο ότι το
µόνο που κατάφερε να κάνει ο νόµος Διαµαντοπούλου-Αρβανι-
τόπουλου ήταν να κατεδαφίσει τη δηµοκρατία, να κατεδαφίσει
όλα τα δηµοκρατικά εκλεγµένα όργανα και να εγκαινιάσει το σύ-
στηµα των Συµβουλίων Ιδρυµάτων µε προεπιλεγµένους πρυτά-
νεις, που τους προεπέλεγε µε βάση τα πιστοποιητικά κοινωνικών
φρονηµάτων. Αρεστοί ήταν µόνο όσοι συµµορφώνονταν και συµ-
φωνούσαν µε τον νόµο. Θα µας δοθεί όµως η ευκαιρία να τα
πούµε. 

Θα τοποθετηθώ για το παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο προσπαθεί
να επουλώσει τραύµατα και να αποκαταστήσει τη χαµένη τιµή
της δηµόσιας εκπαίδευσης ως κοινωνικού αγαθού µέσω της δι-
εύρυνσης της δηµοκρατίας. 

Το παρόν νοµοσχέδιο γίνεται το θεσµικό και νοµικό ενδιαίτηµα
όχι µόνο της συνταγµατικά κατοχυρωµένης επιταγής του ρόλου
της εκπαίδευσης να δηµιουργεί κριτικά σκεπτόµενους και ελεύ-
θερους πολίτες αλλά και της αποστολής της να άρει τους απο-
κλεισµούς. 

Ο µεγάλος ασθενής της µνηµονιακής Ελλάδας ήταν η δηµόσια
εκπαίδευση, η αποδόµηση της οποίας και ο εκφυλισµός της σε
εµπορεύσιµο προϊόν εξώθησε βίαια στον αποκλεισµό οµάδων

από το σχολείο που δεν διαβίωναν και απλώς επιβίωναν στα όρια.
Πέταξε στον καιάδα της ανειδίκευτης εργασίας και των εκπαι-
δευτικών αγορών χιλιάδες παιδιά, εφόσον η πολιτεία αποποι-
ήθηκε των ευθυνών της να παρέχει δωρεάν παιδεία και
µετακύλισε το κόστος στις οικογένειες. 

Τριάντα χιλιάδες παιδιά δεκαπέντε-δεκαέξι ετών το 2013, σύµ-
φωνα µε τον Συνήγορο του Πολίτη, εγκατέλειψαν το σχολείο για
να εργαστούν. Μπορεί ο αριθµός να φαίνεται µικρός σε κάποιους
από εσάς σε σχέση µε τον ενεργό µαθητικό πληθυσµό, που ανέρ-
χεται στις εξακόσιες χιλιάδες. Αποτελεί ωστόσο σηµείο οπισθο-
δρόµησης όχι µόνο στα ερείπια της µεταπολεµικής Ελλάδας που
τα κοινωνικά αγαθά ήταν άρρηκτα συνυφασµένα µε την κοινω-
νική προέλευση και τάξη, αλλά και στην προνεωτερική Ευρώπη,
που το προνόµιο της γέννησης καθόριζε εφ’ όρου ζωής και τη
µοίρα. 

Η Ευρώπη των αγορών και των κρίσεων αθετεί τις υποσχέσεις
-και συνταγµατικά κατοχυρωµένες- της διαφωτισµένης Ευρώπης
για υποχρεωτική εκπαίδευση και ισότιµη πρόσβαση στην εκπαι-
δευτική διαδικασία, επιτρέποντας έτσι στον καθένα να έχει µια
µοίρα διαφορετική από αυτή που υπαγόρευε η γέννησή του. Η
συρρίκνωση του σχολικού πληθυσµού είναι συνώνυµη της συρ-
ρίκνωσης της δηµοκρατίας. 

Η αποκατάσταση, λοιπόν, των ΕΠΑΛ δεν συνιστά µόνο τη δι-
καίωση των αντισυνταγµατικά απολυµένων εκπαιδευτικών -που
θα επιστρέψουν στις τάξεις τους, µαζί µε τους διοικητικούς
υπαλλήλους των πανεπιστηµίων, τις καθαρίστριες, τους σχολι-
κούς φύλακες και πολλούς άλλους- αλλά συνιστά πρωτίστως τη
δικαίωση χιλιάδων παιδιών φτωχών οικογενειών από τα οποία το
κράτος στέρησε βίαια τη δυνατότητα πρόσβασής τους στην τε-
χνική εκπαίδευση και απόκτησης κάποιου επαγγελµατικού τίτ-
λου.

Αίφνης, λοιπόν, µε φόντο -πριν από µερικούς µήνες- τα συσσί-
τια σε δηµοτικά και νηπιαγωγεία, προκειµένου να αντιµετωπιστεί
ο υποσιτισµός διακοσίων πενήντα χιλιάδων µαθητών, µε φόντο
ηµιλιπόθυµα παιδιά από την πείνα, µε φόντο παγωµένες σχολικές
αίθουσες αλλά και συγχωνεύσεις σχολικών µονάδων, άρχισε ο
θρήνος και ο κοπετός για την εκπαίδευση της ήσσονος προσπά-
θειας, µέσω της κατάργησης των αξιολογήσεων από οκνηρούς,
διεφθαρµένους και ανεπαρκείς εκπαιδευτικούς, µέσω της κατάρ-
γησης της αριστείας από αριστερούς Υπουργούς, που υποτίθε-
ται προωθούν τον εξισωτισµό προς τα κάτω και µέσω της ανοχής
στους φερόµενους αιώνιους φοιτητές, που το όνοµά τους και
µόνο στο φοιτητικό µητρώο κηλιδώνει την εικόνα ενός καθω-
σπρέπει ιδρύµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρώτο πράγµα που διέστρε-
φαν πάντα ολοκληρωτικά καθεστώτα ήταν η γλώσσα. Μετά τους
οργουελικούς ευφηµισµούς που ζήσαµε τα προηγούµενα χρόνια
τύπου «Ξένιος Ζευς», για «πογκρόµ µεταναστών», µετά την
«ΑΘΗΝΑ» της σοφίας, για την κατάργηση πανεπιστηµιακών σχο-
λών και τµηµάτων, εισήλθαν στο λεξιλόγιο η «αξιολόγηση», η
«αριστεία» και οι «αιώνιοι». 

Ας τα βάλουµε σε µια σειρά. Η εκπαιδευτική πολιτική των µνη-
µονίων εγκαθίδρυσε στα σχολεία ένα καθεστώς φόβου και τρό-
µου, υποταγής και εξαρτήσεων, ανθρωποφαγίας και ανηλεών
σχέσεων εξουσίας µεταξύ διοίκησης και διδασκόντων, καταστρα-
τήγησε την αυτονοµία των τελευταίων και συρρίκνωσε τους συλ-
λόγους τους, µέσω των διαβόητων αξιολογήσεων και αυτοαξιο-
λογήσεων, που εν είδει  «µεγάλου αδερφού» επιτηρούσαν και κα-
τέγραφαν τα πάντα. Και όλα αυτά υπό το πρόσχηµα της αξιολογι-
κής ουδετερότητας, που αρκεί να είναι κάποιος προπτυχιακός
φοιτητής Κοινωνικών Επιστηµών, για να γνωρίζει ότι είναι πάντα
ιδεολογικά φορτισµένη και αξιολογικά στρατευµένη.

Η αξιολογική, λοιπόν, ουδετερότητα, η αξιολογικά ουδέτερη
αξιολόγηση λειτούργησε ως µέσο χειραγώγησης, επιτήρησης
και τιµωρίας. Η αξιολογικά ουδέτερη αξιολόγηση µετάλλαξε τοn
διευθυντή σε µάνατζερ προγραµµάτων και µπαµπούλα του υπο-
βιβασµένου σε υπάλληλο εκπαιδευτικού. 

Η δηµοκρατική αναβάπτιση όλων των ρόλων της σχολικής µο-
νάδας περνά µέσα από µηχανισµούς πνευµατικής και παιδαγω-
γικής θωράκισης του εκπαιδευτικού και όχι αστυνόµευσης, υπό
το πρόσχηµα της αξιολόγησης. Περνά µέσα από την αιρετή δι-
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οίκηση των σχολείων, από τους συλλόγους διδασκόντων που ει-
σάγει το παρόν νοµοσχέδιο, περνά µέσα από σχέσεις συνεργα-
σίας και αλληλεγγύης και όχι αλληλοεξόντωσης και κοινωνικού
κανιβαλισµού.

Έρχοµαι τώρα στην πολύπαθη «αριστεία», που επικαλούνται
οι ταγοί της αντιµεταρρύθµισης για να λοιδορήσουν τη διάζευξη
πρότυπου πειραµατικού σχολείου, ξεχνώντας ότι καmµία έννοια
δεν εκφέρεται εν κενώ, αλλά πάντα σε ένα συγκεκριµένο κοινω-
νικό και πολιτικό πλαίσιο. Σε κοινωνίες στις οποίες η εξαγγελ-
θείσα και συνταγµατικά κατοχυρωµένη ισότητα γίνεται µια
αθετηµένη υπόσχεση, σε κοινωνίες όπου τα φληναφήµατα περί
ισότητας ευκαιριών γίνονται το λούστρο που κρύβει τις άνισες
εκπαιδευτικές αφετηρίες και άνισα πολιτιστικά οικογενειακά κε-
φάλαια, η αριστεία εκφυλίζεται σε κάτι ετερόνοµο και συνδεδε-
µένο µε τις αγοραίες αρχές του ανταγωνισµού. 

Πώς προάγεται άραγε η αριστεία στα πρότυπα; Μέσα από το
άσκοπο ανθρωποβόρο βασανιστήριο ενός εξετασιοκεντρικού συ-
στήµατος που φροντιστηριοποιεί το σχολείο; Ως εγγύηση αναλ-
γησίας και κλείσιµο µατιού στα φροντιστήρια, πέρα από κάθε
έννοια καλλιέργειας και δηµιουργικής έκφρασης; Ως ο µυωπικός
κοινωνικός δαρβινισµός, η εµµονική ιδεοληψία µιας ολιγαρχικής
παιδείας, που, µε πρόσχηµα την κρίση, υποχρηµατοδότησε τη
δηµόσια εκπαίδευση, την αποδυνάµωσε θεσµικά, απέλυσε δα-
σκάλους και επανέφερε τον καιάδα των πολλών µη προνοµιού-
χων; 

Ο συσχετισµός του ορισµού των προτύπων µε τις εισαγωγικές
εξετάσεις είναι λογικά και ιστορικά άτοπος. Η ιστορία της παιδα-
γωγικής το επαληθεύει. Τα σχολεία των µεγάλων παιδαγωγών,
του Πεσταλότσι, του Κοµένιου, της Μοντεσόρι, δεν ήταν σχολεία-
ελίτ. Ήταν σχολεία ανοικτά σε όλους.

Η διαµάχη µεταξύ φίλων και εχθρών της αριστείας ανέδειξε το
βαθύ χάσµα ανάµεσα σε δυο διαµετρικά αντίθετα αξιακά συστή-
µατα και οράµατα, ανάµεσα στη νεοφιλελεύθερη ιδεοληψία της
ολιγαρχικής παιδείας αφ’ ενός και στη δηµοκρατική αντίληψη αφ’
ετέρου. Αν η αριστεία –η αριστεία σας- θέλει τον µαθητή έρµαιο
ενός εξετασιοκεντρικού συστήµατος και τον εκπαιδευτικό δε-
σµώτη αξιολογήσεων, που πάντα εµπεριέχουν τιµωρητική διά-
σταση, τότε δηµοκρατικό σχολείο και αριστεία είναι η αντίφαση
εν τοις όροις. 

Η µετεξέλιξη των πρότυπων πειραµατικών σε πειραµατικά δη-
µόσια σχολεία σηµαίνει καινοτόµες δράσεις και πειραµατισµούς
ως αντισώµατα της σχολικής διαρροής και υποεπίδοσης. Σηµαί-
νει άρση των κοινωνικών διακρίσεων και εµπέδωση της δηµοκρα-
τίας. Σηµαίνει όχι σχολεία για άριστους, αλλά άριστα σχολεία για
όλους. Διότι η παιδεία είναι κοινωνικό αγαθό όταν παρέχεται
στον καθένα όχι αναλόγως της αξίας του –που θα έλεγε ο Αρι-
στοτέλης- αλλά ανεξαρτήτως αυτής, σύµφωνα µε την αρχή της
διανεµητικής δικαιοσύνης που διέπει το κοινωνικό κράτος.

Μια τελευταία λέξη θα πω για το τελευταίο άρθρο του νοµο-
σχεδίου, που επανεγγράφει τους φοιτητές που διέγραψε ο προ-
ηγούµενος νόµος και που απαξιώθηκαν ως αιώνιοι. Δύο είναι τα
ισχυρά επιχειρήµατα που επικαλέστηκαν οι ένθερµοι υποστηρι-
κτές της διαγραφής τους: το κόστος και η επιβάρυνση του πο-
λύπαθου ελληνικού δηµοσίου από τη µια και η επιβολή της τάξης
από την άλλη. 

Ξεκινώ από το πρώτο. Ποιο το κόστος εκτός από το µελάνι της
σφραγίδας ανανέωσης της εγγραφής; Μήπως η σίτιση, η στέ-
γαση και τα βιβλία, που ουδείς δικαιούται µετά το έκτο έτος φοί-
τησης για σχολές τετραετούς φοίτησης; Κατ’ ουσίαν ο λόγος
διαγραφής τους ήταν το δεύτερο: Να µπει µια τάξη. Ναι, διότι το
πανεπιστήµιο απανταχού σε δύσκολους καιρούς υπήρξε πάντοτε
προπύργιο αγώνων και κοιτίδα αντίστασης, αιχµή του δόρατος
εναντίον αυταρχικών πρακτικών και καθεστώτων. Σε αυτό το πα-
νεπιστήµιο πρέπει να σταλεί το µήνυµα της τάξης και της συµ-
µόρφωσης. Τώρα, εάν οι διαγραφέντες αργοπόρησαν να
ολοκληρώσουν τις σπουδές τους επειδή  κάποιος στην οικογέ-
νεια έµεινε άνεργος και έπρεπε να επιστρέψουν στις πόλεις τους
ή επειδή έπρεπε να δουλεύουν, ας µην το θίξουµε, διότι θα µας
επιρριφθεί η µοµφή του λαϊκισµού, η ίδια µοµφή στην οποία πάν-
τοτε καταφεύγατε όταν καταγγέλλονταν οι επιστρατεύσεις απερ-
γών, οι αντισυνταγµατικές απολύσεις, οι διώξεις εναντίον

ανήλικων µαθητών για συµµετοχή τους σε κινητοποιήσεις και
πολλά άλλα.

Αυτή την εβδοµάδα διορθώθηκαν κάποιες αδικίες και επουλώ-
θηκαν κάποιες πληγές και το προς ψήφιση νοµοσχέδιο µεταξύ
άλλων ήρθε να µας θυµίσει ότι σε τούτο τον τόπο οι αγώνες για
παιδεία ήταν πάντα αγώνες για τη δηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,
κυρία Βάκη, για την ενδιαφέρουσα εισήγηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αποφεύγεται ιδιαίτερα η ανα-
φορά κι η φράση: «αιώνιοι φοιτητές». Είναι πολίτες, είναι φοιτη-
τές. Παρακαλώ την Αριστερά και όλα τα κόµµατα να αποφεύγουν
την αναφορά: «αιώνιοι φοιτητές».

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Σε εισαγωγικά, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Τον λόγο έχει ο κ.

Καραµανλής.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι

Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, ένα είναι βέβαιο: Η πλειοψηφία
των πολιτών στη χώρα µας πιστεύω ότι δεν επιθυµεί την οικονο-
µική και πολιτική αποµόνωση από τους ευρωπαϊκούς µηχανι-
σµούς. Όµως, την ίδια ώρα το Υπουργείο Παιδείας φέρνει ένα
νοµοσχέδιο που µας οδηγεί στο ευρωπαϊκό περιθώριο στον
χώρο της παιδείας.

Εµείς δεν πιστεύουµε στην αντιπολίτευση για την αντιπολί-
τευση. Στην Κεντροδεξιά δεν είµαστε οπαδοί της λεγόµενης δο-
µικής αντιπολίτευσης, που δυστυχώς έχει γίνει παράδοση στο
πολιτικό µας σύστηµα. Πιστεύουµε στη συναίνεση και στη σύν-
θεση απόψεων. Πώς όµως να το πετύχουµε αυτό, αν δεν το επι-
θυµεί η ίδια η Κυβέρνηση; 

Είναι δυνατόν να επιλέγεται η διαδικασία του κατεπείγοντος
για το νοµοσχέδιο για την παιδεία; Είναι λυπηρό, κατά την άποψή
µας, να έρχεται στη Βουλή ένα νοµοσχέδιο µετά από ελάχιστο
διάλογο µε την εκπαιδευτική κοινότητα. Μας εκπλήσσει δυσάρε-
στα αυτό όταν προέρχεται από την Κυβέρνηση της «πρώτης
φοράς αριστερά». 

Το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου, κατά την άποψή µας, συνο-
ψίζεται σε δύο λέξεις: όπισθεν ολοταχώς. Αναρωτιέµαι, γιατί όλα
αυτά; Για να ικανοποιηθεί µέρος της εκλογικής πελατείας του
ΣΥΡΙΖΑ; Γιατί η Κυβέρνηση πειραµατίζεται σε έναν τόσο ευαί-
σθητο χώρο; Για να ικανοποιηθούν, µήπως, ιδεολογικές αγκυλώ-
σεις; 

Η ουσία πάντως είναι ότι η Κυβέρνηση αποφασίζει και στον
τόσο σηµαντικό χώρο της εκπαίδευσης να αποµακρυνθεί από τη
Δύση. Και ειλικρινά αναρωτιέται κανείς: Σε ποια προηγµένη χώρα
ακολουθούνται πολιτικές σαν κι αυτές που µας προτείνει το
Υπουργείο Παιδείας; Πού αλλού έννοιες, όπως η αξιολόγηση και
η αριστεία, εξοβελίζονται στο πυρ το εξώτερον;

Επειδή δεν θέλω να σας φάω τον χρόνο και να αναφερθώ σε
πολλά σηµεία, όπως, για παράδειγµα, στο πόσο οπισθοδροµικό
είναι για την τριτοβάθµια εκπαίδευση το προτεινόµενο νοµοσχέ-
διο, θα µου επιτρέψετε να σταθώ λίγο µόνο σε δύο χαρακτηρι-
στικά παραδείγµατα εµµονικών στερεοτύπων. 

Πρώτον, είναι σαφής η πρόθεση της ηγεσίας του Υπουργείου
Παιδείας για περιορισµό ως και εξαφάνιση της αξιολόγησης. Και
µάλιστα προχωράει στην κατάργησή της, χωρίς να προτείνει κάτι
συγκεκριµένο προς την αντικατάστασή της. Είναι πραγµατικά
αδιανόητο για τη χώρα µας και για την εποχή µας σε µία ανε-
πτυγµένη χώρα, όπως η δική µας, να µην υπάρχει αξιολόγηση.
Ανατρέπεται έτσι κάθε ουσιαστικό κεκτηµένο του ευρωπαϊκού
χώρου εκπαίδευσης και έρευνας.

Το δεύτερο, εξίσου λυπηρό και αναχρονιστικό -αν θέλετε- είναι
η αναίτια δίωξη των πρότυπων σχολείων. Ένας θεσµός που λει-
τούργησε µε τεράστια επιτυχία, όπως άλλωστε αποδεικνύει η µα-
ζική προσέλευση νέων παιδιών στις εισαγωγικές εξετάσεις, επί
της ουσίας καταργείται µε µία προσέγγιση που στην πραγµατι-
κότητα είναι βαθύτατα αντιλαϊκή. 

Θα περιµέναµε από µία Κυβέρνηση της Αριστεράς, και µάλι-
στα σε περίοδο κρίσης, να δώσει περισσότερες ευκαιρίες σε όλα
τα ελληνόπουλα για υψηλού επιπέδου εκπαίδευση, όχι λιγότε-
ρες. Θα περιµέναµε να ανοίξει και νέα πρότυπα σχολεία σε υπο-
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βαθµισµένες περιοχές, όχι να περιορίσει τα υπάρχοντα σε λίγα
ιστορικά σχολεία στο λεκανοπέδιο της Αθήνας. 

Δυστυχώς όµως το Υπουργείο Παιδείας θεωρεί ότι µόνο οικο-
νοµικά ευκατάστατοι έχουν δικαίωµα σε µία παιδεία καλύτερη
από τον µέσο όρο. Αντιλαµβάνεται προφανώς ότι τα πρότυπα
πειραµατικά σχολεία είναι µία δήθεν µορφωτική ελίτ που πρέπει
να πατάξει, επιβάλλοντας έναν αντιεπιστηµονικό εξισωτισµό
«προς τα κάτω». Στερεί έτσι τη δυνατότητα, κατά την άποψή µας,
για καλύτερη εκπαίδευση από χιλιάδες παιδιά που την αξίζουν. 

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι αυτή η απόφαση έρχεται, κατά
την άποψή µου, σε ευθεία σύγκρουση µε το βασικό αφήγηµα της
Αριστεράς, της λελογισµένης Αριστεράς -αν θέλετε- που έχει µία
σηµαντική παράδοση δεκαετιών σε αγώνες για παροχή ποιοτικής
παιδείας σε όλους τους πολίτες. Αλλά έρχεται σήµερα η Κυβέρ-
νηση να αυτοαναιρεί αυτό το κεκτηµένο. Και µε αυτόν τον τρόπο
πιστεύουµε ότι θίγετε εσείς την παράδοση του πολιτικού σας
χώρου, αλλά πιο σηµαντικό είναι ότι θίγετε µαθητές που δεν
έχουν την οικονοµική δυνατότητα να έχουν πρόσβαση σε ιδιω-
τική εκπαίδευση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά την άποψή µας, όλες
αυτές οι αντιλήψεις είναι κοινωνικά αντιδραστικές, επιστηµονικά
αναχρονιστικές και εκπαιδευτικά αναξιοκρατικές. 

Ήρθε η ώρα όµως να αποφασίσουµε ποια παιδεία θέλουµε:
Στο περιθώριο και στην αποµόνωση της Ευρώπης, εκπαιδευτικό
ουραγό των εξελίξεων ή µία παιδεία που να διέπεται επιτέλους
από διεθνώς αναγνωρισµένες αρχές; 

Ο χώρος της παιδείας όλοι συµφωνούµε ότι δεν µπορεί να
αποτελεί πεδίο ασκήσεων επί χάρτου και πρόχειρων πειραµατι-
σµών, αλλά χώρο διαλόγου και σύνθεσης για το καλό των επό-
µενων γενεών. 

Όλοι εδώ µέσα λέµε ότι η παιδεία είναι εθνική υπόθεση. Αν το
πιστέψουµε, ας κάνουµε το πιο απλό: Ας συνεννοηθούµε. Να αν-
τιληφθούµε ότι χρήζει µακροπρόθεσµου σχεδιασµού και όσο το
δυνατόν ευρύτερων συναινέσεων. Να σταµατήσει το «ράβε-ξή-
λωνε», που η αλήθεια είναι ότι έκαναν και οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις. Να επενδύσουµε, λοιπόν, στην εκπαίδευση και να
στηρίξουµε σε αυτήν την αναγέννηση της νεολαίας και της πα-
τρίδας µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Καραµανλή.
Ο κ. Χάρης Θεοχάρης από το Ποτάµι είναι ο τελευταίος από

τον κατάλογο των Βουλευτών. Οι κύριοι εισηγητές και ειδικοί
αγορητές θα έχουν τη δυνατότητα για µια ολιγόλεπτη δευτερο-
λογία, για να περατώσουµε τη συνεδρίαση.

Κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΗΣ ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου, κύριοι συνάδελφοι, δυο λόγια για τη σηµερινή

ανακοίνωση του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης, σε
σχέση µε τη µεθόδευση για τη νοµιµοποίηση των ανεξαρτήτων
αρχών. 

Ευχαριστούµε για την επιβεβαίωση. Ο Υπουργός δηλώνει πως
ο σκοπός της διάταξης ήταν να διατηρήσει τις αρχές εν ζωή -και
ποια πιο φιλική αρχή από το ΕΣΡ, πρώτη-πρώτη- ώστε να µπο-
ρέσει να αποφύγει την πλήρωση των κενών θέσεων. Γιατί; Γιατί
οι τοποθετήσεις χρειάζονται συναίνεση, σύνθεση και συνεν-
νόηση. Και αυτό είναι κάτι που δεν το έχει µάθει ο ΣΥΡΙΖΑ. Το
µόνο που ξέρει είναι καταγγελία, κατεδάφιση, καταστροφολογία.
Εφόδια –είναι αλήθεια- για µια αντιπολίτευση όµως, και µάλιστα
κακή. Όχι για κυβέρνηση.

Αν θέλει η Κυβέρνηση να αποδείξει τη διαφορετική στόχευση
της διάταξης, να φέρει στην επόµενη Διάσκεψη των Προέδρων
ενωτικές προτάσεις για τις κενές θέσεις των µελών του ΕΣΡ. Ιδού
πεδίο δόξης λαµπρόν!

Μην ψάχνετε, κύριοι της συγκυβέρνησης, τον παλαιοκοµµατι-
σµό στο Ποτάµι. Κοιτάξτε εγγύτερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της συγκυβέρνησης, είστε βγαλ-
µένοι από τα σπλάχνα της Μεταπολίτευσης -το ακούσαµε αυτό
σήµερα πολύ καθαρά- γνήσιο τέκνο αυτής µε τα καλά και τα
κακά της. Βαθιά, όµως, συντηρητικοί απωλέσατε τη ζωντάνια του
ριζοσπαστισµού, τον οποίο τον έχετε κρατήσει µόνο στο λεκτικό

επίπεδο. Όσο περισσότερο, όµως, µιλάτε για ριζοσπαστικές αλ-
λαγές, τόσο περισσότερο δίνετε µάχες οπισθοφυλακών για προ-
νόµια και κεκτηµένα, µάχες καταδικασµένες ιστορικά.

Είστε το κόµµα της αποκατάστασης των αδικιών -µέχρι εκεί
φτάνει η φιλοδοξία σας- και της επιστροφής στο status quo ante.
Όταν, όµως, τελειώσουν τα καύσιµα των µνηµονιακών αδικιών
προς αποκατάσταση, δεν θα ξέρετε τι να κάνετε. 

Χρειάζεστε τις αδικίες, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης,
για να έχετε σκοπό. Τις χρειάζεστε όπως οι εταιρείες δίαιτας
χρειάζονται την παχυσαρκία. Δεν θέλετε να τις καταπολεµήσετε
στη ρίζα τους, γιατί τρέφουν τη σκέψη και τη ρητορική σας, όπως
ο Γιάννης Αγιάννης έτρεφε το µυαλό του Ιαβέρη.

Πουθενά δεν αποτυπώνονται καλύτερα αυτές οι θλιβερές δια-
πιστώσεις από το νοµοσχέδιο για την παιδεία και τον νόµο για τη
δηµόσια διοίκηση που µόλις ψηφίσαµε. Αποκατάσταση, επανα-
φορά, άρση αδικιών, πρώτες βοήθειες, οι εκφράσεις που ακούµε
συνεχώς. Προχειρότητα, οπισθοδρόµηση, αντιµεταρρύθµιση
αυτά που βλέπουµε.

Τέσσερις φορές διορθώσεις στη ρύθµιση. Είναι 2% αντί 10%
το bonus πληρωµής εφάπαξ φόρου. Επαναπροσλαµβάνετε τις
καθαρίστριες µε την προσωπική διαφορά και συνεπώς οι νέοι
διορισµένοι εφοριακοί της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσό-
δων παίρνουν λιγότερα. Οπότε θα σας καλέσω να τους δώσετε
αύξηση, γιατί είναι ντροπή αυτό που κάνετε. Η αποκατάσταση
της αδικίας γεννά νέα αδικία κ.ο.κ.. 

Βγάζετε έξω τον Λαυρεντιάδη µε τον νόµο σας για τις φυλα-
κές. Ίσως αυτόν στοχεύατε. Όχι τον Σάββα Ξηρό. Χαρίζετε εκα-
τοµµύρια σε καπνοβιοµηχάνους και κατασκευαστές µε την άρση
των ορίων των ρυθµίσεων, την ώρα που επεκτείνετε τις συµβά-
σεις τους. Διαλύετε την παιδεία καταργώντας, αντί να διορθώ-
νετε.

Το πρωί το οµολόγησε µε τα Συµβούλια Διοίκησης και ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός, απαντώντας στον επικεφαλής µας. Με δυο
λόγια, τα γκρεµίζετε όλα, χωρίς να αλλάξετε τίποτα. 

Ακούσαµε µόλις τώρα την κ. Φωτίου να υπερασπίζετε τη δη-
µοκρατία. Μπράβο! Την υπερασπιζόµαστε κι εµείς. Μόνο που
αυτή η Βουλή δεν είναι αναθεωρητική. Δεν συζητάµε το Σύν-
ταγµα, που είστε «οδοστρωτήρας» κάθε λέξης του. Μιλάµε για
την παιδεία, που τη χάσαµε και την ξεχάσαµε στη σηµερινή συ-
ζήτηση. Μας λένε «επειδή δεν αξιολογούσαν καλά οι προηγού-
µενοι, να µην αξιολογούµε καθόλου». 

Ήθελα να ήξερα, δεν βλέπετε τα χάλια, για παράδειγµα, της
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης; Οικογενειοκρατία, καθηγητές χωρίς
ή µε µονοψήφιες δηµοσιεύσεις; Τώρα, για πρώτη φορά, ακούτε
για το πώς είναι η κατάσταση της παιδείας;

Σας παρακαλούµε, τέρµα τα παραµύθια! Επί τρεις µήνες
ακούµε δύο πράγµατα από την Κυβέρνηση: «Αυτά που κάνω, τα
έκαναν και οι άλλοι χειρότερα, οπότε να µη µιλάτε», κοιτώντας
προς την προηγούµενη συγκυβέρνηση. Μπράβο! Αυτό λέµε κι
εµείς: Είστε ίδιοι µε τους προηγούµενους. Θέλετε να είστε οι
«προηγούµενοι λάιτ»; Ναι, να σας δώσω αυτόν τον χαρακτηρι-
σµό. Είστε οι «προηγούµενοι λάιτ». Οπότε, µη µιλάτε. Το δεύτερο
που ακούµε είναι πως «δεν το έκαναν καλά, οπότε το καταρ-
γούµε». Μπράβο δις! Πονάει κεφάλι, κόψει κεφάλι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της συγκυβέρνησης, είστε σαρξ
εκ σαρκός της συντήρησης, γι’ αυτό και θα αποτύχετε. Προτείνω
στην πολύ καινοτόµο Πρόεδρο της Βουλής, η οποία πραγµατικά
έχει εισαγάγει καινά δαιµόνια, να κάνει και µια άλλη καινοτοµία:
Να πάρει το Βήµα αυτό της Βουλής και να το πάει πέντε µέτρα
πιο δίπλα, να σας βλέπουν τουλάχιστον οι οµιλητές εκεί όπου
είστε. Στα δεξιά τους, µαζί µε τους συνεργάτες σας τους ΑΝΕΛ.
Αυτή είναι η καινοτοµία που χρειάζεται η Ολοµέλεια.

Θα κλείσω µε µια προσωπική αναφορά. Για δεύτερη φορά, σή-
µερα το πρωί, ο Πρωθυπουργός µού έκανε την τιµή να µε ανα-
φέρει. Τις προάλλες, στην πρώτη του συνέντευξη στο ιδιωτικό
κανάλι που επέλεξε. Σήµερα στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Και
τις δύο φορές επανέλαβε ανυπόστατη κατηγορία, χωρίς να έχω
τη δυνατότητα άµεσης απάντησης. Δεν διάβασε την πρώτη µου
απάντηση από αυτό εδώ το Βήµα. Ελπίζω να κάνει τον κόπο να
δει τα Πρακτικά σήµερα. 

Του απαντάω, λοιπόν, και απαντάω και στον ελληνικό λαό.
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Είναι γνωστό πως η ξεροκεφαλιά µου στις πιέσεις για ρουσφέτια
οδήγησαν σε συνεχείς τριβές µε το Μαξίµου. Δεν συµµορφωνό-
µουν προς τις υποδείξεις και αυτός είναι ο λόγος ή ένας κύριος
λόγος που έφυγα. Τα γραπτά, τουλάχιστον, αιτήµατα το αποδει-
κνύουν, καθώς δεν υπήρχαν σε καµµία άλλη υπηρεσία, παρά στη
µόνη που ήταν στην πράξη ανεξάρτητη κατά τη διάρκεια της θη-
τείας µου. Έφυγα, γιατί δεν έκανα κανένα ρουσφέτι. Κανένα.
Εξάλλου, χτίζετε το παλαιοκοµµατικό κράτος, το παλιό πελατει-
ακό κράτος και εσείς σήµερα στο µιλητό, όχι µε γραπτά. 

Νοµίζετε πως ο ελληνικός λαός δεν καταλαβαίνει πως δεν γί-
νεται ο Υπουργός να έχει δεκατρείς φίλους στην επικράτεια, για
να τους κάνει περιφερειάρχες και κατά τύχη να βγαίνει «έντεκα
: δύο», έντεκα ΣΥΡΙΖΑ και δύο ΑΝΕΛ; Είχε φίλους στελέχη των
ΑΝΕΛ και πριν από τη συγκυβέρνηση ο κ. Μπαλτάς; Ο προϊστά-
µενός του του υπαγόρευσε τα δεκατρία ονόµατα της µοιρασιάς
µε τους ΑΝΕΛ. Μοιρασιά έγινε. 

Υπάρχει, όµως, κι άλλη απόδειξη πως κύριος λόγος της απο-
µάκρυνσής µου ήταν η ξεροκεφαλιά αυτή. Η εκλεκτή σας, η διά-
δοχός µου, έκανε µε τα ίδια κοµµατικά κριτήρια τις επιλογές. Με
εντολές από Καραγιώργη Σερβίας και Μαξίµου. Αλλιώς δεν εξη-
γείται πώς διόρισε τρεις συνδικαλιστές της ΔΑΚΕ στις θέσεις των
Γενικών Διευθυντών και έναν ανεξάρτητο, ώστε να αδειάσει η
θέση στο ΣΔΟΕ και να µπορέσει να τοποθετηθεί συγγενικό πρό-
σωπο προς το Μαξίµου στη θέση του ΣΔΟΕ αυτή. 

Όλα αυτά έγιναν την εβδοµάδα του Δεκαπενταύγουστου και
µε προσπάθεια φίµωσης των εφηµερίδων, µε τη δικαιολογία πως
θα δηµιουργούσε πρόβληµα στη διαπραγµάτευση. Γι’ αυτό και
δεν έπρεπε να γράψουν επικριτικά άρθρα. Εν κρυπτώ και παρα-
βύστω τον Δεκαπενταύγουστο έγιναν οι τοποθετήσεις. Και οι
επόµενες τοποθετήσεις των τεσσάρων περιφερειακών διευθυν-
τών, έγιναν µε ποσόστωση «δύο : δύο» στα κόµµατα της προ-
ηγούµενης συγκυβέρνησης. 

Αυτές είναι οι αξίες και τα προσόντα που σας ενδιαφέρουν κι
εσάς, δυστυχώς. Γι’ αυτό κρατάτε τη συνέχεια στη γενική γραµ-
µατεία, ενώ έχετε αλλάξει ακόµα και τις ανεξάρτητες αρχές. Εκεί
δεν έχετε πρόβληµα. Καλά κάνετε. Είναι δικαίωµά σας. Δεν λέει
κανείς τίποτα. Θα κριθείτε από τα αποτελέσµατά σας. 

Το προσωπικό και κοµµατικό µου συµφέρον θα ήταν να σας
ενθάρρυνα και να σας ενθαρρύναµε εµείς, το Ποτάµι προς την
καταστροφή. Όµως, το Ποτάµι δεν ήλθε στην πολιτική για να
βάλει πάνω από το συµφέρον της χώρας το κοµµατικό του συµ-
φέρον. Όχι, το κόµµα πρώτο. Όχι για να κάνουµε αυτό που θα
κάνατε εσείς, να λέµε «ναι» σε κάθε παροχή σας -είναι ήδη πολ-
λές- να τις ψηφίζαµε όλες και να πούµε «όχι» στη µοιραία συνέ-
πεια όλων αυτών των παροχών σας, τη φορολαίλαπα που
ετοιµάζετε για τον ελληνικό λαό, στο κεφάλι του οποίου πειρα-
µατίζεστε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κύριε Θεοχάρη.

Θέλει κάποιος εκ των Υπουργών να πάρει τον λόγο πριν δώσω
τον λόγο στους εισηγητές και αγορητές;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Ναι, κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Πόση ώρα θα χρει-
αστείτε, κύριε Κουράκη;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Λιγότερο από δέκα λεπτά
υπολογίζω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα ήθελα λίγο να σας ενηµερώσω, πριν πω ορισµένα πράγ-
µατα, σχετικά µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

Δυστυχώς, για λόγους ανώτερους από τις δυνατότητές µας,
δεν µπόρεσαν να υπογράφουν οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις, ώστε
να σας µοιραστούν σήµερα και θα τις έχετε µόλις υπογραφούν

από τον κύριο Γενικό, από τη Γραµµατεία της Κυβέρνησης.
Παρ’ όλα αυτά, ενώ σας είχα πει –επαναλαµβάνω για όσους

συναδέλφους  δεν ήταν- τις κυριότερες εξ αυτών, θα επαναλάβω
αυτές µε λιγότερα λόγια και δύο ακόµη που έχουν σηµασία.

Σας είχα πει το πρωί ότι γίνεται µία νοµοτεχνική βελτίωση στο
εβδοµαδιαίο ωρολόγιο πρόγραµµα της Γ’λυκείου, όπου προστί-
θεται µία ώρα Ιστορία Κοινωνικών Επιστηµών.

Γίνεται µία νοµοτεχνική βελτίωση στην παράγραφο 1 του άρ-
θρου 10, όπου στον κατάλογο των προτύπων γυµνασίων της
χώρας προστίθεται το Γυµνάσιο της Ζωσιµαίας Σχολής Ιωαννί-
νων.

Με τη νοµοτεχνική βελτίωση στο τέλος της παραγράφου 1 του
άρθρου 13 προστίθεται ως πρόσθετη προϋπόθεση υποβολής
υποψηφιότητας σε θέση διευθυντή προτύπου ή πειραµατικού
σχολείου η κατοχή διδακτορικού διπλώµατος ή µεταπτυχιακού
διπλώµατος ειδίκευσης, λόγω των ιδιαίτερων χαρακτηριστικών
αυτών των σχολικών µονάδων.

Ανέφερα ότι στο β’ εδάφιο της παραγράφου 7 του άρθρου 17
προστίθενται στις κατηγορίες εκπαιδευτικών που προσφέρουν
διδακτική υπηρεσία και οι υπεύθυνοι περιβαλλοντικής εκπαίδευ-
σης, αγωγής υγείας, πολιτιστικών σχολικών δραστηριοτήτων και
υπευθύνων σε διάφορους οργανισµούς. Η προσθήκη των κατη-
γοριών αυτών έγινε µεταξύ άλλων και για λόγους συµφωνίας του
παρόντος προς ψήφιση νόµου µε κείµενες νοµοθετικές διατά-
ξεις.

Γίνεται µία νοµοτεχνική βελτίωση όπου στην περίπτωση α’ της
παραγράφου 2 του άρθρου 19 καταργείται η µη µοριοδότηση
των µονοετών µεταπτυχιακών, µετά και από τοποθετήσεις συνα-
δέλφων της Συµπολίτευσης και της Αντιπολίτευσης κατά τη διάρ-
κεια της συζήτησης. 

Η νοµοτεχνική βελτίωση είναι -για να έχετε πλήρη εικόνα- ως
εξής: «Το διδακτορικό δίπλωµα µοριοδοτείται µε τέσσερις µονά-
δες, ο µεταπτυχιακός τίτλος σπουδών, είτε µονοετούς είτε διε-
τούς, µε δυόµισι µονάδες» Τα υπόλοιπα παραµένουν ως έχουν.

Επίσης, µε τη νοµοτεχνική βελτίωση στην περίπτωση α’ της
παραγράφου 4 του άρθρου 22 αυξάνεται από δύο σε τρεις ο
αριθµός των σχολικών µονάδων, στις οποίες µπορεί να υποβάλει
υποψηφιότητα ένας εκπαιδευτικός, προκειµένου να επιλεγεί ως
διευθυντής. Επειδή είναι σηµαντική αυτή η βελτίωση -είναι πολύ
σύντοµο- διαβάζω:

«Οι υποψήφιοι διευθυντές σχολικών µονάδων, οι υποψήφιοι δι-
ευθυντές τετραθέσιων και άλλων νηπιαγωγείων και οι υποψήφιοι
διευθυντές εργαστηρίων για τις θέσεις κατ’ ανώτατο αριθµό
τριών σχολικών µονάδων, εκ των οποίων η µία σχολική µονάδα
µπορεί να είναι είτε όπου κατέχουν οργανική θέση είτε σε µία
από τις σχολικές µονάδες που υπηρέτησαν την τελευταία πεντα-
ετία, ως στελέχη ή ως εκπαιδευτικοί για τουλάχιστον οχτώ διδα-
κτικές ώρες την εβδοµάδα.

Η δεύτερη σχολική µονάδα είναι εντός του ΠΥΣΠΕ ή ΠΥΣΔΕ,
όπου υπηρετούν ή υπηρέτησαν την τελευταία πενταετία. Και η
επιλογή της τρίτης σχολικής µονάδας δεν υπόκειται σε κανέναν
επιπρόσθετο περιορισµό, δηλαδή αυτή µπορεί να είναι οποιαδή-
ποτε ΠΥΣΠΕ ή ΠΥΣΔΕ.».

Σχετικώς µε αυτά που συζητούσαµε, θα ήθελα πολύ σύντοµα
να σας πω ότι το νοµοθετικό έργο που διεξάγεται αυτές τις
µέρες είναι ένα σύνολο µέτρων - απορώ πώς ορισµένες πτέρυ-
γες της Βουλής δεν το βλέπουν- για τους µαθητές και τους εκ-
παιδευτικούς. 

Αυτά τα µέτρα έχουν ουσιαστικό αντίκρισµα στους µαθητές.
Δεν ρίχνουν καθόλου την ποιότητα της εκπαίδευσης. Θα έλεγα
µάλιστα ότι το αναβαθµίζουν, καθώς διώχνουν το άγχος από τις
εξετάσεις και τον προσανατολισµό του λυκείου προς τις εξετά-
σεις. Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι φτάσαµε στο σηµείο να θε-
ωρείται ένα σχολείο καλό, όταν µιµείται ένα καλό φροντιστήριο. 

Αυτό έγινε µε την αφαίρεση της τράπεζας των θεµάτων και,
όπως είπε και η κ. Φωτίου, ήταν αδιανόητο άλλο να διδάσκει ο
καθηγητής και άλλα να εξετάζονται οι µαθητές. Είχε επέλθει µια
πλήρης διάρρηξη της σχέσης του µαθητή µε τον δάσκαλο. 

Βεβαίως, το ότι θα όφειλε ο καθηγητής να εξαντλεί όλη την
ύλη, αυτό είναι ευκταίο. Αλλά, ξέρετε ότι πολλές φορές ορθώς
ο καθηγητής, ο «δάσκαλος» -είναι µια πολύ σηµαντική έννοια-
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προσάρµοζε την όλη εκπαιδευτική διαδικασία ανάλογα µε τον
πληθυσµό που είχε. Δεν έτρεχε µπροστά, για να καλύψει οπωσ-
δήποτε την ύλη. 

Είχε λιγότερη σηµασία η µετάδοση του όγκου των γνώσεων
και περισσότερο η όλη µορφωτική διαδικασία, η οποία είναι µια
πολύ ευαίσθητη διαδικασία και πρέπει να προσαρµόζεται κάπως
στο υλικό που έχει από κάτω. Και πολλές φορές αυτό το υλικό
ήταν ένα υλικό µε χαµηλές επιδόσεις. Άρα ήταν σοφός εκείνος
ο δάσκαλος που έπαιρνε ένα χαµηλό εκπαιδευτικό υλικό σε επί-
πεδο µαθητών και το ανέβαζε λίγο ψηλότερα. Εάν έτρεχε πάρα
πολύ και έπαιρνε θέµατα από την τράπεζα θεµάτων και άλλα, κα-
ταλαβαίνετε ότι θα έσπρωχνε πάρα πολλά παιδιά στη σχολική
αποτυχία. 

Αυτός ήταν ο µετρηµένος -όχι αυθαίρετος- λόγος για την κα-
θιέρωση του βαθµού «9,5», το οποίο αφορούσε όλα τα µαθήµατα
και το πήγαµε στο «10» σε ένα έκαστο µάθηµα ξεχωριστά, δη-
λαδή «10» στην Άλγεβρα, «10» στη Γλώσσα, κ.λπ., όπου, εάν κο-
βόσουν σε ένα, πήγαινες για επαναληπτικές εξετάσεις τον
Σεπτέµβριο. Με αυτό το σύστηµα το ποσοστό σχολικής αποτυ-
χίας από 4,5% πήγε στο 24%! 

Αυτό σηµαίνει ότι ένα µεγάλο µέρος των µαθητών µε δυσκολία
έφευγε και-σε συνδυασµό µε την κατάργηση της δυνατότητας
να µπορέσει να επιλέξει τεχνικές σχολές από την τεχνική και
επαγγελµατική εκπαίδευση, την οποία  διαλύσατε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι των προηγούµενων κυβερνήσεων-πάρα πολλά
από αυτά τα παιδιά ή θα έβγαιναν εκτός σχολικού και εκπαιδευ-
τικού συστήµατος, για να πάνε όπου µπορεί να φανταστεί ο κα-
θένας ή όσοι είχαν την οικονοµική δυνατότητα να πάνε σε
ιδιωτικά εκπαιδευτήρια. 

Το γεγονός ότι επανασυστήσαµε αυτές τις ειδικότητες των
ΕΠΑΛ και είκοσι δύο χιλιάδες παιδιά ξαναβρήκαν το σχολειό τους
ήταν πολύ µεγάλο δώρο σε αυτά τα παιδιά. Χαίροµαι που αυτό
αναγνωρίστηκε και από άλλες πτέρυγες της Βουλής, ακόµα και
από εκείνες που είχαν υπερψηφίσει αυτό το νοµοσχέδιο. Ενδε-
χοµένως δεν ήταν οι συγκεκριµένοι Βουλευτές. 

Επίσης παίρνουµε µέτρα για τους καθηγητές και ανορθώ-
νουµε το ανάστηµά τους, για να επιτελέσουν αυτό τον ρόλο.
Αυτό το κάνουµε πολύ συγκεκριµένα µε το να καταργήσουµε την
αξιολόγηση, που είχε έναν τιµωρητικό χαρακτήρα.

Με αυτό, στον βαθµό που θα συνδεόταν και µε τη µισθολογική
και βαθµολογική τους εξέλιξη, έφτασε να υπάρχουν σχολειά µε
πολύ δυσµενείς εξελίξεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Διαγκωνίζονταν µεταξύ τους ποιος θα πάρει πρότζεκτ, για να

αυξήσει τα µόρια, ώστε να αξιολογηθεί καλύτερα από τον άλλο,
γιατί περίπου ένα 15% έπρεπε να απορριφθεί. Δηλαδή δεν λέ-
γαµε πόσοι ήταν καλοί, αλλά πόσοι έπρεπε να µείνουν. Αυτό προ-
καλούσε έναν ανταγωνισµό άνευ ορίων. 

Μόλις αφαιρέσαµε την αξιολόγηση αυτή, γιατί όπως έχουµε
πει εµείς είµαστε υπέρ της αποτίµησης και του εκπαιδευτικού
έργου και της σχολικής µονάδας, αλλά µε έναν τρόπο και ένα
πνεύµα –θα το συζητήσουµε όλοι µαζί- πώς να εντοπίζουµε τα
αδύνατα σηµεία, για να βελτιώνουµε και τον εκπαιδευτικό µε επι-
µόρφωση και τη σχολική µονάδα µε τα αναγκαία µέτρα που πρέ-
πει να πάρουµε, αλλά όχι το προηγούµενο, που ήταν τελείως
άλλο σύστηµα!

Αυτό προκάλεσε µια µεγάλη ανακούφιση στους εκπαιδευτι-
κούς. 

Μία πρόσθετη βοήθεια ήταν το ότι αφαιρέσαµε αυτό το «κα-
ταπληκτικό» τερατούργηµα των Πειθαρχικών Συµβουλίων, όπου
µια απλή καταγγελία για οποιονδήποτε λόγο σε έθετε εκτός σχο-
λείου. Κρατήσαµε µόνο ελάχιστες περιπτώσεις –όχι µε µια απλή
καταγγελία- αν κάποιος παραπεµφθεί, βεβαίως, για εγκλήµατα
που έχουν σχέση µε τη γενετήσια πράξη. Επαναφέραµε τους κα-
θηγητές. Το είχαµε υποσχεθεί και το κάναµε.

Στο τέλος προσθέσαµε ακόµα ένα µέτρο µε το οποίο δίνουµε
τη δυνατότητα να αυτοκυβερνώνται στο 33% µαζί µε τα άλλα
µόρια. Άκουσα το καταπληκτικό –επισηµάνθηκε από άλλους συ-
ναδέλφους- ότι αναθέτουµε στους εκπαιδευτικούς να επιλέγουν

τους διευθυντές τους κατά το 33%, όταν ξέρουµε ότι θα επιλέ-
ξουν αυτούς οι οποίοι τούς φέρονται καλύτερα. 

Αυτή είναι η γνώµη που έχουµε για τους καθηγητές, για τους
ανθρώπους στους οποίους αναθέτουµε να αναθρέψουν τα παι-
διά µας; Πιστεύουµε ότι θα θέλουν, χάριν ευκολίας, να επιλέξουν
εκείνο τον διευθυντή που τους κάνει τα χατίρια, δηλαδή να απου-
σιάζουν αυθαιρέτως και άλλα τέτοια; Είναι δυνατόν; Αυτό που
κάνουµε είναι ότι δείχνουµε εµπιστοσύνη στον εκπαιδευτικό. Μά-
λιστα θα έλεγα ότι είναι και µια εξοικείωση στο µάθηµα της δη-
µοκρατίας. Τώρα, αν επιλέξουν µε βάση κοµµατικά ή άλλα
κριτήρια και δεν επιλέξουν τον αξιότερο µέσα στα σχολεία, θα
την πληρώσουν οι ίδιοι. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι αυτά είναι πολύ ουσιαστικά µέτρα.
Παρά το επείγον, παρ’ όλο που αναγνωρίσαµε ότι θα θέλαµε κα-
λύτερη και ευχερέστερη διαδικασία διαλόγου, είναι πολύ ουσια-
στικά µέτρα. 

Στην κατ’ άρθρο συζήτηση την Τρίτη θα έχουµε την ευχέρεια
να πούµε και περισσότερα πράγµατα. Σας ζητώ συγγνώµη πραγ-
µατικά εκ µέρους του Υπουργείου που δεν µπορέσαµε να σας
δώσουµε τώρα τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Όµως οι κυριότερες
είναι αυτές που σας ανέφερα. Θα φροντίσουµε να τις έχετε στα
χέρια σας, για να µπορέσετε να τοποθετηθείτε µε τον δικαιότερο
και ορθολογικότερο τρόπο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. 

Με την έναρξη της συνεδρίασης την Τρίτη, κύριε Υπουργέ,
σας παρακαλούµε να φέρετε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις και να
µας πείτε από τις δεκαπέντε βουλευτικές τροπολογίες ποιες κά-
νετε δεκτές. 

Ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Δηµήτρης Μπαξεβανάκης έχει τον
λόγο για ολιγόλεπτη δευτερολογία. 

Ορίστε, κύριε Μπαξεβανάκη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά µε
ανοχή, επειδή είστε και συµπατριώτης µου. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι έγινε µια ουσιαστική

κουβέντα. Το Σώµα και ο λαός που µας παρακολουθεί κατανόησε
τις απόψεις όλων των πλευρών. 

Μου έκανε εντύπωση η οξύτητα της επίθεσης από τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης και εννοώ από τα γνωστά τρία κόµµατα που
συστηµατικά αντιπολιτεύονται οποιαδήποτε νοµοθετική προσπά-
θεια της Κυβέρνησής µας. 

Θα ήθελα να πω, κατ’ αρχάς, στους φίλους του Ποταµιού τα
εξής: Αγαπητοί φίλοι, δεν νοµίζω ότι θα σας βοηθήσει η συνεχής
ταύτιση µε τα δύο πρώην µεγάλα κόµµατα που είναι υπεύθυνα
για την κατάντια της ελληνικής κοινωνίας. Αν ανατρέξετε στο
πρόσφατο παρελθόν, θα δείτε ότι και άλλες πολιτικές δυνάµεις
συντάχθηκαν µε αυτούς. Αναλογιστείτε πού βρίσκονται σήµερα
αυτές οι πολιτικές δυνάµεις. 

Επί του συγκεκριµένου, παρά την οξύτητα της επίθεσης, ποιος
διαφωνεί ότι το σύστηµα του νέου λυκείου περιόριζε δραµατικά
τις επιλογές των παιδιών και θα οδηγούσε µαθητές που θα έγρα-
φαν εξαιρετικά στις εξετάσεις εκτός τριτοβάθµιας εκπαίδευσης;
Δεν θα έπρεπε να το αλλάξουµε αυτό; Κανείς δεν διαφώνησε. 

Έχει κανείς αµφιβολία για το πού οδήγησε η τράπεζα θεµάτων
τους περυσινούς µαθητές της Α’ λυκείου; Το ίδιο το Υπουργείο
Παιδείας το αναγνώρισε, µε τις επανειληµµένες εγκυκλίους, για
να τροποποιηθούν τα δυσµενή αποτελέσµατα. 

Διαφωνεί κανείς µε τον ρόλο που έπαιξαν τα Συµβούλια Επι-
λογής Στελεχών της Εκπαίδευσης µε την περίφηµη «συνέν-
τευξη», που όριζαν διευθυντές σχολείων και διευθυντές
εκπαίδευσης τους εκάστοτε «εκλεκτούς» της κοµµατικής ηγε-
σίας και καλλιεργούσαν τις πελατειακές σχέσεις µε τον τοπικό
διοικητικό µηχανισµό; Κανείς δεν το αµφισβήτησε αυτό. 

Αµφισβήτησε κανείς ότι οι εξετάσεις για την εισαγωγή µαθη-
τών σε έναν τύπο σχολείων παράγουν αντιπροσωπευτικό δείγµα
επί του οποίου µπορούµε να πειραµατιστούµε σε διδακτικές µε-
θόδους, σχολικά εγχειρίδια και άλλα ζητήµατα, τα οποία θέλουµε
να επεκτείνουµε σε όλο το φάσµα της εκπαίδευσης; Κανείς δεν
το αµφισβήτησε. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΗ’ - 8 ΜΑΪΟΥ 2015 2499



Κανείς, δηλαδή, δεν είχε την τόλµη να επιχειρηµατολογήσει
εναντίον των βασικών διατάξεων του νοµοσχεδίου µας. 

Παρ’ όλα αυτά το σύνολο σχεδόν της Αντιπολίτευσης καταφέ-
ρεται συνολικά και συλλήβδην εναντίον αυτού του νόµου. Τα
γκρεµίζουµε όλα, κύριοι του Ποταµιού; Είναι, δηλαδή, µια χαρά
τα πράγµατα τώρα και εµείς τα γκρεµίζουµε; Πέντε χρόνια χτί-
ζανε οι µνηµονιακοί και εµείς τα καταστρέφουµε; Για να σοβα-
ρευτούµε λίγο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! 

Πολλή κουβέντα περί αξιολόγησης, ότι εµείς δεν θέλουµε την
αξιολόγηση. Η τράπεζα θεµάτων δεν αξιολογήθηκε από την ελ-
ληνική κοινωνία; Δεν πρέπει να καταργηθεί; Η συνέντευξη για την
επιλογή στελεχών δεν έχει αξιολογηθεί από τον χώρο των εκπαι-
δευτικών; Δεν πρέπει να καταργηθεί; Το ότι στο ενιαίο λύκειο
πρέπει να δώσουµε περισσότερες επιλογές στους µαθητές, δεν
είναι µία αξιολόγηση για την υπάρχουσα κατάσταση πραγµάτων; 

Τέλος, για να κλείσω µε αυτό –και επιτρέψτε µου αυτήν την
ευαισθησία-, ποιος αξιολόγησε τον Ιούλιο του 2013 δυόµισι χι-
λιάδες εκπαιδευτικούς της τεχνικής εκπαίδευσης; 

Ποιος τούς αξιολόγησε εκείνο το ζεστό απόγευµα του Ιουλίου,
όταν διά των µέσων ενηµέρωσης ανακοινώθηκε ότι δεν χρειάζον-
ται πλέον στο δηµόσιο σχολείο;

Ποιος αξιολόγησε είκοσι χιλιάδες µαθητές και µαθήτριες
αυτών των τοµέων και τους ενηµέρωσαν –πάλι ένα ζεστό από-
γευµα του Ιουλίου- ότι: «Καλά µου παιδιά, έχετε δύο επιλογές: ή
δεν θα σπουδάσετε αυτό που θέλετε, θα αλλάξετε τοµέα ή θα
πάτε σε κάποιον ιδιωτικό φορέα. Βεβαίως έχετε και την τρίτη επι-
λογή: Να εγκαταλείψετε το σχολείο.». Ποιος το αξιολόγησε αυτό;
Ποιος αξιολόγησε τις χιλιάδες οικογένειες αυτών των µαθητών
που βρέθηκαν σε αυτό το δίληµµα εκείνο το καλοκαίρι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρουµε πολύ καλά ότι δεν
έχουµε µαζί µας τα µέσα ενηµέρωσης. Οι ειδήσεις των καναλιών
από το πρωί µέχρι το βράδυ –και ειδικά στα δελτία των 20.00’-
λες και είναι γραµµένες από το ίδιο χέρι. Ή µήπως έχουν γραφτεί
οι ειδήσεις από το ίδιο χέρι; 

Δεν έχουµε µαζί µας τα κανάλια. Έχουµε, όµως, µαζί µας
όλους αυτούς τους ανθρώπους του µόχθου, για τους οποίους
αυτή η Κυβέρνηση επί τρεις µήνες µέχρι τώρα παλεύει όχι να
γκρεµίσει, αγαπητοί φίλοι. Παλεύει να αποκαταστήσει τη δικαιο-
σύνη, να αποκαταστήσει το κράτους δικαίου στην Ελλάδα. Γι’
αυτό παρ’ όλες αυτές τις επιθέσεις, παρ’ όλες τις λυσσαλέες επι-
θέσεις που δεχόµαστε από το πρωί µέχρι το βράδυ, από όλα τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης η υποστήριξη του λαού µας απέναντι
στην Κυβέρνησή µας όχι µόνο δεν µειώνεται στο παραµικρό,
αλλά διαρκώς µεγαλώνει. 

Αυτό είναι που µάς δίνει δύναµη, γιατί εµείς επιλεγήκαµε από
αυτόν τον λαό ακριβώς για να υπερασπίσουµε τα συµφέροντά
του. Και επειδή ο κόσµος το βλέπει αυτό, συνεχίζει να µας υπο-
στηρίζει. Είµαστε µαζί του όσο και αυτός ο κόσµος είναι µαζί µας.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Μπαξεβα-
νάκη, ευχαριστούµε πολύ.

Ο κ. Φορτσάκης, εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, έχει τον
λόγο. Μπορείτε να τοποθετείστε και από τα έδρανά σας, κύριοι.

Ελάτε, κύριε καθηγητά. Έχετε και εσείς τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Καίτοι όχι ακριβώς συµπατριώτης, επικαλούµαι και εγώ τη

συγγενική µου µε τη δική σας καταγωγή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Αναµφισβητήτως θα

έχετε και εσείς την ανοχή µου.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρό-

εδρε.
Κατ’ αρχάς θα ήθελα να πω ότι αντιλαµβάνοµαι ότι η ώρα έχει

προχωρήσει και ότι κανείς δεν έχει διάθεση να ξαναακούει τα
ίδια.

Από το πρωί συζητούµε τα θέµατα αυτά, για τα οποία ακού-
στηκαν όλα τα επιχειρήµατα υπέρ και κατά και το να επαναλαµ-
βάνουµε µονολόγους –ο καθένας τον δικό του- χωρίς διάθεση
συνεννόησης, δεν έχει νόηµα.

Εγώ άσκησα µία πολύ αυστηρή κριτική στο νοµοσχέδιο το
οποίο προσκόµισε η Κυβέρνηση και έκανα ορισµένες προτάσεις.

Ας πω, λοιπόν, ότι χαιρετίζω ως θετική την αντίδραση του κυ-
ρίου Υπουργού Παιδείας, ο οποίος είπε ότι θα εξετάσει τις τρεις
προτάσεις µε µία αντιµετώπιση θετική. Εύχοµαι πραγµατικά να
φτάσουµε σε µία λύση για τα ζητήµατα αυτά κατά τρόπο συναι-
νετικό, ώστε να θεσµοθετήσουµε µία διαδικασία αξιοκρατική και
για το θέµα των πρότυπων και πειραµατικών και για το θέµα της
επιλογής των καθηγητών και για τα θέµατα της φοίτησης στο πα-
νεπιστήµιο. 

Θα κάνω δύο πολύ σύντοµες παρατηρήσεις, µε αφορµή και
όσα είπε η κυρία Υπουργός, η κ. Φωτίου, προηγουµένως, η οποία
νοµίζω αυτήν την στιγµή δεν είναι εδώ, αλλά δεν πειράζει, θα τα
διαβάσει αργότερα.

Πρώτα πρώτα σχετικά µε τους αιώνιους φοιτητές, καλό είναι
να µη λαϊκίζουµε. Συγχωρήστε µου την έκφραση, αλλά λαϊκί-
ζουµε όταν εµφανίζουµε τους αιώνιους σαν τους µνηµονιακούς,
οι οποίοι δεν έχουν πλέον στον ήλιο µοίρα. Πρώτα πρώτα αιώνιος
δεν είναι κανένας µνηµονιακός, διότι όλοι οι λεγόµενοι αιώνιοι
είχαν αποχωρήσει πολύ καιρό πριν από το µνηµόνιο.

Μάλλον η αποχώρησή τους οφείλεται στον ευδαιµονισµό της
εποχής. Βρήκαν κάτι καλύτερο να κάνουν, παρά την κακοµοιριά
που µας έφερε το µνηµόνιο. 

Το πανεπιστήµιο πώς λειτουργεί; Λειτουργεί ως εξής. Θα σας
δώσω το παράδειγµα της Νοµικής Σχολής της Αθήνας. Για να
πάρει ένα παιδί πτυχίο, πρέπει να επιτύχει σε σαράντα ένα µα-
θήµατα. Τι κάνουµε, λοιπόν, εµείς; Του ανοίγουµε τον εγκέφαλο
και αρχίζουµε και πετάµε µέσα µαθήµατα. Όταν συµπληρωθούν
τα σαράντα ένα, παίρνει το πτυχίο. Έγινε πτυχιούχος, δηλαδή. 

Αν ξεκινήσει τις σπουδές του το 2015, έχει µπροστά του
εξήντα χρόνια να πάρει το πτυχίο του, αφού δεν έχουµε όριο
σπουδών και άρα, κατά µέσο όρο, κάθε ενάµισι -δύο χρόνια θα
του ρίχνουµε µέσα στον εγκέφαλο ένα µάθηµα και όταν συµπλη-
ρωθεί ο µαγικός αριθµός σαράντα ένα, θα έρθει και θα λέει
«αφήστε µε τώρα να γίνω χειρουργός, να γίνω δικαστής» ή ό,τι
άλλο. 

Νοµίζω ότι πρέπει να σοβαρευτούµε. Ιδίως όταν είµαστε κα-
θηγητές πανεπιστηµίου και έχουµε εµπειρία από τον χώρο, πρέ-
πει να µιλάµε µε σοβαρότητα γι’ αυτά τα πράγµατα. Σοβαρότητα
σηµαίνει ότι αντιλαµβανόµαστε πως οι σπουδές έχουν οργά-
νωση, δοµή, αρχή και τέλος µέσα σε ένα συγκεκριµένο χρονικό
πλαίσιο. 

Για να το καταλάβουν και όσοι µάς ακούν, να επανέλθουµε
στην έννοια του πανεπιστηµιακού έτους, δηλαδή ο φοιτητής να
ξεκινάει τον Σεπτέµβριο και τον Ιούνιο ή έχει επιτύχει στα µαθή-
µατά του, ειδάλλως πάει στο σπίτι του. Έχει επανεξέταση µόνο
µία φορά τον Σεπτέµβριο, αν και εφόσον τα αποτελέσµατα του
Ιουνίου είναι αρκετά ενθαρρυντικά, για να θεωρήσουµε ότι µπο-
ρεί να πετύχει τον Σεπτέµβριο.

Πηγαίνετε σε όλες τις χώρες της Ευρώπης και φέρτε µου το
παράδειγµα µίας χώρας όπου δεν υπάρχει το σύστηµα που σας
λέω. Στη Γερµανία, στη Γαλλία, στην Αγγλία, στην Ιταλία; Αφή-
στε, λοιπόν, τα παραµύθια που λέµε στον κόσµο, ότι είναι δήθεν
αντιµνηµονιακά, και ας αφήσουµε τα επιχειρήµατα εκείνα που
θέλουν να φέρουν κοντά µας τις µάζες των φοιτητών που χρει-
αζόµαστε τώρα για να εκλέξουµε τις πρυτανικές αρχές. Είναι και-
ρός να αντιµετωπίσουµε αυτά τα προβλήµατα πραγµατικά
σοβαρά.

Άκουσα την κυρία Υπουργό να µιλάει για την ηλεκτρονική
ψήφο. Ξέρουµε πολύ καλά γιατί δεν θέλουµε την ηλεκτρονική
ψήφο. Γιατί έχουµε µάθει να αρπάζουµε την κάλπη, αν δεν µας
αρέσει, και να εµποδίζουµε να γίνονται οι εκλογές εκεί που δεν
µας αρέσει. 

Ξεχάσατε τι κάνατε τόσα χρόνια στο πανεπιστήµιο και πώς εµ-
ποδίζατε να διεξάγονται κανονικά οι εκλογές; Η κυρία Υπουργός
δεν πρωτοστάτησε στο να παραβιάσει τις πόρτες του πανεπιστη-
µίου και να έχουµε κατάληψη του κεντρικού κτηρίου για µία
εβδοµάδα; Αυτά νοµίζετε ότι τα ξεχάσαµε; Και έρχεστε τώρα να
µας κάνετε µάθηµα περί δηµοκρατίας στο πανεπιστήµιο; Έλεος!
Να είµαστε σε αυτά τα πράγµατα λίγο σοβαροί και να τα αντιµε-
τωπίζουµε όπως πρέπει.

Σας παρακαλώ, λοιπόν, όταν µιλάµε γι’ αυτά, να το κάνουµε
πραγµατικά µετρώντας τα λόγια µας. Νοµίζω ότι αυτά τα θέµατα
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απαιτούν να τα εξετάζουµε µε ηρεµία, χωρίς να τα εκµεταλλευό-
µαστε κοµµατικά, για να µπορέσουµε πραγµατικά να φτιάξουµε
ένα σύστηµα παιδείας το οποίο θα επιβιώσει και θα βοηθήσει τα
παιδιά µας να αναδειχθούν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κύριε Φορτσάκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, δεκαοκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί από το 14ο Δηµοτικό Σχολείο Ευόσµου
Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. Σας ευχόµαστε υγεία και πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η κ. Σβερώνη-Χονδρονάσιου απολείπεται, η κ. Σταυρούλα Αν-
τωνάκου δεν είναι παρούσα.

Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
για τρία λεπτά µε ανοχή.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι η σηµερινή συζήτηση ανέδειξε το εξής, ότι υπάρ-

χουν δύο αντιλήψεις. Όπως υπάρχουν δύο κοσµοθεωρίες, θα
έλεγα στο επίπεδο της κοινωνίας, της οικονοµίας, ακριβώς και
αυτή η αντίληψη βρίσκει την αντανάκλασή της και στον χώρο της
παιδείας. 

Νοµίζω ότι και η συζήτηση ήταν αποκαλυπτική. Όλες αυτές οι
ωραίες κουβέντες που ανταλλάχθηκαν ανάµεσα στον Υπουργό
και τον εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας και αντίστροφα –και
φυσικά το Ποτάµι από κοντά, όπως και το ΠΑΣΟΚ, πέρα και έξω
από τις όποιες φωνασκίες ή λεκτικές αντιπαραθέσεις- αποδει-
κνύουν ακριβώς αυτό, ότι η µία αντίληψη είναι ότι η παιδεία είναι
απόλυτα υποταγµένη στην οικονοµία της αγοράς, στη λογική της
ανταγωνιστικότητας, προκειµένου το µεγάλο κεφάλαιο και µέσα
από αυτή την ιστορία προοπτικά να κερδοφορήσει.

Άλλωστε και ο Σύνδεσµος Ελλήνων Βιοµηχάνων λέει ότι η
γνώση είναι σηµαντική παραγωγική δύναµη και θα πρέπει να την
ελέγξουµε.

Από την άλλη, υπάρχει η αντίληψη του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος της Ελλάδας, που λέει ότι όχι, η γνώση δεν µπορεί να είναι
εµπόρευµα, δεν µπορεί να είναι προϊόν, δεν πρέπει να είναι κό-
στος. Είναι δικαίωµα, όπως είναι η υγεία, όπως είναι δικαίωµα να
έχεις µια ζωή µε αξιοπρέπεια.

Άρα, λοιπόν, η αποσπασµατικότητα του νοµοσχεδίου έρχεται
για να µη φέρει στο επίκεντρο της συζήτησης ακριβώς αυτό το
ζήτηµα, δηλαδή τι σχολείο θέλουµε και σε ποια κοινωνία το θέ-
λουµε. Το δίληµµα του Ποταµιού είναι το εξής: Θα πάει µπροστά
ή πίσω; Δηλαδή, αν έχουµε ένα παλιό αµάξι, το δίληµµα είναι αν
θα πάει µπροστά ή πίσω, όταν δεν δουλεύει, όταν είναι σάπιο,
όταν πρέπει να το αλλάξεις;

Ναι, αλλά το Ποτάµι, όπως και όλες οι υπόλοιπες πτέρυγες της
Βουλής, δεν αµφισβητούν το κυρίαρχο σύστηµα, αυτό το καπι-
ταλιστικό σύστηµα που υπάρχει. Κατά συνέπεια δεν µπορούν να
αµφισβητήσουν και τους βασικούς κανόνες που διέπουν την εκ-
παίδευση στον καπιταλισµό.

Εγώ θα σας πω το εξής. Άξιοι συνεχιστές της Μπολόνια, οι Ευ-
ρωβουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσαν σχέδιο στο Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο, µαζί µε τους Podemos της Ισπανίας, προκειµένου να
διαµορφωθεί ένας ευρωπαϊκός χώρος τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης για την ενιαία αγορά εκπαιδευτικών και ερευνητικών προϊόν-
των και υπηρεσιών και διότι η διά βίου µάθηση θα πρέπει να
αποτελέσει µια συµπληρωµατική µορφή µάθησης, γιατί έχουµε,
λέει, διαφοροποιηµένο µαθητικό πληθυσµό.

Άρα, λοιπόν, υποτάσσεσθε πλήρως στις τέσσερις ελευθερίες
του κεφαλαίου, ελεύθερη κίνηση κεφαλαίων, υπηρεσιών, εµπο-
ρευµάτων και εργατικού δυναµικού. Η τελική στόχευση της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης την οποία δεν αµφισβητεί καµµία από τις
πτέρυγες, είναι ποια; Φθηνό, ευέλικτο εργατικό δυναµικό,
στροφή στην κατάρτιση, κατάρτιση-ελαστικές εργασιακές σχέ-

σεις-κινητικότητα-φθηνό εργατικό δυναµικό είναι το πακέτο
εκείνο που σήµερα και η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, όπως και
οι προηγούµενες, το συνεχίζει µε απόλυτη ευλάβεια.

Για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας σηµαίνει σχολείο σε µια
εντελώς διαφορετική κοινωνία που θα καλύπτονται οι βασικές
λαϊκές ανάγκες. Είναι το ενιαίο, βασικό, δωδεκάχρονο, υποχρε-
ωτικό, καθολικό σχολείο, για το οποίο κανένας δεν λέει απολύ-
τως τίποτα. Μπορεί να λέει δηµόσιο, µπορεί να λέει πολυκλαδικό,
µπορεί να λέει έτσι, µπορεί να λέει αλλιώς, αλλά εκείνο που
πραγµατικά σε βγάζει έξω από αυτή τη λογική της αγοράς, του
εµπορεύµατος, του κόστους στον χώρο της γνώσης, της παι-
δείας γενικότερα, είναι να είναι ενιαίο στη δοµή, στο περιεχό-
µενο, στη λειτουργία. Όµως αυτό προϋποθέτει άλλη κοινωνία
στο πλαίσιο ενός πανεθνικού κεντρικού σχεδιασµού, µία κοινωνία
στην οποία πραγµατικά θα καλύπτονται οι πραγµατικές λαϊκές
ανάγκες.

Αυτό είναι που πρεσβεύει σήµερα το Κοµµουνιστικό Κόµµα της
Ελλάδας για τους νέους, ένα καθολικό δικαίωµα στον χώρο της
παιδείας. Μέχρι τα δεκαοκτώ του χρόνια απερίσπαστα να παίρνει
τη γενική γνώση και όχι αυτό το διπλό σχολικό δίκτυο, το οποίο
στην ουσία έρχεται να ξεσκαρτάρει τη συντριπτική πλειοψηφία
του µαθητικού πληθυσµού, όπως οµολογήθηκε και από την Κυ-
βέρνηση, από όλες τις πτέρυγες και από την Ευρωπαϊκή Ένωση:
Το 70% στην κατάρτιση, δηλαδή, φθηνό εργατικό δυναµικό. Στον
Καιάδα, λοιπόν. Ε, όχι!

Το κίνηµα, λοιπόν, δεν πρόκειται να αποδεχθεί αυτή τη λογική
και δεν θα πέσει στην παγίδα και στη λογική των αποσπασµατι-
κών συζητήσεων, για να αποφεύγεται η ουσία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε

Συντυχάκη.
Η κ. Χριστοφιλοπούλου έχει τον λόγο, αφού η κ. Ξουλίδου των

Ανεξαρτήτων Ελλήνων δεν είναι παρούσα.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο, για να ολοκληρώ-

σουµε.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θα είµαι πάρα πολύ συνοπτική, µια που τελειώνουµε τη συζή-

τηση, και θα προσπαθήσω να είµαι και συγκεκριµένη.
Κύριε Υπουργέ, θα θέσω συγκεκριµένα ερωτήµατα. Άκουσα

τον συνάδελφο κ. Φορτσάκη από τη Νέα Δηµοκρατία να σας
θέτει τα τρία ζητήµατα, στα οποία φάνηκε από την τοποθέτηση
του Υπουργού κ. Μπαλτά ότι υπήρξε, τουλάχιστον σε λεκτικό επί-
πεδο, µία συµφωνία. Όπως γνωρίζετε, εµείς –νοµίζω και το Πο-
τάµι- στην επιτροπή είχαµε θέσει το θέµα να διατηρήσετε τα
πρότυπα και σε άλλους τόπους –όλα τα ισχύοντα- ακόµα και αν
θέλετε να αποσυνδέσετε τα πειραµατικά, αλλά εµείς διαφω-
νούµε. Δεν λοιδορούµε, όπως είπε κάποια συνάδελφος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά διαφωνούµε. Είναι δικαίωµά µας. Ωστόσο, σας
παραινούµε και εµείς να το κάνετε.

Στο κλείσιµο, λοιπόν, αυτής της συζήτησης, θέλω να σας ρω-
τήσω σχετικά µε τα θέµατα που εθίγησαν, όπως αυτό των προ-
τύπων, όπου φάνηκε ότι ο κ. Μπαλτάς κάτι δέχθηκε. Μάλιστα,
επήνεσε τον κ. Φορτσάκη. Εκτός αν το έκανε έτσι, σε µία λεκτική
φόρµουλα, για να µπορέσει να διαφοροποιηθεί από την κ. Αντω-
νάκου και εµένα, γιατί εµάς θέλει να µας ψέξει. Ήταν σε τέτοια
διάθεση ο κύριος Υπουργός. 

Αυτή είναι µία ουσιαστική ερώτηση και θα ήθελα µία απάν-
τηση, σχετικά µε το αν µπορούµε να περιµένουµε αλλαγές την
Τρίτη και τι αλλαγές θα είναι αυτές.

Απ’ ό,τι βλέπω, απαντά η συνεργάτης σας για σας και µου λέει
«όχι». Δεν ξέρω αν αυτό είθισται να συµβαίνει. Να το δεχθώ.

Άρα, λοιπόν, ο κ. Μπαλτάς έτσι τα είπε και ο κ. Φορτσάκης δυ-
στυχώς επλανήθη.

Προχωρώ στο επόµενο θέµα. 
Κύριε Υπουργέ, αφού δεν τις έχουµε τις νοµοτεχνικές βελτιώ-

σεις, σηµείωσα πάνω στα άρθρα. Χαίροµαι που δεχθήκατε την
πρόταση πολλών από εµάς –και δική µας- να µπουν και τα µονο-
ετή µεταπτυχιακά στη µοριοδότηση. Νοµίζω ότι η µοριοδότηση,
όπως τη δέχεστε τώρα, είναι στην καλύτερη κατεύθυνση. 

Αν είχαµε λίγο χρόνο, δεν ξέρω αν θα σας πείθαµε για το
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άρθρο 33, αλλά πολλά πράγµατα, όπως αυτό, θα µπορούσαµε
να τα αλλάξουµε.

Εις το όνοµα, λοιπόν, της καλύτερης νοµοθέτησης, εγώ θα
ήθελα να επανέλθω µε µία πρότασή µου τώρα στο τέλος, αντί να
πολιτικολογήσω, γιατί δεν έχει νόηµα. Σας είχα πει ότι η ρύθµιση,
έτσι όπως είναι, σχετικά µε τη µοριοδότηση της διδακτικής εµ-
πειρίας και του εκπαιδευτικού έργου, λειτουργεί άθελά της ως
αντικίνητρο για τις σπουδές, γιατί όταν κάποιος εκπαιδευτικός –
εδώ είναι αρκετοί συνάδελφοι που είναι από τον χώρο της εκπαί-
δευσης- παίρνει εκπαιδευτική άδεια, µοριοδοτείται αν πάρει τον
τίτλο –που συνήθως τον παίρνει- αλλά το διάστηµα που κάνει τις
σπουδές του δεν µοριοδοτείται ως διδακτική ή εκπαιδευτική εµ-
πειρία. 

Υπάρχει ένα κατοχυρωµένο δικαίωµα, η µορφή του «sabbati-
cal», στην τριτοβάθµια και παντού. Το ξέρετε, κύριε Υπουργέ.
Χρειάζεται ο εκπαιδευτικός να παίρνει άδεια για να προσπαθεί
να βελτιώσει τα προσόντα του. Αυτό έχει πολύ µεγάλη σηµασία
και ουσία. Την ίδια ώρα, ο νόµος, το νοµοσχέδιο µοριοδοτεί –και
σωστά- την εκπαιδευτικό η οποία είναι εκτός σχολείου γιατί εγ-
κυµονεί ή είναι σε λοχεία. Νοµίζω ότι δεν πρέπει να τιµωρούµε
την εγκυµοσύνη και τη γέννα και είναι σωστό να έχουµε τη µο-
ριοδότηση. Όµως, µην κάνετε αυτήν την αντιδιαστολή. Δεν πρέ-
πει να έχουµε κίνητρο για να γίνονται παιδιά και να µπορούν οι
µητέρες να τα κάνουν και αντικίνητρο για κάποιον που θέλει να
βελτιώσει τα προσόντα του.

Θα ήθελα να σας παρακαλέσω να δείτε αυτά τα θέµατα εις το
όνοµα αυτής της συναίνεσης, την οποία εµείς επιµένουµε να χτί-
ζουµε. Θέλω να ξεχάσω τα λόγια του µίσους της κ. Φωτίου. Είπα
στον κ. Μπαλτά ότι τα όσα είπε για µένα και την κ. Αντωνάκου
ισχύουν εις τη νιοστή για την κ. Φωτίου. Πραγµατικά, κήρυγµα
µίσους ακούσαµε από την κ. Φωτίου. Το αντιπαρέρχοµαι. Δεν πει-
ράζει. Έχει σηµασία, όµως, τα πανεπιστήµιά µας αύριο να είναι
καλύτερα. 

Νοµίζω ότι µε όλα αυτά που φέρνετε, φέρνετε και µία τροπο-
λογία, την οποία θα σας καλέσω τουλάχιστον να τη συζητή-
σουµε. Καταργείτε τα συµβούλια διοίκησης µε µία τροπολογία...
Είµαστε διακόσιοι εβδοµήντα τέσσερις Βουλευτές και δεν αξί-
ζαµε δύο-τρεις συνεδριάσεις της Βουλής τουλάχιστον για να συ-
ζητηθούν αυτά; Με µία τροπολογία; 

Είναι κρίµα, κύριε Υπουργέ. Περνάτε ένα µήνυµα του τύπου:
«Δεν µε νοιάζει. Τώρα που είµαι Κυβέρνηση, ούτε διάλογο ούτε
τίποτα. Φέρνω µία τροπολογία γι’ αυτό που νοιάζει εµένα». Η
σύγκριση των βιογραφικών τώρα, που κατατέθηκαν, δείχνει
ποιος στις πολιτικές επιλογές κοιτά και την αξιοκρατία και ποιος
δεν την κοιτάει.

Εµείς θα είµαστε εδώ την Τρίτη. Θα περιµένουµε κάποιες και-
νούργιες αλλαγές. Ακούω ότι δεν θα έρθουν.

Σκεφτείτε τουλάχιστον η εκπαιδευτική εµπειρία, η διδακτική
εµπειρία να µετρήσει στους ανθρώπους που παίρνουν τις εκπαι-
δευτικές άδειες. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Αφού είπατε τη

φράση «είναι κρίµα», το «…» να απαλειφθεί µε τη συναίνεσή σας.
Είστε ευγενής.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγ-
χωρείτε που ξαναπαίρνω τον λόγο, µε την ανοχή σας πάντα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ξέρετε πόσο σας…
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Με συγχωρείτε πάρα

πολύ. Πριν η κυρία Υπουργός, η κ. Φωτίου, µας είπε σηκώνοντας
το χέρι «…». Το Προεδρείο τότε, δεν ξέρω αν ήσασταν εσείς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Εντάξει, η λέξη «…
» απαλείφεται.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Λοιπόν, αν απαλείψετε... 
Και µάλιστα εγώ το είπα και ήπια. Είπα «εντάξει, είναι …», «είναι

κρίµα». Λοιπόν, διαγράψτε το «…». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ωραία.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όµως, όταν οι Υπουργοί

από καθέδρας µάς λένε «ντροπή» και µας µαλώνουν εδώ πέρα
για το πώς πρέπει να στεκόµαστε και έχοντας και το χέρι στην
τσέπη…

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Εντάξει, κυρία Χρι-

στοφιλοπούλου.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω τον λόγο για ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Υπουργέ, νο-
µίζω τώρα ότι…

Κυρία Μαρτίνου, ζητήσατε τον λόγο; Μου κάνατε νόηµα;
ΓΕΩΡΓΙΑ ΜΑΡΤΙΝΟΥ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Είστε τόσο τακτική

και τόσο επιµελής, που αισθάνθηκα χρέος να σας ρωτήσω.
Για πείτε, κύριε Κουράκη.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-

σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Θέλω να κάνω µόνο µια δι-
ευκρίνιση. Τα συµβούλια διοίκησης δεν έρχονται µε τροπολογία
σε αυτό το νοµοσχέδιο, είναι άρθρα στο πολυνοµοσχέδιο. Αυτό
το λέω για αποκατάσταση, ανεξάρτητα αν συµφωνούµε ή δια-
φωνούµε. Γιατί είπατε ότι δεν είναι δυνατόν να…

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Εµµέσως όµως… 
Δείτε την τροπολογία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Έχει έρθει, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Φορτσάκη,

ανοίξτε το µικρόφωνό σας για να πείτε τη σκέψη σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, έχει έρθει µια τρο-

πολογία από ό,τι αντιλαµβάνοµαι, αν έχω αντιληφθεί ορθά, η
οποία λέει ότι παρατείνεται η θητεία των οργάνων µέχρι τέλος
Οκτωβρίου και ότι για τη διαδικασία αντικαταστάσεων δεν συµ-
µετέχουν τα συµβούλια. Αυτό δεν είναι; Το κατάλαβα καλά ή όχι;
Γιατί αυτό είδα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Υπουργέ,
πείτε µας. Και κλείνουµε. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων): Λοιπόν, κοιτάξτε. Αναφέ-
ροµαι µόνο στο κοµµάτι που είπε ότι διαγράφουµε µε µία
τροπολογία. Δεν πρόκειται περί αυτού. Στο πολυνοµοσχέδιο θα
έχουµε την ευκαιρία να συζητήσουµε αναλυτικότερα για τη σκο-
πιµότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού, Παιδείας και
Θρησκευµάτων: «Επείγοντα µέτρα για την Πρωτοβάθµια, Δευτε-
ροβάθµια και Τριτοβάθµια εκπαίδευση». 

Έχει υποβληθεί αίτηση για διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας επί της αρχής του σχεδίου νόµου από Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας, η οποία θα διεξαχθεί την Τρίτη 12 Μαΐου 2015.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 20.17’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Δευτέρα 11 Μαΐου 2015 και ώρα 18.00’,
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο:
α) ανακοίνωση αναφορών και β) συζήτηση επίκαιρων ερωτή-
σεων, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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